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سرمقاله

ايران،  »ترامپ و بحران اعتباري«
بامداد روز پنج ش��نبه 
س��پاه  هوايي  پدافند 
پاس��داران يك پهپاد 
آركي��و - 4 متعلق به 
ارتش اي��الات متحده 
امري��كا را س��رنگون 
كرد. از لحظ��ه اي كه 
خبر توسط خود سپاه 
پخش شد كه البته در ابتدا با تكذيب پنتاگون 
همراه بود اما بعدا به گونه ديگري خبر را تاييد 
كردند - مبني بر اينكه اين پهپاد بر فراز آب هاي 
بين المللي ب��وده - تا ديروز صب��ح جهان يك 
شوك 24 س��اعته را پشت س��ر گذاشت. سر 
خط خبري تمامي ش��بكه هاي خبري جهان 
خبر اين رويداد را مي دادن��د و منتظر واكنش 
امريكا بودند. اعضاي تيم بي  ب��ه ويژه نتانياهو 
اين را فرصتي دانستند براي اقدام نظامي ايالات 
متحده عليه ايران و حتي خود ترامپ مستاصل 

بود كه آيا اقدام بكند يا خير؟ 

منصور  بيطرف

 صفحه 14  

صنعت،معدن و تجارت

ابلاغ بسته سياستي  بازگشت  
ارز صادراتي

تعادل | جزيي��ات نحوه برگش��ت ارز گروه هاي 
صادراتي براي س��ال ۹۸ و همچنين ش��يوه رفع 
تعهدات ارزي سال ۹۷ كه ارديبهش��ت ماه ۹۸ از 
س��وي بانك مركزي تصويب ش��د، روز گذشته با 
ارس��ال نامه اي از وزارت صنعت به س��ازمان هاي 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان ها، ابلاغ ش��د. به 
موجب اين ابلاغيه؛ نحوه برگشت ارز پتروشيمي ها 
به چرخه اقتص��ادي در س��ال 13۹۸، حداقل 60 

درصد سامانه نيما، حداكثر 10 درصد اسكناس و...

كلان

جزئيات رشد اقتصادي 97
س��ال 13۹5 كه رش��د اقتص��ادي اي��ران طبق 
گ��زارش مرك��ز آم��ار ب��ه 12.1 درصد رس��يده 
ب��ود، عام��ل اصل��ي آن، رش��د قاب��ل توج��ه 
 »رش��د اس��تخراج نف��ت و گاز«، ب��ود ك��ه ب��ه
35 درصد رسيده بود. همين گروه در سال 13۹۷ 
كه سال رشد منفي 4.۹ درصدي اقتصاد ايران بوده، 
عامل مهم سقوط رش��د اقتصادي شده است. اين 
بخش در سال گذشته 13.۹ درصد كوچك شده و 
با توجه به سهم 20 درصدي آن در توليد ناخالص 
داخلي در پايين آمدن رشد اقتصادي كشور نقش 
قابل توجهي داش��ت. به گزارش »تعادل«، مركز 
آمار ايران جزييات تازه اي از رش��د اقتصادي سال 
13۹۷ را منتشر كرد. رشد اقتصادي سال گذشته 
منفي 4.۹ درصدي با نفت و منفي 2.4 درصد بدون 
نفت اعلام ش��ده بود. در حالي كه دو بخش صنايع 
و معادن منفي ۹.6 درصد و كش��اورزي منفي 1.5 
درصد رشد داش��تند و در عين حال رشد خدمات 
هم كه معمولا پيش برنده اقتصاد ايران است، صفر 

اعلام شد.
3

واكنش ها به سرنگوني  پهپاد جاسوسي امريكا ادامه دارد

تكان نفت از انهدام پهپاد امريكايي

FATF تا آبان ماه به ايران مهلت داد

پاسخ قاطع  به رفتارهاي تحريك آميز

تمديد تعليق ايران از ليست سياه

جهان

روز »بد«  سعودي ها

15 2و7

سليمان  احمدي|
كارشناس مسائل خاورميانه|

با وجود آنكه اقدام جسورانه چند حزب و جريان 
عراقي در اعلام اپوزيس��يون داخل��ي عليه دولت 
عادل عبدالمه��دي آن بازتاب بايد و ش��ايد را در 
رسانه هاي عراقي و منطقه اي پيدا نكرد اما شواهد 
وقراين حكايت از آن دارد كه توانسته است اولين 
تاثيرات خود را در كاخ نخس��ت وزي��ري عراق به 

وجود آورد.
به اعتق��اد ش��ماري از كارشناس��ان سياس��ي و 
رسانه اي عراق اقدام جريان هاي سياسي همچون 
جريان فتح ب��ه رهبري حيدر العب��ادي و جريان 
حكمت ملي عراق به رهبري عمار حكيم در اعلام 
اپوزيسيون داخلي و با وجود پيوستن شمار قابل 
توجهي از شخصيت ها وجريان هاي ديگر همچون 
العراقيه به آنه��ا، در ميانه بي توجه��ي يا بايكوت 
متعمدانه رسانه اي داخلي عراق در حجم واندازه 

خود بازتاب پيدا نكرده است.
اين ناديده انگاش��تن در حالي است كه به اعتراف 
اكثر كارشناس��ان در صورت��ي كه از اي��ن رفتار 
قانونمند و در قالب نبود قانون اساس��ي به شكل 
صحيح استفاده شود مي تواند يك تحول بزرگ در 
روند سياسي بيمار عراق به وجود آورده و بسياري 
از اش��تباهات و ك��ج روي هاي آن را در س��طوح 
مختلف داخل��ي و حتي منطق��ه اي و بين المللي 
تصحيح كند. با نگاهي به تفس��ير و تحليل برخي 
از رس��انه هاي عراقي ش��اهد آنيم با وج��ود آنكه 
تمامي رسانه هاي عراقي بر اصل حاكميت ساختار 
دمكراتيك بر امور كش��ور تاكيد مي كنند، اما باز 
هم تلاش دارند تا به اين رفتار صرفا از روزنه تنگ 
منافع حزبي و جناحي كه به آن وابس��ته اند نگاه 
كرده و در قالب اين بعد بس��يار محدود و در قالب 

انديشه هاي خود آن را ازيابي كنند.
در مقابل موافقان اين اقدام ن��ه تنها آن را بديهي 
بلكه دي��ر هنگام ه��م مي دانن��د و معتقدند تنها 
ابزاري ك��ه مي تواند عراق را از اختاپوس��ي به نام 
رانت هاي جناح��ي، حزبي، مذهب��ي و قوميتي 
نجات دهد، ش��كل گيري طيفي از اپوزيس��يون 
داخلي اس��ت كه مي تواند به اهرم ت��وازن بين دو 
سوي ساختار سياسي حاكم و محكوم در فرايند 

سياسي )اكثريت � اقليت( كشور تبديل شود.
به گفته يك كارش��ناس عراقي، نمي توان به روند 
دموكراس��ي، چارچوب ها و معيارهاي آن اعتقاد 
و آن را س��رلوحه فعاليت هاي سياسي يك كشور 
اعلام كرد اما ركن مهم آن كه اپوزيسيون است را 

ناديده گرفت.
دموكراسي بدون وجود اپوزيسيون و ساختار 
مخالف داخلي و مدني اص��لا معني ومفهومي 

ندارد.

امروز يكي از بزرگ ترين مش��كلاتي كه ساختار 
سياس��ي عراق از آن رنج برده و جامعه اين كشور 
هم به خوب��ي آن را درك ودر انتخابات عراق هم 
به آن كارت قرمز نش��ان داد، چنگ زدن شماري 
از ش��خصيت هاي عراقي ب��ه جايگاه هاي قدرت 
و ابدي دانس��تن آن براي خويش و اطرافيانشان 

است.
بايد اعتراف كرد شماري از شخصيت هاي عراقي 
كه كارنامه بس��يار درخش��اني در مب��ارزه عليه 
رژيم صدام حسين داشته و فداكاري هاي زيادي 
در آن برهه زمان��ي انج��ام داده و كارنامه قبولي 
هم گرفته اند در بعد كش��ور داري مردود ش��ده و 
نتوانسته اند همسان با ضرب آهنگ حركت جامعه 

عراق به سوي دموكراسي، آنها را همراهي كننند.
سهم  خواهي چريك هاي پير كه همچنان سوداي 
رهبري عراق به روش هاي متداول قرن گذش��ته 
ميلادي را دارند، در كنار عدم تعريف واقعي نهاد 
نظارتي فعال بر عملكرد دولت باعث جوششي در 
جامعه عراق ش��د كه در قالب شكست شمار قابل 
توجهي از رهبران سرش��ناس عراقي در انتخابات 

پارلماني هويدا شد.
از اين رو ش��ايد بتوان در منصفانه ترين تفس��ير 
اقدام اخير چند جريان عراقي در اعلام اپوزيسون 
داخلي را تلاش��ي ب��راي تصحي��ح كج روي هايي 
توصي��ف ك��رد ك��ه از س��ال 2003 و در ب��دو 
شكل گيري س��اختار حكوميت پس��اصدامي در 
عراق و طي يك ده��ه و اندي به س��نتي معمول 
در مراودات سياسي كشور تبديل شده و تاكنون 
خرابي ه��ا، اختلاس ها و ب��ه تعبي��ري فراگير تر 
فسادهاي بزرگي را در اين كشور اصولا بحران زده 

به ارمغان آورده است.
از اينرو بط��ور خلاصه بايد گفت اگ��ر مردم عراق 
با آراي خ��ود و ح��ذف ش��مار قاب��ل توجهي از 
سياس��تمداران ناتوان، مقوله مرجعيت »آزموده 
را آزمودن خطاس��ت« جامه عمل پوشانده و گام 
اول را در اين وادي برداش��تند، ام��روز منتخبان 
همان مردم تلاش دارند دومين گام در تحقق اين 
خواست مرجعيت را به هر ش��كل ممكن بردارند 
ش��ايد بتوان از اين طريق عراق را از مشكلاتي كه 
خود را در آن گرفتار كرده نجات داده يا دست كم 
اولين تصحيح ها را در روند حركتي به س��وي اين 

اصلاح ايجاد كنند.
اصلاحاتي كه چن��د روز پيش ب��ا اعلاميه عادل 
عبدالمهدي در ممنوعيت حمل سلاح و فعاليت 
ساختارهاي مسلح داخلي و خارجي بدون مجوز 
دول��ت رخ نمايان ك��رد گرچه ب��راي تحقق اين 
خواست نخس��ت وزير هم راهي طولاني در پيش 
است اما مي تواند اولين واكنش او به شكل گيري 

اپوزيسيون ناظر بر عمكردش محسوب شود.

اولين دستاوردهاي يك اقدام جسورانه 
منصور   بيطرف|

سردبير|
بامداد روز پنج ش��نبه پدافند هوايي سپاه پاسداران يك 
پهپاد آركيو - 4 متعلق به ارتش اي��الات متحده امريكا 
را س��رنگون كرد. از لحظه اي كه خبر توسط خود سپاه 
پخش ش��د كه البته در ابتدا با تكذي��ب پنتاگون همراه 
بود اما بعدا به گونه ديگري خب��ر را تاييد كردند - مبني 
بر اينكه اين پهپاد بر فراز آب ه��اي بين المللي بوده - تا 
ديروز صبح جهان يك ش��وك 24 س��اعته را پشت سر 
گذاشت. سر خط خبري تمامي شبكه هاي خبري جهان 
خبر اين رويداد را مي دادند و منتظر واكنش امريكا بودند. 
اعضاي تيم بي  به ويژه نتانياهو اين را فرصتي دانس��تند 
براي اقدام نظامي ايالات متحده عليه ايران و حتي خود 
ترامپ مس��تاصل بود كه آيا اقدام بكند ي��ا خير؟ از اين 
رو عصر روز پنجش��نبه رهبران كنگره در كاخ سفيد در 
كنار رييس جمهوري ايالات متحده، مش��اوران امنيتي 
و پنتاگون گردهم آمدند تا به موض��وع ايران بپردازند. از 
اين جلسه يك خبر به بيرون درز كرد و آن اينكه تاكيد 
كنگره به ترامپ اين بود كه ب��دون تاييد كنگره به ايران 
حمله نكند. روزنامه نيويورك تايمز هم روز گذشته خبر 
داد كه امريكا آماده يك ضرب��ه نظامي به ايران بود اما در 
آخرين لحظات ترامپ آن را لغو كرد. كارشناسان دلايل 
متعددي را براي اين لغو اعلام كردن��د از جمله آنكه بنا 
به نوش��ته نيويورك تايمز در آخري��ن لحظات پنتاگون 
گزارش��ي به ترامپ داد ك��ه بر تصميم او تاثير داش��ت. 
مي گويند در اين گزارش آمده ك��ه پهپاد گران قيمت - 
220 ميليون دلار- امريكا واقعا به فضاي ايران نفوذ كرده 
بود و ايران هم دو مرتبه به آن اخطار داده بود اما توجهي 
به اين اخطارها نش��ده بود. اما سوالي كه كارشناسان در 
اينجا مطرح مي كنند اين است: چرا كار به اينجا كشيد؟ 
پاسخ به اين سوال را مي توان از منظرهاي گوناگون بيان 
كرد. يك منظر مي تواند اين باشد كه برخي از كشورهاي 
خليج فارس مانند عربستان س��عودي و نيز اسراييل در 
دامن زدن به اين بحران نقش آفريني مي كنند و ترامپ 
را ملعبه دست خود كرده اند. اين منظر عملا ساده كردن 
يك بحث كاملا پيچيده است. يعني آنكه سياست هايي 
را كه ترامپ در پيش گرفته و باع��ث به وجود آمدن اين 
بحران ش��ده را مبري بدانيم. في الواقع آنچه سبب اين 
تنش ش��ده و هر روز دامنه  آن دارد گسترده تر مي شود 
سياست هايي است كه از سال گذش��ته ترامپ با خارج 
شدن از برجام در پيش گرفته اس��ت. اين، همان منظر 
واقع بينانه قابل طرح است. پارس��ال كه ترامپ از برجام 

خارج ش��د 5 كش��ور باقي مانده در معاهده پيامدهاي 
خطرناك اين خ��روج يكجانبه را به وي گوش��زد كرده 
بودند اما او كه از نگاه نخبگان امريكايي مانند استيگليتز 
مصيبتي است كه نه تنها بر امريكا بلكه بر جهان نازل شده 
نه تنها از برجام خارج شد بلكه اقدام به اعمال تحريم هاي 
سخت بر ايران هم كرد. تحريم هايي كه نه فقط اقتصاد 
ايران را مورد ه��دف قرار مي داد بلكه حتي ش��ركت ها 
و بنگاه هاي اروپاي��ي را كه با ايران ارتباط داش��تند را از 
هر گونه رابط��ه تجاري منع مي ك��رد. در واقع اين اقدام 
امريكا آغازگر تنشي شد كه ايران و نيز ديگر كشورهاي 
اروپايي را دربر گرفت. ممنوعيت خريد نفت از ايران، آن 
هم كشوري كه آژانس بين المللي انرژي اتمي تا آخرين 
گزارش خود كه دو هفته پيش هم منتشر شد بر قانوني 
و مشروع بودن فعاليت هس��ته اي ايران تاكيد كرده بود، 
اقدام يكجانبه و به قول فارن پاليس��ي قلدرمابانه اي بود 
كه ترامپ از خود نش��ان داد. اين همان نكته اي اس��ت 
كه ديروز ستون س��ردبيري روزنامه نيويورك تايمز كه 
ديدگاه سردبيري و ناشر روزنامه را دربرمي گيرد، هم به 
آن اش��اره كرده بود و اذعان هم داشت كه رفتار و خروج 
يكجانبه ترامپ از برجام آغازگر تنش منطقه خاورميانه 
است. اتهامات بي اساسي كه ترامپ و دولت وي به ايران 
مي زنند – از قبيل حمله به دو نفتك��ش ژاپني - كه در 
هيچ نهاد بين المللي حتي ش��وراي امنيت سازمان ملل 
هم به آن وقعي نهاده نشد،  به نظر مي آيد تماما در جهت 
مش��روع جلوه دادن حركات خود است. اما ترامپ شايد 
نداند كه جنگي را كه خود ش��روع كند پايان دهنده آن 
نيس��ت اما نخبگان امريكا اين را به خوبي مي دانند. اين 
همان آغازي است كه پايانش دس��ت خود آنها نيست. 
زيرا به نوش��ته يادداش��ت س��ردبيري نيويورك تايمز 
»اكنون رييس جمهور ترامپ با بح��ران اعتباري مواجه 
اس��ت - اينكه آيا او كار عاقلانه اي كرده كه ديپلماس��ي 
هس��ته اي را به نفع تقابل كنار گذاشته؛ بحران اعتباري 
بر سر مشروعيت استفاده از حملات تروريستي به عنوان 
يك توجيه حقوقي ب��راي نبرد ديگ��ري در خاورميانه؛ 
بحران اعتباري بر س��ر اخلاقيات كه يك نبرد را در يمن 
كه س��ازمان ملل آن را مصيبت بار ترين جنايت بشري 
تاريخ دانس��ته كليد زده اس��ت. و نگران تر از آن اينكه با 
وجود انحراف بيان��ي رييس جمهور ب��راي ورود به يك 
جنگ ديگر او، نش��ان داده ش��ده كه ترامپ از كنش دو 
دهه گذشته نظامي امريكا درس نگرفته و آن اينكه شروع 
نبردها آسان است اما پيش بيني اينكه چگونه پايان يابد 

غيرممكن.« 

ايران،  »ترامپ و بحران اعتباري«
سرمقاله

گروه ويژه اقدام مالي )FATF( بار ديگر تعليق ايران 
از فهرست سياه را تمديد كرد.

به گزارش ايرنا، گروه ويژه اق��دام مالي )FATF( در 
بيانيه عصر جمعه خود اعلام كرد كه تعليق اقدامات 
 تقابلي خ��ود درباره اي��ران را تا اكتبر س��ال 201۹ 

)آبان ۹۸( تعليق كرده است.
به گ��زارش »تعادل« اي��ن براي بار ديگر اس��ت كه 
گروه ويژه اقدام مالي اي��ران را تعليق مي كند . پيش 
از اين اف اي تي اف به ايران چهار ماه مهلت داده بود 
كه دو لايحه پالرمو و س��ي اف تي را به اجرا درآورند. 
اين مهلت ديروز به پايان رس��يد كه در نشست روز 

گذشته خود به ايران تا آبان ماه امسال مهلت داد.
FATF يك قرارداد نيست، يك سازمان بين دولتي 
 Financial( »اس��ت. »گروه وي��ژه اق��دام مال��ي
س��ال  در   )Action Task Force – FATF
1۹۸۹ به ابتكار كش��ورهاي عضو گ��روه »جي ۷« 
تشكيل شد تا بررس��ي هايي درباره وضعيت قوانين 
مبارزه با پول ش��ويي در بازارهاي مختلف مالي را در 
سرتاسر جهان انجام دهد و نتيجه آن را در جلسات 
هر چهار ماه يك بار خود به اطلاع كش��ورهاي عضو 
برساند تا اين كشورها بتوانند ريسك سرمايه گذاري 
در بازاره��اي مال��ي ه��دف را بررس��ي و در م��ورد 
س��رمايه گذاراني كه به »كش��ورهاي مش��كوك« 

مي روند احتياط كنند.
مقررات مبارزه با پول شويي شامل قوانيني است كه 
اشخاص و شركت ها را موظف مي كند در مورد نحوه 
كسب درآمدش��ان به دولت ها توضيح دهند، از اين 
راه، پول هايي كه از راه هاي نامش��روع، مانند قاچاق، 
رشوه و تخلف هاي مالي به دس��ت آمده است، براي 
ورود به بازارهاي مالي با دش��واري بيش��تري رو به 
رو مي ش��ود و س��لامت نظام مالي و اقتصادي قابل 
تضمين تر خواهد بود. FATF در مورد پول ش��ويي 
40 توصيه و در مورد تامين مالي تروريسم ۹ توصيه 
دارد كه بر اس��اس آنها كشورهاي مختلف را بررسي 

و رده بندي مي كند. توصيه هاي اي��ن نهاد مي تواند 
از طريق وضع قوانين داخلي توس��ط كش��ورها، به 
اجرا دربياي��د و زمينه هاي پولش��ويي و تامين مالي 

تروريسم را كاهش دهد.

  بازگشت به ليست سـياه اف اي تي اف چه 
پيامدهايي دارد؟

اولين تأثير برگشت به ليست سياه، افزايش ريسك 
موسس��ات مالي و بانك��ي بين المللي جه��ت ايجاد 
تبادل مالي ب��ا نظام بانكي اي��ران علي الخصوص در 
زمينه انتقال ارز ناشي از فروش نفت است. براساس 
توصيه ه��اي اي��ن گ��روه )توصيه ه��اي 13 و 1۹(، 
موسس��ات مالي بايد اقدامات احتياطي فراواني در 
برقراري رابط كارگزاري با كش��ورهاي ليست سياه 
)High Risk( را مراعات كنند. در حقيقت برگشت 
به ليس��ت س��ياه به معناي قطع هم��كاري اندك 
موسس��ات بانكي خارجي علاقه مند به همكاري با 
نظام بانكي ايران )ش��امل بانك مركزي و بانك هاي 

داخلي( است. SPV است، 
دومين تأثير برگش��ت به ليس��ت س��ياه، س��قوط 
ش��اخص بازل در نظام بانكداري اس��ت. ش��اخص 
بازل در بانك��داري از اي��ن جهت اهمي��ت دارد كه 
ريسك هاي سياسي، اقتصادي و بانكداري را بررسي 
و درجه بندي مي كند.برگشت به ليست سياه باعث 
خواهد ش��د رتبه اعتب��اري ايران ب��ه )۷(، كمترين 
مي��زان ممكن، س��قوط كند. ب��ا اين كاه��ش رتبه 
اعتباري، هزينه تأمين مالي و بيمه س��رمايه گذاري 

كشورهاي خارجي به شدت افزايش مي يابد.
از اين رو برگش��ت به ليس��ت سياه FATF ش��ايد 
بدترين اتفاق ممكن در شرايطي اس��ت كه ايران و 
كشورهاي ديگر دنيا سعي در حفظ برجام دارند.  اي 
كاش منتقداني كه هر روز ب��ه بهانه اي جلو تصويب 
و تأييد قوانين مرب��وط را گرفتند، فكري نيز به حال 

اين شرايط مي كردند!

تمديد تعليق ايران از ليست  سياه  »اف اي تي اف «
كلان يادداشت

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماست 

سخنگوي شوراي نگهبان در حس��اب توييتري 
خود نوش��ت: امريكا باي��د پاس��خگوي تجاوز به 
حريم ايران باشد »عباس��علي كدخدايي« در پي 
تجاوز پهپاد جاسوس��ي امريكايي  ام كيو-4س��ي 
به آب هاي س��رزميني ايران و رهگيري و انهدام 
آن توسط پدافند سپاه پاس��داران روز جمعه در 
حس��اب توييتري خود نوش��ت: »دفاع مش��روع 
حقي است ش��ناخته ش��ده در حقوق بين الملل 
در مقابل تجاوز به حريم يك كشور.« سخنگوي 
شوراي نگهبان تاكيد كرد: امريكا بايد پاسخگوي 
تجاوز به حريم ايران باش��د. در نخستين ساعات 

روز پنجش��نبه يك فروند هواپيماي جاسوس��ي 
امريكا با نقض حريم س��رزميني ايران اسلامي و 
بدون توجه به هش��دارهاي قرارگاه پدافندهوايي 
و زير پا گذاش��تن قوانين هوانوردي وارد آسمان 
ايران ش��ده ب��ود ك��ه توس��ط هوافضاي س��پاه 
رهگي��ري، اعلام اخط��ار كه پ��س از بي توجهي 
منهدم و سرنگون ش��د. اين هواپيماي پيشرفته 
جاسوس��ي بدون سرنش��ين و از نوع  ام كيو4سي 
)MQ4C( بوده كه از پايگاه امري��كا از امارات و 
نزديك��ي ابوظبي به پ��رواز در آمده و به س��مت 

آب هاي سرزميني ايران پرواز كرده بود. 

كدخدايي:  امريكا بايد پاسخگوي تجاوز به حريم ايران باشد

خبر
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واكنش ها به سرنگوني پهپاد جاسوسي امريكا ادامه دارد

پاسخقاطعبهرفتارهايتحريكآميز
گروه ايران|

در س��اعات ابتدايي بامداد روز پنجشنبه و در شرايطي كه 
بسياري از ايرانيان يا خواب بودند يا براي رفتن به محل كار 
خود آماده مي شدند خبري به نقل از روابط عمومي سپاه 
پاسداران ايران روي خروجي خبرگزاري هاي داخلي قرار 
گرفت كه بلافاصله ابعاد و زواياي جهاني پيدا كرد و به تيتر 

يك بسياري از رسانه هاي بين المللي بدل شد.
 در اين خبر روابط عمومي كل سپاه از سرنگوني يك فروند 
پهپاد جاسوس��ي امريكايي در س��اعات اوليه بامداد روز 
پنجش��نبه، پس از تجاوز به فضاي سرزميني ايران مقابل 
منطقه كوه مبارك اس��تان هرمزگان توسط آتش پدافند 
نيروي هوا فضاي س��پاه خبر داده بود. بلافاصله پس از اين 
اقدام امريكايي ها و واكنش ايران بود كه روابط عمومي كل 
سپاه پاس��داران در اطلاعيه اي به تشريح جزيياتي از اين 

اقدام پرداخت.
در اين اطلاعيه آمده: »پهپاد جاسوسي گلوبال هاوك در 
ساعت ۱۴ دقيقه بامداد روز پنجشنبه از يكي از پايگاه هاي 
نيروهاي امريكايي در جنوب خلي��ج فارس با مختصات 
معلوم به هوا برخاس��ته و بر خلاف قوانين هوانوردي كليه 
تجهي��زات مربوط به معرفي خود را خام��وش نموده و در 
نهايت پنهان كاري، از تنگه هرمز به سمت چابهار ادامه مسير 
مي دهد.« اين اطلاعيه افزوده است: »اين هواپيماي بدون 
سرنشين در زمان بازگشت به سمت غرب منطقه در محدوده 
تنگه هرمز با تجاوز به فضاي س��رزميني ايران، مش��غول 
جمع آوري اطلاعات و جاسوسي مي شود.« تحركاتي كه 
در نهايت باعث مي شود تا ايران اين پهپاد جاسوسي را مورد 
هدف قرار دهد. با روشن ش��دن ابعاد قضيه و در حالي كه 
دولتمردان امريكايي تصور يك چنين برخورد قاطعي را از 
سوي ايران نداشتند، رييس جمهور ايالات متحده امريكا 
در حساب كاربري خود در توييتر در اين باره گفت »ايران 
اش��تباه بزرگي انجام داد« و اعلام كرد كه مقامات ارش��د 
كنگره را براي برگزاري جلسه اي فوري فرا خواهد خواند. 
جلسه اي كه در نهايت مشخص شد در جريان آن مشاوران 
و كارشناسان به ترامپ درباره هر گونه ماجراجويي تازه در 
منطقه هشدار داده اند و آن را خسارت بار ارزيابي كرده اند. 
با افزايش اين هشدارهاي كارشناس��ي و رسانه اي بود كه 
نشريه امريكايي نيويورك تايمز نوشت كه »رييس جمهور 
امريكا از اقدامي متقابل كه منجر به افزايش تنش ها مي شد، 

عقب نشيني كرد.« 
مهم ترين اقدام امريكا در مواجهه با يك چنين مشورت هايي 
اين بود كه س��ازمان فدرال هوانوردي امريكا با صدور يك 
فرمان اضطراري پرواز هواپيماهاي مسافربري اين كشور را 
بر فراز آب هاي ايران در خليج فارس و تنگه هرمز ممنوع كرد.

بر اساس گزارش شبكه بي بي سي سازمان هوانوردي امريكا، 
آنچه را تشديد تنش هاي نظامي و كاربرد موشك هاي با برد 
زياد در نزديكي مناطق پرت��ردد هوايي خوانده، عامل اين 

نگراني و تصميم عنوان كرده است.
از س��وي ديگر واكنش ايران اما به اين رفتار غير مسوولانه 
امريكايي ها از همان آغاز به صورت گس��ترده هم در حوزه 
ديپلماسي و هم در بخش نظامي و امنيتي دنبال شد؛ در 
وهله نخست، نماينده دايم ايران در سازمان ملل، در نامه اي به 
آنتونيو گوترش دبيركل اين سازمان، اعلام كرد كه نيروهاي 
مسلح ايران يك پهپاد جاسوسي امريكايي را كه وارد حريم 
هوايي كشورمان شده بود، هدف قرار داده و ساقط كرده اند.«

مجيد تخت روانچي در اين نامه اعلام كرد: »اين اقدام پس 
از اخطارهاي مكرر به پهپاد مذكور و طبق حق ذاتي ايران 
در دفاع مشروع از خود طبق ماده ۵۱ منشور سازمان ملل، 
صورت گرفته است.« در اين نامه ضمن اعلام اينكه اين اقدام 
امريكا نقض حقوق بين الملل و منشور ملل متحد، به ويژه 
بند ۴ ماده ۲ آن بوده و مسووليت بين المللي امريكا را در پي 

دارد، اين عمل به شديدترين لحن ممكن محكوم شده است.
از س��وي ديگر و بر اساس اعلام وزارت خارجه ايران، سفير 
سوييس حافظ منافع امريكا در ايران صبح روز گذشته با 
حضور در محل وزارت خارجه ضمن دريافت مراتب اعتراض 
ايران و انتقال آن بلافاصله به دولت امريكا در جريان جزييات 

بيشتر اين حادثه قرار گرفت.
چهره هاي نظامي و امنيتي كش��ورمان هم ه��ر كدام در 
گفت وگوهايي جداگانه حفظ قلمرو سرزميني كشورمان را 
خط قرمز نيروهاي مسلح ايران ارزيابي كردند و به مقامات 

امريكايي در خصوص هر نوع ماجراجويي هشدار دادند.
ايران هواپيماي جاسوسي ديگري را كه ۳۵ سرنشين داشت، 
 منهدم نكرد در شرايطي كه مقامات امريكايي هنوز از شوك 
حادثه انهدام پهپاد خارج نشده بودند؛ فرمانده هوافضاي سپاه 
پاسداران ابعاد تازه اي از ماجرا را در گفت وگو با رسانه هاي 
داخلي رونمايي كرد و خبر از وجود هواپيماي دومي داد كه 
ايران مي توانست آن را نيز مورد هدف قرار دهد اما بنا به دلايل 
گوناگون از اين اقدام خودداري كرده اس��ت. اظهاراتي كه 
نشان مي داد ايران كاملا به تحركات هواپيماهاي جاسوسي 
و نظامي امريكا در منطقه مسلط است و آنها را زيرنظر دارد.

س��ردار امير حاجي زاده گفت: همزمان با رهگيري پهپاد 
جاسوسي، يك هواپيماي جاسوسي ديگري نيز در نزديكي 
آن در حال پرواز بود كه ٣٥ سرنشين داشت، اما آن را منهدم 
و سرنگون نكرديم. سردار »اميرعلي حاجي زاده« ديروز در 
حاشيه نمايش لاشه و قطعات هواپيماي جاسوسي امريكا 
در جمع خبرنگاران گفت: روز گذشته يك فروند هواپيماي 

با سرنشين جاسوسي ديگر نيز به همراه پهپاد منهدم شده 
به آسمان ايران تجاوز كرده بود كه چون اين هوايپيما ۳۵ نفر 

سرنشين داشت آن را منهدم نكرديم.
فرمانده هوافضاي سپاه اظهار داشت: روز گذشته ۲ بار و هر بار 
دو نوبت به هواپيماي جاسوسي  MQ۴C )پهپاد( امريكايي 
اخطار داديم كه توجه نكرد و به فضاي سرزمين ايران وارد 

شد و پس از عدم توجه به اخطارها، آن را سرنگون كرديم.
حاجي زاده توضيح داد: در نخستين ساعات روز پنجشنبه 
يك فروند هواپيماي جاسوسي - تروريستي امريكا با نقض 
فضاي سرزميني ايران و بدون توجه به هشدارهاي قرارگاه 
پدافندهوايي و زير پا گذاشتن قوانين هوانوردي وارد آسمان 

ايران شده بود كه توسط هوافضاي سپاه منهدم شد.
وي با بيان اينكه قطعات به نمايش درآمده قطعاتي هستند 
كه پس از سرنگوني اين پهپاد روي آب هاي سرزميني ايران 
شناور بودند، گفت: اين هواپيما بدون سرنشين از نوع  ام كيو۴ 
سي )MQ۴C( است كه از پايگاه امريكا از امارات و نزديكي 
ابوظبي به پرواز در آمده و به سمت آب هاي سرزميني ايران 
پرواز كرد. فرمانده هوافضاي سپاه توضيح داد: اين پهپاد با 
خاموش كردن سامانه هاي راداري و معرف با پنهان كاري 
از تنگه هرمز عبور كرد و به س��مت چابهار ادامه مسير داد 
و سپس دوباره به سمت آب هاي سرزميني ايران حركت 
كرد كه در اين بين ق��رارگاه پدافندهوايي خاتم الانبيا در 
س��اعت هاي ۲ و پنج دقيقه بام��داد و ۳ و ۵۵ دقيقه به آن 
اخطار داد و اين اخطارها به پايگاه زميني منتقل شد اما آنها 
به اين اخطارها پاسخ ندادند كه در نهايت در ساعت چهار 

و پنج دقيقه بامداد، توسط سپاه منهدم شد. حاجي زاده با 
بيان اينكه اين هواپيماي جاسوسي در ارتفاع ۵۰ هزار پايي 
در حال پرواز بود، گفت: اين پهپاد مسير هواپيماهاي عادي 
و مس��افربري را زير پا گذاش��ته بود و به راحتي براي خود 

گشت زني مي كرد.
وي با اشاره به اينكه امريكا يكي از گران قيمت ترين پهپادهاي 
خود را از دست داد، اظهارداشت: ما كلكسيوني از پهپادهاي 
امريكايي داريم و اين هم سند تجاوز هوايي امريكا به آسمان 
ايران بود كه نش��ان مي دهد آنها نمي خواهند به مقررات 
بين المللي توجه كنند. فرمانده هوافضاي سپاه با تاكيد بر 
اينكه چگونه مي توانيم اجازه دهيم يك پهپاد جاسوسي 
در پش��ت مرزهاي ما به پرواز در بيايد، اين يك هواپيماي 
مسافربري نبود، هواپيمايي جاسوسي بود كه تا فاصله ۴۵۰ 
كيلومتر اهداف را شناسايي مي كرد. حاجي زاده امنيت ملي 
و دفاع از تماميت ارزي را خط قرمز ايران خواند و گفت: بايد 
پرس��يد كه اگر هواپيماي ما در نزديكي مرزهاي سواحل 
واشينگتن پرواز كند، امريكايي ها چه عكس العملي نشان 

مي دادند.
وي اعلام كرد: در نزديكي اين پهپاد يك هواپيماي جاسوسي 
ديگر امريكا به نام پيP۸( ۸( نيز در حال حركت بود و اين 
هواپيما نيز وارد فضاي سرزميني ايران شد، اما به دليل آنكه 

۳۵ نفر سرنشين داشت ما آن را منهدم نكرديم.
فرمانده هوافضاي سپاه يادآور شد: امريكايي ها چندي پيش 
نيز اعلام كردند كه ايران به سمت پهپاد آنها موشك شليك 
 )MQ۹( ۹كرده است؛ آن موشك كه به سمت پهپاد  ام كيو

پرتاب شد يك اخطار بود كه آنها به آب هاي سرزميني ايران 
نزديك نشوند.

    اي�ران ب�ه دلي�ل تج�اوز پهپ�اد امريكايي
به سازمان ملل شكايت كند

استفاده از ابزارهاي قانوني براي انعكاس تجاوزگري امريكا به 
سازمان هاي بين المللي راهكاري بود كه رييس كميسيون 
امنيتي ملي مجلس درباره آن صحبت مي كند. فلاحت پيشه 
تاكيد كرد: دولت بايد با قيد فوريت از امريكا در سازمان ملل 
به صورت رسمي شكايت كند. حشمت الله فلاحت پيشه در 
واكنش به سرنگوني يك فروند پهپاد جاسوسي امريكا در 
خاك ايران گفت: دولت بايد به فوريت از امريكا در سازمان 
ملل به صورت رسمي شكايت كند. تجاوز پهپاد امريكايي 
به خاك ايران نقض منش��ور ملل متحد و حاكميت ملي 
كشورمان است. اين اقدام خصمانه به حساب مي آيد كه در 
قالب مقررات فصل ۷ منشور ملل مبني بر پايبندي به امنيت 

ملي كشورها محكوم است.
فلاحت پيشه تاكيد كرد: با توجه به حساسيت منطقه خليج 
فارس بايد از امريكا شكايت رسمي شود تا در قالب فصل ۷ 
منشور سازمان ملل ثبت گردد. اين اقدام مكمل اقدامات 
قبلي امريكا در اعزام ناو به منطق��ه و تحركات جنگي در 
منطقه خليج فارس و درياي عمان است. رييس كميسيون 
امنيت ملي و سياست خارجي مجلس در پايان تاكيد كرد: 
اين اقدام ايران نشان داد كه ايران در دفاع از خاك كشورش 
با هيچ كشوري تعارف ندارد و از نظر فني و تجهيزاتي آمادگي 

لازم را دارد.

    بايد روش ديپلماتيك را براي حل بحران ها 
به كار گرفت

از ميان چهره هاي سياسي ايالات متحده برني سندرز سناتور 
ارشد امريكايي نسبت به رفتالرهاي دولت امريكا در خصوص 
خروج از برجام و اقدام به رفتارهاي تحريك آميز انتقاد كرد. 
س��ندرزدر پي تنش هاي اخير ميان امريكا و ايران درباره 
پيامدهاي فاجعه بار گسترش درگيري ها و منجر شدن آن 
به جنگ هشدار داد و بر حل وفصل ديپلماتيك بحران تاكيد 
كرد. سناتور ارشد امريكايي در گفت وگو با شبكه ام. اس. ان. 
بي. سي در واكنش به ساقط شدن پهپاد جاسوسي امريكا 
توسط ايران گفت: من درباره تنش هاي رو به افزايشي كه 
شاهد آن هستيم بسيار نگرانم. به گمانم در دولت ترامپ 
افرادي خواهان جنگ با ايران هس��تند. فكر مي كنم اگر 
جنگي رخ مي داد، يك فاجعه مطلق براي كشور ما، ايران، 

منطقه و جهان مي بود.
سندرز در ادامه گفت: فكر مي كنم كاري كه بايد انجام بدهيم 
اين است كه شرايط را آرام كنيم. وظيفه ما كمك به حكومت 
مستبدانه و آدم كش عربستان سعودي نيست. كاري كه بايد 
انجام بدهيم اين است كه به عنوان قوي ترين كشور جهان از 
قدرتمان استفاده كرده و ايران و عربستان سعودي را مجاب 
كنيم كه به جاي نظاره گر بودن افزايش تنش ها شروع به 

كاهش آن كنند.
سندرز با توضيح اينكه بسياري از مواضع امريكا در سياست 
خارجي كه منجر به جنگ هايي مانند جنگ عراق، ويتنام 
شد مبتني بر دروغ بوده است، در پاسخ به اين سوال كه آيا 
كاخ سفيد درباره حمله رخ داده به دو نفت كش درياي عمان 
صادق نيست يا اينكه درباره پهپاد جاسوسي ساقط شده، 
اطلاعات درستي از سرويس هاي اطلاعاتي امريكا دريافت 
نمي شود، گفت: درباره نفت كش ها اختلاف نظر وجود دارد. 
صاحب نفت كش ژاپني گفت كه اين حمله از طريق چيزي 
كه به اين نفت كش شليك شده است. درباره ساقط كردن 
پهپاد نيز اين اختلاف نظر وجود دارد كه آيا ]اين پهپاد[ در 

منطقه بين المللي بوده است يا در قلمرو ايران.

ظريف در ديدار با چاووش اوغلو خبر داد

16تير؛ مرحله دوم تصميم ايران در مورد كاهش تعهدات برجامي
گروه ايران|

وزير امور خارجه مي گويد: »مرحله اول تصميم ايران در مورد 
كاهش تعهداتش در قبال برجام از ۱۸ ارديبهشت شروع شد 
و مرحله دوم آن از ۱۶تير شروع خواهد شد.« اظهاراتي كه در 
جريان ديدار ظرفيت و وزير امور خارجه تركيه مطرح شد تا 
اين پيام واضح به طرف هاي اروپايي مخابره شود كه ايران در 

اجراي ضرب الاجل هاي اعلام شده، جدي است.
نشست دوره اي وزراي امور خارجه ايران و تركيه كه بر اساس 
اعلام وزراي خارجه دو كش��ور حداقل هر ۶ماه يك بار در 

دستور كار قرار دارد، در اصفهان برگزار شد.
مولود چاووش اوغلو وزير امور خارجه تركيه عصر پنج شنبه 
وارد اصفهان شد و از سوي عباس رضايي استاندار اصفهان در 
فرودگاه شهيد بهشتي اين استان مورد استقبال قرار گرفت 
و بعد از انجام تشريفات لازم مهياي ديدار دو جانبه با ظريف 

شد. وزير امور خارجه گفت: مرحله اول تصميم ايران در مورد 
كاهش تعهداتش در قبال برجام از ۱۸ ارديبهشت شروع شد 

و مرحله دوم آن از ۱۶تير شروع خواهد شد.
محمد جواد ظريف ديروز پس از نشست با وزير امور خارجه 
تركيه در هتل عباسي اصفهان در جمع خبرنگاران اظهار 
داشت: اقدام بعدي ايران درباره فرصت ۲۰ روزه كه در برجام 
در نامه دكتر روحاني به سران كشورها و در نامه اي كه بنده 
به خانم موگريني مسوول سياست خارجي اتحاديه اروپا 
اعلام شده است. وي درباره نشست وزراي امور خارجه ايران 
و تركيه كه در اصفهان برگزار ش��د، افزود: طبق قراري كه 
روساي جمهور دو كشور دارند قرار است وزراي امور خارجه 
براي رواب��ط راهبردي دو كش��ور برنامه ريزي كنند و اين 
نشست در اين راستا در اصفهان برگزار شد. وزير امور خارجه 
با اشاره به اينكه اين نشست اولين جلسه براي برنامه ريزي 

روابط راهبردي دو كش��ور بود، تصريح كرد: در پايان اين 
نشست سند همكاري هاي دو ساله كشور به امضاي وزراي 
امور خارجه ايران و تركيه رسيد و فرصتي فراهم شد تا درباره 

توسعه روابط دوجانبه و مسائل بين المللي مذاكره كنيم.

    هر 6   ماه يك نشست دوجانبه  
وزير امور خارجه تركيه نيز گفت: سند همكاري هاي سياسي 
وزارتخانه هاي امور خارجه ايران و تركيه روز )جمعه( منعقد 
شد و از اين پس وزاري امور خارجه دو كشور هر ۶ ماه يك بار 
براي مشورت با يكديگر نشست دوجانبه برگزار خواهند كرد.
مولود چاووش اوغلو پس از نشست با محمد جواد ظريف 
پيش از ترك اصفهان در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: 
در س��اير مواقع نيز معاونان وزراي امور خارجه، مديران و 
مقامات عاليرتبه دو كش��ور اين مشورت ها و گفت وگوها 

را ادام��ه خواهن��د داد. وي افزود: رجب طي��ب اردوغان، 
رييس جمهور تركيه در حاشيه پنجمين كنفرانس تعامل و 
اعتمادسازي در آسيا )سيكا( در شهر دوشنبه تاجيكستان با 
حسن روحاني رييس جمهوري ايران ديدار و گفت وگو كرد و 
در ديدار با ظريف تصميمات اتخاذ شده توسط رييس جمهور 

دو كشور در دوشنبه تاجيكستان را پيگيري كرديم.
وزير امور خارجه تركيه اضافه كرد: در ديدار با محمد جواد 
ظريف مسائل مختلفي از جمله تجارت با پول ملي، افزايش 
حجم تجارت دو جانبه، مسائل مربوط به كنسولگري، حمل 
و نقل و بسياري از موارد ديگر بين آنكارا و تهران مورد بررسي 

قرار گرفت.
وي با بيان اينكه در آينده اي نزديك كميسيون اقتصادي 
مشترك )KEK( بين تركيه و ايران برگزار خواهد شد، گفت: 
به همين منظور در هفته هاي آينده محمود واعظي رييس 

دفتر رييس جمهور ايران و رضا اردكانيان وزير نيروي ايران 
به تركيه سفر خواهند كرد. اوغلو با اشاره به اينكه تنش در 
منطقه رو به افزايش است، گفت: در زماني كه تحولاتي از 
قبيل حمله به دو نفتكش مربوط به ژاپن و سرنگوني پهپاد 
امريكا در خليج فارس، تحريم هاي واشنگتن عليه تهران 
افزايش يافته است به ايران سفر كردم و در اين سفر تحولات 
اخير را با همتاي ايراني خود مورد بحث و تبادل نظر قرار دادم.

وي اضافه كرد: در اين سفر اقداماتي كه در زمينه تحريم ها 
مي توانيم انجام دهيم را بررسي كرديم.

وزي��ر امور خارجه تركيه با اش��اره به اينكه براي توس��عه 
همكاري ها امكان مكانيسم هاي سه جانبه نيز وجود دارد، 
يادآور ش��د: عراق مي تواند در كنار ايران و تركيه وارد اين 
مكانيسم شود و در آينده نشس��ت هاي سه جانبه وزراي 

خارجه ايران، تركيه و عراق نيز برگزار شود.

شرايط پيچيده و مشكوكي در منطقه حاكم است
وزير دفاع و پش��تيباني نيروهاي مس��لح 
معتقد اس��ت ش��رايط بس��يار پيچيده و 
مش��كوكي در منطق��ه وج��ود دارد و 
س��عودي ها ني��ز كوركوران��ه در كن��ار 
امريكايي ها ق��رار گرفته اند. امريكا هفته 
گذش��ته به دنبال حمله به دو نفتكش در 
دري��اي عمان، در تلاش ب��راي ايجاد يك 
اجماع بين المللي عليه ايران بود اما پس از آنكه تلاش كاخ سفيد براي 
متهم كردن ايران به دس��ت داشتن در انفجار دو نفتكش غول پيكر 
در درياي عمان مورد اقبال جامعه جهاني قرار نگرفت، روز گذشته 
شاهد ارسال يك فروند پهپاد جاسوسي »گلوبال هاوك« امريكا به 
خاك كشورمان بوديم كه اين پهباد بعد از تجاوز به حريم سرزميني 
كشورمان با آتش پدافند نيروهاي مسلح ايران سرنگون شد. امريكا 
تلاش مي كند با انجام اقدامات تحريك آميز مانند فرستادن پهبادهاي 

جاسوس��ي به خاك  ايران، اعزام گس��ترده نيرو و تجهيزات نظامي 
به منطقه و تداوم جنگ رواني رس��انه اي حداكثر فشار ممكن را در 

چارچوب راهبرد فشار-مذاكره به ايران منتقل كند.
امير سرلش��كر امير حاتمي در گفت وگو با ايلنا، درباره اينكه گفته 
مي ش��ود امريكايي ها ب��ا تحركات��ي در منطقه دنبال ي��ك يازده 
سپتامبرسازي ديگر هستند، گفت: شرايط بسيار پيچيده و مشكوكي 
در منطقه وجود دارد.  وزير دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح تاكيد كرد: 
مجموعه اي از تحولات در حال وقوع است و به نظر مي رسد همه اينها 
در راستاي سياست هاي كلي براي ايجاد ايران هراسي و ايجاد اجماع 
عليه جمهوري اسلامي است. وي در پاسخ به سوالي ديگر مبني بر 
اينكه آيا سعودي ها در كنار امريكا براي ايران هراسي و اجماع جهاني 
عليه كشورمان قرار دارند، عنوان كرد: بلاترديد در همه موضوعات، 
سعودي ها متاسفانه كوركورانه در كنار امريكايي ها قرار دارند و حتي 

منافع خودشان را هم در اين زمينه لحاظ نمي كنند.

اگر جنگ را شروع كنيد، تمام كننده آن نخواهيد بود
امام  جمعه تهران خطاب به ترامپ گفت: 
مل��ت و نيروهاي مس��لح ما اه��ل پنهان 
كاري نيس��تند، بر خلاف ش��ما كه اخيراً 
نفت كش ها را در منطقه زديد و خودتان را 
مخفي كرديد اما ما اين طور نيستيم اگر 
قرار باشد بزنيم به موقع مي زنيم و به موقع 

هم آن را اعلام مي كنيم.
به گزارش ايسنا، حجت الاسلام محمدجواد حاج علي اكبري در پيش 
خطبه هاي نماز جمعه اين هفته تهران با اشاره به ساقط شدن پهپاد 
امريكايي اظهار كرد: اصل ماجرا اين اس��ت كه يك پهپاد پيشرفته 
غيرقابل رديابي از نوع جاسوس��ي پيش��رفته، مخفيانه در محدوده 
تنگه هرمز وارد سرزمين ما شده است. غيرت جوانان رشيد و عزيز ما 
جوشيده و با سامانه تمام بومي »سوم خرداد« نيروي هوافضاي سپاه 
اين پهپاد را ساقط كرده است. كاخ سفيد دست پاچه ابتدا تكذيب و 

بعد تاييد و بعد ادعا مي كند در آب هاي بين المللي بوده و ترامپ شروع 
به هذيان گويي مي كند و مي گويد ما در آب هاي بين المللي بوديم و 

ايران اشتباه كرده است.
وي خطاب به امريكا گفت: آنها بايد توجه كنند كه تنگه هرمز بخش 
ويژه متعلق به س��رزمين ماس��ت و در صورت تجاوز به حريم ايران 

گورستان متجاوزان خواهد بود.
حاج علي اكبري ادامه داد: امريكايي ها بعد از مدتي آمدند و گفتند، 
شايد هم ما اشتباه كرديم. بله شما اش��تباه كرديد و قبلا هم از اين 
اشتباهات انجام داده ايد، مگر ملوانان شما نبودند كه اشتباه كردند و 

آن افتضاح به وجود آمد.
خطيب نماز جمعه اين هفته ته��ران تاكيد كرد: ملت ما و نيروهاي 
مس��لح ما اهل پنهان كاري نيس��تند، بر خلاف ش��ما كه اخيرا هم 
نفتكش ها را زديد و خودتان را مخفي كرديد اما ما اين طور نيستيم 

اگر قرار باشد بزنيم به موقع مي زنيم و به موقع هم اعلام مي كنيم.

چهره ها

رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار 
دست اندركاران كنگره بزرگداشت 

۵۴۰۰ شهيد استان كردستان: 
شهادت در كردستان با فداكاري 
و مجاهدت بيشتر توام بوده است

بيان��ات رهبر معظ��م انق��لاب اس��لامي در ديدار 
دس��ت اندركاران كنگره بزرگداشت ۵۴۰۰ شهيد 
استان كردس��تان كه در تاريخ ۲۷ خرداد ۹۸ برگزار 
شده بود، صبح ديروز در محل اين همايش در سنندج 
منتشر شد. حضرت آيت الله خامنه اي در اين ديدار، 
شهداي عزيز كردستان را متمايز از مناطق ديگر كشور 
برشمردند و گفتند: مبارزان كردستان در عين مبارزه با 
دشمن خارجي، در داخل خانه و محيط زندگي خود 
نيز با ضد انقلاب در جنگ بودند، بنابراين شهادت در 
اين منطقه با فداكاري بيشتر و با مجاهدت صادقانه 
توام بوده است. رهبر انقلاب اسلامي، مزيت ديگر مردم 
كردستان را خنثي كردن توطئه اختلاف افكني قومي و 
مذهبي خواندند و خاطرنشان كردند: كشور ما از لحاظ 
تنوع قومي كم نظير اس��ت و اقوام مختلف تحت نام 
بزرگ ايران و ملت ايران در كنار هم زندگي مي كنند، 
البته دشمنان از ابتدا قصد داشتند از اختلافات مذهبي 
و قومي براي شكست جمهوري اسلامي استفاده كنند 
اما عناصر مومن و هوشمند در كردستان و همچنين 
در آذربايجان غربي، اين توطئه را خنثي، و با خدمت 
به انقلاب، دش��من را مايوس كردند. ايشان تكريم 
ش��هيدان و خانواده هاي آنان را وظيفه آحاد مردم و 
مسوولان دانستند و با تاكيد بر توليد آثاري كه خروجي 
آنها شناساندن قدر و عظمت كار شهيدان براي كشور 
باشد، افزودند: مردم و به ويژه نسل جوان بايد بدانند 
براي پايه گذاري و محك��م كردن پايه هاي انقلاب و 
پيشرفت و سربلندي اين شجره طيبه و پر افتخار چه 
تلاش هايي انجام شده است. حضرت آيت الله خامنه اي 
همچنين با اشاره به سياس��ت غلط و معيوب رژيم 
پهلوي در عقب نگه داشتن مناطق كردنشين، خطاب 
به مسوولان استان بر كار عمراني و تلاش و پيگيري 

براي جبران عقب ماندگي هاي استان تاكيد كردند.

  ارس�ال پيام ترامپ به ايران توسط عمان 
تكذيب شد؛ ايرنا|

يك منبع آگاه، خبر اعلام شده از سوي خبرگزاري 
رويترز درباره ارسال پيام رييس جمهوري امريكا 
از طريق عمان ب��ه ايران را تكذيب كرد. اين منبع 
آگاه دي��روز )جمعه( اعلام كرد: خبر اعلام ش��ده 
از س��وي رويترز هم در مورد ارسال پيام و هم در 
مورد محتواي آن كاملًا كذب است. رويترز به نقل 
از يك مقام ايراني نوش��ت: ترامپ از طريق عمان 
پيامي به ايران داده و گفته است »خواهان جنگ 
نيست، اما دنبال مذاكره با ايران درباره موضوعات 

مختلف است.«

  امروز به ش�يوه رفتار شريعتي و فرزانگي 
چمران نيازمنديم؛ تعادل|

معاون اول رييس جمهوري در حساب اينستاگرامي 
خود نوشت: نياز به انديشه و شيوه رفتار شريعتي، 
امروز هم جدي و واقعي است، چنانكه نياز به فروتني 
و فرزانگي چمران. اسحاق جهانگيري ديروز با انتشار 
تصويري از علي ش��ريعتي و مصطفي چمران در 
حساب اينستاگرامي خود نوشت: خرداد به پايان 
رسيد، اما حكايت دو نام ماندگار روزهاي آخر اين 
ماه همچنان باقي است؛ دكتر علي شريعتي و دكتر 
مصطفي چمران. معاون اول رييس جمهوري در اين 
يادداشت اشاره كرد: »درست گفته اند كه شريعتي 
»غايب هميشه حاضر« اين دوران است و چمران 
»نابغه فداكار«. من كه هنوز وقتي چشمم به نام و 
نوشته هاي اين دو مي افتد، زندگي برايم معنا بخش 
مي شود.« جهانگيري در يادداشت خود تصريح 
كرد: همه ما وام��داران و در عين حال گاه غافل از 
حق و نقش آن هاييم. نياز به انديشه و شيوه رفتار 
شريعتي امروز هم جدي و واقعي است، چنانكه نياز 
به فروتني و فرزانگي چمران. خود را اخلاقاً موظف 

به برآوردن اين نيازها كنيم.

  تاكيد قطر بر ضرورت روابط مسالمت آميز 
كشورهاي حاشيه خليج فارس با ايران؛ ايرنا|

وزير خارجه قطر بر ضرورت روابط مسالمت آميز 
ميان كشورهاي عرب حاشيه خليج فارس و ايران 
تاكيد كرد. به گزارش پايگاه خبري الخليج اونلاين، 
محمد بن عبدالرحمن آل ثاني وزير امورخارجه 
قطر اين سخنان را در يك كنفرانس مطبوعاتي 
با 'تئودور ملشكانو' وزير امورخارجه روماني گفته 
اس��ت. وي افزود: آل ثاني تاكيد ك��رد: از جامعه 
جهاني مي خواهيم كه اختلافات و تنش هاي اخير 
ميان ايران و امريكا از طريق گفت وگو حل و فصل 
شود و از تاثيرات اين بحران بر منطقه خليج فارس 
و امنيت آن جلوگيري شود. وزير امورخارجه قطر 
همچنين در خصوص حمله پنجشنبه گذشته به 
دو نفتكش در خليج  فارس گفت: دوحه اين اقدامات 
را محكوم مي كند، اين اقدام نه تنها به امنيت منطقه 
و انرژي آسيب مي زند بلكه نتايج آن تمامي جهان را 

تحت الشعاع قرار خواهد اد.

  اي�ران ب�ه اس- 400 نياز خواهد داش�ت؛ 
ايسنا|

مع��اون اول كميته دفاعي دوماي روس��يه اعلام 
 كرد كه ايران با ارسال پاتريوت از سوي امريكا، به 
اس -۴۰۰ نياز خواهد داشت. به گزارش اسپوتنيك، 
الكساندر شرين معاون اول كميته دفاعي دوماي 
روسيه امروز پنجش��نبه اظهار كرد كه با توجه به 
تصميم امريكا مبني بر ارس��ال ناوگان با سامانه 
»پاتريوت« به خاورميانه، ايران به س��امانه دفاع 
ضد هوايي اس -۴۰۰  نياز دارد. در اين رابطه، اين 
نماينده معتقد است كه »ايران بايد سريعاً به فكر 
خريد سامانه روس��ي »اس -۴۰۰«  باشد.« ايران 
كاملًا تحت پوش��ش دفاعي خواهد بود. تنها يك 
س��يگنال از طرف ايران براي خريد اين سامانه، از 

آنها دفاع خواهد كرد.

س�خنگوي وزارت ام�ور خارجه در حس�اب 
توييتري خود نوش�ت: ملت ايران ديپلماسي 
را با ديپلماس�ي، احترام را ب�ا احترام و جنگ 
را با دفاع جانانه پاس�خ مي دهد. س�يدعباس 
موسوي ديروز با اشاره به سخنان برايان هوك 
رييس گروه ويژه اقدام اي�ران در وزارت امور 

خارجه امريكا در حساب توييتري خود نوشت: 
»آقاي هوك! آيا س�ال ها جنگ و تروريس�م 
اقتصادي تحميلي به ملت ايران و نقض عهدها 
و قطعنامه ها را »ديپلماس�ي« مي خوانيد!؟« 
وي تصري�ح كرد: ملت ايران ديپلماس�ي را با 
ديپلماس�ي، احترام را با احت�رام و جنگ را با 

دفاع جانانه پاس�خ مي ده�د. »برايان هوك« 
رييس گروه اقدام عليه اي�ران در وزارت امور 
خارج�ه امريكا امروز -جمع�ه- در اظهاراتي 
از ايران خواس�ت كه با رويكرد ديپلماتيك به 
ديپلماسي واش�نگتن پاس�خ دهد و از اقدام 

نظامي استفاده نكند.

ملت ايران ديپلماسي را با ديپلماسي و جنگ را با دفاع جانانه پاسخ مي دهد

نمايش قطعاتی از لاشه پهپاد جاسوسی گلوبال هاوک آمريکا که  توسط  سپاه در آب های   ايران سرنگون شد
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روي ديگر سكه رشد اقتصادي بالا از طريق نفت و گاز

4 دليل رسوب كالا در بنادر بررسي شد

ثبت رشد منفي 13.9 درصدي براي نفت و گاز در سال 97

رسوب 101 هزار كانتينر كالا در بنادر مهم كشور

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي
مردم، قدرت و منافع )13( 

س��ال 1395 كه رش��د اقتصادي ايران طبق گزارش 
مركز آمار به 12.1 درصد رسيده بود، عامل اصلي آن، 
 رشد قابل توجه »رشد استخراج نفت و گاز«، بود كه به

35 درصد رسيده بود. همين گروه در سال 1397 كه 
سال رشد منفي 4.9 درصدي اقتصاد ايران بوده، عامل 
مهم سقوط رش��د اقتصادي شده است. اين بخش در 
سال گذش��ته 13.9 درصد كوچك شده و با توجه به 
سهم 20 درصدي آن در توليد ناخالص داخلي در پايين 
آمدن رشد اقتصادي كشور نقش قابل توجهي داشت.

به گزارش »تعادل«، مركز آمار ايران جزييات تازه اي 
از رشد اقتصادي س��ال 1397 را منتش��ر كرد. رشد 
اقتصادي سال گذش��ته منفي 4.9 درصدي با نفت و 
منفي 2.4 درصد بدون نفت اعلام شده بود. در حالي كه 
دو بخش صنايع و معادن منفي 9.6 درصد و كشاورزي 
منفي 1.5 درصد رش��د داش��تند و در عين حال رشد 
خدمات هم كه معمولا پيش برنده اقتصاد ايران است، 

صفر اعلام شد.

    رشد استخراج نفت و گاز منفي 13.9 درصد
جزييات رش��د اقتصادي گروه صنايع و معادن نشان 
مي دهد، اين گروه در حالي در سال گذشته رشد منفي 
9.6 درصدي داشته كه رشد اقتصادي سال 1396 اين 
گروه معادل دو درصد بوده است. بنابراين اين كاهش 
رشد منجر به كاهش سهم اين گروه درGDP نيز شده 
است. به اين ترتيب كه سهم آن از 45.1 درصد به 42.9 

درصد در GDP كاهش يافته است.
 گروهي كه در پايين كشيدن شديد ميانگين رشد در 
اين گروه تاثير داشته »استخراج نفت و گاز طبيعي«، 
بوده اس��ت. اين گروه در حالي رش��د منف��ي 13.9 را 
تجربه كرده كه در س��ال 1396 رشد 1.5 درصد و در 
سال 1395 رش��د 35 درصدي تجربه كرده است. به 
اين معن��ي در حالي كه در س��ال 1395 همين گروه 
موتور حركت رش��د اقتصادي به 12.1 درصد بود، در 
س��ال 1397 عامل مهم منفي ش��دن رشد اقتصادي 
سال گذشته شد. استخراج نفت و گاز طبيعي با رشد 
منفي سال گذشته بخشي از سهم خود در GDP را هم 
از دست داد و از س��هم 21.6 درصدي در سال 1396 

به سهم 19.6 درصدي در سال 1397 رسيده است.

همچنين رشد گروه ساير معادن در سال 1397 معادل 
0.8 درصد شده اس��ت در حالي كه رشد اين گروه در 
س��ال 1396 معادل 2.8 درصد بوده است. سهم اين 
گروه در GDP با 0.1 درصد رشد از 1.3 درصد به 1.4 

درصد رسيده است.
گروه صنعت نيز در سال 1397 رشدي معادل منفي 
6.5 درصد داشته است. رشد اين گروه در سال 1396 
3.6 درصد بوده است. در سال 1395 نيز ر شد صنعت 

6.5 درصد بود.
 اين گروه در تمامي 4 فصل س��ال گذشته رشد منفي 
 GDP تجربه كرده و سهم آن نيز با 0.2 درصد كاهش در

به 12.1 درصد رسيده است.
»تامين آب، برق و گاز طبيعي«، گروه ديگري است كه 
رشد آن در سال 1397 معادل منفي 5.6 درصد بوده 
است. رشد اين گروه در سال 1396 معادل 0.2 درصد 
بوده است. البته اين گروه در سال 1395 ناگهان با رشد 

34.3 درصدي روبرو شد. 
سهم اين گروه در توليد ناخالص داخلي نيز از 7 درصد به 
6.9 درصد از سال 1397 به سال 1396 كاهش يافت.

گروه س��اختمان نيز در س��ال 1397 رشد منفي 4.5 
درصدي داشت. گرچه اين گروه در سال 1396 معادل 
3.2 درصد رشد كرده بود ولي در سال 1395 بر خلاف 
حركت كلي جريان اقتصاد ايران كه رشد بالاي مثبت 
را تجرب��ه مي كرد اين گروه منفي 10.9 درصد رش��د 

تجربه كرد.
اكنون سهم اين گروه در GDP در سال گذشته و سال 

جاري با 2.9 درصد ثابت مانده است.
خدمات بيشترين سهم را در اقتصاد ايران دارد. سهم 
كل خدمات در سال 1397 معادل 51.2 درصد بود و 
البته با توجه به رشد س��اير گروه ها، سهم آن در سال 
1397 نسبت به سال گذشته 2 درصد هم رشد كرده 
بود. با اين حال با توجه به روند رش��د كل اقتصاد ايران 
در سال 1397 كه منفي بود اين گروه نيز از موج سقوط 
درامان نماند وبا وجود تجربه رشد مثبت در سه فصل 
نخست سال، در فصل زمستان رشد منفي تجربه كرد 
و در نهايت رشد اقتصادي اين گروه براي سال 1397 

صفر ثبت شد.
در اين گروه رش��د »عم��ده و خرده فروش��ي، هتل و 

رستوران«، معادل منفي 6 درصد ثبت شد. رشد اين 
گروه در سال 1396 معادل 4.7 درصد و در سال 1395 
معادل 4.4 درصد بوده است. سهم اين گروه در توليد 
ناخالص داخلي نيز از 12.4 درصد در س��ال 1396 به 

12.2 درصد در سال 1397 كاهش يافته است.
رش��د گروه حمل ونقل،  انبار داري و ارتباطات نيز 1.7 
درصد ثبت شده است. رشد اقتصادي اين گروه در سال 
1396 معادل 8.4 درصد و در سال 1395 معادل 10.4 
درصد ثبت شده بود. با توجه به رشد اقتصادي مثبت اين 
گروه در برابر رشد منفي اغلب گروه ها در سال 1397، 
س��هم اين گروه در GDP از 8.3 درصد به 8.9 درصد 

افزايش يافته است.
گروه واسطه گري هاي مالي از شاخه خدمات نيز در سال 

1397 رشد منفي 4.5 درصد داشته است. اين در حالي 
است كه رشد اين گروه در سال 1396 معادل 8.4 درصد 
و در سال 1395 معادل 10.8 درصد بوده است. سهم 
اين گروه در GDP، طي يك سال تغيير نكرده است و 

همان 2.7 درصد باقي مانده است.
همچنين رش��د گروه »مس��تغلات، كرايه و خدمات 
كس��ب وكار«، نيز در س��ال 1397 معادل 0.9 درصد 
بوده اس��ت. اين گروه در س��ال 1396 رشدي معادل 
6.7 درصد داش��ته و در سال 1395 نيز رشد اين گروه 
4.6 درصد بوده است. سهم اين گروه در GDP در سال 
گذشته نسبت به سال قبل آن افزايش يافته و از 13.5 

درصد به 14.3 درصد رسيده است.
همچنين رشد اقتصادي گروه »امور عمومي، آموزش 

و بهداشت و مددكاري«، در سال 1397 به 5.3 درصد 
رس��يد )بالاترين رش��د در ميان تمامي زيرگروه ها( 
.رشد اين گروه در سال 1396 معادل 7.4 درصد و در 
سال 1395 معادل 2.1 درصد شده بود. گفتني است 
س��هم اين گروه در GDP نيز رشد چشمگيري كرد 
و 10.9 درصد س��ال 1396 به 12.1 درصد در س��ال 

1397 رسيد.
»ساير خدمات عمومي، اجتماعي و شخصي« نيز در 
سال 1397 رشدي معادل 3.8 درصد داشتند. رشد اين 
گروه در سال 1396 معادل 8.8 درصد و در سال 1395 
معادل 4.2 درصد بوده است. سهم اين گروه در توليد 
ناخالص داخلي نيز طي يك سال 0.1 درصد رشد كرده 

و از 0.9 درصد به يك درصد رسيده است.

اخي��را تعدادي از اعضاي هي��ات تحقيق و تفحص به 
مجلس، در سفري به اس��تان هرمزگان از نزديك در 
جريان روند تشريفات ترخيص كالا قرار گرفتند.  طي 
اين بازديد، در جلس��ه اي با حضور مسوولان گمرك 
آمارها از دپوي كالا در گمركات ارايه ش��ده است. اين 
آمارها نشان مي دهد در حال حاضر و تا اواخر خرداد ماه 
حدود 101 هزار كانتينر در بنادر و مناطق آزاد و ويژه 
موجود است كه طبق اعلام مسوولان اين تعداد كانتينر 
به عنوان ميزان رس��وب كالا يك ركورد قابل توجه به 

حساب مي آيد.
بر اين اساس ميزان رسوب كالا در بندر شهيد رجايي 
بندر عباس حدود 78 هزار كانتينر است كه با اختلاف 
قابل توجهي در صدر فهرست گمركات كشور قرار گرفته 
است. همچنين در حال حاضر حدود 9 هزار كانتينر در 
بندر امام خميني، 5 هزار كانتينر در بندر بوشهر، 4.5 
هزار در بندر خرمشهر و 2.4 هزار كانتينر در بندر چابهار 

دپو شده است.

    نقش گمرك در رسوب كالا چيست؟
در زمينه نقش گم��رك در ماجراي رس��وب كالا در 
گم��ركات، اخيرا مهرداد جم��ال ارونقي در گفت وگو 
با تس��نيم، توضيحاتي را ارايه داده است. او با اشاره به 
دلايل رس��وب كالا در بنادر و مناطق ويژه اقتصادي، 
گفت: علاوه بر اينكه بايد به اين موضوع پرداخته شود كه 

عوامل رسوب كالا در بنادر كشور چيست ؟ و اين عوامل 
شناسايي شوند، بايد به اين نكته مهم توجه داشت كه 
»گمرك« يك سازمان مجري بوده و باعث رسوب كالا 

در اين اماكن نيست.
ارونقي اظهار داشت: بنده حاضرم با هر مرجعي كه ادعا 
دارد گمرك باعث رسوب كالا مي شود بحث كارشناسي 
داشته باش��م و اثبات كنم كه »گمرك« كوچك ترين 
نقشي در رسوب كالا در بنادر و گمركات نداشته است.

معاون رييس كل گمرك افزود: بهتر اس��ت بررس��ي 
دقيق تري به عمل آوريد و ببينيد آيا بيش از ١٥ درصد 
كالاهايي كه در بنادر رسوب كرده اند به گمرك اظهار 
شده اند؟ بهتر است بررسي دقيق تري به عمل آوريد و 
ببينيد آيا گمرك موانعي در انجام تشريفات گمركي 
كالاهايي كه به گمرك اظهار ش��ده است ايجاد كرده 
است يا نه ؟ رييس كميته مقابله با تهديدهاي تحريم 
گم��رك ايران گفت: بعضي ها فك��ر مي كنند ديواري 

كوتاه ت��ر از ديوار گمرك وجود ن��دارد و مي توانند هر 
ايستايي را به گمرك نسبت دهند. اين موضوع درست 
نيس��ت و صاحبان كالا و فعالان اقتص��ادي به خوبي 
مي دانن��د دليل برخ��ي ايس��تايي ها در روند تجارت 
خارجي، گمرك نيست. ارونقي اعلام كرد: اينكه برخي 
از كالاها در بنادر رس��وب كرده اند واقعيت دارد، آمار و 
ارقام بيانگر اين موضوع هس��تند؛ اما بايد به اين نكته 
توجه داشته باشيد حتي رسوب كالا بعد از اظهار كالا 
به گمرك، به اين س��ازمان ارتباط ندارد؛ البته ميزان 
رس��وب كالا بعد از اظهار كالا كه گمرك بايد پاسخگو 
باشد در مقايسه با رسوب قبل از اظهار كالا به گمرك 

بسيار كم است.
معاون فني گمرك در ادامه افزود: گرچه گمرك و وزارت 
امور اقتصادي و دارايي در خصوص كاهش رسوب كالا 
پيش��نهادات و راهكارهاي لازم را ارايه داده است ولي 
بازهم تأكيد مي شود، بهتر است مراجع متولي در اين 
خصوص سريعاً تعيين تكليف كنند. يكي از رويكردها 
اين است براي اقلام دپو شده تصميمي اتخاذ شود كه 
اقلام مورد نياز با ثبت سفارش و پرداخت حقوق ورودي 
تحت رويه واردات قطعي اظهار ش��وند و پس از انجام 

تشريفات گمركي وارد كشور شوند.
رويكرد دوم اين است كه اين اقدام صورت نپذيرد و بنا به 
ملاحظاتي ورود اين كالاها به كشور انجام نشود. در هر 
دو صورت، مراجع تصميم گير هر دو رويكرد مشخص 

هست و نحوه اقدام نيز كاملًا تعريف شده است.  ارونقي 
در انتها تاكيد كرد، آنچه گمرك درخواس��ت دارد اين 
است كه در خصوص اين كالاها به قيد فوريت تعيين 

تكليف شود.

    دليل رسوب كالا چيست؟
بر اساس اعلام مس��وولان، 4 دليل عمده براي رسوب 
كالا در بن��ادر و مناطق آزاد و ويژه وج��ود دارد. يكي از 
آنها نداش��تن مجوز ثبت سفارش وزارت صنعت است 
كه به تنهايي به عنوان دليل رسوب 45 درصد كالاهاي 
وارداتي در گمرك مانده اعلام ش��ده است. با توجه به 
دپوي بيش از 100 هزار كانتينر در بنادر به نظر تنها 45 
هزار كانتينر به دليل مشكلات مربوط به ثبت سفارش در 
گمركات رسوب كرده باشد. همچنين مشكلات بانكي 
و اسنادي از جمله مشكل عدم انتقال مالكيت به عنوان 
دليل 40 درصد كالاهاي رس��وبي عنوان شده است. از 
سوي ديگر 5 درصد مشكلات نيز به پايان يافتن مهلت 
ثبت سفارش و عدم تمديد آن مربوط است. همچنين 
ساير دلايل رسوب كالا در بنادر قبل از اظهار نيز سهم 
10 درصدي در چالش رسوب كالا را بر عهده داشته اند.

حالا بايد منتظر ماند و ديد همه دس��تگاه هايي كه به 
نحوي 4 دليل ذكر شده براي رسوب كالا در بنادر به آنها 
مرتبط بوده است،  عزمي براي حل مشكل رفع رسوب 

كالا از گمركات خواهند داشت يا خبر؟ 

نوشته: جوزف استيگليتز|
ترجمه: منصور بيطرف|

براي فهم اينكه ما چگونه مي توانيم رشد سهيم شده را 
بازگردانيم بايد با درك منابع حقيقي ثروت ملت مان – 
يا هر ملت ديگري – شروع كنيم. منابع حقيقي ثروت 
عبارتند از: مولد بودن، خلاق بودن و شاداب بودن مردم 
ما؛ پيش��رفت علوم و فناوري اي كه طي دو و نيم قرن 
گذشته شاخص بوده اند و پيش��رفت در سازمان هاي 
اقتصادي، سياسي و اجتماعي كه طي همين دوره رخ 
داده از جمله حكومت قانون، بازارهاي رقابتي و تنظيم 
شده و نهادهاي دموكراتيك همراه با بازبيني و توازن و 
طيف وسيعي از نهادهاي »حقيقت گو«. اين پيشرفت ها 
مبناي افزايش بي شماري را در استانداردهاي زندگي 
كه طي بيش از دو قرن گذشته ايجاد شده بودند فراهم 

كرده اند.
هر چند كه در فصل بعد دو تغيير آزار دهنده 40 سال 
اخير يعني رشدي كه كاهش يافته و درآمدهاي بخش 
بزرگي از جمعي��ت كه درجا زده يا حتي كاهش يافته 
اس��ت - كه تقريبا به آن اش��اره كرده اي��م- را توضيح 
مي دهد. يك ش��كاف بزرگي ميان آنهايي كه در راس 

هستند و بقيه، باز شده است.
صرف توضيح مسيري كه اقتصاد و جامعه ما طي كرده 
كافي نيست. ما مجبوريم قدرت ايده ها و منافعي كه ما 
را براي چهار دهه گذشته از مسير دور كرده بهتر درك 

كنيم،  بفهميم كه چرا آنها اين قدرت را بر افراد بس��يار 
زيادي در دست داشته اند و چرا اينقدر از اساس در اشتباه 
هستند. واگذاشتن تنظيم برنامه هاي اقتصادي و سياسي 
به منافع ش��ركت ها منجر به تمركز قدرت اقتصادي و 
سياسي شده اس��ت و آنها اين كار را هم ادامه خواهند 
داد. فهم اينكه چرا سيستم هاي اقتصادي و سياسي ما را 
شكست داده اند، پيش مقدمه اي است براي نشان دادن 

اينكه ساخت يك دنياي ديگري هم امكان پذير است.
اين يك نكته اميدوار كننده است كه اصلاحات آساني 
وجود دارند – اصلاحاتي كه اقتصادي است نه سياسي 
– كه مي توانند منجر به رفاه مشترك بزرگ تري شوند. 
همچنان كه خواهيم ديد، م��ا مي توانيم يك اقتصاد 
همخوان تر با آنچه معتقدم ارزش هاي اساسي مشترك و 
وسيعي دارد خلق كنيم – نه آزمندي و بي ثباتي هايي كه 
بانكداران ما نشان مي دهند بلكه ارزش هاي برتري كه 
غالبا توسط رهبران سياسي، اقتصادي و مذهبي ما بيان 
شده است. چنين اقتصادي شخصيت ما را شكل خواهد 
داد – ما را بيشتر شبيه افراد و جامعه اي خواهد ساخت 
كه آرزومند آن هستيم و ما را در انجام چنين كاري قادر 
خواهد ساخت تا يك اقتصاد بشري تر بسازيم، اقتصادي 
كه مي تواند براي اكثريت وسيعي از شهروندان ما زندگي 
»طبقه متوسطي« را كه آنها اشتياقش را دارند به وجود 
آورد، اما به نظر مي آيد كه اين آرزو بطور فزاينده اي دارد 

از دسترس دور مي شود. 

   فصل اول - ثروت ملل 
كتاب مشهور س��ال 1776 آدام اسميت، ثروت ملل، 
جايگاه خوبي براي ش��روع فهم اينكه چگونه ملت ها 
مرفه مي شوند اس��ت. معمولا فكر كرده مي شود كه 
شروع رفاه ملت با علم مدرن اقتصاد است. اسميت به 
درستي سوداگري، مكتب تفكر اقتصادي كه در دوره 
رنسانس و اوايل اقتصاد صنعتي بر اروپا حاكم بود، را 
به نقد مي كشد. سوداگران از صادرات كالا در مقابل 
گرفتن طلا هواداري مي كردند معتقد بودند كه اين 
امر اقتصادش��ان را ثروتمندتر و ملت شان را از لحاظ 
سياسي قدرتمندتر مي سازد. امروزه، ما شايد به اين 
سياست هاي احمقانه كه طلاي بيشتر در كيف پول، 
اس��تانداردهاي زندگي را بالاتر نمي برد بخنديم. اما 
هنوز يك چنين سوءتعبيري غالب است – به ويژه در 
ميان آنهايي كه بحث مي كنند صادرات بايد از واردات 
بيشتر باشد و سياست هاي غلطي كه اين امر را مورد 
هدف دارد ترغيب مي كنند. ثروت حقيقي يك ملت 
با ظرفيتش براي آوردن استانداردهاي بالاتر زندگي، 
آن هم با يك روش پايدار، براي تمامي شهروندانش 
اندازه گيري مي ش��ود. اين هم به نوبه خود بايد بهره 
وري پايدار را كه بخشي از آن برمبناي سرمايه گذاري 
در كارخانجات و تجهيزات است بلكه مهم تر از آن در 
دانش اس��ت، افزايش دهد و اقتصادمان را به سمت 
اشتغال كامل هدايت كند تا مطمئن شود كه منابعي 

كه ما داريم هدر نمي رود يا آنكه به س��ادگي معطل 
نمي ماند. مشخصا اينكه اين نبايد فقط با انباشت ثروت 
مالي يا طلا سروكار داشته باشد. من نشان خواهم داد 
كه تمركز بر ثروت مالي ضد مولد اس��ت – رش��د آن 
به بهاي ثروت واقعي كشور به دست مي آيد و كمك 
مي كنم تا كاهش رش��د در اين دوره »مالي شدن«را 

توضيح دهم. 
اس��ميت كه كتاب خود را در طل��وع انقلاب صنعتي 
نوشته بود نمي توانست بطور كامل آنچه را كه امروزه 
باعث ثروت واقعي شده ارج بنهد. اكثر ثروت بريتانياي 
كبي��ر در آن زمان و در ق��رن بعد از آن از اس��تثمار 
مستعمره هايش استخراج مي شد. هر چند كه اسميت 
نه بر صادرات و نه بر استثمار مستعمره ها بلكه بر نقش 
صنعت و تجارت تمركز كرده بود. او درباره مزيت هايي 
كه بازارهاي بزرگ تر به تخصصي شدن مي دهند حرف 
زده بود. اين حرف تا آنجا كه مي توانس��ت برود خوب 
بود اما او اساس ثروت يك ملل در يك اقتصاد مدرن را 
مورد توجه قرار نداده بود، يعني آنكه او درباره تحقيق 
و توس��عه يا حتي درباره پيشرفت در دانش به عنوان 
نتيجه تجرب��ه، آنچه را ك��ه اقتصاددانان »يادگيري 
عملي« مي خوانند حرف نزده بود.دليل آن ساده بود: 
نقش پيشرفت در فناوري و يادگيري در اقتصاد قرن 

هجدهم كم بود. 
قرن ها پيش از آنكه اسميت بنويسد، استاندارد زندگي 

»درجا« زده مي ش��د. مدت كمي پس از اس��ميت، 
توماس رابرت مالتوس، اقتص��اددان، توضيح داد كه 
چگون��ه جمعيتي ك��ه رو به افزايش اس��ت مراقبت 
مي كند كه دس��تمزدها در يك سطح معيشتي باقي 
بماند. اگر دس��تمزدها به بالاتر از س��طح معيشتي 
افزايش يابند، جمعيت بيشتر مي شود و دستمزدها 
را دوباره به سطح معيشتي برمي گردانند. اين راه حل 
ساده دورنمايي از استانداردهاي زندگي نبود. مالتوس 

كاملا مسير غلطي را در پيش گرفته بود. 
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ماليات مشاغل خودرویی 
مقطوع است

معاون س��ازمان امور مالياتی کشور گفت: ماليات 
مشاغل خودرو به صورت مقطوع محاسبه می شود .

ن��ادر جنتی گف��ت: براس��اس م��اده 100 قانون 
ماليات های مستقيم، ماليات مش��اغل خودرو به 
صورت مقطوع محاسبه می شود. وی با بيان اينکه 
برخی صاحبان مشاغل خودرويی اقدام به تسليم 
اظهارنامه مالياتی می کنند افزود: صاحبان اين گروه 
از مشاغل از جمله دارندگان مينی بوس، اتوبوس يا 
کاميون داران نياز به مراجعه به دفاتر پيش��خوان و 
دفاتر پستی برای تس��ليم اظهار نامه ندارند و فقط 
بايد ماليات مقطوع را پرداخت کنند. دارندگان يک 
دستگاه تاکسی و يک دستگاه وانت بار نيز بطور کلی 

از پرداخت ماليات معاف هستند.

درخواست وزارت اقتصاد 
براي قطع یارانه ثروتمندان

وزارت اقتصاد خواس��تار اقدام قاطع دولت برای 
حذف يارانه غيرنيازمندان شد.

يکی از اهدافی که در اصلاح س��اختار بودجه از 
سوی سازمان برنامه و بودجه و بسته رونق توليد 
س��ال 98 وزارت امور اقتص��ادی و دارايی دنبال 
می ش��ود، اصلاح س��اختار مصارف هدفمندی 
يارانه ها جهت تأمين منابع بخش های توليدی 
اس��ت. بدين منظور قانون گ��ذار در تبصره 14 
قانون بودجه امسال و سال های گذشته موضوع 
حذف دهک های غيرنيازمندان يارانه بگير را مورد 
توجه قرار داده، اما در اين سال های به بهانه های 
مختلف به طور کامل محقق نشده و موانعی پيش 

روی آن قرار دارد.
معاونت اقتصادی وزارت امور اقتصادی و دارايی 
در تشريح و تبيين جزئيات بسته رونق توليد سال 
98 به اصلاح ساختار مصارف هدفمندی يارانه ها 
پرداخته و بيان می کند: مطابق تبصره 14 قانون 
بودجه سال 1398 جمع کل دريافتی های حاصل 
از اجرای قانون هدفمندی يارانه ها 1407404 
ميليارد ريال )رش��د 42 درصد نس��بت به سال 

1397( است.
هرچند مطابق تبصره مذکور دولت مکلف شده 
است تا با استفاده از تمامی بانک های اطلاعاتی 
نسبت به شناس��ايی و حذف س��ه دهک بالای 
درآم��دی از فهرس��ت يارانه بگي��ران اقدام كند 
ليکن با توجه به سهم اندک سه دهک مذکور از 
مجموع کل منابع هدفمندی يارانه ها، ضروری 
است تا علاوه بر انجام اقدامات در خصوص حذف 
دهک های برخ��وردار، با توجه به اضافه ش��دن 
منابع مربوط به ص��ادرات فرآورده های نفتی با 
لحاظ مابه التفاوت خوراک پالايشگاه ها به ميزان 
435 هزار ميليارد ريال در اين حوزه، بخش��ی از 
منابع مربوطه جهت هدايت به سمت بخش های 

توليدی آزاد شود.
ل��ذا در اين ارتب��اط برنامه های ذيل پيش��نهاد 

می شود:
1- اصلاح قان��ون بودجه س��ال 1398با هدف 
بازنگری در مصارف هدفمندی يارانه ها )جدول 
تبصره 14  قانون بودجه( به جهت تخصيص به 
طرح های اولويت دار بخش های توليدی به ويژه 
در مناطق آسيب ديده از سيل مدنظر قرار گيرد.

2- اق��دام قاطع دول��ت در ح��ذف دهک های 
برخوردار درآمدی از دريافت يارانه نقدی با توجه 
به س��امانه های اطلاعاتی در اختيار و آزادسازی 

منابع مربوطه برای بخش های توليدی.
وزارت اقتصاد معتقد اس��ت با انج��ام اين کارها 
قطعا دستاوردهايی خواهد داشت که حاصل آن 
اختصاص منابع مالی آزاد شده برای بخش های 
توليدی ب��ه ويژه در مناطق س��يل زده و اصلاح 

تخصيص منابع عمومی محدود دولت است.

 تحریم ها زندگی کارگران
و کارفرمایان را هدف قرار داده

وزير تعاون، کار و رفاه اجتماعی در صد و هشتمين 
نشس��ت وزرای کار در ژنو گف��ت: تحريم های 
يک جانبه آمريکا زندگی کارگران و کارفرمايان 

را هدف قرار داده است.
محمد ش��ريعتمداری وزير کار برای شرکت در 
صدمين سالگرد تشکيل سازمان بين المللی کار 
و صد و هش��تمين کنفرانس بين المللی وزرای 
کار عضو اين س��ازمان در ژنو س��وييس در بين 

نمايندگان 187 کشور سخنرانی کرد. 
وی که در اين نشست به عنوان رييس گروه آسيا 
و اقيانوسيه سازمان بين المللی کار انتخاب شد، در 
اين نشست خطاب به رئيس جلسه گفت: آقای 
رئيس صدمين سال تشکيل س��ازمان جهانی 
کار)ILO( و برگزاری صد و هشتمين کنفرانس 

بين المللی کار را تبريک می گويم. 
ش��ريعتمداری خطاب به نماين��دگان محترم 
کش��ورها، گفت: در حالی که ما اينج��ا )در ژنو( 
گرد هم آمده ايم تا در مورد جهان کار برای کارگران 
با يکديگر هم انديشی و گفت وگو کنيم متأسفانه 
تحريم های يک جانب��ه و غيرقانونی بدون هيچ 
توجيهی بر اقتصاد کشور من )جمهوری اسلامی 

ايران( تحميل شده است.
ب��ه گفته وزي��ر تع��اون، کار و رف��اه اجتماعی، 
تحريم هايی که مردم عادی به خصوص کارگران 
و معيش��ت آنها و فعاليت اقتصادی کارفرمايان 
را هدف قرار داده اس��ت، ملت و دولت جمهوری 
اسلامی ايران با انرژی و توان مضاعف کم با همه 
شرکای اجتماعی خود بر همه اين بداخلاقی ها 

غلبه خواهد کرد. 
رييس گروه آسيا و اقيانوسيه سازمان بين الملل 
کار در پايان آرزو کرد: با تش��ريک مساعی همه 
کشورها شاهد جهانی عاری از هر گونه خشونت 
و زورگويی باشيم، جهانی با آينده  روشن و کاری 

شايسته تر برای همه مردمان آرزو می کنيم.

پاورقي اقتصادي
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تاكيد بانك مركزي بر جلوگيري از اثر كسري بودجه بر تورم

كاهش چالش هاي بازار بين بانكي 

گروه بانك و بيمه| احسان شمشيري|
رييس كل بانك مركزي اعلام كرد: تلاش براي جلوگيري 
از پولي شدن تأمين كسري بودجه و در كنار آن پرهيز از 
اقداماتي كه در دوره زماني كه اثر شوك ارزي به تدريج 
تخليه مي شود، موجب شوك جديد به قيمت ها خواهد 

شد، بخشي از سياست هاي بانك مركزي است.
به گ��زارش »تعادل«، عبدالناصر همت��ي افزود: تجربه 
ساماندهي بازار ارز و برقراري ثبات نسبي در اقتصاد كشور، 
كه نااميدي طراحان حداكثر فش��ار اقتصادي را در پي 
داشت، موجب شد تا شفافيت در سياست گذاري و اجرا  
و پاسخگوئي درقبال مردم، اجزاي اصلي يك حكمراني 
خوب براي بانك هاي مركزي مدرن باشد و لذا، طبيعي 
است كه همين رويه براي نحوه تأمين كسري بودجه ۹۸ 

نيز اعمال شود .
وي ادامه داد: در ش��رايط پيچيده اي كه اقتصاد كشور با 
آن روبرو بوده است، تلاش داش��ته ام براي برون رفت از 
وضعيت سخت و پيچيده ولي گذراي اين روزها، موارد 

ياد شده را سرلوحه فعاليت هاي بانك مركزي قراردهم.
لذا، تصميم دولت و مجموعه نظام بر تأمين كسري بودجه 
از سه طريق عمده: ۱- تلاش براي استفاده از مسيرهاي 
مختلف صدور بيش��تر نف��ت ۲- انتش��ار اوراق دولتي 
۳- برداشت از منابع صندوق توسعه ملي، متمركز است. 
با وجود اينكه بانك مركزي دوره سختي را طي مي كند، 
ليكن در خصوص غلبه بر مشكلات، با برنامه هاي در دست 
اقدام، بسيار اميدوارم. همان گونه كه در سه ماه گذشته، 
نزديك ۵ ميليارد دلار براي تأمين كالاهاي اساسي و دارو 
و بيش از ۶ ميليارد دلار از طريق نيما و واردات درمقابل 

صادرات تامين شده است.

كاهش تقاضاي ارز با فعال شدن بازار دارايي 
از سوي ديگر، عضو كميسيون برنامه و بودجه و محاسبات 
مجلس با اشاره به كاهش تقاضاي ارز با فعال شدن بازار 
مس��كن، از ادامه روند كاهش نرخ ارز در ماه هاي آتي با 

توجه به سياست هاي تاثيرگذار بانك مركزي خبر داد.
محمد حسيني در گفت وگو با ايبِنا، با اشاره به وضعيت 
فعلي بازار ارز، گفت: بازار به لحاظ شرايط تحريمي و ميزان 
حجم نقدينگي و همچنين رفتار مصرف كنندگان دچار 
نوسانات بسياري شده است.نماينده تفرش در مجلس 
با بيان اينكه رفتارها در بازار ارز گاهي درس��ت و گاهي 
غيرعقلايي بوده و به تنش هايي منجر شده است، افزود: 
وقت��ي اتفاقاتي در حوزه روابط خارجي كش��ور صورت 
مي گيرد تنشي به بازار تزريق مي شود كه در اين زمينه 
تحريم س��پاه پاسداران توانس��ت افزايش مقطعي را به 

نرخ ها تحميل كند.
اين نماين��ده مردم در مجلس دهم ب��ا تاكيد بر اينكه با 
پذيرش اينس��تكس فضا در بازار ارز آرام تر ش��ده است، 
تصريح كرد: در ماه هاي اخير به دنبال فعال ش��دن بازار 
مس��كن كاهش تقاضا در بازار ارز به روند كاهشي نرخ ها 
دامن زده اس��ت.وي با بيان اينكه افزايش و كاهش هاي 
اخير رخ داده در بازار ارز غيرمتعارف بوده است، گفت: بازار 
ارز متعادل بايد بر اساس نوسانات شاخص هاي اقتصادي 
دنيا ش��كل بگيرد در غير اين صورت با مشكلاتي مواجه 
خواهيم بود.حسيني با تاكيد بر اينكه روند كاهشي نرخ ارز 
به دنبال كاهش حجم حباب قيمتي يا در اثر تكان هاي غير 
اقتصادي اخير بوده است، افزود: متاسفانه تغييرات اخير 
نرخ ارز در ماه هاي اخير مولفه اقتصادي نداشته به همين 
دليل هم ماندگاري ندارد.وي با بيان اينكه سياست هاي 
اخير بانك مركزي بايد اثرگذاري مناسبي بر بازار داشته 
است، تصريح كرد: انتظار ما از تيم اقتصادي دولت به ويژه 

بانك مركزي به ثبات رساندن قيمت ها در بازار است.

اين نماينده مردم در مجلس دهم ادامه داد: عدم ايجاد 
ثب��ات در بازار ارز رفتار توليدكنن��ده و مصرف كننده را 
دستخوش تغييرات روزمره قرار مي دهد و انتظار كاهشي 
شدن نرخ ارز را دور از ذهن مي كند.عضو كميسيون برنامه 
و بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامي يادآور شد: 
پيش بيني بنده با توجه به شرايط پيش رو در خصوص 
ب��ازار ارز كاهش تكانه ها و قرار گرفتن ارز روي نرخ قابل 
قبول اقتصادي است.با ثبات نرخ ارز مردم از هيجان هاي 
روزانه دور شده و وضعيت توليد در كشور بهبود مي يابد.

    طلا از مرز ۱۴۰۰ دلار گذشت
از سوي ديگر، به دنبال اخبار مرتبط با تنش ايران و امريكا، 
جنگ تجاري امريكا و چين، سياست هاي نرخ بهره در 
امريكا و... رون��د افزايش قيمت طلا در بازارهاي جهاني 
ادامه يافت و هر اونس طلا در بازار جهاني از مرز ۱۴۰۰ 
دلار گذشت و در معاملات روز جمعه بازار جهاني تحت 
تأثير احتمال كاهش نرخ هاي بهره از سوي بانك مركزي 
امريكا كه افت دلار را به همراه داشت، بيش از ۱.۵ درصد 
صعود كرد و هر اونس طلا براي تحويل فوري در معاملات 
روز جاري بازار س��نگاپور ۱.۲ درصد افزايش يافت و به 
۱۴۰۴ دلار و ۳۵ سنت رسيد.همچنين در بازار معاملات 
آتي امريكا، هر اونس طلا با ۰.۹ درصد افزايش، به ۱۴۰۸ 

دلار و ۹۰ سنت رسيد.
به دنبال اين افزايش قيمت طلا در بازار جهاني، در بازار 
اي��ران و همچني��ن افزايش قيمت دلار ب��ه ۱۳۳۸۰ تا 
۱۳۴۳۰ توم��ان در ب��ازار آزاد و معاملات نقدي، قيمت 
طلا و س��كه افزايش ياف��ت. مظنه مثق��ال ۱7 عيار يا 
طلاي آبش��ده به ۱ ميليون و ۸۸۶ هزار تومان، هرگرم 
طلاي ۱۸ عيار ۴۳۵ هزار تومان، سكه تمام طرح جديد 
۴ميلي��ون و ۶۸۵ ه��زار تومان، نيم س��كه ۲ ميليون و 
 ۴۵۰هزار، ربع سكه ۱ ميليون و ۶۵۰ هزار، و سكه گرمي

۱ ميليون و ۱۵ هزار تومان معامله شد. 
صرافي هاي مجاز بانك مركزي و ملي نيز نرخ فروش دلار 
را ۱۳۲۰۰ تومان و نرخ خريد دلار را ۱۳۱۰۰ تومان، نرخ 
فروش يورو را ۱۵۱۰۰ و نرخ خريد يورو را ۱۵ هزار تومان 
اعلام كردند. نرخ ميانگين ارز معامله شده در سامانه سنا 
براي روز پنج شنبه نيز براي دلار ۱۳۰۸۲، يورو ۱۴۹۱۴، 
دره��م ۳۵۸۴، يوآن ۲۰۰۹، پون��د ۱۶۴۹۵ و لير تركيه 
۲۳۴۴ تومان اعلام كردند. البته به گفته برخي رسانه هاي 
امري��كا، به دنبال فرم��ان ترامپ براي مقابله ب��ا ايران و 
همچنين لغو اين فرمان، نرخ اونس جهاني عصر روز جمعه 
كاه��ش يافت و به زي��ر ۱۴۰۰ دلار و قيمت ۱۳۹۶ دلار 
رسيد. بانك مركزي امريكا روز چهارشنبه اعلام كرد آماده 
است با ريسك هاي رو به رشد براي اقتصاد داخلي مقابله 
كند و با توجه به رش��د تنش هاي تجاري و نگراني هاي 
فزاينده نسبت به پايين ماندن فشارهاي تورمي، كاهش 
نرخ هاي بهره را از ماه آينده آغاز مي كند. كاهش نرخ هاي 
بهره هزينه نگهداري طلا كه س��وددهي ندارد را كاهش 
مي دهد و جذابيت س��رمايه گذاري در اين فلز ارزشمند 
را تقويت مي كند و همزمان با ضعيف كردن ارزش دلار، 
خريد اين فلز ارزش��مند براي خري��داران غيرامريكايي 
ارزان تر مي شود.بر اساس گزارش رويترز، با وجود اينكه 
بانك مركزي امريكا در نشست هفته جاري خود نرخ هاي 
بهره را بدون تغيير گذاش��ت اما تغيير انتظارات بازار در 
خصوص سياست پولي بانك مركزي امريكا، باعث افت 
ارزش دلار و بازده اوراق خزانه امريكا شده است.دلار در 
مس��ير كاهش هفتگي در برابر ارزهاي رقيب قرار دارد و 
بازده اوراق خزانه ۱۰ س��اله امريكا براي نخستين بار در 
بيش از دو س��ال و نيم گذشته به پايين ۲ درصد سقوط 
كرده است. عامل ديگري كه از افزايش قيمت طلا حمايت 

كرد تشديد تنش ها در خاورميانه پس از سرنگوني يك 
پهپاد امريكايي از سوي ايران بود. بهاي معاملات طلا از 
ابتداي هفته جاري تاكنون ح��دود ۵ درصد و از ابتداي 
سال ۲۰۱۹ تاكنون حدود ۱۰ درصد رشد كرده است.به 
گزارش بلومبرگ، بهاي هر اونس طلا در بازارهاي جهاني 
در معام��لات روز جمعه در بازار س��نگاپور با ۱.۲ درصد 
افزايش به ۱۴۰۴ دلار رس��يد. اين درحالي است كه هر 
اونس طلا در بازار امريكا با رشد نزديك به يك درصدي 
قيمت، معادل ۱۴۰۹ دلار دادوستد مي شود. بانك مركزي 
امريكا در نشست اين هفته خود تغييري در نرخ بهره ايجاد 
نكرد، اما پيش بيني هاي ب��ازار به گونه اي پيش رفت كه 

ارزش دلار كاهش پيدا كرده و تقاضا براي طلا بالا رفت.

 كاهش تقاضا و حباب سكه 
 همچنين يك كارش��ناس بازار طلا و س��كه با اشاره به 
تأثيرگ��ذاري افزايش قيمت هاي جهاني بر بازار داخلي 
گفت: افزايش قيمت طلا و سكه در بازار داخلي كاهش 

تقاضا و افت حباب سكه را به همراه داشته است.
محمد كشتي آراي در رابطه با بازار طلا و سكه در هفته 
گذشته گفت: بازار طلا و سكه از روز شنبه تا چهارشنبه 
در ثبات كامل قيمت و شرايط رواني فعال بود كه با توجه 
به اخبار و اتفاقات بين المللي در پي رش��د قيمت طلا در 
بازارهاي جهاني روند صعودي به اين بازار وارد ش��د.اين 
كارشناس بازار طلا و سكه با بيان اينكه ارزش انس جهاني 
در روز چهارشنبه در حدود ۱۳۴۰ دلار بوده است گفت: 
از روز پنجش��نبه قيمت طلا در بازارهاي جهاني با رشد 
۶۰ دلاري به محدوده ۱۴۰۰ دلار رس��يده اس��ت و اين 
افزايش قيمت ثبات را از بازار طلا و سكه ايران گرفت.وي 
خاطرنشان كرد: سكه تمام در ابتداي هفته چهار ميليون 
و ۶۰۰ هزار تومان داد و ستد مي شد كه با افزايش قيمت ها 
در بازاره��اي جهاني اين ارزش به قيمت چهار ميليون و 
۸۰۰ هزار تومان رسيد.كشتي آراي اظهار كرد: در ابتداي 
هفته هر مثقال طلاي ۱7 عيار يك ميليون و ۸۲۰ هزار 
ارزش گذاري ش��ده بود كه در روز پنجشنبه اين قيمت 
به ارزش يك ميليون و ۸۹۰ هزار تومان و در حال حاضر 

به يك ميليون و ۹۲۰ هزار تومان رس��يده است و اين در 
حالي است كه هر گرم طلاي خام ۱۸ عيار از نرخ ۴۳۰ هزار 
تومان به نرخ ۴۴۰ هزار تومان رسيده است.اين كارشناس 
بازار طلا و سكه تاكيد كرد: هر قطعه سكه نيم به ارزش دو 
ميليون و ۴۸۰ هزار تومان، ربع سكه يك ميليون و ۶۸۰ 
هزار تومان و سكه هاي يك گرمي يك ميليون و ۲۵ هزار 
تومان داد و ستد مي شود.افزايش قيمت ها در بازار جهاني 
و ب��ه تبع آن در بازار داخلي كاهش تقاضا در بازار ايران را 
به همراه داشته و اين موضوع عاملي شده تا حباب سكه 
با كاهش قيمت روبرو و به ارزش ۴۱۰ هزار تومان برسد.

برخي كارشناسان نيز معتقدند كه بالا رفتن تنش هاي 
منطقه اي و تصميم FATF در مورد ايران را از جمله عواملي 
 مي دانند ك��ه مي تواند فضاي معاملات ب��ازار داخلي را 
تحت تاثير ق��رار دهد. به گفته آنها، ب��الا رفتن تنش ها 
مي تواند منجر به افزاي��ش خريدهاي احتياطي در بازار 
ش��ود. اين در حالي اس��ت كه در حال حاضر از نظر آنها 
كمبود تقاضا در بازار مهم ترين عاملي است كه ضربه گير 
قيمتي شده و در صورت بازگش��ت تقاضا به بازار جهت 
قيمت افزايشي خواهد شد.اين صحبت ها در حالي مطرح 
مي ش��ود كه ديروز بازار به خبر ش��ليك موشك به مقر 
برخي ش��ركت هاي نفتي در موصل عراق واكنش نشان 
نداد. البته عده اي از فعالان باور داشتند، اظهارات ترامپ 
عاملي بود كه بازار خبر موشكي را چندان جدي نگيرد. 
اما بيشتر معامله گران روي روند كاهشي بازار روي خبر 
آغاز به كار بازار متشكل ارزي مانور مي دهند. البته به نظر 
مي رسد، بازار متشكل ارزي حداقل از ابتداي هفته آتي 
آغاز به كار نخواهد كرد، هر چند كه گويي اين بار در تيرماه 

فعال خواهد شد.

  سياست هاي فدرال رزرو طلا را گران كرد
 تحليلگر برجس��ته موسسه س��رمايه گذاري اينوسكو 
پيش بيني كرد كه سياست هاي پولي انبساطي فدرال 
رزرو امريكا قيمت ط��لا را بيش از پيش افزايش خواهد 
داد.كريستينا هوپر استراتژيست ارشد موسسه اينوسكو 
در اظهاراتي در يك كنفرانس سرمايه گذاري در مونترال 

تاكيد كرد: ف��درال رزرو امريكا ديگ��ر در خصوص نرخ 
بهره صبر و طاقت خود را از دس��ت داده و مي خواهد هر 
اقدام لازم و ممكني را براي حمايت از اقتصاد انجام دهد. 
اقدامات ف��درال رزرو امريكا موجب افزايش قيمت طلا 
در بلندمدت خواهد ش��د. پيش بيني من اين است كه 
فدرال رزرو در نشست ماه آينده خود نرخ بهره را كاهش 
خواهد داد و اين مساله قطعا به نفع طلا خواهد بود.اين 
در ش��رايطي اس��ت كه قيمت طلا پس از نشست شب 
گذش��ته فدرال رزرو امريكا به مرز ۱۳۹۴ دلار رس��يده 
است كه اين بالاترين ركورد از سپتامبر ۲۰۱۳ ميلادي 

به شمار مي رود.

   بيشترين زيان دلار در سال جديد!
 به گزارش رويترز، پس از افزايش ريسك هاي ژئوپلتيكي 
در منطقه به دنبال س��رنگوني يك پهپاد امريكا توسط 
ايران، اظه��ارات مقام��ات بانك مرك��زي امريكا براي 
نزديك شدن به موعد كاهش نرخ بهره باعث شد تا دلار 
از جانب فش��اري ديگري قرار گيرد و در برابر بسياري از 
همتايان مهم خود در معاملات امروز عقب نشيني كند.

به نظر مي رسد فدرال رزرو چاره اي جز پيروي از مسير 
همتايانش در اروپا، ژاپن و استراليا در اتخاذ سياست هاي 
انبساطي در حمايت از رشد اقتصادي ندارد و اين مساله 
طي ماه ه��اي آينده جاي��گاه دلار در برابر ارزهاي ديگر 
را تضعيف خواهد كرد. لي فريج، استراتژيس��ت اقتصاد 
كلان در موسس��ه “استيت استريت گلوبال ماركتس “ 
گفت: معامله گران بازار به دلايل زيادي براي فروش دلار 
رسيده اند و به نظر مي رس��د دلار زير فشار قرار خواهد 
گرفت.شاخص دلار كه نرخ برابري آن در مقابل سبدي 
از ارزهاي جهاني را اندازه مي گيرد با ۰.۴7 درصد كاهش 
به ۹۶.۶۶ واحد رس��يد تا بالاترين زيان متوالي دو روزه 
دلار از فوريه سال ۲۰۱۸ تاكنون رقم بخورد. هر دلار با 
۰.7۸ درصد عقب نشيني به ۱۰7.۲۴ ين رسيد. هر يورو 
با ۰.۶۲ درصد صعود و رسيدن به ۱.۲۹۶۲ دلار در يك 
قدمي فتح كانال جديد قرار گرفت و ارزش پوند انگليس 

به ۱.۲7۰۴ دلار رسيد.

  گروه بانك و بيمه|
نشست آسيب شناسي بازار بين بانكي در ايران با بررسي 
مواردي چون چالش هاي اين بازار، نرخ سود در بازار بين 
بانكي و افزايش نقش بانك مركزي با اجراي عمليات بازار 

باز برگزار شد.
به گزارش خبرنگار ايبِنا، بيست و سومين نشست نقد و 
بررسي پژوهش هاي بانكداري و مالي اسلامي با موضوع 
»آسيب شناسي بازار بين بانكي در ايران« چهارشنبه )۲۹ 
خرداد ماه ۱۳۹۸( با سخنراني حجت الاسلام سيد عباس 
موسويان، عضو شوراي فقهي بانك مركزي و سيد سعيد 
شمسي نژاد، عضو هيات مديره بانك قرض الحسنه رسالت 
درب��اره ارزيابي چالش هاي بازار بين بانكي ريالي از زمان 
تاس��يس تاكنون و ارايه ديدگاه هاي سيد هادي عربي، 
رييس دانشكده اقتصاد و مديريت دانشگاه قم، محمدرضا 
حاجيان، معاون مطالعات اقتصادي و بانكي بانك پاسارگاد 
و حسين بازمحمدي، مشاور بانك مركزي در اين خصوص 
به عنوان ناقد در پژوهشكده پولي و بانكي در پژوهشكده 

پولي و بانكي برگزار شد.
سيد سعيد شمسي نژاد، در اين نشست با تعريفي از بازار 
بين بانكي، گفت: بازار بين بانكي بخشي از بازار پول است 
كه در آن بانك ها و موسسات اعتباري جهت تامين مالي 
كوتاه م��دت و ايجاد تعادل در وضعيت نقدينگي خود، با 

يكديگر وارد معامله مي شوند.
وي درباره اه��داف اين بازار، توضي��ح داد: ايفاي نقش 
فعال و موثر بانك مركزي در اجراي سياس��ت پولي از 
طريق راهبري نرخ هاي سود، رفع مشكلات نقدينگي 
كوتاه مدت بانك ها، برقراري ارتباط صحيح و نظام مند 
ميان بانك ها، كاهش ريسك نقدينگي در بانك ها، كاهش 
كسري اتاق پاياپاي بانك ها و ممانعت از اضافه برداشت 

بانك ها از بانك مركزي را مي توان از جمله اهداف اين بازار 
عنوان كرد.عضو هيات مديره بانك قرض الحسنه رسالت 
درادامه به وضعيت تاريخي اين بازار اشاره كرد و افزود: 
آغاز به كار بازار بين بانكي ارزي از ابتداي سال ۱۳۸۱ در 
قالب نظام نرخ ارز شناور مديريت شده بود كه در سال ۸7 
با ۱۰ عضو آغاز به كار كرد. در حال حاضر ۵ برابر نقدينگي 
كل كشور حجم معاملات در اين بازار است.شمسي نژاد 
درباره عوامل آسيب زا در بازار فعلي بين بانكي، توضيح 
داد: در اين بازار مي توان به عواملي مثل نبود سيس��تم 
رتبه بندي )ريسك( بانك ها، نبود سامانه جامع معاملات 
الكترونيكي بين بانكي، عدم تنوع ابزارهاي پولي و مالي، 
عدم ش��فافيت نرخ هاي بازار،  فقدان ساختار مناسب 
تشكيلاتي بازار بين بانكي و بس��ياري ديگر از موارد به 
ترتيب اشاره كرد.عضو هيات مديره بانك قرض الحسنه 
رس��الت با تاكيد بر اينكه چالش هاي ب��ازار بين بانكي 
درحال حاضر سه بعد متفاوت دارد، توضيح داد: در حال 
حاضر چالش هاي بازار بين بانكي را مي توان از سه بعد 
چالش هاي بازار بين بانكي از منظر روابط موجود بانك 
مركزي و بانك هاي عضو، چالش هاي بازار  بين  بانكي از 
منظر  روابط  موجود  بانك هاي عضو و چالش هاي  بازار بين 
بانكي از  منظر فقدان  نهادها،  ابزارها  و فرآيندهاي  مفقوده 
مورد بررسي قرار داد. وي در ادامه سوال اصلي تحقيق را 

شناسايي اصلي ترين عوامل آسيب زا مطرح كرد.

 تنها يك ابزار، پاسخگوي نيازهاي بازار 
بين بانكي نيست

در ادامه اين نشست حجت الاسلام سيد عباس موسويان 
استفاده صرف از ابزار وكالت جهت معاملات بين بانكي را به 
عنوان يكي از مهم ترين آسيب هاي اين بازار در نظر گرفت 

و تاكيد كرد: هر يك از ابزارهاي مالي اسلامي متناسب با 
يك نياز حقيقي طراحي شده اند و نمي توان از يك ابزار 
واحد براي پاسخگويي به تمامي نيازها در بازار بين  بانكي 
استفاده كرد. شايد همين استفاده نامناسب از ابزار وكالت 

سبب ايجاد شبهاتي شرعي شده است.
وي ادام��ه داد: ب��ه عنوان مث��ال در تعيين نرخ س��ود 
س��پرده پذيري ش��بانه در بازار بين بانكي بر اساس عقد 
وكالت، بعضا مشاهده مي شود كه اين نرخ از سودي كه 
بانك سپرده پذير به سپرده گذاران خود مي دهد يا حتي از 
نرخي كه از تسهيلات گيرندگان دريافت مي كند، بيشتر 
است كه اين خود اشكالاتي در كاربرد عقد وكالت ايجاد 
مي كند. بنابراين ضرورت دارد از س��اير روش ها، عقود و 
ابزارهاي اسلامي به عنوان مكمل ابزار وكالت، جهت توسعه 

و تعميق بازار بين بانكي استفاده كرد.
اين عضو ش��وراي فقهي بانك مركزي در ادامه افزود: در 
رساله ذكر شده، بحث ها به شكل منطقي پيش رفته است 
و حاكي از ضرورت وجود بازار بين بانكي و از جمله مباحث 
مهم و در نظام پولي عنوان ك��رد زيرا به جهت اينكه در 
فرآيند عمليات هميشه با مازاد نقدينگي مواجه هستيم 

بازار بين بانكي اين روند را متعادل مي كند.
موسويان در ادامه توضيح داد: در شكل گيري قوي، منطقي 
و كارآمد يك بازار بين بانكي به چند عنصر احتياج داريم 
كه بازيگران بازار، اهداف و انگيزه ها و چگونگي شكل گيري 
معاملات مشخص مي شود.به گفته وي براي اينكه يك 
بازار بين بانكي كارآمد داشته باشيم، بايد قوانين، مقررات و 
آيين نامه ها در خصوص اين بازار مشخص باشد. همچنين 
ابزار نيز در اين بازار از جمله ديگر موارد مهم است كه بايد 
مورد توجه قرار گيرد.اين عضو شوراي فقهي بانك مركزي 
به بحث تضامين و وثايق به عنوان يكي ديگر از موارد مهم 
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 نظارت بر افزايش مبلغ 
پيامك بانك ها 

دبيركل كانون بانك ها و موسسات خصوصي گفت: 
مردم هرگونه پيامك مبني بر افزايش كارمزد پيامك 
بانك ها را به اين كانون اطلاع دهند. به گزارش ايبِنا، 
محمدرضا جمش��يدي درباره افزايش ۲۰ درصدي 
كارمزد پيامك هاي بانكي، اظهار داشت: به هيچ وجه 
چنين افزايشي در بانك هاي خصوصي ديده نشده و اگر 
هر يك از مشتريان بانك هاي خصوصي پيامكي مبني 
بر افزايش كارمزد دريافت كرده اند، به كانون بانك هاي 
خصوصي گزارش دهند. وي با تاكيد بر اينكه بانك هاي 
خصوصي مجاز به افزايش كارمزد پيامك ها نيستند، 
گفت: البته كانون بانك هاي خصوصي درخواستي 
مبني بر افزايش كارمزد پيامك بانك ها داشته اند اما 
از آنجايي كه طبق قان��ون تعيين هرگونه كارمزد بر 
عهده شوراي پول و اعتبار است، بانك ها مجاز به تغيير 
اين مبلغ پيش از تصميم شوراي پول و اعتبار نيستند. 
همچنين عليرضا قيطاسي دبير شوراي هماهنگي 
بانك ها نيز در اين باره اعلام كرد: اين شورا هيچ گونه 
مصوبه جديدي مبني بر افزايش هزينه سالانه ارسال 
پيامك هاي بانكي نداشته است و شبكه بانكي كماكان 
با ارسال پيامك اطلاع رساني به مشتريان را طبق روال 
انجام مي دهند. هيچ گونه افزايشي درهزينه ارسال 
پيامك نسبت به سال گذشته بعمل نيامده است.  در 
برخي گزارش ها آمده است كه شماري از بانك ها در 
روزهاي اخير اقدام به ارسال پيامك هايي به مشتريان 
خود كرده و اعلام كرده اند به ازاي ارس��ال پيامك در 
مدت يك سال، مبلغ ۱۲ هزار تومان از حساب بانكي 
آنها كم مي شود.هزينه سالانه ارسال پيامك هاي بانكي 
تاكنون ۱۰ هزار تومان بوده كه ۲۰ درصد به آن افزوده 
شده است. در پيامك هاي اطلاع رساني كه بانك ها در 
روزهاي اخير به مشتريان ارسال كرده اند آمده است: 
»براي برقراري س��رويس پيامك بانكي سال ۹۸، از 
حساب شما مبلغ ۱۲ هزار تومان كسر مي شود. عدم 

كفايت موجودي به معناي انصراف است..« 

رونمايي از محصول جديد 
خريد آنلاين بانك پاسارگاد 

بانك پاس��ارگاد با هدف رونق توليد، خريد و فروش 
كالا و همچنين پاس��خگويي به نيازهاي اساس��ي 
هم ميهنان گرامي، در اقدامي نوآورانه و منحصر به فرد، 
از محصول جديد خود به نام »خريد آنلاين اقساطي 
بانك پاسارگاد« رونمايي كرد.  به گزارش روابط عمومي 
بانك پاسارگاد، ايجاد بستر لازم براي توليدكنندگان و 
فروشگاه هاي آنلاين جهت عرضه اقساطي كالا براي 
جامعه بزرگ مشتريان بانك پاسارگاد و از طرف ديگر 
ايجاد شرايط مناس��ب براي خريد آسان و اقساطي 
براي مش��تريان اين بانك از اهداف اصلي اين طرح 
است.  در اين طرح، فروشندگان بدون تحمل ريسك، 
نسبت به فروش اقساطي كالا و خدمات خود اقدام 
مي كنند و از اين طريق علاوه بر آنكه حجم فروش و 
سود آنها افزايش خواهد يافت، به عنوان عضو اين طرح 
از سوي بانك معرفي خواهند شد.  اين طرح علاوه بر 
فروشگاه هاي آنلاين، براي خريداران نيز مزاياي بسيار 
دارد. خريدار با بهره مندي دوچندان از سپرده گذاري 
خود در بانك، بدون نياز به تش��ريفات اداري و وثايق 
ديگر، با اقساطي كاملا انعطاف پذير و بدون پرداخت 
هيچ گونه كارمزدي به بان��ك، مي تواند كالاي مورد 
نظر خود را خريداري كند.  فهرس��ت فروشگاه هاي 
آنلاين طرف قرارداد با بانك پاس��ارگاد در اين طرح 
در حال تكميل شدن است كه به تدريج اعلام خواهد 
شد. گفتني است بانك  پاس��ارگاد از فروشگاه هاي 
آنلاين، فروشندگان و مش��تريان دعوت مي كند با 
مراجعه به شعبه هاي بانك پاسارگاد در سراسر كشور، 
وب سايت بانك به نشاني www.bpi.ir يا تماس با 
مركز مشاوره و اطلاع رساني بانك پاسارگاد به شماره 
۸۲۸۹۰، نسبت به كسب اطلاعات بيشتر و عضويت 

در اين طرح اقدام كنند. 

اقدامات جديد درباره صدور 
ضمانتنامه شركت هاي ايراني

دبي��ركل اتاق مش��ترك بازرگاني اي��ران و عراق از 
اقدامات جديد براي صدور ضمانتنامه شركت هاي 
ايران��ي براي حض��ور در مناقصات ع��راق خبر داد. 
سيدحميد حسيني در گفت وگو با ايبِنا درباره آغاز 
دور جديد واگذاري پروژه هاي فني و مهندس��ي در 
عراق به منظور بازس��ازي اين كش��ور گفت: دولت 
عراق اقدام به واگ��ذاري پروژه هاي جديد به ويژه در 
استان بصره اين كشور كرده است كه فرصت مناسبي 
براي ش��ركت هاي پيمانكاري ايران براي صادرات 
خدمات فني و مهندسي است. وي با اشاره به ظرفيت 
بالاي ش��ركت هاي ايراني براي پذيرش پروژه هاي 
بازسازي عراق گفت: تنها مشكل در اين زمينه صدور 
ضمانت هاي بانكي براي حضور در مناقصات است كه 
كار را بسيار سخت كرده است. دبيركل اتاق مشترك 
بازرگاني ايران و عراق ادامه داد: البته صندوق ضمانت 
صادرات ايران اعلام كرده اس��ت كه آمادگي دارد به 
عنوان نهادي كه پوشش بيمه اي ارايه مي كند، براي 
شركت هاي ايراني ضمانتنامه صادر كند. حسيني 
خاطرنشان كرد: از سوي ديگر بدنبال آن هستيم تا 
با استفاده از منابع ديناري دولت ايران در عراق براي 
شركت هايي كه قصد حضور در مناقصات اين كشور 
را دارند، ضمانتنامه بگيريم تا از اين طريق يكي از موانع 
حضور در بازار عراق را حل كنيم. وي درباره پروژه هاي 
متوقف ش��ده پيمانكاران ايراني در عراق نيز گفت: 
شركت هاي ايراني حدود ۴ ميليارد دلار پروژه خدمات 
فني و مهندسي در عراق داشتند كه از اين رقم حدود ۲ 
ميليارد و 7۰۰ ميليون دلار آن به دليل شرايط دولت 
عراق متوقف شده بود. حس��يني همچنين درباره 
معافيت ۱۲۰ روزه امريكايي ها براي دولت عراق به 
منظور واردات برق و انرژي از ايران و اينكه آيا با توجه 
به نياز كشور به برق در فصل تابستان امكان صادرات 
آن را به عراق در اين مهلت داريم يا نه، گفت: عراقي ها 
بيشتر به دنبال واردات گاز هستند تا با استفاده از آن 

نسبت به توليد برق اقدام كنند.

در اين بازار اشاره كرد و ادامه داد: بحث تضمين ها نيز در 
اين بازار مهم است زيرا ارقام در اين بازار سنگين است كه 
نه امكان اقدام قضايي وجود دارد و نه تضمين ها و وثايق 

متناسب با بازار دريافت مي شود.
موسويان با تاكيد بر اينكه اگر بخواهيم يك بازار بين بانكي 
تمام عيار از جهت مباحث شرعي و اقتصادي داشته باشيم، 
نياز به ابزار متنوع داريم، گفت: به نظر من در اين حوزه در 
ابتداي كار و نيازمند كارهاي علمي و پژوهشي و قوانين و 

مقررات و ابزارهاي مختلف هستيم.

  شفافيت بازار بين بانكي كم است
محمدرضا حاجيان در ادامه اين نشست ضمن تاييد پايين 
بودن ميزان افش��اء و شفافيت در بازار بين بانكي كشور و 
ضرورت انجام اصلاحات در اين رابطه گفت: شايد در نگاه 
اول اين طور احساس ش��ود كه نرخ مرجع در معاملات 
بين بانكي ريالي در كشور اساسا وجود ندارد. اما همانطور 
كه دستورالعمل اجرايي عمليات بازار بين بانكي ريالي ذكر 
شده، بانك مركزي در ابتداي هر روز ميانگين م�وزون نرخ 
مع�املات در روز كاري قب�ل را ب�ر ح�سب سررسيدهاي 
مختلف ب��ه عنوان »نرخ مرجع« به اط��لاع اعضاي بازار 
بين بانكي مي رساند. البته اين نرخ مرجع بنا به دلايلي به 
صورت عمومي منتشر نمي شود كه اين خود يك آسيب 
محسوب مي شود.معاون مطالعات اقتصادي و بانكي بانك 
پاسارگاد درباره كميته نظارت شرعي در بازار بين بانكي، 
گفت: به نظر من كميته فقهي بانك مركزي كافي است و 
قطعا ابزارهاي تعريف شده بايد در اين كميته مطرح و تاييد 
شود. به گفته وي بازار بين بانكي بازار كوتاه مدتي است كه 

بر اضافه برداشت بانك ها موثر نخواهد بود.
سيد هادي عربي نيز در ادامه اين نشست به ارزيابي ابعاد 
علمي و روش تحقيق پژوهش پرداخت و تاكيد كرد: به 
لحاظ روشي اشكالاتي به س��والات پرسش نامه مطرح 
بوده و برخي از سوالات به صورت همزمان از چند مفهوم 

پرسش مي كنند كه به لحاظ علمي داراي اشكال است.
سيد هادي عربي، رييس دانش��كده اقتصاد و مديريت 

دانشگاه قم، افزود: همچنين، اين يافته تحقيق كه نشان 
مي دهد ش��بهات ش��رعي به عنوان يكي از آسيب هاي 
اصلي در عملكرد ب��ازار بين بانكي مورد تاكيد خبرگان 
قرار نگرفته، جاي تامل و بررس��ي بيشتر دارد. چرا كه با 
افزايش تعداد خبرگان، ممكن اس��ت اين نتيجه تغيير 
كند و شبهات شرعي نيز در زمره يكي از ۵ آسيب اول قرار 
گيرد.حسين بازمحمدي، نيز در ادامه با اشاره به اينكه اگر 
سابقه بازار بين بانكي در كشور توجه كنيم گرچه با توجه 
به اندازه اقتصاد كشور ديرهنگام بوده اما در محيطي اين 
بازار تاسيس شده كه پيش نيازهاي اين بازار خيلي فراهم 
نبوده، گفت: البته بنيان گذاري خوبي ش��ده اما محيط 
مناسب نبوده و بعدا هم تكميل نشده تا اين بازار جايگاه 

خود را در اقتصاد پيدا كند.
وي افزود: اين بازار يك محيط اقتصادي با ثبات و پايدار 
لازم دارد تا ريسك هاي سيستم كم باشد تا بازيگران بر 

جريان وجود و منابع و مصارف اشراف داشته باشند.
مشاور بانك مركزي، گفت: بايد بازيگران معتبر و متعددي 
هم در اين بازار باشند در سال ۸7 با وجود دستورالعمل 
اجرايي بسيار خوب اين بازار، اما بازيگران معتبر و متعددي 
نداش��ته و با ۱۰ بانك برتر كشور آغاز به كار كرد و اكنون 
۳۳ عضو دارد اما بانك ها و موسس��ات عضو از مشكلات 

متعددي برخوردار هستند.
بازمحمدي ادامه داد: نهادهاي كمك كننده براي تشكيل 
بازار وجود نداشته اما بسياري از ملاحظات ديگر كه مانع 

از ايجاد بازار به معناي واقعي شده است.
وي با تاكيد بر اينكه تاكنون بانك مركزي استراتژي در 
برخورد با بازار بين بانكي نداش��ته و در اين بازار منفعل 
ب��وده، گفت: در بودجه س��ال ۹۸ آمده كه بانك مركزي 
بايد عمليات بازار باز انجام دهد كه بطور حتم نقش بانك 

مركزي پررنگ تر خواهد شد.
مش��اور بانك مركزي در پايان درباره الزامات شرعي اين 
بازار، گفت: به نظر من هنگامي كه كل عمليات بانكي به 
صورت يك جا اسلامي است ديگر بحث نظارت شرعي در 

اين بازار مطرح نمي شود. 



بينالملل

بورسكالا

5 بازار سرمايه

»تعادل«گزارشميدهد

2 رويكرد به عوامل رشد شركت هاي كوچك
گروه بورس|

از ابت��داي امس��ال يك��ي از ترجيع بنده��اي اصلي 
شاخص هاي مهم بازار سهم، رشد شاخص هم وزن و 
گرايش سرمايه گذاران به سمت شركت هاي كوچك 
بوده است. كارشناسان بازار در زمينه عوامل اصلي اين 
گرايش نظرات مختلف��ي دارند كه مي توان آنها را در 
رويكرد كلي طبقه بندي كرد؛ رويكردي كه صف هاي 
خريد س��هام هاي كوچك را در چارچوب رفتارهاي 
غيرعقلاني يا سيگنال دهي انحرافي تحليل مي كند و 
در مقابل كساني است كه شاخص هاي اقتصاد كلان را 

به عنوان عامل اين گرايش درنظر مي گيرند. 

   رفتارهاي غيرعقلاني
به گزارش »تعادل« بازار بورس اوراق بهادار از ابتداي 
س��ال جاري تاكنون روز هاي پررونقي را پش��ت سر 
گذاش��ته به گونه اي ك��ه كارشناس��ان از اين دوران 
به روز ه��اي طلايي بازار بورس ي��اد مي كنند. طبق 
برآورد هاي صورت گرفته شاخص كل بورس از ابتداي 
سال جاري تاكنون در حدود 50 هزار واحد رشد كرده 
كه اين رقم برابر با افزايش 30 درصدي است؛ رشدي 
كه با تاخير از س��اير بازار هاي موازي از س��ال جاري 
آغاز شده و همچنان ادامه دارد. همچنين بنا بر اعلام 
برخي فعالان بازار سرمايه، انتشار گزارش هاي مطلوب 
از برخي شركت ها تاثير خود را در شدت گرفتن روند 
صعودي شاخص گذاشته است. نقدينگي در اين مدت 
به سمت سهام هاي كوچك حركت كرده و در اين گروه 
رشد قابل توجهي وجود داشته است. كارشناسان در 
اين خصوص به عوامل مختلفي اش��اره مي كنند كه 
در كلي ترين ش��كل مي توان نظرات آنها را در زمينه 
عوامل ب��روز اين پدي��ده در دو رويكرد صورت بندي 
كرد؛ گروهي كه رش��د س��هم هاي كوچك را عمدتا 
ب��ه رفتارهاي غيرعقلاني يا س��يگنال دهي انحرافي 
نوسان گيران مرتبط مي دانند و در مقابل هم گروهي 
هستند كه اين گرايش را به عوامل و نيروهاي اقتصاد 

كلان ربط مي دهند. 
گروه اول معتقد است بازار سهام همواره با اريب هاي 
رفتاري و حرص به دست آوردن سودهاي كوتاه مدت، 
افراد را به سمت بروز رفتارهاي غيرعقلاني و پذيرفتن 
ريسك  هاي نامعقول سوق مي دهد. اين كارشناسان 
گرايش به سمت سهام شركت هاي كوچك يا با ارزش 
پايين را در اين چارچوب تحليل مي كنند. بر اساس 
نظرات اين افراد با اينكه اين ش��ركت ها معمولا بازده 
بالايي را نصيب سرمايه گذاران خود مي كنند، اما با اين 
حال در ايران با توجه به محدوديت هاي معاملاتي اي 
نظير حجم مبنا و دامنه نوسان، عملا سرمايه گذاري 

در ش��ركت هاي كوچك پايين تر است.  با اين وجود 
به گفته آنها يك��ي از عوامل مهم در زمينه گرايش به 
ش��ركت هاي كوچك، ابهام است. در شرايط افزايش 
ابهام��ات س��رمايه گذاري، ميزان گرايش به س��هام 
ش��ركت هاي كوچك افزايش مي يابد. از سوي ديگر 
گفته مي شود با توجه به ارزش پايين اين شركت ها، 
ميزان منابع مورد نياز براي ايجاد تقاضا براي سهام اين 
دسته از شركت ها چندان نيست، لذا يك يا چند گروه 
با ايجاد تقاضا، افزايش قيمت، سپس خروج سهام، در 

كوتاه مدت به سود بالايي مي رسند. 
به گفته آنها بازي س��هام اين دس��ته از ش��ركت ها 
بدين ترتيب شروع مي ش��ود كه يك يا چند گروه با 
ايجاد حركت اوليه در قيمت سهام، ممنتوم لازم براي 
حركت بيش��تر را فراهم مي آورند و حركت بعدي نه 
لزوما توس��ط گروه هاي ذي نفع بلكه توسط سايرين 
انجام مي شود. در واقع قيمت سهام براي حركت هاي 
بعدي از حركت اوليه خود كم��ك مي گيرد. هرقدر 
حركت اوليه قوي تر، ش��ركت كوچك ت��ر و ابهامات 
پيرامون ش��ركت بيشتر باش��د، حركت هاي بعدي 

قوي تر و دوره حركت سهام طولاني تر خواهد بود. 

   عوامل مكانيكي اقتصادي
در مقابل اين رويكرد گروهي هس��تند كه بيشتر به 
عوامل مكانيكي اقتصادي تاكيد مي كنند. به گفته آنها 
بخش عمده رفتار بازار در قالب گرايش به شركت هاي 
كوچك و بانكي، ريش��ه در برخي اتفاق هاي اقتصاد 

كلان دارد.
در اين خصوص همايون دارابي كارشناس بازار سرمايه 
در گفت وگو با سنا گفت: در خلال سال ۹۷ بازار بيشتر 
به سوي ش��ركت هاي صادراتي و دلار محور گرايش 
داش��ت؛ بحث دايمي در مورد رشد دلار و تغيير نرخ 
از ۴۲00تومان دولتي به ۸000هزار تومان نيمايي و 
بعد از آن رشد نرخ نيمايي در چند مرحله باعث جهش 
فروش و سود شركت هاي بزرگ شد كه تا مقدار زيادي 

اين مساله در قيمت سهام منعكس شد.
وي افزود: از ابتداي س��ال جاري هم انتظارات براي 
رشد بيشتر قيمت دلار متوقف شده و تقريبا مي شود 
گفت بازار ارز و طلا به حالت ثبات نسبي رسيده است. 
علاوه بر اين با تشديد تحريم ها بيشتر خريداران عمده 
منتظر گزارش هاي سه ماهه اول و تير ماه هستند تا به 
صورت قطعي بتوانند ميزان و تاثير يا عدم تاثير تحريم 

در فعاليت هاي شركت هاي بزرگ صادراتي را درك 
كنند و اين يك��ي از عواملي بوده كه باعث گرايش به 

سمت شركت هاي كوچك شده است. 
دارابي، دومين عامل تعيين كنن��ده در اين بخش را 
تورم دانست و اظهار كرد: تورم در فروش شركت هاي 
كوچك و ريالي، يعني ش��ركت هايي كه درآمد آنها 
ريالي است، تاثير گذاشته اس��ت؛ مثلا تورم مسكن 
و تاثير آن در دارايي شركت هاي ساختماني، يا تاثير 
افزايش قيمت در فروش شركت هاي دارويي و غذايي 
ي��ا افزايش بهاي قطعات خودرو اينها عواملي اس��ت 
كه گرايش به ش��ركت هاي كوچك را در سال جاري 

ايجاد كرد. 
وي ادامه داد: بخش��ي هم البته ناش��ي از انتقال فاز 
هزينه هاي توليد اين ش��ركت ها از ارز ۴۲00تومان 
دولتي به بازار نيما است؛ مثلا دولت تا پايان ماه رمضان 
به خيلي از كالاها مثل روغن و مواد شوينده ارز ارزان 
مي داد كه اينك حذف شده است و باعث گران شدن 
توليد مي شود هر چند اين گران شدن توليد در قيمت 
فروش منعكس مي ش��ود اما بايد درنظر داش��ت كه 

قدري كاهش مصرف لاجرم رخ خواهد داد.

اين كارش��ناس بازار سرمايه با اشاره به مثال ديگري 
در اين زمينه گفت: نمونه ديگر در افزايش بهاي شير 
و محصولات لبني است كه قطعا كاهش مصرف را به 
همراه مي آورد؛ اما در مرحله كنوني بيشتر تاثير اين 
تصميم ها در مورد افزايش فروش ديده مي ش��ود كه 

يك دليل مهم براي رشد شركت هاي كوچك است.
دارابي خاطرنشان كرد: در همين حال عوامل فرعي 
ديگري نيز وج��ود دارد؛ مثلا در كنار تحريم و انتظار 
براي مش��اهده تاثير يا عدم تاثير آن بحث ركود آتي 
اهمي��ت دارد؛ به هر حال دولت به عنوان بزرگ ترين 
كارفرما و خري��دار كالا و خدمات در اقتصاد ايران در 
معرض كاهش درآمدهاي عمده اي قرار گرفته است و 
قطعا اين مساله به صورت ركود خود را نشان مي دهد .

وي با بيان اينكه مجموعه سياس��ت هاي دولت در 
قبال اين رك��ود هم اهمي��ت دارد، اظهار كرد: يك 
بخش جب��ران هزينه هاي دول��ت، افزايش قيمت 
كالاهاي دولت��ي خواهد بود؛ مثل حامل هاي انرژي 
يا برق و م��وارد ديگر كه اين خود باز يك عامل مهم 
است و باعث مي شود معامله گران و سرمايه گذاران 
را ب��ه فاز انتظار هدايت كند تا تكليف ش��ركت هاي 

بزرگ روشن شود.
اين كارش��ناس بازار س��رمايه توضيح داد: در مورد 
بانك ها البت��ه وضعيت فرق مي كن��د؛ بانك ها براي 
نزديك به 5س��ال تحت فش��ار تورم پايي��ن بودند؛ 
مخصوصا در خلال س��ال هاي ۹۲تا ۹۶ بازار ملك و 
س��هام در ركود نسبتا شديدي بود و همين امر باعث 
ش��ده بود درآمد سرمايه گذاري بانك ها كاهش يابد. 
دارابي ادامه داد: در همين حال نرخ تورم زير نرخ سود 
بانك ها بود كه در ۴0س��ال گذشته تقريبا بي سابقه 
بود و ما با پديده سود واقعي مثبت مواجه بوديم . وي 
افزود: اما در س��ال ۹۷و هم اينك چن��د اتفاق افتاده 
است: اول اينكه نرخ بهره زير نرخ تورم قرار گرفت كه 
براي بانك ها خبر خوبي اس��ت؛ در همين حال با ماه 
شمار شدن سود بانكي از هزينه مالي بانك ها به ميزان 

زيادي كاسته شده است.
اين كارشناس بازار سرمايه با اشاره به اينكه با افزايش 
بهاي س��هام و س��اختمان، ارزش دارايي ه��ا و بازده 
سرمايه گذاري هاي بانك ها بالا رفته است، اظهار كرد: 
به اين ترتيب، بانك ها از اين محل هم س��ود خوبي را 
تجربه مي كنند و اگر به اين شرايط سود تسعير نرخ 
ارز را اضافه كنيم در مجموع به نظر مي رسد همان طور 
كه گزارش هاي سه ماه زمستان ۹۷ و ماهانه هاي بهار 
امسال نشان داده است، بانك ها بدترين دوره خود را 
به پايان رسانده اند و ش��رايط در گروه بانكي در حال 

احيا است .

يككارشناسبازارسرمايهتشريحكرد

بسترهاي پياده سازي رتبه بندي اعتباري
 يك كارش��ناس بازار س��رمايه گفت: اتكاي بازارهاي 
مالي به موسسات رتبه بندي اعتباري در نتيجه ماهيت 
استقلال، حرفه اي گري، پژوهش مستمر، تلاش هاي 
س��ازگار و حفظ محرمانگي اطلاعات حاصل ش��ده و 
اهميت خدمات اين موسس��ات به قدري اس��ت كه با 
توجه به اهميت استفاده از اطلاعات رتبه  اعتباري در 
تصميمات سرمايه گذاري، بسياري از بورس هاي اوراق 
بهادار دنيا، اس��تفاده از خدمات رتبه بندي اعتباري را 
براي تمام اوراق غيردولتي اجباري كرده اند. محسني 
اف��زود: فرايند رتبه بن��دي مي تواند ش��امل تجزيه و 
تحليل ريسك كسب وكار ش��امل جايگاه رقابتي در 

صنعت، تنوع خطوط محصول و سودآوري در مقايسه 
با ش��ركت هاي رقيب و همچنين ريسك مالي شامل 
ملاحظات حسابداري، انعطاف مالي، جريانات نقدي 
و س��اختار س��رمايه  باش��دو اين رتبه بندي ها توسط 
سرمايه گذاران، بانك ها و دولت ها به عنوان اطلاعات 
ورودي سرمايه گذاري، تسهيلات و تصميمات مقرراتي 

مورد استفاده قرار مي گيرد.

   تفاوت رتبه بندي و درجه بندي
وي سپس به بيان تفاوت هاي رتبه بندي و درجه بندي 
پرداخ��ت و گفت: در رتبه بندي )Rating(، اس��اس 

كار، مقايس��ه موضوع رتبه بندي با معيار است اما در 
درجه بندي )Ranking(، مبناي كار، مقايسه موضوع 
درجه بندي با هم گروه ها اس��ت. محس��ني در ادامه با 
تبيين مفهوم رتبه بندي اعتباري افزود: به اظهارنظر 
موسس��ه رتبه بندي راجع به احتمال ايفاي به موقع 
تعهدات ش��خص حقوقي يا احتمال ايف��اي به موقع 
تعهدات ناشي از انتش��ار اوارق بهادار يا احتمال ايفاي 
تعهد مالي خاص ديگر در موعد مقرر كه از طريق بررسي 
نظام مند توانايي ها و تمايل متعهد يا متعهدين به ايفاي 
تعهدات صورت مي گيرد و منج��ر به اختصاص رتبه 
معين و از پيش تعريف شده مي شود، رتبه بندي اعتباري 
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 ريزش بورس هاي آسيايي
در واكنش به تحولات خاورميانه

با ش��دت گرفت��ن ريس��ك هاي ژئوپليتيكي در 
خاورميانه، بورس هاي آسيايي وارد محدوده قرمز 
شدند. به گزارش ايسنا به نقل از سي ان بي سي، در 
شرايطي كه بسياري از معامله گران انتظار روز خوبي 
را در آستانه ديدار بين روساي جمهور امريكا و چين 
داشتند، سقوط يك پهپاد بدون سرنشين امريكايي 
توسط ايران، فضاي معاملات بورس هاي آسيايي را 
كاملًا تحت تاثير قرار داد و فضاي معاملات را به سمت 
عرضه سوق داد. در ژاپن شاخص »نيك كي ۲۲5« 
بورس توكيو با ري��زش 0.۷۶ درصدي به ۲۱ هزار و 
۲5۸.۶۴ واحد رسيد. ديگر شاخص مهم بورسي ژاپن 
يعني »تاپيكس« نيز 0.۷ درصد عقب نشست. در كره 
جنوبي شاخص »كسپي« 0.3 درصد كاهش يافت 
و شاخص بورس سيدني استراليا در حالي بسته شد 
كه نسبت به روز قبل 0.۶ درصد ضرر داد. روند نزولي 
بورس هاي آسيايي در هنگ كنگ نيز قابل مشاهده 
بود جايي كه شاخص »هانگ سنگ« با فاصله گرفتن 
0.۲۶ درصدي از س��طح روز قبل خود به ۲۸ هزار و 
3۸۸.۴۷ واحد رسيد. از سوي ديگر اما بورس هاي 
امريكايي بيشتر تحت تاثير افزايش احتمال كاهش 
نرخ بهره توسط بانك مركزي اين كشور قرار داشتند 
و اين مساله موجب شد تا شاخص »اس اند پي 500« 
با ۱ درصد افزايش به ۲۹5۴.۱۸ واحد برسد و شاخص 
»داو جونز اينداستريال اوريج« در سطح ۲۶ هزار و 

۷53.۱۷ واحد بسته شود. 
شاخص »نزدك كامپوزيت« نيز 0.۸ درصد بالاتر 
رفت و به ۸05۱.3۴ واحد رسيد. تنش هاي خاورميانه 
بر بازار نفت نيز تاثير مهمي داش��ت به گونه اي كه 
قيمت نفت برنت با 0.۱۱ درصد افزايش به ۶۴.5۲ 
دلار در هر بشكه و نفت »وست تگزاس اينتر مديت« 
به 5۷.0۲ دلار در هر بشكه رس��يد. در بازار فلزات 
گرانبها، طلا هر چند از كانال ۱۴00 دلاري عقب 
نشس��ت اما در آخرين معاملات به ازاي ۱3۹3.۲۷ 
دلار مبادله ش��د. هر اونس نقره نيز به ازاي ۱5.33 

دلار مبادله مي شود.

 معامله گواهي سپرده 
زيره سبز در آستانه راه اندازي

معاملات گواهي سپرده زيره سبز در حالي در بورس 
كالاي ايران راه اندازي مي ش��ود ك��ه در اين روش، 
دارندگان زيره سبز، با مشخصات كيفي كه بورس 
اعلام مي كند، مي توانند با اخذ كد بورس، محصول 
خود را به انبار پذيرش شده نزد بورس بسپارند و در 
قبال آن، قبض انباري )گواهي سپرده( دريافت كنند.
به گزارش ايسنا به تازگي اعلام شده كه قرار است در 
بورس كالا معاملات گواهي سپرده زيره راه اندازي 
شود. در اين روش بايد مشخصات كيفي زيره سبز به 

بورس اعلام و آن مشخصات به تاييد برسد.
معاملات گواهي سپرده زيره سبز روزهاي شنبه تا 
چهارشنبه از ساعت ۹ تا 30: ۱5 قابل انجام خواهد 
بود. براي تحويل محصول، خريدار يا نماينده قانوني 
وي پ��س از اخذ تاييديه خريد محصول از كارگزار، 
به انبار مراجعه كرده و پس از احراز هويت توس��ط 
انباردار، محص��ول را رويت كرده و با تاييد كميت و 
كيفيت آن، هزينه هاي انبارداري از زمان مالك شدن 
محصول تا زمان مراجعه براي ترخيص را به صورت 
نقدي به انباردار پرداخت كرده و محصول را از انبار 

تحويل مي گيرد.
اي��ن دارن��دگان گواه��ي س��پرده ب��ا مراجعه به 
كارگزاري ه��اي بورس و تكميل فرم درخواس��ت 
فروش، مي توانند محصول خود را از طريق بورس 
به فروش برس��انند يا آن را تا مدت معيني در انبار 
نگهداري كنند. آن طور كه اعلام شده حداكثر زمان 
نگهداري زيره سبز در انبار تا سررسيد نماد انبار است 
و در صورت تحويل گرفته نشدن محصول از انبار تا 
زمان سررس��يد، مفاد دستورالعمل پذيرش انبار و 
صدور، معامله و تسويه گواهي سپرده كالايي مصوب 
پنجم خرداد سال ۱3۹۴ سازمان بورس و اوراق بهادار 
ملاك عمل خواهد بود. حداقل مقدار خريد يا فروش 
زيره سبز نيز يك كيلوگرم است؛ ليكن جهت تحويل 
گرفتن محصول از انبار لازم است حداقل به مقدار 
55 كيلوگرم گواهي سپرده كالايي توسط مالك ارايه 
شود. همچنين در صورت مالكيت كمتر از اين مقدار، 
لازم است گواهي سپرده لازم تا وزن مذكور توسط 
فرد متقاضي تحويل، از بازار گواهي سپرده كالايي 
خريداري شود. عليرضا ناصر پورر، معاون توسعه بازار 
و مطالعات اقتصادي بورس كالاي ايران در خصوص 
مهم ترين مزاياي گواهي سپرده كالايي براي فعالان 
بازار محصول زيره سبز گفته كه عدم نياز به تحويل 
فيزيكي و جابه جايي محصول، كاهش قابل توجه 
هزينه هاي جانبي، امكان خريد و فروش مس��تمر 
بدون جابه جايي، اطمين��ان از كيفيت محصول و 
مس��ووليت انبار پذيرش شده نزد بورس نسبت به 
كيفيت و كميت محصول خريداري شده از مزاياي 
گواهي س��پرده كالايي براي فعالان بازار زيره سبز 
است.ناصرپور با اشاره به معاملات زيره سبز در بورس 
گفت: امكان فروش محصول به قيمت واقعي به ويژه 
با افزايش حجم معاملات گواهي سپرده زيره سبز در 
بورس، استانداردسازي محصول قابل پذيرش در انبار 
و افزايش تعهد به استاندارد محصول بين خريداران 
و فروشندگان، انتش��ار اطلاعات قيمت ها و حجم 
معاملات به صورت برخ��ط و از طريق اينترنت در 
سطح كشور و دنيا و امكان حضور مستقيم خريداران 
بين الملل��ي از ديگر مزاياي آغ��از و رونق معاملات 

گواهي سپرده زيره سبز در بورس كالا است.
به گفته وي، امكان تامين مالي توليدكنندگان داراي 
گواهي سپرده زيره سبز در صورت موافقت بانك ها 
با توثيق گواهي س��پرده با توجه به وجود بس��تر 
قانوني توثيق در دس��تورالعمل مربوطه در بورس 

كالا نيز وجود دارد.

گروه بورس|
شاخص بورس در هفته پاياني بهار امسال با ۱5۲۷ 
واح��د افزايش معادل 0.۶5 درصد رش��د را به ثبت 

رساند.
در جريان معاملات بورس اوراق بهادار تهران در هفته 
پاياني بهار امسال تعداد ۲۲۷۱۶ ميليون انواع اوراق 
بهادار ب��ه ارزش ۸۴۷۲۹ ميليارد ريال در بيش از ۲ 
ميليون و ۲۲ هزار دفعه مورد معامله قرار گرفت كه 
به ترتيب ۱۴ و يك درصد كاهش و ۱۸ درصد افزايش 

را نسبت به هفته قبل تر تجربه كردند.
اين درحالي اس��ت كه در هفته گذشته تعداد ۲۹۸ 
ميليون واحد از صندوق هاي س��رمايه گذاري قابل 
معامله ني��ز در بورس تهران ب��ه ارزش كل بيش از 
3۱۲۹ ميلي��ارد ريال مورد معامله قرار گرفت كه به 

ترتيب با ۲۱ و ۲5 درصد كاهش همراه شدند.
اين گ��زارش مي افزايد: ش��اخص كل بورس نيز در 
هفته منتهي به 3۱ خردادماه با ۱5۲۷ واحد افزايش 
معادل 0.۶5 درصد رش��د كرد و به رقم ۲3۴۸۷۹ 

واحد رسيد.
ش��اخص بازار اول هم در اين م��دت با ۱5۷۹ واحد 
افزاي��ش به رق��م ۱۷۴5۱۹ واحد و ش��اخص بازار 
دوم با ۹۹۱ واحد افزايش به ع��دد ۴۶0۶۶۲ واحد 
رس��يدند كه به ترتيب ش��اخص بازار اول با 0.۹۱ 
درصد و ش��اخص بازار دوم با 0.۲۲ درصد افزايش 

همراه شدند.
 همچنين از ابتداي امسال تاكنون در مدت 5۶ روز 
معاملاتي تعداد ۲5۸ ميليارد و 55 ميليون سهم و 
حق تقدم به ارزش ۷۲3 هزار و 503 ميليارد ريال در 
۱۷ ميليون و 5۹۲ هزار و ۹۹۹ دفعه در بورس اوراق 

بهادار مورد معامله قرار گرفته است.

بررسي معاملات بازار س��هام به تفكيك بازار نشان 
مي دهد در اين م��دت ۱۸۱ ميليارد و ۸۴3 ميليون 
س��هم به ارزش ۴0۹ هزار و ۶۶۶ ميليارد ريال در ۹ 
ميليون و ۲۱5 هزار و ۱۱۱ نوب��ت در بازار اول؛ ۷3 
ميليارد سهم به ارزش ۲۶5 هزار و 5۹۴ ميليارد ريال 
در ۸ ميلي��ون و ۲۲۷ هزار و 355 نوبت در بازار دوم؛ 
۱۴ ميليارد و 3 ميليون برگه به ارزش ۱3 هزار و ۲۹۲ 
ميليارد ريال در 5 هزار و ۷۸۷ نوبت در بازار بدهي، 5۶ 
ميليون و ۷5 هزار قرارداد به ارزش 35۹ ميليارد ريال 
در ۲0 هزار و ۹53 نوبت در بازار مشتقه و 3 ميليارد 
و ۱۴۱ ميليون واحد از صندوق هاي سرمايه گذاري 
قابل معامله در بورس تهران به ارزش 3۴ هزار و 5۹3 
ميليارد ريال در ۱۲3 هزار و ۷۹3 نوبت مورد معامله 

قرار گرفته است.
شاخص كل نيز كه معاملات امسال بورس را از ارتفاع 
۱۷۸ هزار و ۶5۹ واحد آغاز كرده اس��ت تاكنون 5۶ 
هزار و ۲۲0 واحد رشد را به ثبت رسانده و به ارتفاع 

۲3۴ هزار و ۸۷۹ واحد رسيده است.

   بازدهي 32 درصدي »آيفكس« از ابتداي 
امسال

فرابورس ايران خردادماه ۹۸ را با رونق چش��مگير 
معاملات پشت سر گذاشت به طوري كه طي اين ماه 
تغيير مالكيت 33 ه��زار و ۶5۲ ميليون ورقه بهادار 
به ارزش ۱۴۷ ه��زار و ۱۱۸ ميليارد ريال رقم خورد 
كه در مقايسه با مدت مشابه سال قبل افزايش ۴۷0 
درصدي حجم و ۲5۶ درص��دي ارزش معاملات را 
نشان مي داد. به طور كلي در ۱۸ روز كاري خردادماه 
روزانه ۲ هزار و ۴۲5 ميليون ورقه بهادار به ارزش ۸ 
هزار و ۱۷3 ميليارد ريال در فرابورس خريد و فروش 

شد. در سه ماهه نخست امسال نيز شاهد معامله ۱00 
هزار و ۸۴5 ميليون ورقه بهادار به ارزش 3۷۱ هزار 
و ۴۷ ميليارد ريال بوديم كه نس��بت به مدت مشابه 
سال ۹۷ از رشد بيش از 500 و ۲00 درصدي حجم 

و ارزش دادوستدها حكايت داشت.
در همين حال ش��اخص كل فرابورس با ۱3 درصد 
رشد در خردادماه، بازدهي خود از ابتداي سال را به 
3۲ درصد رساند، در حال حاضر آيفكس در ارتفاع ۲ 
هزار و ۹۷۸ واحدي قرار دارد. در اين ماه ارزش بازار 
نيز با ۱۱ درصد افزايش مواجه شد تا اين متغير رشد 

۲۴ درصدي را از آغاز سال ۹۸ تجربه كند.
نگاهي به معاملات بازارهاي فرابورس در خردادماه 
نش��ان مي دهد تمامي بازارها با رونق دادوس��تدها 
روبه رو بوده اند به طوري ك��ه در بازارهاي اول و دوم 
حجم معاملات بيش از ۱۸0 و 3۸0 درصد و ارزش 
آن افزون بر ۶00 و 5۷0 درصد افزايش يافته است.

رونق معاملات در بازار SME نيز مش��هود است. در 
خردادماه شاهد معامله ۶00 هزار سهم به ارزش ۴ 
ميلي��ارد ريال در اين بازار بوديم كه رش��د ۱۷ و ۶۲ 
درصدي حجم و ارزش معاملات را نسبت به خرداد 

۹۷ نشان مي دهد.
همچنين در بازار پايه سهامداران اقدام به جابه جايي 
۲۱ هزار و ۲۶3 ميليون س��هم ب��ه ارزش بالغ بر ۴3 
هزار ميليارد ريال كردند كه به ترتيب بيش از ۷00 
و ۹00 درصد حجم و ارزش دادوستدها در اين بازار 

افزايش يافت.
در كنار دادوس��تدهاي انجام ش��ده در بازار س��هام 
فرابورس همچنين عرضه اوليه س��هام دو ش��ركت 
كشت و صنعت ش��ريف آباد و توليد ژلاتين كپسول 
ايران در ب��ازار دوم رقم خورد. ش��ركت اول از گروه 

زراعت و خدمات وابس��ته و ش��ركت دوم از صنعت 
م��واد و محص��ولات داروي��ي ب��ود. همچنين در 
خردادماه معامله عرضه عمده 3.۴۹ درصد از سهام 
غيرمديريتي شركت سرمايه گذاري مس سرچشمه 
در بازار دوم به ارزش كل معامله بيش از ۸3۱ ميليارد 

ريال قطعيت يافت. 
ماه گذش��ته ارزش معاملات خرد بازار سهام شامل 
معاملات در بازارهاي اول، دوم، پايه، اختيار معامله 
خري��د و ف��روش و SME به رقم ۹0 ه��زار و ۲3۹ 
ميليارد ريال رسيد كه از اين ميزان گروه محصولات 
شيميايي با در اختيار گرفتن ۱۱ درصد، صدرنشين 
صنايع فرابورس��ي ش��د. پس از آن گ��روه »فلزات 
اساس��ي« و »انبوه س��ازي، املاك و مستغلات« به 
ترتيب با اختصاص ۹ و ۸ درصد از ارزش كل معاملات 

خرد بازار سهام در جايگاه دوم و سوم ايستادند.
ماه گذشته 5 سري اسناد خزانه اسلامي در نمادهاي 
اخزا۷۲3، اخزا۷۲0، اخزا۷۱۸، اخزا۷۲۱ و اخزا ۷۲۲ 
در بازار ابزارهاي نوين مالي براي نخستين بار عرضه 
شد. تاريخ سررسيد اين اوراق در ماه هاي متفاوتي از 

سال ۱۴00 است و قيمت آنها در روز عرضه در بازه 
۶0۱ هزار تا ۶5۱ هزار ريال كشف قيمت شد.

خردادم��اه ۶۴3 ميليون ورقه ب��ه ارزش 3۹ هزار و 
3۱۸ ميليارد ريال در بازار ابزارهاي نوين مالي مورد 
معامله قرار گرفت كه مجموع دادوستدهاي اوراق 
بدهي، صندوق هاي س��رمايه گذاري قابل معامله و 
اوراق تسهيلات مسكن بود. معاملات اين بازار نيز در 
مقايس��ه با مدت مشابه سال قبل با رشد ۱۸۸ و ۴۲ 
درصدي حجم و ارزش معاملات روبه رو شد. در اين 
بازار اوراق بدهي و صندوق هاي سرمايه گذاري قابل 
معامله با افزايش دادوستدها نسبت به خردادماه ۹۷ 
روبه رو شدند و اوراق تسهيلات مسكن افت حجم و 

ارزش معاملات را تجربه كرد.
در هفته پاياني خردادماه ش��اخص كل فرابورس به 
روند صعودي خود ادامه داد و بازدهي يك درصدي 
را در اين هفته كسب كرد. اوراق بدهي و ETFها نيز 
افزايش معاملات را نسبت به هفته پيش از آن تجربه 
كردند. اما بازارهاي فرابورسي غير از بازار پايه با افت 

دادوستدها روبه رو شدند. 

رشد۱۵۲۷واحديشاخصبورسدرهفتهپايانيبهار
مروريبرآمارهفتگيمعاملاتبورسوفرابورس

گفته مي شود. مديرعامل شركت رتبه بندي اعتباري 
برهان س��پس به مزاياي رتبه بندي اعتباري پرداخت 
و اظهار كرد: كمك به تصميم س��ازي و تصميم گيري 
از طريق كاهش عدم تقارن اطلاعات و بهبود شفافيت 
بازار مالي، كمك به توس��عه ابزاره��ا و نهادهاي مالي 
جديد، كاهش هزينه هاي تأمين مالي، كاهش اتكاي 
به تضامين و وثايق براي تأمين مالي، كمك به بهبود 
سلامت مالي و اعتباري، كمك به كاهش فساد مالي و 
كمك به تنظيم مقررات و نظارت بر بازارها و نهادهاي 
مالي از جمله اين مزايا خواهد بود . به گفته محسني، يك 
گزارش رتبه بندي اعتباري استاندارد، سرفصل هايي 
همچون بررسي صنعت، س��اختار و مديريت، بازار و 
جايگاه رقابتي، قواني��ن و مقررات حاكم، تكنولوژي و 
چشم انداز آتي، سيستم ها و روش ها، وضعيت نيروي 
انساني، توانايي سودآوري، توانايي ايجاد جريان نقد، 
كيفيت و نقدشوندگي دارايي ها، حمايت هاي بيروني، 

تركيب بدهي ها و ساختار سرمايه را پوشش مي دهد .
محس��ني در ادامه اظهاركرد: هم اكنون موسس��ات 
رتبه بندي در تمامي بازارهاي نوظهور فعاليت داشته 
و در نزديك به ۷0 درصد اين موارد از قوانين و مقررات 
برخوردارند. همچنين در كمت��ر از نيمي از بازارهاي 
نوظهور، دريافت رتبه اعتباري به منظور انتشار اوراق 
بدهي ش��ركتي الزامي ش��ده و در نيم��ي از بازارهاي 
نوظهور اس��تفاده از رتبه بندي هاي درخواست نشده 
مجاز شمرده شده است. وي افزود: در بيشتر بازارهاي 
نوظه��ور، نظارت و گزارش��گري رتبه بندي توس��ط 
موسسات رتبه بندي انجام مي شود. ضمن اينكه دوره 
به روز رساني رتبه ها معمولا شش ماهه يا يك سال يا 
در زمان رخداد تغيي��رات موثر خواهد بود و در برخي 
بازارهاي نوظه��ور محدوديت هايي در زمينه حداقل 
رتبه مورد نياز يا حداكثر ميزان سرمايه گذاري در اوراق 

بدهي وضع شده است.



تشكلها6اخبار

استفاده از فرصت هاي تحريم

عضو هيات نمايندگان اتاق تهران: 

رييس كنفدراسيون صادرات مطرح كرد

مشكل شكر حل شد

قطعات لوازم خانگي در راه ايران

زمان خروج دولت از اقتصاد

مديريتجنگاقتصادي،قدرتريسكپذيريبالاميخواهد

دليل رشد صادرات غيرنفتي ايران در ارديبهشت

رشد ۱۳ درصدي صادرات شكلات

لوازم خانگي دومين صنعت اشتغالزاي كشور

هيچ كس منكر مشكلات ايجاد شده توسط تحريم نيست. 
با آنكه اثر تحريم هنوز خود را به شكل كامل بروز نداده است 
اما در آمارها و زندگي روزمره مردم كاملا قابل لمس است. 
با وجود اين بخشي از مشكلات به دليل ايرادات ساختاري 
اقتصاد ايران كه فشارهاي ناشي از تحريم و مشكلات ايجاد 
شده بهترين فرصت را براي حل آن در اختيار كشور قرار 
داده است. در دوره گذشته تحريم فرصت كاهش وابستگي 
بودج��ه به نفت پيش آمد و براي اولين بار حجم صادرات 
غيرنفتي بيش از صادرات نفتي شد. اكنون نيز اين فرصت 
مهيا اس��ت كه دولت حضور خود در اقتصاد را به ش��كل 

ساختاري اصلاح كند.

حركتازتصديگريبهتنظيمگري
خروج دولت از تصدي گري به سمت تنظيم گري، به عنوان 
يكي از عوامل افزايش كارايي و بهبود ارايه خدمات اثبات 
شده است. كش��ورهاي مختلفي بنا به شرايط توانستند 
اين مسير را طي كنند. تنظيم گري به معناي مداخلات 
سياست گذاري، تسهيل گري و نظارت توسط نهاد تنظيم 
گر با استفاده از ابزارهاي قانوني و حقوقي براي دستيابي 

به اهداف اقتصادي، سياسي، اجتماعي و فرهنگي است.
از اين رو تنظيم گري دولت يك موضوع بس��يار مهم در 
اقتصاد است؛ زيرا نه تنها تأثيرات بالقوه اي در سطح كلان 
اقتصاد دارد بلكه باعث تغييراتي در سطح خرد اقتصاد نيز 
مي شود. بايد توجه داشت كه سطح تنظيم گري ممكن 
اس��ت با توجه به ساختارهاي سياس��ي و سطح توسعه 
يافتگي كشورها متفاوت باشد. مطالعات نشان داده است 
كه تنظيم گري مي تواند پاسخي به حل بحران هاي مالي و 

رفتارهاي نامطلوب برخي سياست گذاران باشد.
يكي از مهم ترين مباح��ث در حوزه تنظيم گري دولت، 
تدوين و تنظيم مقررات مربوط به آن است كه اين شامل 
مشخص نمودن نهاد تنظيم گر، سطح و حوزه تنظيم گري 
آن است. در اين مسير كش��ورها گاهي مسير خود را به 
سمت اصلاح قوانين و حركت به سمت تنظيم گري دولت 
متمايل كرده اند. شكي نيس��ت كه امروزه دولت نقش 
فعال تري را در اقتصاد ايفا مي كند. بنابراين تنظيم گري 
دولت باع��ث كارايي و رونق اقتصادي مي ش��ود. بدين 
منظور براي تمركز تنظيم گري دولت و برون س��پاري 
ارايه خدمات به بخش خصوصي و شركت هاي عمومي 

غير دولتي به مجموعه اي از ابزارها نيازمنديم.

فرصتايدهآلخروجدولتازاقتصاد
در همين رابطه رييس اتاق بازرگاني تهران معتقد است 
هرچند كاهش درآمدهاي نفت��ي مي تواند براي اقتصاد 
ايران يك چالش باش��د، اما مي توان از ش��رايط فعلي به 
عنوان فرصتي جديد براي كاهش حضور دولت در اقتصاد 
استفاده كرد. مس��عود خوانساري با اشاره به بيانات اخير 
مقام معظم رهبري درباره لزوم كاهش تصدي گري دولت 
در اقتصاد، اظهار كرد: سابقه اقتصاد ما نشان مي دهد كه 
دولت در آن نقشي دوگانه ايفا كرده است؛ يعني از يك سو 
به عنوان سياس��ت گذار حضور داشته و از سوي ديگر در 
تصدي امور اجرايي نيز بسياري از شركت هاي دولتي را 

فعال كرده است.
وي ادامه داد: يكي از اصلي ترين دلايل اين حضور گسترده 
دولت در عرصه اقتصاد، وابستگي ما به درآمدهاي نفتي 
بوده است؛ از اين رو در شرايط تحريم با وجود آنكه منابع 
اقتصاد ايران محدود خواهد شد، اما مي توان از آن به عنوان 
فرصتي استفاده كرد تا نقش دولت در امور اجرايي اقتصاد 
كاهش يابد. رييس اتاق بازرگاني ته��ران اضافه كرد: در 
صورتي كه دولت براي عبور از شرايط فعلي به سمت بخش 
خصوصي دس��ت دراز كند، قطعاً توان آن وجود خواهد 
داشت كه با استفاده از ظرفيت هاي موجود لااقل بخشي 
از نيازهاي مورد نياز جامعه پوشش داده شود. وي با اشاره 
به تجربه طولاني مدت بخش خصوصي در اقتصاد ايران، 
تاكيد كرد: بخش خصوصي با وجود تمام محدوديت هايي 
كه با آن روبرو بوده ه��ر جا فضايي براي عمل پيدا كرده، 
توانسته از عهده وظايفش به خوبي برآيد. در دوره جديد 
نيز در صورت اعتماد دولت بخش خصوصي يك بار ديگر 

توانايي خود را ثابت خواهد كرد.
خوانس��اري در پاس��خ ب��ه اي��ن س��وال ك��ه ب��ا وجود 
محدوديت هاي��ي كه بخش خصوصي براي گس��ترش 
فعاليت هايش داشته آيا امروز توان افزايش نقش آفريني 
خواهد داشت؟ توضيح داد: تجربه اقتصاد ما نشان مي دهد 
كه اين توان وجود دارد. وقتي با وجود تمام محدوديت ها، 
امروز س��رمايه گذاري را داريم كه در ي��ك كارخانه ۲۰ 
ه��زار نيرو را مديريت مي كند، قطع��اً در صورت افزايش 
مسووليت ها و كاهش محدوديت ها امكان آن وجود دارد 
كه اين بخش در ديگر حوزه هاي اقتصاد نيز توان خود را 
ثابت كند. به گفته رييس اتاق بازرگاني تهران، شرط اصلي 
اين اتفاق ارايه شرايط مساوي به شركت هاي خصوصي 

و ش��ركت هاي دولتي و شبه دولتي است. اگر تبعيض در 
سياست گذاري كنار برود بخش خصوصي ايران مي تواند 
توان رقابتي خود را نشان دهد. خوانساري درباره چگونگي 
پيگيري اين سياست ها از سوي اتاق بازرگاني نيز، تصريح 
كرد: ما اين موضوع را به عنوان يك اولويت جديد همواره 
دنبال كرديم و در تمامي جلساتي كه هيأت نمايندگان 
اتاق بازرگاني برگزار مي كند، مسائل مربوط به اين بخش 

مطرح شده است.

نظاماقتصادي،مجموعهغيردولتيرا»تني«
نميداند

از سوي ديگر عضو هيات رييسه اتاق اصناف تهران در 
خصوص شكاف ميان دولت و كارشناسان اقتصادي، 
مي گويد: سال هاست كه اقتصاد غيردولتي را به بازي 

نگرفتيم. عل��ي فاضلي مي گويد بارها اي��ن را گفته ام 
كه آنچه در دو دهه گذش��ته روي داده اين اس��ت كه 
در بخش هاي گوناگ��ون، اقتصاد غيردولتي را به بازي 
نگرفتيم. رييس اتاق بازرگاني و اتاق اصناف گاهي به 
عنوان زينت المجالس دعوت مي شوند اما كسي از آنها 
راهكار عملي نمي خواهد. اين ايراد را مي توان به نظام 
اقتصادي كشور وارد دانست كه مجموعه غيردولتي را 

چندان تني نمي دانند.
وي تاكيد مي كنددر اين شرايط كه به صورت واقعي وارد 
جنگ اقتصادي شده ايم و بخش زيادي از قدرتمندان 
عليه ايران موضع گرفته اند راهي نداريم جز اينكه مردم 
را در عرصه اقتصاد مشاركت دهيم. اين پيشنهاد را سال 
۹۶ به دولت داديم اما كم توجهي شد. از الان اميد داريم 

كه شاهد اين ارتباط ميان دولت و كارشناسان باشيم.

فاضلي معتقد است كه در بسياري موارد شاهد برگزاري 
جلسات كارشناسي هس��تيم اما خروجي مثبتي را تا 
امروز ش��اهد نبوديم. فاضلي در پاسخ به اين سوال كه 
آي��ا نظر بخش خصوصي واقعا قابليت اجرايي ش��دن 
دارد مي گويد اينطور نيست كه صحبت هايشان قابليت 
اجرا نداشته باشد اما تلفيق اين دو راهگشا خواهد بود، 
يعني كساني كه در بازار صاحب نظر هستند، در كنار 
بخش هاي ديگر بيايند. حتي در قديم هم اينطور بود كه 
كساني كه مي خواستند چيزي را وارد كنند از بزرگان 
بازار مش��ورت مي گرفتند. يك استراتژي مشخص و 
ناخواسته اي ميان نظام توزيع و مصرف وجود داشت. اين 
استراتژي در بخش غالب اقتصاد ما بي اثر است. روساي 
اتحاديه ه��اي صنفي ما انباش��ته از تجارب اقتصادي 

هستند اما از آنها استفاده نمي شود.

تقويت بخش خصوصي و دادن مانور به فعالان اقتصادي 
واقع��ي از مهم ترين نكاتي اس��ت كه در ش��رايط جنگ 
اقتصادي بر اجرايي شدن آن تاكيد مي شود. مقام معظم 
رهبري بارها در سخنراني هايشان به دولت براي استفاده 
از ظرفيت هاي بخش خصوصي تأكيد داش��تند. ايشان 
هفتم شهريور س��ال گذش��ته در ديدار رييس جمهور و 
اعضاي هيات دولت به صراحت فرمودند: »دولت، سخنان 
اتاق بازرگاني را بخواند، بشنود و ببيند.« فعالان اقتصادي 
معتقدند در شرايط فعلي كه اقتصاد ايران با مشكلات جدي 
روبروست، ايجاد ارتباط و همدلي ميان فعالان اقتصادي 
و مسائل مختلف اجتماعي مي تواند به برون رفت جامعه 
و اقتصاد از ش��رايط دش��وار فعلي كمك كند. بااين حال، 
كم توجهي ب��ه ظرفيت هاي بخش خصوص��ي ازجمله 
انتقاداتي اس��ت كه فعالان اقتصادي از دولت دارند.  هاله 
حامدي فر ازجمل��ه فعالان اقتصادي اس��ت كه معتقد 
است نقش آفريني بخش خصوصي در دوراني كه با كلمه 

»جنگ« توصيف مي شود بسيار پررنگ خواهد بود.
در همي��ن زمينه، هال��ه حامدي   فر به »پاي��گاه خبري 
اتاق ايران« گفت: اهميت يك فع��ال اقتصادي با ميزان 

تأثيرگذاري كه مي تواند بر اقتصاد داشته باشد، مشخص 
مي ش��ود؛ اما متأس��فانه ازآنجايي كه چرخ��ش اقتصاد 
ما وابس��ته به نفت و فرآورده هاي نفتي اس��ت، بنابراين 
جايگاه بخش خصوصي تااندازه اي ك��ه بايد موردتوجه 
قرار گيرد، جدي گرفته نمي ش��ود. حتي ازنظر فرهنگي 
هم به ما ثابت ش��ده اس��ت كه قيمت نفت مس��تقيماً بر 
زندگي ما اثرگذار اس��ت. به همين خاطر مي بينيم كه از 
يك بچه راهنمايي گرفته تا حتي يك خانم خانه دار، همه 
دنبال كننده قيمت نفت و نگران از نوسان قيمتي بر سطح 
زندگي و رفاه خود هس��تند. وي ب��ا تأكيد بر اين موضوع 
كه برخلاف اقتصاد دولتي، در ش��رايط جنگ اقتصادي 
اين بخش خصوصي است كه مي تواند مانور بيشتري در 
اقتصاد داشته باش��د، افزود: جنگ اقتصادي در وهله اول 
دولت ها و ش��ركت هاي دولتي را هدف قرار مي دهد و اگر 
بخش خصوصي نه تنها در ايران بلكه در هر كشور قوي و 
قدرت مانور داش��ته باشد، اين بخش مي تواند بين منافذ 
تحريم ها ورود و مسير اقتصاد را هموار كند. حامدي فر در 
ادامه صحبت هاي خود تصريح كرد: به نظر من دولت در 
شرايط جنگ اقتصادي كه امروز هم مسوولان ارشد اجرايي 

كشور و هم فعالان اقتصادي بسيار به آن اشاره مي كنند و 
واقف هم بر آن هستند، براي اينكه از ظرفيت هاي بخش 
خصوصي به منظور مقابله با تحريم ها استفاده كند، بايد دو 
موضوع را در نظر داشته باشد؛ اول در نظر گرفتن شرايط 
امروز و نحوه مقابله ب��ا آن و دوم تقويت بخش خصوصي 
براي آينده است. او در همين زمينه توضيح داد: در حال 
حاضر كه در شرايط جنگ اقتصادي قرار داريم شايد فكر 
كردن درباره ظرفيت هاي بخش خصوصي و اينكه چطور 
استفاده كنيم كمي دير باشد. خيلي پيش ازاين حرف  ها 
بايد درباره وضعيت ام��روز پيش بيني و مقدمات تقويت 
بخش خصوصي را فراهم مي كرديم. بااين حال در شرايط 
فعلي ضروري است تا اعتماد بيشتري بين دولت و بخش 
خصوصي شكل گيرد و دولت ريسك پذيري خود را بالاتر 
ببرد. حامدي فر تأكيد كرد: مديريت بحران موازي است با 
پذيرش ريسك و زماني كه در شرايط بحراني، ستاد بحران 
تش��كيل مي دهيم، مديري كه براي اين س��تاد انتخاب 
مي كنيم بايد شخصي باقدرت ريسك پذيري بالا باشد؛ 
اما متأس��فانه در حال حاضر در شرايط بحران قرار داريم 
اما در ح��وزه اي كه خود من فعاليت مي كن��م، از وزارت 

صنعت گرفته تا وزارت بهداش��ت و بانك مركزي نه تنها 
مديران ريسك پذير نيستند بلكه به نظر مي رسد در اين 
شرايط محافظه كارتر هم شده اند. به باور اين عضو هيات 
نمايندگان اتاق تهران، اين محافظه كاري مانع آزادسازي 
ظرفيت هاي بخش خصوصي اس��ت. حامدي فر در ادامه 
تصريح كرد: واقعيت اين اس��ت كه شرايط امروز، بحران 
اول و آخر ما نخواهد بود. اگر واقع نگر باشيم بايد از تجربه 
امروز درس بگيريم كه اگر به موفقيت توانس��تيم از اين 
بحران عبور كنيم، اما ده س��ال ديگر مجدد درگير جنگ 
اقتصادي شديم، آنوقت قرار است به چه شكل آن مقابله 
كني��م؟ او در همين زمينه خاطرنش��ان كرد: به نظر من 
مديريت جنگ اقتصادي در آينده در گروي برنامه ريزي 
و تدوين استراتژي هايي نه به شكل ايده آل، بلكه مبتني 
بر واقعيت و درازمدت است. اگر واقعا هدف دولت تقويت 
بخش خصوصي است از همين امروز ابزارها و امكانات لازم 
را براي تقويت اين بخش تدارك ببيند و قوانين و مقررات 
را در راستاي توسعه اين بخش بازنگري كند. »اشتغال زايي 
و تهديد مشاغل موجود« در دوران جنگ اقتصادي از ديگر 
موضوعاتي بود كه حامدي فر در ادامه صحبت هاي خود 

به آن اش��اره و تاكيد كرد شرايط بحراني امروز مي طلبد 
تا دولت حمايت خود را از كارآفرينان براي خفظ مشاغل 
موجود بيش از قبل كند. اما واقعيت ها نشان مي دهد كه 
در اين زمينه چندان موفق عمل نكرده ايم. در حال حاضر 
وضعيت به گونه اي است كه بنگاه هاي اقتصادي ما صرفا به 
كارآفرينان واگذار شده اند و كسي جز آن هم دغدغه حفظ 
ان بن��گاه و كاركنان را ندارد. حامدي فر تاكيد كرد: لازمه 
رشد كردن اين اس��ت كه اول از همه از حفظ آنچه داريم 
مطئن شويم و بعد به سمت بزرگ شدن آن قدم برداريم. 
كارآفرينان امروز الگويي براي كارآفرينان بعدي هستند 
و در صورتيكه نس��ل اينده ببيند قديم ترهاي او به زمين 
خورده اند، جرات نمي كند تا قدم��ي بردارد. عضو هيات 
نمايندگان اتاق تهران تخصيص اعتبار و تسهيلات را لازمه 
اشتغال زايي دانست با اين حال تاكيد كرد كه اين توزيع پول 

بايد به شيوه درست انجام گيرد.
به گفته حامدي فر يكي از استراتژي هاي غلط در كشور 
نحوه تقس��يم پول در اقتصاد اس��ت كه به شكل عادلانه 
صورت نمي گيرد و توانمندي هاي مختلف در ارزيابي ها و 

حمايت دولت لحاظ نمي شود.

در شرايطي كه اقتصاد ايران در ماه هاي گذشته با چالش هاي جدي مواجه 
بوده، جديدترين آمارها نشان مي دهد كه صادرات غيرنفتي در ارديبهشت ماه 
در حد قابل توجهي افزايش يافته است. براساس آمارهايي كه رييس سازمان 
توسعه تجارت اعلام كرد “ايران در دو ماهه ابتدايي امسال حدود ۸.۴ ميليارد 
دلار صادرات غيرنفتي داشته است كه اين رقم در قياس با ۷.۷ ميليارد دلار 

مدت مشابه سال گذشته، افزايشي ۸.۱ درصدي را نشان مي دهد “.
اين آمار در حالي است كه با توجه به مشكلاتي كه كشور در فروردين ماه امسال 
به دليل سيل و بلاياي طبيعي پشت سر گذاشت، با كاهش آمار صادراتي مواجه 
شد اما در ارديبهشت ماه با صادرات ۵.۹ ميليارد دلاري در قياس با مدت مشابه 
سال قبل، افزايش ۲۷ درصدي را تجربه كرد كه يك جهش قابل توجه به شمار 
مي رود. در اين رابطه محمد لاهوتي - رييس كنفدراسيون صادرات ايران - در 
گفت وگو با ايسنا، سه عامل را در ثبت اين آمار مهم ارزيابي كرد و تركيبي از 
نقش و سهم اين عوامل را دليل احتمالي افزايش صادرات در ارديبهشت ماه 
دانست. وي با بيان اينكه در ارديبهشت ماه سال قبل صادركنندگان ايراني با 
محدوديت ها و شوك هاي اقتصادي جديد روبرو بودند، توضيح داد: بحث 
تحريم هاي جديد امريكا و به دنبال آن محدوديت هاي بانكي و در كنار آن 
مسائلي همچون تعهد ارزي شوك هايي بود كه صادركنندگان با آن مواجه 
بودند و از اين رو در ارديبهشت ماه ۱۳۹۷ بسياري از آنها در حال بررسي ابعاد 

ماجرا و چگونگي امكان پذير شدن وفق دادن خود با شرايط جديد بودند. به 
گفته رييس كنفدراسيون صادرات ايران، در ارديبهشت ماه سال جاري هرچند 
هنوز ابهام ها باقي مانده و محدوديت هاي اقتصادي در جريان هستند، اما لااقل 
بخشي از صادركنندگان توانسته اند خود را با شرايط فعلي هماهنگ كرده و 

صادرات خود را ادامه دهند.
وي با اش��اره به كاهش قابل توجه صادرات ميعانات گازي در سال ۱۳۹۷، 
تصريح كرد: كاهش قابل توجه آمار صادرات ميعانات باعث ش��د آمارهاي 
صادراتي ما در ۱۲ ماهه س��ال ۱۳۹۷ نيز تحت تأثير قرار بگيرد، اما با وجود 
اين به نظر مي رسد آمارهاي سال جاري حاكي از افزايش دوباره صادرات اين 
كالاها است. لاهوتي ادامه داد: هرچند متأسفانه هنوز گمرك اطلاعات جزئي 
صادرات غيرنفتي در دو ماهه ابتدايي امسال را اعلام نكرده، اما براساس حدس 
و گمان مي توان انتظار داشت كه آمار ميعانات بر اين مساله تأثير گذاشته باشد؛ 
اگرچه بايد براي بررسي تأثير دايمي آمار صادرات اين نوع كالاها تا پايان سال 

صبر كرد تا ببينيم آيا بازارشان فصلي بوده يا تداوم خواهد داشت.
به گفته رييس كنفدراسيون صادرات ايران، سومين عامل تأثيرگذار در افزايش 
صادرات، بالا رفتن نرخ ارز است كه مي تواند لااقل در كوتاه مدت براي بعضي از 
شركت ها يك ابزار تشويقي باشد؛ با وجود اين براي آنكه ارزيابي دقيقي از ميزان 
رشد صادراتي كشور امكان پذير باشد، قطعاً نياز به چند ماه زمان خواهد بود.

جمشيد مغازه اي دبير انجمن بيسكويت، شيريني و 
شكلات درباره آخرين وضعيت توزيع شكر اظهار كرد: 
اگرچه توزيع شكر در اسفند به سبب تاخير در برداشت 
نيشكر خوزستان با كمبود در بازار روبرو شد، اما شركت 
بازرگاني دولتي طي دو مرحله بخشي از نياز كارخانه ها 
را براساس پروانه توليد تامين كرد. وي با اشاره به اينكه 
بخشي از بحران شكر در بازار مرتفع شده است، افزود: 

در حال حاضر قيمت شكر در بازار به نرخ مصوب دولتي 
نزديك شده، ضمن آنكه در ماه هاي آتي فصل برداشت 
شكر چغندري است كه به اين ترتيب برآورد مي شود 
كه كمبودي در اين زمينه رخ ندهد. مغازه اي ادامه داد: 
با توجه به افزايش قيمت م��واد اوليه همچون گندم، 
شكر، شيرخشك و... نسبت به مدت مشابه سال قبل، 
حدود ۱۵ تا ۲۰ درصد قيمت شكلات در بازار افزايش 

يافته است. دبير انجمن شكلات، شيريني و بيسكويت 
با اشاره به اينكه شكلات جز كالا هاي لوكس در سبد 
مصرفي خانوار محسوب مي شود، بيان كرد: با توجه به 
كاهش قدرت خريد خانوار، توليدكنندگان در افزايش 
قيمت ها احتياط مي كنند بطوريكه با حداقل حاشيه 
سود محصول خود را در بازار به فروش مي رسانند. وي 
با بيان اينكه سال گذشته صادرات شكلات نسبت به 

سيد عليرضا موسوي مجد، رييس هيات مديره انجمن توليدكنندگان لوازم 
صوتي و تصويري كشور در خصوص آخرين وضعيت توليدات لوازم خانگي 
در كشور گفت: تحريم ها باعث شد تا تيراژ توليد لوازم خانگي در يك مقطع 
در كشور كاهش پيدا كند، اما با كوشش توليدكنندگان توانستيم در چند ماه 
اخير به يك ميزان ثابتي از توليد برسيم و بازار را از آن تنش ابتدايي تا حدي 
خارج كنيم. وي ادامه داد: اكنون تمام كالا ها با هماهنگي و نظارت سازمان 
حمايت قيمت گذاري ش��ده و ليست رسمي قيمت محصولات در سامانه 
سازمان حمايت از حقوق مصرف كنندگان و توليدكنندگان موجود است 

و هرگونه افزايش قيمتي خارج از اين ليست مربوط به بخش توليد نيست.
رييس هيئت مديره انجمن توليدكنندگان لوازم صوتي و تصويري در خصوص 
آخرين وضعيت تامين قطعات گفت: در روز هاي اخير اعلام شده كه بعضي 
توليدكنندگان توانسته اند قطعات مورد نياز براي توليد را به كشور وارد كنند، 
ما نيز در تلاش هستيم تا با مذاكرات فشرده و متعدد بتوانيم محدوديت ها 
و كمبود هاي موجود را مرتفع كنيم و هر چه سريع تر به شرايط مطلوب باز 
گرديم. رسالت اصلي ما بر اين بنا نهاده شده كه از اصول اخلاقي و حرفه اي خود 
عدول نكنيم و بر خلاف شايعات مطرح شده به هيچ عنوان كيفيت را فداي 
كميت نخواهيم كرد و اينكه بيان مي شود براي تامين قطعات اقدام به واردات 
كالا هايي با كيفيت درجه ۲ و ۳ از ساير كشور ها مي شود كذب محض است. وي 

افزود: وضعيت امروز و تلاش ما براي تداوم روند توليد، به دليل سرمايه گذاري 
سنگيني است كه در سال هاي اخير توسط سهامداران ايراني بخش خصوصي 
با هدف توليد لوازم خانگي با كيفيت روز دنيا انجام شده و با روند پيشرو در 
عرصه بومي سازي تكنولوژي توسط نيرو هاي متخصص كارخانه، موفق شديم 
عمق داخلي سازي محصولاتمان را تا حد قابل قبولي ارتقا دهيم. رييس هيئت 
مديره انجمن توليدكنندگان لوازم صوتي و تصويري تصريح كرد: با برطرف 
شدن مشكلات و تنظيم شدن نظام عرضه و تقاضا، اميد آن مي رود كه شاهد 
بهبود وضعيت موجود باشيم. وي در خصوص نقش وزارت صمت در كمك 
به توليد لوازم خانگي گفت: اين صنعت پس از خودروسازي دومين صنعت 
اشتغالزاي كشور است و همين امر باعث شده كه وزارت صمت نگاه ويژه اي به 
آن داشته باشد فارغ از اينكه چه شركت هايي به ايران قطعه بدهند يا تحريم 
كنند وزارتخانه بايد ترتيبي اتخاذ كند كه كارخانه ها و صنايعي كه در اين حوزه 
مشغول به كار هستند به هيچ عنوان تعطيل نشوند و با برنامه ريزي و استفاده 
از ظرفيت هاي سياسي و ديپلماسي برند هاي جايگزين تعريف كنند. رييس 
هيئت مديره انجمن توليدكنندگان لوازم صوتي و تصويري كشور گفت: وقتي 
ما در كشور روز ملي صنعت داريم آن هم در سالي كه رهبر انقلاب سال رونق 
توليد نامگذاري كرده اند يعني تمام اركان نظام اعم از دولتي و حاكميتي بايد 

براي شكوفايي اين بخش تلاش كنند.

  Sat. Jun 22.    شنبه    اول تير 1398   18  شوال 1440  سال ششم    شماره   1407  2019 

دليلتوليدناچيزكاغذ
روزنامهدرنيمهدومسال۹۷

دبير سنديكاي توليدكنندگان كاغذ و مقواي ايران 
گفت كه در ش��ش ماهه دوم س��ال گذشته توليد 
كاغذ چاپ، تحرير و روزنامه ناچيز بوده و مهم ترين 
علت آن مش��كلاتي اس��ت كه توليدكنندگان در 
زمينه پرداخت ماليات ب��ر ارزش افزوده با آن مواجه 
هس��تند. مهش��يد پورداد اظهار كرد: در شش ماه 
نخست سال ۱۳۹۷ مقدار كمي كاغذ چاپ، تحرير و 
روزنامه توليد شد، اما در شش ماهه دوم سال گذشته 
توليد اين محصول كمتر از آن و ناچيز بوده اس��ت. 
وي با اش��اره به رونق واردات در پي كاهش ش��ديد 
توليد و بحراني كه در زمينه تأمين بازار كاغذ چاپ، 
تحرير و روزنامه ايجاد ش��د، تصريح كرد: مشكلاتي 
كه در زمينه پرداخت ماليات ب��ر ارزش افزوده براي 
توليدكنندگان ايجاد ش��ده، مهم ترين دليلي است 
كه انگيزه واحدهاي توليدي براي توليد اين نوع كاغذ 
را بين برده اس��ت. پورداد ادامه داد: بخش��ي از مواد 
اوليه اي كه براي توليد كاغذ چاپ، تحرير و روزنامه 
استفاده مي شود، وارداتي و بخش ديگر توسط ساير 
شركت ها و بورس كالا تأمين مي شود. به گفته دبير 
س��نديكاي توليدكنندگان كاغذ و مق��واي ايران، 
 توليدكنندگان كاغذ بايد براي تأمين مواد اوليه خود
 ۹ درصد مالي��ات بر ارزش افزوده پرداخت كنند، اما 
طبق قانون فروش انواع كاغذ از ماليات و عوارض معاف 
است و توليدكنندگان نمي توانند از خريداران ماليات 
ب��ر ارزش افزوده را دريافت كنن��د. وي با بيان اينكه 
توليدكنندگان در ابتداي كار ۹ درصد ضرر مي كنند، 
اظهار كرد: در اين شرايط توليدكنندگان بايد از منافع 
خود بگذرند، يا قيمت كاغذ را به صورت چش��مگير 
افزايش دهند. پورداد بروز مشكلاتي در زمينه واردات 
خمير الياف به عن��وان يكي از مواد اوليه توليد كاغذ 
چاپ، تحرير و روزنامه را از ديگر مشكلات اين صنعت 
عنوان كرد. دبير سنديكاي توليدكنندگان كاغذ و 
مقواي ايران با بيان اينكه مجموعه اين شرايط باعث 
از بين رفتن انگيزه توليد كاغذ چاپ، تحرير و روزنامه 
شده، درخواست كرد كه قانون ماليات بر ارزش افزوده 
در اين زمينه اصلاح شود تا رغبت فعالان اقتصادي 

براي توليد بيشتر شود. 

فلسفهنامگذاريرونقتوليد
اشتغالمولداست

علي صدري، رييس هيئت امناي خانه صنعت، معدن 
و تجارت جوانان ايران در آستانه فرارسيدن ۱۰ تير روز 
صنعت و معدن اظهار كرد: در سال هاي گذشته مقام 
معظم رهبري هموار شعار سال را مسائل اقتصادي 
نامگذاري كردند و يك��ي از اهداف اين نامگذاري نيز 
معيشت مردم بوده اس��ت. وي با اشاره به اينكه اين 
نامگذاري ها در راستاي بهتر شدن معيشت مردم بوده 
است، افزود: حمايت از توليد در سال قبل و رونق توليد 
در سال جاري از جمله اين نامگذاري ها است كه با هدف 
 ايجاد اشتغال مولد و حفظ اشتغال موجود بوده است.
صدري، معضلات رونق توليد و اشتغال را به دو بخش 
حاكميتي و خصوصي تقسيم كرد و گفت: مشكلات 
رونق توليد و اش��تغال به بح��ث حاكميت و بخش 
خصوصي وابسته است. وي افزود: در بخش حاكميت، 
نظارت بر كار قوه مجريه در اجراي قوانين و مصوبات 
بايد مورد توجه قرار گيرد يعني قوانيني كه مجلس 
در حمايت از تولي��د ملي تصويب مي كند بر كار قوه 
مجريه در اجراي آن نظارت شود. صدري گفت: بهبود 
كسب و كار، اجراي اصل ۴۴ قانون اساسي و قوانين 
مربوط به حمايت از توليد و استفاده از توليدات داخلي 
ازجمله مصوبات و قوانين اين بخش است كه بايد با 
نظارت هاي كافي، اجرا شود. وي ادامه داد: انتظار از قوه 
مجريه اين است كه اين قوانين را اجرا كند و مجلس 
نيز نظارت كامل بر اجراي قوانيني كه خود تصويب 
مي كند داشته باش��د تا دولت اين مصوبات را بطور 
كامل و صحيح اج��را كند. صدري اظهار كرد: بخش 
خصوصي در شرايط تحريم، فرصت مناسبي در اختيار 
دارد كه از ظرفيت هاي مصرف توليدات داخلي استفاده 
كند و كالاهاي با كيفيت را وارد بازار داخلي كند. اين 
كارش��ناس اقتصادي گفت: معمولا هر دولتي كه بر 
سركار مي آيد بسته حمايتي در بخش اقتصاد تدوين 
مي كند درحالي كه دولت ها بايد چشم انداز ۲۰ ساله 

كشور را به عنوان يك سند اجرا كنند.

۷۵۰واحدرسميپيچومهره
دركشورفعاليتميكنند

نورالدين مهري، رييس اتحاديه فروش��ندگان پيچ 
و مهره با بي��ان اينكه ۷۵۰ واحد رس��مي مجوزدار 
در تهران مشغول به فعاليت هس��تند، گفت: ۱۵۰ 
واحد ديگر در حال تأس��يس است. رييس اتحاديه 
فروش��ندگان پيچ و مهره تصريح كرد: در اين صنف 
حدود ۳ هزار نفر به صورت مستقيم و حدود ۱۲ هزار 
نفر به صورت غيرمستقيم مشغول به فعاليت هستند. 
مهري درخصوص شايعات مبني بر افزايش قيمت پيچ 
و مهره در بازار طي ماه هاي آينده گفت: افزايش قيمتي 

براي اين صنف نداريم و اين خبر كذب محض است.
رييس اتحاديه فروشندگان پيچ و مهره با اشاره به اينكه 
پيچ و مهره يكي از پايه هاي اساسي صنعتي در كشور 
است، افزود: هيچ صنفي همانند پيچ و مهره از منظر 
تيراژ متنوع نيست. مهري بيان كرد: صنف پيچ و مهره 
هم همانند ساير اصناف در جهت تحقق رونق توليد، 
گام هاي بلندي برداشته است كه اميدواريم تا پايان 
سال محقق شود. رييس اتحاديه فروشندگان پيچ و 
مهره يادآوري كرد: پيچ و مهره از نمونه اقلام به ظاهر 
ساده اي به ش��مار مي رود كه نقش آن به عنوان يك 

مكمل در تمام صنايع كشور حياتي و بديهي است.
رييس اتحاديه فروش��ندگان پيچ و مهره با تأكيد بر 
همكاري بين توليدكنندگان و توزيع كنندگان تصريح 
كرد: همكاري و تبادل نظر بين اعضاي انجمن فعال 
توليدكننده با توزيع كنندگان از جهت ايده پردازي، 
شناخت بازار و نياز هاي مصرف كنندگان، چگونگي 
تولي��د، چرخش توزيع و غيره مي تواند بس��ياري از 

مشكلات و معضلات موجود در بازار را حل كند.

مدت مشابه س��ال ماقبل خود ۱۳ درصد رشد داشته 
اس��ت، افزود: براس��اس آمار سال گذش��ته صادرات 
شكلات حدود ۸۰۰ ميليون دلار ارزآوري براي كشور 
دربرداش��ت و از آن جا كه تحريم شامل صنايع غذايي 
و دارويي نيس��ت، گشايش در نقل و انتقالات پولي در 
رونق صادرات تاثيرگذار خواهد بود. مغازه اي با اشاره به 
اينكه صنعت شكلات صادرات محور و ارزآور محسوب 
مي شود، بيان كرد: در صورت نبود كمبود مواد اوليه، 
رقابتي شدن قيمت ها و اعمال حمايت هاي لازم پيش 
بيني مي شود كه صادرات شكلات به يك تا يك و نيم 
ميليون دلار برس��د. اين مقام مسوول با بيان اينكه در 

تامين روغن و ساير مواد اوليه وارداتي با كمبود مواجه 
هستيم، گفت: هم اكنون وضعيت روغن از لحاظ كميت 
و قيمت مناسب نيست، ضمن آنكه در ساير كالا هاي 
وارداتي به سبب شرايط تحريم با تاخير در عرضه روبرو 
هستيم كه اميدواريم هر چه سريع تر معضلات فعلي 
حل و فصل شود. وي در پايان از افزايش ۱۰۰ درصدي 
قيمت آرد خبر داد و گفت: با حذف يارانه گندم از صنف 
و صنعت، قيمت هر كيلو گن��دم از ۹۰۰ به يك هزار و 
۸۵۰ و آرد از يك هزار و ۳۰۰ به ۲ هزار و ۴۰۰ افزايش 
يافته كه تمامي اين عوامل افزايش هزينه توليد و قيمت 

تمام شده را به همراه داشته است.



تريبون وزير 7 انرژي

طلاي سياه در دو روز بيش از 6  درصد  رشد كرد 

تكان نفت از انهدام پهپاد امريكايي 
گروه انرژي|

در پي افزايش تنش هاي خاورميانه به دليل س��اقط 
ش��دن يك پهپاد تجسس��ي امريكا به دست نيروي 
نظامي ايران، قيمت نفت برنت روز پنج ش��نبه 4.5 
درصد افزايش يافت و روز جمعه نيز با رش��د 1.38 
درصدي روبرو ش��د. نفت ديروز نخس��تين رش��د 
هفتگ��ي قيمت ه��ا را در پنج هفته گذش��ته تجربه 
كرد. بامداد پنج شنبه ايران يك هواپيماي تجسسي 
بدون سرنشين امريكايي كه وارد مرزهاي هوايي اين 
كشور شده بود را هدف حمله موشكي قرار داد و آن 

را سرنگون كرد.
روز پنج شنبه، شاخص جهاني نفت برنت پس از آنكه 
ايران ي��ك هواپيماي بدون سرنش��ين امريكايي را 
سرنگون كرد و تنش هاي خاورميانه افزايش يافت، 
2 دلار و 79 س��نت يا 4.5 درصد افزايش يافت و به 
64 دلار و 61 س��نت در هر بشكه رس��يد. برنت در 
پايان معاملات روز پنج ش��نبه كمي افت داشت، اما 
روز جمعه باز هم روند صعودي به خود گرفت و با 89 
سنت يا 1.38 درصد افزايش، با 65 دلار و 34 سنت 
در هر بشكه معامله شد. ش��اخص جهاني نفت خام 
نخستين رشد هفتگي خود را در پنج هفته گذشته 

تجربه كرد.
شاخص نفت امريكا نيز روز جمعه 41 سنت يا 0.72 
درصد نسبت به آخرين معاملات روز پنج شنبه رشد 
كرد و با 57 دلار و 48 سنت معامله شد. اين شاخص 
ني��ز روز پنج ش��نبه به دنب��ال افزاي��ش تنش ها در 
خاورميانه 2 دلار 89 سنت يا 5.4 درصد رشد داشت 

و به 56 دلار و 65 سنت رسيده بود.
بامداد روز پنج شنبه يك هواپيماي بدون سرنشين 
ارتش ايالات متحده امريكا به مرز هاي س��رزميني 
ايران وارد ش��د و به دنبال نقض حريم هوايي ايران، 
اين پهپاد مورد حمله موش��كي س��پاه قرار گرفت و 
منفجر ش��د. اين ماجرا تنش هاي خاورميانه و حوزه 
خليج فارس را كه در يك ماه اخير نيز به دليل مورد 
حمله قرار گرفتن چند نفتكش متش��نج شده بود، 
شدت بخش��يد. دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا 
روز پنج شنبه در واكنش به اين اتفاق توييت كرد كه 

ايران »اشتباه بزرگي« مرتكب شد.
جيس��ون گم��ل از موسس��ه »جفريز« بي��ان كرد: 
»قيمت ه��اي نف��ت به دلي��ل افزاي��ش تنش ها در 
خاورميانه و پ��س از آنكه ايران يك هواپيماي بدون 
سرنش��ين امريكا را كه ايالات متح��ده ادعا مي كند 

در آب هاي بين المللي بوده اس��ت، ساقط كرد، رشد 
كردند.« ايران نيز در مقاب��ل ادعا مي كند كه پهپاد 

امريكا وارد حريم هوايي ايران شده بود. 
به گزارش رويترز، شركت مشاوره »اف جي اي انرژي« 
در يادداشتي اعلام كرد كه »بدون شك اختلال هاي 
ش��ديد در ترانزيت نفت خام اين مسير آسيب پذير 

)خليج فارس( موضوعي بسيار جدي است.«
تنش در خليج فارس تأثير مس��تقيم بر رشد قيمت 
نف��ت دارد، زيرا بيش از 20 درصد نفت خام توليدي 
در جهان در خاورميانه استخراج مي شود و هرگونه 
تهديد خطوط آزاد كش��تيراني نفت در تنگه هرمز 

مي تواند عرضه نفت خام را كاهش دهد.
موسس��ه »جفريز« پس از آنك��ه بانك هاي مركزي 
اروپايي و اي��الات متحده در اين هفته نش��انه هايي 
از امكان كاهش نرخ ها ص��ادر كردند، اعلام كرد كه 
چش��م انداز طرف تقاضا بهبود يافته است. زماني كه 
دلار در موضع ضعيف تر قرار مي گيرد، تمايل دارد كه 
از قيمت نفت پشتيباني كند، زيرا نفت خام معمولأ با 

دلار معامله مي شود.
بر اساس گزارش سي ان بي سي، احتمال كاهش نرخ 
بهره در بانك هاي امري��كا مي تواند در كنار افزايش 
تنش هاي خاورميانه به رشد قيمت نفت كمك كرده 
باشد. هلميا كرافت، رييس بخش استراتژي كالاها در 
شركت »آر بي سي« بيان كرد: اگر منابع دارايي هاي 
ايالات متح��ده نبود، نفت قطعا به بيش از 100 دلار 

در هر بشكه مي رسيد.
يكي ديگ��ر از عوام��ل كلان اقتصادي كه از رش��د 
قيمت ها پشتيباني كرد، طرح پكن و واشنگتن براي 
ادام��ه مذاكرات به منظور حل كردن مس��اله جنگ 
تعرفه اي بود كه به چش��م انداز رشد اقتصاد جهاني 

ضربه وارد كرده است.
به گزارش رويترز، آلفونس��و اسپارزا، تحليلگر ارشد 
بازار در ش��ركت OANDA بيان كرد: نگراني هاي 
تجاري كاهش يافته است و به تبع قيمت هاي حاملان 
انرژي بالا مي رود، زيرا رشد اقتصاد جهاني تحت فشار 

يك جنگ تجاري طولاني مدت نخواهد بود.
نگراني ها درباره كاهش رشد اقتصادي و نزاع تجاري 
چين و امريكا در هفته هاي اخير باعث كاهش قيمت 
نفت ش��ده بود. اين اتفاق پ��س از آن روي دادند كه 
شاخص نفت برنت در ماه اوت سال 2019 به بيش از 

75 دلار در هر بشكه رسيد.
همچني��ن، كاهش ذخاير نفت خ��ام ايالات متحده 

امريكا و نزديك ش��دن به نشس��ت اعضاي اوپك و 
متحدانش براي تصميم گيري درب��اره ادامه توافق 
كاهش توليد نف��ت، روي قيمت ها موث��ر بودند. به 
گزارش اداره اطلاعات انرژي امريكا، پس از رشد دو 
تقريبأ ساله ذخاير استراتژيك نفت خام امريكا، اين 
ذخاير در هفته گذشته شاهد 3 ميليون و 100 هزار 
بشكه كاهش بودند. اين در حالي بود كه تحليلگران 
انتظار كاهش ذخير به ميزان 1 ميليون و 100 هزار 
بشكه را داشتند.بازار نفت در حالي واكنشي شديد به 
ساقط شدن پهپاد تجسسي امريكايي نشان داد كه 
در مدت اخير به شدت متاثر از مبهم بودن دورنماي 
رشد اقتصادي بوده است. از سوي ديگر واكنش بازار 
نفت به اين مس��اله در قياس با واكنش آن به حمله 
به دو نفتكش در بندر فجيره در ماه پيش و حمله به 
دو نفتكش ديگ��ر در درياي عمان همزمان با حضور 
شينزوآبه در تهران نيز جالب توجه است. در واقع با 
در نظر گرفتن فاكتور تقاضاي مبهم، واكنش طلاي 

سياه به ماجراي پهپاد از واكنش به حادثه نفتكش ها 
شديدتر به حساب مي آيد. 

24 ارديبهشت ماه و بعد از نخستين بازگشايي بازار 
نفت بعد از حادث��ه دو نفتكش در بندر فجيره، بهاي 
نفت خ��ام برنت 1.5 درصد بالا رفت. بهاي نفت خام 

در آن روزها حدود 72 دلار در هر بشكه بود.
بازار نف��ت خام در واكنش به حمله به دو نفتكش در 
درياي عمان نيز نس��بت به ماج��راي پهپاد واكنش 
متفاوتي داش��ت و با وجود اينكه در ابتدا با 4 درصد 
رش��د روبرو ش��د در ادامه و در روز بعدي معاملاتي 
اندكي تعديل ش��د. اين بار اما طلاي س��ياه علاوه بر 
پنج شنبه، روز جمعه نيز با وجود اينكه تنش ها كمتر 

شدند، به روند صعودي ادامه داد. 
واكنش بازار احتمالا در ش��رايطي كه كفه تقاضا در 
وضعيتي متفاوت قرار داش��ت، از اين نيز ش��ديدتر 
مي ش��د. اوپك در تازه ترين گزارش ماهانه خود كه 
هفته پيش منتشر شد هشدار داد كه در نيمه اول سال 

جاري، تنش هاي تجاري با شدت بيشتري ادامه يافته 
و در نتيجه مسبب ضعيف تر شدن رشد تقاضاي نفت 

خام جهان شده است.
شركت »آي اچ اس ماركيت« كه يك شركت مشاور 
است، تخمين زده است كه مقدار كاهش درتقاضاي 
نفت خ��ام در م��اه مارس )ك��ه آخرين م��اه داراي 
داده هاي قابل اطمينان اس��ت(، بيشترين مقدار از 
س��ال هاي 2008 و 2009 كه جه��ان دچار بحران 

مالي شد، بوده است.
خاورميانه محل ذخيره بيش از 20 درصد ذخاير نفت 
و گاز جهان است و بالغ بر 30 درصد انتقال نفت جهان 

نيز از اين منطقه به ويژه تنگه هرمز انجام مي شود. 
ديروز قيمت ها با انتشارگزارشي كه از كاهش ذخاير 
تجاري نفت خام ايالات متحده حكايت داش��ت نيز 
تقويت ش��دند. جان كيلداف ي��ك تحليلگر بازار به 
الجزيره گفته است كه قيمت هاي نفت خام مي توانند 

همچنان بالاتر نيز بروند.
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دعوت زنگنه از جليلي براي مناظره 
 شانا|بيژن زنگنه وزير نفت به توييت سعيد جليلي 
واكنش نش��ان داد: جناب آقاي دكتر سعيد جليلي 
در توييت��ي آورده اند كه: »در س��ال هاي 91 و 92 با 
وجود تحريم ها ماهانه يك تا 1.5 ميليون بشكه نفت 
و ميعانات به فروش مي رفت.« گرچه مشي اينجانب 
بر اين است كه معمولًا در برابر اينگونه تهاجمات به 
خاطر منافع ملي سكوت كرده و اين ضربات را به جان 
و دل مي پذيرم، اما با توجه به اينكه جناب آقاي دكتر 
جليلي در شرايط كنوني، به عنوان يكي از كانون هاي 
اصلي انتشار ادعاهايي عليه مديريت فعلي نفت عمل 
مي كنند، چاره اي جز ارايه پاس��خي گذرا به ادعاي 
ايشان نديدم. اينكه مرقوم فرموده اند دولت قبلي »با 
وجود تحريم ها ماهانه يك تا يك ميليون و 500 هزار 
بشكه نفت و ميعانات به فروش مي رسانده«، ظاهراً 
و علي القاعده، نظر ايشان اين بوده كه روزانه چنين 
مقداري نفت فروخته مي شده و گرنه فروش ماهانه 
يك تا يك ميليون و 500 هزار بش��كه نفت كه رقم 
قابل ذكري نيست... عملكرد صادرات نفت و ميعانات 
گازي در 6 ماه پاياني دولت دهم )اس��فندماه 91 تا 
پايان مرداد 92( بر پايه گزارش رس��مي خطاب به 
سران كشور كه به امضاي جناب آقاي قاسمي، وزير 
محترم وقت نفت رسيده، كمتر از روزانه يك ميليون 
و 200 هزار بشكه بوده است، در حالي كه در هفت ماه 
نخست دولت يازدهم )يعني از شهريور تا پايان اسفند 
1392( با مديريت كنوني وزارت نفت، رقم صادرات 
بطور ميانگين برابر يك ميليون و 340 هزار بشكه در 
روز بوده است... بدين ترتيب آشكار است كه مديريت 
كنوني وزارت نفت، درآن دوران، بي ادعا و با پرهيز از 
رجزخواني هاي بي پشتوانه، در همه موارد توانسته 

بود عملكردي بهتر از عملكرد دولت دهم ارايه كند.
اينجان��ب در تاري��خ 1398/3/19 از جن��اب آقاي 
رييس جمهوري كتبا درخواست كرده ام و هم اينك 
نيز به طور عمومي اين درخواست را تكرار كرده و اعلام 
آمادگي مي كنم كه براي روشن شدن ميزان اعتبار و 
صحت ادعاهاي جناب آقاي دكتر جليلي، جلسه اي 
با حضور اينجانب و ايشان در شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي يا هر مرجع ديگري گذاش��ته شود تا پس 
از شنيدن س��خنان دو طرف، مس��وولان كشور به 
قضاوت بنشينند. اينگونه كه رايج شده افراد متاسفانه 
يك طرفه، به محاكمه غيابي مسوولان وزارت نفت 
مي پردازند، از هيچ منظري )نه ش��رعي و نه عرفي( 

عادلانه و موجه نيست.
البته بهتر بود كه اين مناظره/نشست در حضور افكار 
عمومي برگزار ش��ود تا مردم نيز به عنوان صاحبان 
اصلي كشور اعتبار ديدگاه هاي طرفين را به قضاوت 
بنشينند؛ اما متاسفانه به دليل آنكه بيان بسياري از 
مطالب در شرايط كنوني سبب افشاي اطلاعات براي 
دشمنان ملت ايران مي شود، لذا اين امر به مصلحت 

كشور نيست.«

آگهی تملک اراضی نقشه تحصيلی11597-  زیلایی
شماره 1398.1185

شركت ملي  نفت ايران
شركت ملي  مناطق نفتخيز جنوب

شرکت ملی مناطق نفت خيز جنوب قصد 
دارد در اجرای تکاليف قانونی خود مطابق 
کروکی پيوس�ت جهت تحصيل مس�ير 
پيشنهادی خط لوله نفت از موقعيت غرب 
194جنوب ب�ه واحد تفکي�ک گر جديد 
در دس�ت احداث چاه ش�ماره 22 لالی به 
مساحت2550 متر مربع را جهت احداث 
تاسيسات نفتی تملک نمايد لذا در اجرای 
تبصره دو ماده 4 قانون نحوه خريد و تملک 
اراض�ی و املاک مص�وب1358/11/17 به 
موجب اي�ن آگهی از مالکين محل مذکور 
دعوت به عمل می آورد ظ�رف يک ماه از 
تاريخ انتش�ار آگهی با در دس�ت داشتن 
اس�ناد مالکيت به اداره امور اراضی- امور 
حقوقی شرکت ملی نفت مناطق نفت خيز 
جنوب واقع در اهواز ،کوی فدائيان اسلام، 

خيابان پارک 4 مراجعه نمايند. 
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تعادل:   نوبت اول 98/3/1     نوبت دوم :98/4/1

نوبت دوم

روابط عمومی شرکت ملی نفت خيز جنوب

شركت مديريت توليد برق نكا در نظر دارد نسبت به ساخت بسکت های لعابدار لايه 
س�رد ايرهيتر نيروگاه شهيد سليمی نکا طبق ش�رايط ذيل و همچنين شرايط فنی 
و خصوصی کار پيوس�ت اس�ناد مناقصه اقدام نمايد. علاقمندان جهت خريد اسناد 
مناقصه با ارائه معرفی نامه کتبی و فيش واريزی به مبلغ 300/000 ريال به حساب سيبا 
ش�ماره 0105692716008 بنام ش�ركت مديريت توليد برق نكا نزد بانک ملی ايران 

شعبه نيروگاه به اداره تدارکات اين شرکت مراجعه نمايند.
1- مدت زمان تحويل کالا: 5 ماه از تاريخ مبادله قرارداد

2- زمان فروش اسناد مناقصه: از تاريخ انتشار آگهی نوبت دوم به مدت 7 روز.
3- پيشنهاددهندگان بايستی پيش�نهاد خود را بر اساس شرايط مناقصه تنظيم و 
حداکثر تا ساعت 16 روز يکشنبه مورخ 98/4/23 به اداره تدارکات شركت مديريت 
توليد برق نكا واقع در نکا- کيلومتر 25 جاده زاغمرز- نيروگاه ش�هيد س�ليمی نکا 
تسليم و رسيد دريافت دارند. پيشنهادات واصله راس ساعت 10 صبح روز دوشنبه 

مورخه 98/4/24  با توجه به شرايط مناقصه باز و قرائت خواهد شد. 
4- سپرده شرکت در مناقصه: مبلغ سپرده شرکت در مناقصه معادل 1/225/200/000 
ريال است که بايستی به يکی از صورت های مشروحه ذيل همراه با اسناد مناقصه در 

پاکت الف به دستگاه مناقصه گذار تسليم گردد:
1-4- رسيد بانکی واريز وجه مزبور به حساب اين شرکت

2-4- چک تضمين شده بانکی به نفع کارفرما
3-4- ضمانت نامه بانکی به نفع کارفرما 

5- به پيش�نهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپرده های کمتر از ميزان 
مقرر، چک شخصی و نظاير آن ترتيب اثر داده نخواهد شد.

6-  ساير اطلاعات و جزييات مربوط، در اسناد مناقصه مندرج است.
، www.tender.tpph.ir جهت مش�اهده آگهی و خلاصه اس�ناد به س�ايت های 

 www.npgm.ir   و پايگاه ملی مناقصات کشور مراجعه و براي کسب موارد بازرگاني 
با شماره تلفن 34622359-011 آقاي سليماني و کسب اطلاعات فنی بيشتر با شماره 

تلفن 09111557029 آقای مهندس کلانتری تماس حاصل فرماييد .

نوبت اولآگهي مناقصه عمومي

اداره روابط عمومی

شركت مديريت توليد برق نكا 
)نيروگاه شهيد سليمي(

شماره 98/2-1

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 

مخاطبان عزيز مي توانند
 نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي 

خود درمورد مطالب مختلف روزنامه 
را با ذكر جزئيات به اين سامانه 

پيامك نمايند. 

به شماره  30005320  در دسترس شماست 
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رييس سازمان حفاظت محيط زيست براي حذف »دود ديزل« با دستگاه هاي دولتي اتمام حجت كرد

سواري هاي ديزلي؛ تهديد بزرگ هواي پاك 

جرم ۸۵  درصد زنان زنداني حمل مواد مخدر است

فعاليت زيرزميني فروشندگان حيات وحشبي اطلاعي ۴۰ درصد مبتلايان فشار خون از بيماري خود

يكص��د هزار خودروي س��نگين ديزلي در ته��ران تردد 
مي كنند كه هر كدام از آنها به يك بمب ساعتي براي آلوده 
كردن هواي پايتخت تبديل شده اند. با وجود تمام قوانين 
و مصوبه ها براي ممنوعيت تردد خودروهاي ديزلي اما آنها 
هنوز هم سياهي ذرات معلق را به جان آسمان مي ريزند. 
آنطور كه كارشناسان مي گويند، آلايندگي ذرات معلق 
موتورهاي ديزلي ۴۰ برابر نوع بنزيني بوده و بر اس��اس 
آنچه مسوولان س��ازمان حفاظت محيط زيست كشور 
اعلام كرده اند، در س��ال هاي اخير به دنبال اجرا نش��دن 
قوانين مربوط به منع تردد ديزلي ها و همچنين قوانيني 
مانند استفاده از فيلتر دوده، غلظت آلاينده »ناكس« در 
كلان شهرها افزايش يافته است، آلاينده اي كه بر افزايش 
ميزان گاز ازن تاثير مي گذارد كه نتيجه آن سبب شيوع 
انواع سرطان از جمله سرطان پوست مي شود با اين حال 
چندي پيش اخباري از س��وي عيسي كلانتري، رييس 
س��ازمان حفاظت محيط زيست منتشر شد كه حكايت 
از سرمايه گذاري ۵۰ ميليون يورويي خودروسازها براي 
توليد خودروي س��واري با موتور ديزلي داش��ت ، خبري 
كه كارشناس��ان محيط زيست را نسبت به شدت گرفتن 
دوباره آلودگي هوا نگران كرد تا اينكه سرانجام روز گذشته 
كلانتري با ارسال نامه اي به دستگاه هاي دولتي و شهرداري 
تهران درباره اين موضوع اتمام حجت كرده و خواس��تار 

كاهش و حذف »دود ديزل« در كلان شهرها شد. 

  اتمام حجت كلانتري
يازدهم خرداد امسال عيس��ي كلانتري با بيان مخالفت 
سازمان حفاظت محيط زيست كشور با ورود موتور ديزل 
به ناوگان سواري، اعلام كرد: »مركز تحقيقات موتور ...« از 
حدود يك دهه پيش، مطالعاتي روي موتور سواري ديزلي 
انجام داده و گويا در اين زمينه سرمايه گذاري ۵۰ ميليون 
يورويي نيز داشته است و در حال حاضر نيز دنبال توليد و 

توسعه موتورهاي ديزلي است. 
او افزود: در ش��رايطي كه هنوز نتوانس��تيم مس��اله اين 
خودروهاي سنگين ديزلي تهران را با وجود مصوبات متعدد 
و قانون هواي پاك حل و فص��ل كنيم، چطور مي توانيم 
سواري ديزلي را هم وارد چرخه مصرف كنيم؟ هنوز وزارت 
صنعت و وزارت كش��ور به تعهداتشان براي نصب فيلتر 
دوده يا گازسوز كردن خودروهاي سنگين عمل نكرده اند 
و قطعا توليد سواري هاي ديزلي مشكلات گذشته را صد 
چندان خواهد كرد. كنترل آلايندگي موتورهاي ديزلي 
پيچيده تر از موتورهاي بنزيني است، بهتر است به جاي 
توليد موتورهاي ديزلي بخش خصوصي و دولتي در زمينه 
توليد و توسعه سواري هاي پايه گازسوز كه اتفاقا مطالعات 
آن هم در كشور انجام شده، اقدام كنند. ضمن اينكه طبق 
اس��تانداردهاي جهاني موتورهاي پايه گازس��وز در رده 

خودروهاي پاك قرار مي گيرند.

با گذش��ت بيش از دو هفته از اعلام اين خبر روز گذشته 
كلانتري گزارش��ي جامع ب��ا عنوان »كاه��ش آلودگي 
ديزل ها« شامل مستندات علمي درباره اثرات بهداشتي 
و تبعات اقتصادي آلودگي ديزل، بررسي تجارب جهاني 
و ملي در پالايش اگزوز موتورهاي ديزلي در قالب دو جلد 
كتاب به دستگاه هاي دولتي و ش��هرداري تهران ارسال 
كرد. در بخشي از اين گزارش به نقش خودروهاي ديزلي 
در آلودگي هواي تهران اشاره شده و آمده است: آلودگي 
در كلان ش��هر تهران در نيمه هاي ش��ب ب��ه دليل تردد 
كاميون ها و كاميونت ها و طي روز به دليل تردد وس��ايل 
حمل و نقل مانند اتوبوس هاي فرسوده و كاميونت هاي 
حمل موادغذايي يا پسماند است كه همگي ديزلي هستند. 
در شرايط حاضر سياست سازمان حفاظت محيط زيست 
براي حذف آلايندگي خودروه��اي ديزلي در حال تردد 
استفاده از انواع وسايل كاهنده آلايندگي است. در همين 
راستا سازمان حفاظت محيط زيست الزام نصب »فيلتر 
دوده« در اگزوز خودروهاي درحال تردد را به عنوان يك 
سياست اصلي براي كنترل آلايندگي وسايل نقليه ديزلي 

از طريق مصوبه سال ۱۳۹۳ دولت، پيگيري مي كند.
در پيشگفتار گزارش ارايه شده از سوي سازمان حفاظت 
محيط زيست به دستگاه هاي دولتي و شهرداري تهران 

با عنوان »كاهش آلودگي ديزل ها«، اعلام شده است كه 
نگاه آينده و رويكرد سازمان حفاظت محيط زيست بعد از 
حل معضل فعلي آلايندگي خودروهاي ديزلي، استفاده 
از سوخت ها و فناوري هاي سازگار با محيط زيست است. 
خودروهاي سنگين گازسوز مي توانند جايگزين مناسبي 
براي خودروهاي ديزلي باشند. افزون بر اين، فناوري هاي 
برقي به وي��ژه در حمل ونقل عمومي م��ورد توجه ويژه 
سازمان حفاظت محيط زيست است اما تا زمان فرارسيدن 
استفاده گسترده از فناوري هاي پاك، ناوگان ديزلي موجود 

لازم است بطور مستمر پايش شود.« 

  نظارت بر تردد خودروهاي ديزلي ممكن 
نيست

اظهارات كلانتري در حالي است كه معاون محيط زيست 
انس��اني س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت ه��م توليد 
خودروه��اي ديزلي را خلاف قوانين مرتبط با هواي پاك 
دانسته و معتقد است اگر مجوز توليد سواري ديزلي صادر 
شود، دستگاه هاي نظارتي مي توانند به اين موضوع ورود 
كنند. مسعود تجريشي درباره اين موضوع به ايسنا گفت: 
در حال حاضر در كلان ش��هرها با مشكل افزايش غلظت 
آلاينده »ناكس« مواجه هستيم، اين آلاينده بر افزايش 

ميزان گاز ازن تاثيرگذار اس��ت و ازن هم باعث س��رطان 
پوس��ت مي ش��ود و اين موضوع غير قابل انكار است. در 
نامه اي هم كه به وزارت صنعت ارسال كرديم، در اين باره 
توضيح داديم و مخالفت سازمان حفاظت محيط زيست را 

با توليد سواري ديزلي با ذكر دلايل اعلام كرديم.
او افزود: شهرهاي ما به لحاظ غلظت ازن وضعيت خوبي 
ندارند، خودروساز مي گويد شما مجوز بدهيد ما سواري 
ديزلي را توليد كنيم، قول مي دهيم در ترددهاي جاده اي 
مورد اس��تفاده قرار گيرد و اجازه نمي دهيم كه س��واري 
ديزلي وارد شهر شود. اين ممكن نيست. چطور مي توانيم 
جلوي ورود خودروها را به داخل شهرها بگيريم. براي مثال 
سمندي كه وارد شهر مي شود ما از كجا بفهميم كه موتور 
آن ديزلي اس��ت يا بنزيني؟ تجريشي بيان كرد: سازمان 
حفاظت محيط زيست ايستاده تا مجوز توليد به سواري 
ديزلي داده نشود. دلايلمان را به دولت هم اعلام مي كنيم 
اما ممكن است به توليد س��واري ديزلي مجوز داده شود 
چون در دنياي سياست هر چيزي ممكن است اما در اين 
شرايط بايد مطمئن شد كه صلاح بلندمدت مردم را در نظر 
گرفته ايم يا نه؟ با وجود قانون هواي پاك شرايط با گذشته 
فرق دارد و نهادهاي نظارتي مي توانند در حوزه آلودگي هوا 

ورود و دستگاه ها را در اين باره بازخواست كنند.

  چرا ديزلي ها براي محيط زيست آسيب زا 
هستند؟

با وجود اينكه در دنيا، سال هاست عمر خودروهاي ديزلي 
به س��ر آمده اما خودروس��ازي هاي داخل��ي همچنان به 
دنبال كسب مجوز براي توليد سواري هاي ديزلي هستند. 
خودروهايي كه كارشناسان محيط زيست معتقدند آسيب 
آن براي محيط زيست و هواي پاك چندين برابر خودروهاي 
بنزيني است. حال آنكه در دنيا بنزين هم كم كم جاي خود 
را به خودروهاي برقي و هيبريدي مي دهد. رضا موسوي، 
فعال محيط زيست درباره اين موضوع به »تعادل« گفت: 
مقايسه اي ميان موتور خودروهاي بنزيني و ديزلي نشان 
مي دهد كه در حجم ثابت موتور، قدرت موتورهاي ديزلي 
بيشتر از خودروهاي بنزيني بوده و اين موضوع مهم ترين 
دليل تمايل خودروس��ازها به توليد موتور ديزلي اس��ت 
ام��ا نبايد تنها به س��اختار خودرو فكر ك��رد، بلكه يكي از 
مسووليت هاي خودروسازها در مراحل توليد خودرو بايد 
توجه به آسيب هاي آن براي محيط زيست باشد. چنانچه 
مقايسه خودروهاي بنزيني با ديزلي نشان مي دهد بنزيني ها 
به مراتب سازگاري بيشتري با محيط زيست دارند البته آن 
هم زماني كه استاندارد آلايندگي رعايت شود. شاخص هاي 
استاندارد هم اصلا ساده نيست، آخرين استاندارد آلايندگي 
يورو ۶ است كه به لحاظ كنترل آلايندگي داراي سطح خيلي 
خوبي است ولي استاندارد آنچنان پيچيده و سختگيرانه 
اس��ت حتي يك سري از خودروس��ازهاي مطرح دنيا كه 
استانداردهاي خود را تا يورو ۵ پيش برده بودند. بنابراين در 
شرايطي كه بنزين هم در حال منسوخ شدن است ما تازه به 

سراغ سواري ديزلي رفتيم.
او افزود: خودروه��اي ديزلي از لح��اظ آلايندگي داراي 
ذرات معلق و نيتروژن هس��تند كه تأثيراتي مخرب تر از 
موتورهاي بنزيني دارند. اين درحالي است كه آلايندگي 
ذرات معلق موتورهاي ديزلي ۴۰ برابر نوع بنزيني است. 
مشكل آلايندگي در موتورهاي بنزيني هيدروكربن هاي 
نسوخته و مونوكسيد كربن است. در حال حاضر مشكل 
آلايندگي ما مربوط به ذرات معلق اس��ت و از سوي ديگر 
بالا بودن آلايندگي موتورهاي ديزلي تأثيرات مخرب تري 
نسبت به موتورهاي بنزيني در پي دارد. موسوي بيان كرد: 
در تمام دنيا سرمايه گذاري روي خودروهاي ديزلي كنار 
گذاشته شده است چرا كه هزينه كاهش آلايندگي آنها به 
مراتب بيشتر است. بر فرض كه در روند توليد خودروهاي 
ديزلي نياز به سرمايه كمتري نسبت به ساير خودروها بود 
اما بعد از آن براي تطابق اين خودروها با استاندارد و قوانين 
موجود در كش��ور بايد چندين برابر هزينه كرد. تنها يك 
فيلتر براي اي��ن خودروها، حدود ۵ هزار دلار قيمت دارد 
كه نشان مي دهد، منطقي نيست يك خودرو را با هزينه 
كمتر توليد كني��م و بعد چندين براب��ر هزينه كنيم كه 

خسارت هاي ناشي از آن را خنثي كنيم. 

نايب رييس فراكسيون زنان مجلس، با بيان اينكه زنان 
۳ درصد از جمعيت زندانيان كشور را به خود اختصاص 
مي دهند يادآور شد كه ۸۵ درصد زندانيان زن به جرم 

حمل مواد مخدر دستگير شده اند.
معصومه آقاپور عليش��اهي در پي بازدي��د از بند زنان 
يكي از زندان هاي كشور كه در پي درخواست خانواده 
زندانيان زن از نمايندگان مجلس صورت گرفته بود، 
گفت: زنان زندان��ي 2.۵ تا ۳ درصد جمعيت زندانيان 
كش��ور را تش��كيل مي دهند و تعداد آنها در زندان به 
نسبت استان هاي مختلف، متفاوت است و در مقايسه با 
متوسط جهاني كه ۱۰ درصد زندانيان را زنان تشكيل 

مي دهند، از وضعيت بهتري برخوردار هستيم.  
نماينده مردم شبس��تر در مجلس ش��وراي اسلامي، 
در بي��ان دليل كم بودن تعداد زنداني��ان زن در ايران، 
ادامه داد: در ايران به دليل اينكه زنان بيشتر از مردان 
به قوانين پايبند هستند، همچنين توجه به فرهنگ 
ايراني-اسلامي باعث شده كه تعداد زندانيان زن نسبت 

به مردان زنداني كمتر باش��د. او با بيان اينكه بر اساس 
آمار ۸۵ درصد زنان به جرم حمل مواد مخدر در زندان 
هستند، تصريح كرد: اين موضوع نشان مي دهد كه اين 
زنان يا به اجبار مواد مخدر جابه جا كرده اند يا به دلايلي 
توسط خانواده هايشان معتاد شده و چون منبع درآمدي 
نداش��ته اند، ناچار به حمل مواد مخدر شده اند. آقاپور 
عليشاهي به خانه ملت گفت: قاچاقچيان مواد مخدر هم 
بيشتر به اين دليل از ظرفيت زنان براي حمل مواد مخدر 
استفاده مي كنند كه دستمزد آنها براي جابه جايي اين 
مواد پايين تر از مردان است، كما اينكه يكي از زناني كه 
با اين جرم در زندان به س��ر مي برد، به ازاي جابه جايي 
نيم كيلو شيشه تنها ۵۰ هزار تومان دريافت كرده بود، و 
اين در حالي است كه مردان براي حمل اين ميزان مواد 

مخدر حداقل ۱۰۰ ميليون تومان دريافت مي كنند.
او اظهار كرد: نبود آگاهي و نياز مالي دو عاملي است كه 
زنان را به مسيري هدايت مي كند تا با دريافت كمترين 
مبلغ حاضر به جابه جاي��ي حجم زيادي از مواد مخدر 

ش��وند، بنابراين طعمه خوبي ب��راي قاچاقچيان مواد 
مخدر خواهند بود.

آقاپور عليش��اهي اظهار كرد: هم اكنون جرم زنان در 
حمل مواد مخدر در زندان هاي كش��ور بطور متوسط 
۵۶درصد بالاتر از ميانگي��ن جهاني بوده و اين آمار در 

بين مردان با همين جرم ۴2 درصد است.
اين نماينده مردم در مجل��س دهم، تاكيد كرد: البته 
برخي زنان��ي كه به جرم حمل مواد مخ��در در زندان 
هستند، بعد از ورود به س��الن هاي آرايش درگير اين 
مشكل ش��ده اند، چرا كه افرادي با سوءاستفاده از يك 
لحظه غفلت آنها بعد از اينكه پليس براي دستگيري 
توزيع كنندگان مواد مخدر شيشه وارد اين فضا شده 
اس��ت، مواد مخدر را در كيفشان گذاشته اند و آنها نيز 

نتوانسته اند بي گناهي خود را ثابت كنند.

  نقش رسانه در كاهش تعداد زندانيان زن 
نايب رييس فراكسيون زنان مجلس شوراي اسلامي، 

يادآور ش��د: هم اكنون نياز اس��ت كه رسانه ملي در 
اين مورد در قالب نمايش فيلم اطلاع رساني كرده و 
زنان را از خطرهايي كه در مسير آنها قرار دارد، آگاه 
كند، چراكه اين امكان وجود دارد اين مشكل براي 
هر كسي ايجاد شود، بنابراين بايد اين مهم آموزش 

داده شود كه سوءاستفاده كنندگان با استفاده از يك 
لحظه غفلت افراد، مواد مخ��در را در كيف آنها قرار 
ندهند، چرا كه ۸۰ درصد زنان��ي كه با اين جرم در 
زندان به سر مي برند، مدعي هستند كه به اين روش 

دستگير شده اند.

وزير بهداشت با اشاره به اجراي طرح ملي بسيج كنترل 
فشار خون بالا، گفت: در مرحله بعد به ديابت و بهداشت 

روان مي پردازيم تا آمار افسردگي كاهش يابد.
سعيد نمكي با بيان اينكه در دولت دكتر روحاني توجه 
ويژه به حوزه س��لامت صورت گرفت و با ايجاد منابع 
كافي براي طرح تحول توانس��تيم زيرس��اخت هاي 
نظام س��لامت را در نقاط كمتر برخ��وردار به حداكثر 
برس��انيم، گفت: در ط��رح تحول س��لامت پرداخت 
هزينه هاي كمرشكن از جيب بيماران كاهش يافت، 
براي ماندگاري كادر پزشكي برنامه ريزي شد و بيماران 
خاص مورد توجه ويژه قرار گرفتند و امروز فاز دوم طرح 
تحول را دنبال مي كنيم. نمكي اظهار كرد: برنامه اول 
ما در فاز دوم، حمايت از بس��ته هاي مهم فاز اول يعني 
كاهش پرداخت از جيب مردم، توسعه زيرساخت ها در 
نقاط محروم، تشويق ماندگاري كادر پزشكي در نقاط 
نيازمند و استفاده مطلوب و ايجاد انگيزه براي بخش 
خصوصي جهت ماندگاري دلخواه در نقاط محروم با 
استفاده از تشويق به جاي انگيزه هاي غيراقتصادي و 

بعضا غيرمنطبق با طبع مردم است.
او دومين كار در اين فاز را تقدم پيش��گيري بر درمان 
و تقدم درمان س��رپايي بر بستري عنوان كرد و افزود: 
براساس آخرين آمار سال ۹۶ بيش از ۳۸۰ هزار مرگ 
داشتيم كه حدود ۳۱۳ هزار مورد از اين تعداد به دليل 
بيماري هاي غيرواگي��ر رخ داده و تنها 2۵ هزار مورد 
به دليل بيماري هاي واگيردار است. در اين ۳۱۳ هزار 
مورد حدود ۹۷ هزار مورد بدليل ارتباط مس��تقيم با 
فش��ار خون بالا و ۱۶۱ هزار مورد بدليل فشارخون و 
بيماري هاي مرتبط با آن مثل سكته هاي قلبي، مغزي 

و نارسايي هاي مزمن كليوي رخ داده است. 
نمكي با بي��ان اينكه براي برون رف��ت از اين وضعيت 
چاره اي جز اج��راي برنامه هاي پيش��گيرانه نداريم، 
گفت: متاسفانه حداقل ۴۰ درصد مردم مبتلا به فشار 
خون از اين مش��كل خود بي خبرند و وقتي دچار انواع 
سكته و بيماري كليه شدند تازه متوجه مشكل فشار 

خون مي شوند.
او با اشاره به هزينه هاي بالاي زيرساخت هاي مورد نياز 
براي درمان اينگونه بيماران همچون تخت هاي سي سي 
يو و آي س��ي يو و دياليز و هزينه هايي كه به خانواده ها 
تحميل مي شود و همچنين از دست رفتن سرمايه هاي 
انساني كشور با بي توجهي به بيماري فشار خون گفت: 
تلاش ما در اين دوره مبتني بر اين اس��ت كاري كنيم 
كه مردم به اين زيرساخت ها نيازمند نشوند. كل هزينه 
بسيج ملي فشار خون كمتر از هزينه ساخت سه تخت 
بيمارستاني است و برآورد ش��ده است كه حداقل دو 
ميليون مورد جديد مبتلا به فش��ار خون را در جريان 
اجراي اين طرح پيدا كنيم كه اي��ن دو ميليون مورد 
مي توانند كيس سي سي يو و آي سي يو و دياليز نشوند. 
در مرحله بعد به ديابت و بهداشت روان مي پردازيم تا 

آمار افسردگي كاهش يابد.
نمكي ب��ا بي��ان اينكه گرفت��ار چهره ه��اي غمناك 
هستيم، افزود: فشار اقتصادي تنها عامل گرفتاري ها 
وافسردگي هاي مردم نيست؛ چرا كه هر دو قشر فقير 
و مرفه جامعه غمگين هستند و براي رفع زمينه هاي 
ايجاد اين دلتنگي ها و افس��ردگي ها بايد به بهداشت 

روان مردم پرداخت.
وي با بيان اينك��ه امروز گرفتار بيماري هاي غيرواگير 

هستيم و همه بايد به وزارت بهداشت براي كاهش اين 
بيماري ها كمك كنند، گفت: هزينه يك دوره شيمي 
درماني براي يك بيمار معادل يك دوره واكسيناسيون 
يك روستاي بزرگ اس��ت. براي كنترل بيماري هاي 
غيرواگير چون چاقي، ديابت، فش��ار خون و امثال آن 
همه بايد كمك كنند. همان گونه كه امروز بسيج ملي 
فش��ار خون را با كمك نيروهاي مسلح، بسيج جامعه 
پزشكي، بخش خصوصي و ... اجرايي مي كنيم؛ چرا كه 
امكان ندارد وزارت بهداشت بتواند به تنهايي اين مهم 

را به انجام برساند.
وي گفت: پرونده الكترونيك سلامت تنها ريل مهمي 
اس��ت كه مي توان براي اجراي پزشك خانواده و نظام 
ارجاع از آن عبور كرد كه خوشبختانه با تلاش وزارت 
ارتباطات و وزارت بهداش��ت عملياتي و هفته آينده با 
حضور رييس جمهور رونمايي خواهد شد. طرح ملي 
كنترل فشار خون نيز در قالب بسيج همگاني شروع شده 
و امروز از اهداف اين طرح كه انتظار داريم ۱۵ تيرماه به 
اتمام برسد، جلوتريم. نمكي با اشاره به اينكه ايجاد ۴۰۰ 
خانه بهداشت عشايري براي عشاير كوچ رو در حال اتمام 
است، گفت: بهورز مورد نياز اين طرح از دل عشاير جذب 
شده كه همراه كوچ به آنها خدمات زيربنايي بهداشت 
و درمان ارايه بدهد. همچنين دندان هاي يك ميليون 
و 2۰۰ هزار كودك نيز در قالب طرح مدارس عاري از 
پوسيدگي در مقطع ششم ابتدايي، عاري از پوسيدگي 

خواهد شد. 
او تاكيد كرد: بايد با صبر و تلاش اين برهه حساس را طي 
كرده و به دشمنان بياموزيم كه ملت ايران ملت زانو زدن 

نيست و شرايط موجود را به خوبي طي خواهد كرد.

رييس اداره يگان حفاظت محيط زيست استان تهران با 
اشاره به رها سازي ۱۰۰ گونه جانوري جمع آوري شده از 
فروش��ندگان حيات وحش گفت: فروشندگان حيوانات 
ممنوعه حيات وحش به صورت زير زميني كار مي كنند و 
بعضا افراد دستفروشي هستند كه در بازار پرندگان خليج 
و بازار تجريش به صورت پراكنده حضور دارند كه به محض 

رويت و شناسايي قطعا با آنها برخورد خواهيم كرد.
محمدرضا خويشتندار درباره خريد و فروش حيات وحش 
به ويژه سنجاب گفت: يگان حفاظت محيط زيست در استان 
تهران گشت هاي موردي را در دستور كار دارد. همچنين در 
صورتي كه همياران محيط زيست و شهروندان اطلاع رساني 

كنند، يگان حفاظت نيز اقدامات لازم را انجام خواهد داد.
او ادام��ه داد: حيوانات��ي كه از فروش��ندگان جمع آوري 
مي ش��وند، چنانچه قابليت رهاسازي در حيات وحش را 
داشته باش��ند با ادارات كل محيط زيست در استان هاي 
مختلف مكاتبه كرده و حيوان را در اختيار آن اس��تان ها 
قرار مي دهيم تا در حيات وحش رهاسازي شوند. فرمانده 
يگان حفاظت محيط زيست اس��تان تهران خاطرنشان 
كرد: مهم ترين موضوع براي جلوگيري از خريد و فروش 
حيات وحش ممنوعه بحث تنوير افكار عمومي و آموزش 
به شهروندان است. هر چقدر سطح آگاهي مردم بالاتر رود 
به طور مسلم تقاضا كاهش پيدا كرده و افرادي كه اقدام به 
زنده گيري اين حيوانات مي كنند به مقصود خود نخواهند 
رسيد، از همين رو مهم ترين موضوع در اين خصوص براي 

ما آموزش و اطلاع رساني است.
خويشتندار تاكيد كرد: در خصوص سنجاب هايي هم كه 
كوه هاي زاگرس براي فروش به تهران آورده مي ش��وند 
ما ني��ز اكيپ هايي را برنامه ري��زي كرده ايم تا محل هاي 

عرضه كننده اين حيوانات را م��ورد كنترل قرار دهند تا 
چنانچه موردي مش��اهده شد، بلافاصله نسبت به ضبط 

آن اقدام كنند.
او ادامه داد: از همكارانم در استان هايي كه اين سنجاب ها 
در آنجا زنده گيري مي شوند نيز خواهش مي كنم برنامه 
مدوني براي برخورد با اين قاچاچيان داشته باشند، چراكه 
اگر ارتباط تنگاتنگي بين يگان هاي حفاظت محيط زيست 
استان هاي مبدا و مقصد وجود داشته باشد، قطعا شاهد 
كاهش خريد و فروش و عرضه حيات وحش خواهيم بود.

فرمانده يگان حفاظت محيط زيست استان تهران با اشاره 
به قانون ش��كار و صيد گفت: طبق قانون شكار و صيد ما 
مي توانيم ب��راي خريدار، فروش��نده و نگهدارنده حيات 
وحش اعلام جرم كرده و نس��بت به آن اق��دام كنيم در 
خصوص اف��رادي كه حيات وحش نگه��داري مي كنند 
چنانچه به ما اطلاعاتي ارسال شود مي توانيم حكم ورود 
به منزل را دريافت كرده و نسبت به جمع آوري حيوانات 
اق��دام كنيم اما قطعا مش��كلات كمتري ب��راي برخورد 
ب��ا عرضه كنندگان وج��ود دارد و ما در وهله اول س��عي 
مي كنيم تا محل عرضه اين نوع جانوران را شناسايي و آنها 
را جمع آوري كنيم و همزمان و موازي به افكار عمومي نيز 
آموزش هاي لازم در اين زمينه ارايه مي شود. خويشتندار 
اظهار كرد: در هفته هاي اخير نيز ۱۰۰ گونه جانوري كه 
از قاچاقچيان و فروشندگان حيات وحش كشف و ضبط 
شده بود در طبيعت رها سازي شدند. فروشندگان حيوانات 
ممنوعه حيات وحش به صورت زير زميني كار مي كنند و 
بعضا افراد دستفروشي هستند كه در بازار پرندگان خليج 
و بازار تجريش به صورت پراكنده حضور دارند كه به محض 

رويت و شناسايي قطعا با آنها برخورد خواهيم كرد.
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عرضه داروهاي مخدر ترك 
اعتياد به داروخانه ها داده شد؟

سرپرس��ت س��ازمان غذا و دارو درباره تصميم اين 
سازمان براي توزيع داروهاي مخدر ترك اعتياد در 
داروخانه ها توضيح داد. محمدرضا شانه ساز درباره 
برخي اخبار مبني بر دادن اختيار عرضه داروهاي 
مخدر مرتبط با ترك اعتياد به داروخانه ها، گفت: اين 
طرحي است كه در حال حاضر در حال بررسي است 
و هنوز آيين نامه اي در اين زمينه صادر نشده است.

او افزود: ب��ه هر حال طبق قانون، دارو حتما بايد در 
داروخانه توزيع شود. بر اساس اين الزام قانوني، در 
حالي بررس��ي اين طرح هستيم و نحوه اجراي اين 
طرح به صورت پايلوت نيز در حال ارزيابي اس��ت. 
شانه ساز با بيان اينكه در حال حاضر داروهاي مخدر 
در داروخانه ها توزيع مي شود و اين طرح براي اين 
اس��ت كه داروهاي مخدر مرتبط با ترك و درمان 
اعتياد در حوزه MMT نيز در داروخانه ها ارايه شود، 
اظهار كرد: در حال بررسي هستيم تا ضابطه هايي در 
اين باره مشخص و اعلام شود كه بر اساس آنها اين 
داروها حتما به دست گروه هدف و بيماري كه قرار 

است ترك داده شود، برسند.
او تاكيد كرد: در حال حاضر در حال انجام مطالعات و 
بررسي ها هستيم و هنوز براي اظهارنظر درباره نحوه 

اجراي اين طرح، زود است. 

راه اندازي بزرگ ترين 
شيرخوارگاه خاورميانه

مديركل بهزيس��تي اس��تان تهران از بهره برداري 
بزرگ ترين شيرخوارگاه شبير در هفته آينده خبر داد. 
داريوش بيات نژاد با اشاره به تجهيز شيرخوارگاه شبير 
اظهار كرد: با تلاش بهزيستي اين مجموعه تجهيز و 
آماده بهره برداري شده است. او اظهار كرد: با توجه به 
بازديدهاي صورت گرفته از شيرخوارگاه شبير، اين 

مجموعه در هفته آينده به بهره داري خواهد رسيد.
بيات نژاد گفت: س��اختمان جديد ش��يرخوارگاه با 
همكاري خيرين از 22 فروردين س��ال ۹۶ آغاز شد 
و تا پاي��ان مهرماه كار احداث بن��اي جديد به پايان 
رس��يد. اين بنا در ۴ طبقه و هر طبقه به مس��احت 
۱۵۰۰ متر ساخته شده است و شيرخوارگاه جديد 
شبير بر اس��اس استاندارهاي جهاني بنا شده است. 
مديركل بهزيستي اس��تان تهران ادامه داد: پس از 
افتتاح اين مركز، نوزاداني كه پيش از اين به س��اير 
شيرخوارگاه هاي تهران منتقل شده بودند به اين مركز 

انتقال داده مي شوند.

درآمدزايي سازمان محيط 
زيست ازكشتار حيات وحش 

نايب رييس كميسيون كشاورزي مجلس با انتقاد از 
اينكه محيط زيست تنها به فكر درآمدزايي از طريق 
كشتار حيات وحش است تا حفظ آنها، گفت: نسل 
گوزن زرد ايراني در خوزس��تان در معرض انقراض 
است اما دولت حاضر به هزينه براي حفظ آن نيست.

عباس پاپ��ي زاده با بي��ان اينكه محيط زيس��ت از 
ظرفيت هاي بسيار بالايي برخوردار است و اين ثروت 
بين نسلي را بايد براي نسل هاي آينده حفظ و ذخيره 
كرد، گفت: متاس��فانه در سال هاي گذشته به دليل 
ضعف نظارت محيط زيست و همچنين عدم تامين 
اعتبار ب��راي حفاظت از حيات وح��ش و گونه هاي 
جانوري، زيست بوم گياهي و جانوري كشور آسيب 
زيادي ديده اس��ت. او  افزود: بطور قطع اگر وضعيت 
ب��ه اين منوال پيش رود در آينده ن��ه چندان دور در 
بحث كاهش گونه هاي جانوري و گياهي دچار بحران 
جدي خواهيم شد كما اينكه در حال حاضر نيز با اين 
بحران مواجه هستيم. او تامين اعتبار براي حفاظت 
از محيط زيس��ت را يكي از اولويت هاي مهم كشور 
دانس��ت و گفت: در كشور ظرفيت هايي براي ايجاد 
درآمد جهت حفاظت از حي��ات وحش و گونه هاي 
جانوري وجود دارد. نماينده مردم دزفول در مجلس 
دهم، در مورد قرق هاي اختصاصي، به خانه ملت گفت: 
از ظرفيت هاي محيط زيست مي توان در جهت حفظ 
محيط زيست استفاده كرد بخش خصوصي توانمند و 
متخصص بايد در اين رابطه وارد شوند نه اينكه قرق ها 
به افراد غيراهل و غيركارش��ناس واگذار شوند براي 
بهبود وضعيت حيات وحش و گونه هاي نادر جانوري 
مي توان بخش خصوصي توانمند داخلي را تقويت 
كرد و سازمان حفاظت محيط زيست به حد بهينه 
تعداد جانوران و گونه هاي گياهي را مشخص و بخش 
خصوصي براي افزايش تعداد آنها سرمايه گذاري و بعد 
از اينكه تعداد آنها از حد استاندارد فراتر رفت به صورت 
كنترل شده و مديريت شده مجوزهايي را صادر كند. 
پاپي زاده افزود: اما اينكه در هر منطقه اي از كشور اين 
اتفاق بيفتد به هيچ وجه درست و مطلوب نيست و به 
لحاظ تامين شرايط امنيتي خاص براي برخي مناطق 
اين شرايط وجود ندارد و سازمان محيط زيست بايد 
هماهنگي لازم را با دستگاه هاي امينتي و انتظامي 
كشور داشته باشد؛ در سال هايي كه گذشت محيط 
زيست به هيچ وجه در اين رابطه موفق نبوده و اسناد 
آن نيز وجود دارد كه در اين رابطه نگراني و اعتراضات 
كارشناسان و دوستداران محيط زيست را به همراه 
داشته است. وي افزود: متاسفانه تجربه نشان داده كه 
طي چند سالي كه محيط زيست قرق هاي اختصاص 
را واگذار كرده به هيچ وجه موفق نبوده و به ش��دت 
نسبت به عملكرد محيط زيس��ت انتقاد داريم زيرا 
نظارتي وجود ندارد و در نحوه واگذاري دقت نشده و 
محيط زيست تنها به فكر درآمدزايي از طريق كشتار 
حيات وحش بوده است تا حفظ آنها. پاپي زاده با انتقاد 
از اينكه نسل گوزن زرد ايراني در خوزستان به شدت 
در حال كاهش و رو به انقراض است، اظهار كرد: دولت 
به هيچ وجه حاضر نيست اعتباري براي حفاظت از 
نسل آن اختصاص دهد و اگر بخش خصوصي ورود 
و سايت هاي گردشگري را توسعه دهد و گردشگر از 
اين مناظر ديدن كند مي توان از درآمدزايي آن براي 
بهبود وضعيت و احياي نسل اين گونه نادر جانوري 

استفاده كرد.

اقتصاد اجتماعي



نگاه 9 ايرانشهر

اعضاي شوراي شهر تهران در گفت وگو با »تعادل« عنوان كردند

چهارراهياچهاربنبست؟

كشيدن ديوار دور تئاتر شهر كمكي به حل مشكلات فرهنگي آن نمي كند

حصار زدايي كنيم نه حصاركشي

گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري |
 بدون ش��ك مجموعه تئاتر شهر يكي از بناهاي تاريخي 
مهم تهران اس��ت كه حدود نيم قرن از عمر آن مي گذرد 
و هويت هنري و فرهنگي ش��هر تهران با آن گره خورده 
است. در گذش��ته هاي دورتر محوطه تئاتر شهر و پارك 
دانشجو محلي براي تجمع هنردوستان و روشنفكران بود، 
اما كم كم و در گذر زمان محوطه پارك تئاتر شهر تغيير 
هويت داد و با ورود معتادان و فروش��ندگان مواد مخدر 
امنيت از اين مجموعه رخت بربست. اما ماجرا به همين 
جا ختم نشد و حضور پررنگ دستفروشان عملا كاربري 
اين مجموعه فرهنگي را تغيير داد. ساختمان زيبا و مدور 
تئاتر شهر در چهارراه وليعصر شلوغ ترين نقطه شهر تهران، 
تبديل به بازار مكاره شده است و بسياري از هنرمندان و 
دانشجويان ترجيح مي دهند كمتر وارد اين محوطه شوند 
و فقط براي تماشاي نمايش و آن هم راس ساعت مقرر در 

محوطه تئاتر شهر حضور پيدا مي كنند.
علاوه بر اين مجموعه تئاتر ش��هر طي س��ال هاي اخير 
با بي مهري فراوان مواجه ش��ده اس��ت. سال 86 ساخت 
ايس��تگاه مترو در نزديكي بناي تئاتر شهر و قرار گرفتن 
خروجي هاي مت��رو در محوطه اي��ن مجموعه واكنش 
بسياري از هنرمندان و كارشناسان را برانگيخت و در نهايت 
هنرمندان مقابل تئاتر ش��هر در اعتراض به اين موضوع 
تجمع كردند. محسن هاش��مي كه آن زمان مديرعامل 
متروي تهران بود جلسه اي با نماينده هنرمندان برگزار 
كرد و در نهايت قرار بر اين شد كه درهاي خروجي قبلي 
با خاك پر شوند و درهاي جديدي در 50متر آن طرف تر 
و در بوستان دانشجو ايجاد شود و نام اين ايستگاه نيز به 

اسم »ايستگاه تئاترشهر« تغيير كند.
ساخت مسجد در جوار ساختمان تئاتر شهر نيز از ديگر 
كم لطفي مديران نس��بت به اين مجموعه تاريخي- 
فرهنگي بود. سازه اي مدرن و مدور كه هيچ شباهتي 
به مسجد ندارد و حتي در هنگام ساخت نيز بارها نقشه 
آن تغيير كرد و اكنون بعد از گذشت 15 سال هنوز از آن 
استفاده اي نمي شود. برخي اعضاي شوراي شهر چهارم 
و پنجم معتقدند كاركرد اين بنا بايد تغيير كند و كاربرد 
هنري براي آن تعريف شود. در مجموع ساخت اين سازه 
كه هنوز كاربري آن به درستي مشخص نيست نماي 

اصلي تئاتر شهر را تحت تاثير قرارداده است.

دورك�ردنمردمازهويتش�انخطرناك
است

ب��ا وجود تمام مش��كلاتي كه اكن��ون مجموعه تئاتر 
شهر با آن مواجه است اما عصر 19 خرداد سال جاري 
حادثه اي در آن رخ داد كه ب��ار ديگر نگاه ها را متوجه 
تئاتر ش��هر كرد. حوالي س��اعت 19 ماه گذشته وقوع 
درگيري ميان دو مرد و ش��ليك تير در محوطه تئاتر 
شهر سيل عظيم نگراني هنرمندان و مسوولان را راهي 
اين مجموعه كرد. ماج��را از اين قرار بود كه فردي ۲۴ 
ساله با سلاح كلت كمري به سمت دوست ۲6 ساله اش 
شليك و او را مصدوم مي كند. ضارب در چهارراه كالج 
تي شرت مي فروخت و مضروب نيز در محوطه تئاتر شهر 
بدليجات مي فروخت كه حدود سه ماه از آشنايي شان 
گذش��ته بود. همين اطلاعات باعث شد كه بسياري 
نسبت به حضور دستفروشان در اين محوطه واكنش 
نش��ان دهند. هر چند شوراي ش��هر پنجم، زمستان 
گذشته مصوبه ساماندهي مشاغل س��يار را تصويب 
كردند اما به نظر مي رس��د ش��هرداري در اجراي اين 
مصوبه تعلل مي كند.در اين ميان ش��ايد بتوان گفت 
شديدترين واكنش را شهرداري منطقه 11 نشان داد و 

از احتمال كشيدن ديوار اطراف محوطه تئاتر شهر خبر 
داد.  حجت نظري، عضو كميسيون فرهنگي اجتماعي 
شوراي شهر تهران در واكنش به اين موضوع اظهار كرد: 
تجربه نش��ان داده اينكه بخواهيم فضا را ايزوله كنيم، 
اتفاق خوبي نخواهد بود. نمي شود گفت كه فقط افراد 
فرهنگي و علاقه مندان به تئاتر در اين فضا تردد كنند و 
بقيه حق ندارند وارد شوند، چرا بايد يك فضاي فرهنگي 

را از حضور ديگر شهروندان محروم كنيم.
حجت نظري با اش��اره به يكي از تفاوت هاي مديريت 
ش��هري اصلاح طلبان با مديريت شهري قبلي، گفت: 
ما يك تفاوت عمده اي با مديريت قبلي داريم و اينكه 
ما گفتيم مي خواهيم شهر انسان محور داشته باشيم، 
با اين تفكر نمي ش��ود هرج��ا كه رس��يديم بگوييم 
مي خواهيم آنجا را محصور كنيم. به نظرم همان نقدي 
كه در مورد محصور كردن چهارراه وليعصر وجود دارد، 
در مورد احتمال محصور شدن تئاتر شهر هم وجود دارد 
و البته نمي دانم در نهايت اين اتفاق رخ مي دهد يا نه. اگر 
مردم نتوانند با اماكن مختلف فرهنگي، ميراثي و اماكن 
مهم شهرشان ارتباط برقرار كنند نمي توانيم همه آنها 
را شهروند ش��هر بدانيم، چون آنها را از هويتشان دور 
كرده ايم و اين براي شهر و شهروندانش خطرناك است.

س��خنگوي كميس��يون فرهنگي اجتماعي شوراي 
ش��هر تهران با اشاره به انتظار بس��ياري از هنرمندان 
براي تبديل تئاتر شهر به قطبي گردشگري گفت: اگر 
مي خواهيم مجموعه تئاتر شهر به يك قطب گردشگري 
فرهنگي و حتي ميراثي تبديل شود، اتفاقا باز هم حضور 
دستفروشان مي تواند به آنجا كمك كند، البته حضور 
ساماندهي شده و با ضابطه كه ما در مصوبه مشاغل سيار 
و بي كانون آن را پيش بيني كرده ايم. بر اين اساس در 
اطراف مجموعه اي مانند تئاتر شهر دستفروشان طي 
فرآيندي ش��فاف مي توانند به مدت محدودي حضور 
داشته و اجناس مرتبط با فرهنگ و كاربري آن مجموعه 
را به فروش برسانند و سپس گروه ديگر از دستفروشان 

بر اساس تقاضاي خود جايگزين مي شوند.

تغييرفضايفرهنگيبهتجاري
حسن خليل آبادي، عضو كميس��يون فرهنگي شوراي 
ش��هرتهران نيز در گفت وگو با »تعادل« ب��ا بيان اينكه 
ديواركشي دور فضاهاي فرهنگي اصولا راه حل نيست، 
 گفت: بهترين راه حل براي حل مشكلات فرهنگي تئاتر 
شهر فضاسازي مناسب و برگزاري فعاليت هاي فرهنگي 
متناسب با اين مجموعه است. اكنون شاهديم كه بيشتر 
فعاليت هاي تئاتر ش��هر با غذا و ف��روش خوراكي هاي 
گوناگون گره خورده است و حتي نمايشگاهي با موضوع 
ترشيجات و ساير اقلام خوراكي برگزار مي شود كه هيچ 
گونه هماهنگي با فضاي فرهنگي تئاتر شهر ندارد. در حالي 
كه انتظار مي رود در محلي مانند تئاتر شهر نمايشگاه هاي 
هن��ري،  فروش محص��ولات صنايع دس��تي، برگزاري 
موسيقي زنده و نمايش در فضاي باز انجام شود. اما وقتي 
يك مجموعه فرهنگي به محلي اقتصادي- تجاري تبديل 
مي شود، قطعا استفاده كنندگان از فضا نيز تغيير مي كنند 

و ديگر فضا هنري وفرهنگي نخواهد بود.
او با اش��اره به اينكه هم اكنون فضاي تئاتر شهر محصور 
است و ش��هروندان ناچارند از زيرزمين براي تردد به اين 
محل استفاده كنند، گفت: دستفروش هايي كه اكنون در 
اين محل مستقرند هيچ سنخيتي با فضاي هنري تئاتر 
ش��هر ندارند، در صورتي كه اگر دستفروشان به درستي 
ساماندهي شوند و فقط اصناف هنري اجازه حضور در اين 
محل را در ساعات خاصي داشته باشند مي توان از آنها به 
عنوان ظرفيتي جهت افزايش بار هنري مجموعه استفاده 
كرد. او ادامه داد: تئاتر شهر اين ظرفيت را دارد كه به قطب 
هنري فرهنگي شهر تبديل شود اما به شرطي كه در گام 
اول پياده راه آن را درست كنند و ديگر مردم مجبور نباشند 
از زير گذر استفاده كنند. مي توان هر بخش از محوطه را به 
يك كار هنري اختصاص داد و در گوشه اي نمايشگاه هاي 
هنري، در بخش��ي ديگر اجراي تئات��ر و نمايش زنده در 
قسمتي فروش محصولات هنري و قسمتي را هم به اجراي 
موسيقي هاي خياباني اختصاص دهند اما متاسفانه هيچ 
يك از اين كارها تاكنون صورت نگرفته است و تئاتر شهر 

به محلي براي كاسبي و تردد افرادي كه هيچ ارتباطي با 
هنر ندارند، تبديل شده است. 

رييس كميسيون فرهنگي و اجتماعي شوراي شهر در 
پاسخ به اينكه بالاخره تكليف سازه سفيد رنگ ساخته 
شده در جوار تئاتر شهر چه شد، اظهار بي اطلاعي كرد و 
گفت: من هنوز نمي دانم كاربري اين ساختمان چيست. 
عده اي مي گويند مسجد است و برخي ديگر آن را موسسه 
فرهنگي مي دانند. متاسفانه اطلاع دقيقي درباره كاربري 
اين سازه غير متناسب با ساختمان تئاتر شهر كه به زيبايي 
آن نيز آسيب وارد كرده است، در دست نيست.گويا اين 
ساختمان روي دست مسوولان مانده است و نمي دانند 
با آن چه بايد بكنند. حتي متولي آن نيز مشخص نيست، 
معلوم نيست شهرداري،  امور مس��اجد، وزارت ارشاد يا 
س��ازمان ديگري آن را ساخته اس��ت اما بهتر اين است 
كه معاونت اجتماعي ش��هرداري آن را در اختيار گيرد و 
فعاليت هاي فرهنگي و اجتماعي در آن انجام شودتا مكمل 

فعاليت هاي تئاتر شهر باشد.

ايجادبرنامهمشتركبرايتئاترشهر
زهرا نژاد بهرام، عضوكميسيون معماري و شهرسازي 
شوراي شهر نيز در اين باره به »تعادل« گفت: تئاتر شهر 
جزو محور فرهنگي رودكي محس��وب مي شود و بعيد 
مي دانم ديوار كشي اطراف اين مجموعه انجام شود.از 
سوي ديگر، هر فعاليتي در اين محدوده بخواهد انجام 
شود بايد با هماهنگي مديريت شهري باشد. همچنين 
اهالي هنر و نيروي انتظامي بايد دور هم جمع شوند و 
به اتفاق برنامه اي بنويسند كه به نفع همه شهر باشد.آن 
چه مهم است مديريت شهري به دنبال ايجاد فاصله در 
محيط هاي باز شهري نيست. براي مثال ممكن است 
درپ��ارك لاله هم نزاع صورت گي��رد آيا اين بدان معنا 
اس��ت كه بايد ديوارهاي پارك لاله را بر گردانيم؟يكي 
از افتخارات ما درش��وراي پنجم اين است كه فضاهاي 
ش��هري را بهم متصل كرده ايم و ش��هر را از فضاهاي 
انحصاري خارج كرده و فضاهاي مش��ترك را افزايش 

داده ايم. محمد س��الاري، رييس كميسيون معماري 
وشهرسازي شوراي ش��هر نيز در گفت وگو با »تعادل« 
توضيحاتي در اين باره ارايه كرد و گفت: اساسا محصور 
كردن فضاهاي عمومي پاراديمي شكست خورده است 
كه زمان آن سپري شده و اكنون همه رويكردهاي غالب 
تصميم گيري در خصوص فضاهاي عمومي اين است كه 
موجبات حضور جامعه شهري را در اين فضاها به وجود 
بياوريم. محصور كردن فضاهاي عمومي مانند تئاتر شهر 
كه يكي از نمادهاي فاخر معماري پايتخت كشور و نيز 
يكي از مكان- رويدادهاي هنري شهر تهران محسوب 
مي ش��ود، درقاموس غالب مديريت شهري دوره پنجم 

تعريف نشده است.
او ادامه داد: در دهه 60 بود كه آقاي كرباس��چي شهردار 
وقت ته��ران براي اولين بار رويك��رد برچيدن ديوارها و 
نرده هاي پارك ها و فضاهاي عمومي را پياده سازي كرد. 
همان موقع برخي از شهروندان،  كارشناسان و نهادهاي 
امنيت��ي نگران اين بودند كه اين رويكرد ممكن اس��ت 
باعث ايجاد ناامني در اين فضا ها شود اما در ادامه شاهد 
بوديم كه عملا امنيت به فضاي پارك ها برگشت. بنابراين 
طرح محصور كردن فضاهاي اينچنيني محلي از اعراب 
ندارد. قطعا مش��كلات فرهنگي كه دراين محل وجود 
دارد با محصور كردن آن حل نخواهد شد. فضاي عمومي 
تئاتر شهر بنابر اتفاقاتي كه افتاده و شكل گيري فضاي 
كالبدي پيراموني آن و نيز با توجه به شب مردگي حاكم 
بر اين محدوده و نبود سكونتگاه يكسري مشكلات دارد 
اما راهكار حل اين مشكل به هيچ عنوان محصور كردن 
آن نيست و بايد مديريت شهري،  مسوولان امر مبتني 
بر تجربيات جهاني اقدام هايي براي حل اين مشكلات 

انجام دهند.
پر واضح است قدم زدن در خيابان هايي كه با ديوارهاي بلند 
محصور شده باشد علاوه بر محدود كردن قلمرو ديد عمومي، 
آرامش بصري و رواني ش��هروندان را نيز از بين مي برد. در 
حالي كه در آن س��وي برخي از اين ديوارها، فضاي سبز و 
ديدني زيادي وجود دارد كه مي تواند سيماي شهر را عوض 
كند. آنچه واضح است حجم بالاي ديوار در سطح شهر از 
نظر بصري و رواني، شهروندان را آزار مي دهد و شهرداري 
لازم است تا علاوه بر آزاد سازي محوطه پارك ها و مناطق 
شهرداري از حصار نرده ها با توافق با سازمان ها و دستگاه هاي 
دولتي و نيمه دولتي آن بخش از فضاي در اختيار آنها را كه 
مي تواند مورد استفاده عموم باشد با اندكي تغييرات با هزينه 

شهرداري به فضاي عمومي شهر اضافه كند.
همچنين اين كار سالانه ميلياردها تومان هزينه پاكسازي 
ديوارها و نقاشي هاي ديواري بي روح سطح شهر را كاهش 
مي دهد. با توجه به اينكه دلايل بسياري از اماكن جهت 
برنداشتن ديوارها نياز اين اماكن به حريم است، بنابراين 
بايد به اين امر واقف بود كه تأمين امنيت يك بحث است 
و وجود ديوارهاي بلند بحثي ديگر؛ فناوري روز به جايي 
رسيده است كه بدون ديوار هم مي توان امنيت را حفظ 
كرد. استفاده از دوربين و كنترل هاي محسوس انساني به 
ويژه در فضاهاي اداري و نظامي مي تواند به ما كمك كند 
كه فضاي سبز داخل برخي از اين اماكن را در معرض ديد 
عموم قرار دهيم. به منظور داشتن شهري دلباز و شاداب 
با وسعت ديد بالا بايد طرح حصارزدايي توسط سازمان 
زيباس��ازي و كليه مناطق ش��هرداري اجرايي شود كه 
منجر به ارتقاي كيفيت محيط شهري، بهبود وضع سيما 
و منظر شهري، توسعه قلمرو ديد عمومي، افزايش فضاي 
باز و نماي شهري، ساماندهي فضاي سبز پشت ديوارها، 
كاهش و در نهايت حذف هزينه هاي ناشي از پاكسازي و 

رنگ آميزي ديوارهاي شهري خواهد شد.

ماجرا از آنجا شروع شد كه در 
روز يكشنبه 19 خرداد نزاعي 
بين دو دستفروش در محوطه 
تئاتر شهر باعث وقوع تيراندازي 
ش��د و اين حادثه، لزوم تامين 
امني��ت تئاتر ش��هر را دوباره 
بر س��ر زبان ها انداخت. حالا 
برخي موضوع حصاركشي اين 
مجموعه هنري را دوباره پس از 
چند سال پيش كشيده اند، اما آيا ديوار كشيدن  مي تواند 

مشكلات اين چهار راه پرانتقاد را حل كند.
تئاتر شهر تنها س��الن نمايش در ايران است كه داراي 
حصار نيست. بطوري كه علاوه بر فضاهاي سرپوشيده، 
محوطه باز اط��راف بنا در مج��اورت خيابان وليعصر و 
محوط��ه پارك دانش��جو نيز بخش��ي از اين مجموعه 
محسوب مي شوند و نقش بسزايي در جلب مخاطبان به 
اين سالن نمايش را داشته است. اين ساختمان در محلي 
كه پيش تر كافه ش��هرداري خوانده مي شد، با نظارت 
مهندسي سردار افخمي در طول پنج سال ساخته شد 
و در سال 1۳51 گش��ايش يافت.جايي كه در آن عصر 
پنج شنبه و جمعه ها بازي سازان و نمايشگران، سيرك 
بازان و معركه گيران جمع مي شدند تا از هنر نمايي آنها 
تهراني ها اوقات فراغت خود را پر كنند و براي لحظاتي از 

دغدغه هاي روزانه به دور باشند. 
جا نمايي كاربري ها و سيس��تم چينش فضايي آنها در 
ش��هر، يكي از مهم ترين وظايف شهرس��ازان به شمار 
مي رود. اگر روي نقشه تهران نگاه كنيد متوجه مي شويد 
كه خيابان دماوند و امتداد آن جزو استخوان بندي قديم 
و اصلي ش��هر تهران بوده و سيستم مديريت شهري از 
ساليان گذشته تاكنون، كاربري هاي مهم و پر ترددي 
را در كن��ار اين اس��تخوان بندي ايجاد كرده اس��ت. با 
افزايش جمعي��ت و عدم تعريف مس��ير هاي جديد و 

جايگزين، همچنان خيابان دماوند و چهارراه وليعصر 
جزو پر ترددترين فضاهاي شهري محسوب مي شوند. 

چينش فضايي و طراحي معابر نيز به گونه اي است كه 
تمركز عبور و مرور و گره ه��اي ترافيكي و اجتماعي را 
نيز روي اين چهار راه ايجاد كرده است. به همين دليل 
مكان خوبي براي دس��تفروش ها ايجاد شده است زيرا 
جمعيت به ناچار بايد از پي��اده روها براي ورود به مترو 
و س��اير كاربري ها استفاده كنند و اين تمركز جمعيت 
و گروه اجتماعي، جذابيت زيادي را براي دستفروشان 

ايجاد مي كند. 
همچنين ساختمان هايي كه تا جاي ممكن به خيابان 
اصلي چسبيده اند و هيچ گپ فضايي بين آنها و خيابان 
وجود ندارد، دانش��گاه ها و مراكز آموزشي كه حتي در 
روز ه��اي تعطيل نيز به فعاليت خ��ود ادامه مي دهند، 
جانمايي پاساژ ها و بازار هاي بزرگ كامپيوتر و موبايل، 
ايجاد تقاطع همسطح براي عبور خودرو هاي شخصي 
و سامانه اتوبوس هاي تندرو، جانمايي پارك دانشجو در 
بين اين همه شلوغي و آشفتگي فيزيكي و بصري، همه 
و همه باعث شده ترافيك جمعيتي در اين چهارراه زياد و 

تاب آوري شهري به كمترين ميزان خود برسد.
 قطعاً اگر بخواهيم براي ش��هر تهران نقطه كانوني اي 
تعريف كنيم، چهارراه وليعصر)عج( كانوني ترين نقطه 
قلمداد مي ش��ود كه دو خيابان انقلاب و جمهوري در 
ش��مال و جنوب چهارراه وليعصر و شرق و غرب شهر 
نيز در همين نقطه كانوني به يكديگر مي رسند. با اينكه 
با طراحي زيرگذر و كشاندن قسمتي از اين جمعيت 
به زير سطح زمين تا حدودي از حجم اين آشفتگي به 
صورت ظاهري كم شده است ولي مشكلات همچنان 
بر سر جاي خودش��ان باقي است و ما فقط با اين طرح 
كاري كرديم كه عب��ور و مرور براي خودروها راحت تر 
ش��ود مثل اين است كه هنگامي كه شير آب شكسته 
مي شود به جاي اينكه شير اصلي آب را ببنديم، جلوي 

لوله آب را با چسب بپوشانيم.  براي حل مشكلات اين 
چهارراه بايد طبق يك برنامه منظم كاربري هاي پر تردد 
تا ش��عاع يك كيلومتري شناسايي و نسبت به انتقال 
آنها به مكان هاي ديگر شهر اقدام شود. همچنين بايد 
حدود ۳000 متر مربع از فضاي اطراف چهار راه توسط 
شهرداري خريداري و آزادسازي شود تا بتوان اين چهار 
راه را به يك فضاي باز شهري تبديل كرد .ساختمان ها 
پس از خريداري و تخريب بايد به فضاي باز و سبز تبديل 
شود تا بتوانيم فضاي مكملي در مقابل پارك دانشجو 
داشته باشيم و ساختمان تئاتر شهر نيز در ميان اين فضا 
قرار گيرد. ايجاد فضاي باز شهري منجر به از بين رفتن 
تمركز يا كمرنگ شدن آن مي شود و دستفروشان نيز 

به شكل بهتري ساماندهي خواهند شد.
كش��يدن ديوار در اطراف ساختمان تئاتر شهر نه تنها 
منجر به از بين رفتن مشكلات فعلي نخواهد شد بلكه 
باعث مي شودكيفيت منظر شهري در اين نقطه كاهش 
يابد و خود به يك مشكل تبديل شود. همچنين باعث 
مي شود كه جمعيت هرچه بيشتر در پياده رو ها متمركز 
شود و اين همان چيزي است كه دستفروشان به دنبال 

آن هستند.
يكي ديگر از مشكلات اين چهار راه ايجاد محدوديت 
دسترس��ي براي عابران پياده و معلولان است. فعالان 
حوزه ش��هري و شهرس��ازي بارها اعتراض خود را به 
محدوديت هاي دسترسي و تردد معلولان، سالمندان، 
والدين همراه با كالسكه اعلام كرده اند. براي كارشناسان 
شهري احترام به حق حركت سهل، امن و پيوسته پياده 
و توجه به هويت فرهنگي و اجتماعي فضاهاي شهري 
در چهارراه وليعصر بسيار اهميت دارد. از زمان احداث 
زيرگ��ذر چهارراه وليعصر و نرده كش��ي چهارراه براي 
ممانعت از تردد در سطح، اين چهارراه براي گروه هايي 
با توانايي حركتي محدود، غيرقابل استفاده شده است. 
بطوري كه از ديد معلولان تقاطع چهارراه وليعصر به 

چهار بن بس��ت تبديل ش��د و عملًا حركت از شرق به 
غرب يا بالعكس در مس��ير خياب��ان انقلاب و حركت 
جنوب به شمال يا بالعكس در مسير خيابان وليعصر 
غير ممكن شده اس��ت. وجود مشكل عدم دسترسي 
علاوه بر مشكل عدم وجود امنيت كافي در اين چهارراه 
نياز به يك طراحي جديد و اصلاحي هرچه بيشتر از قبل 
احساس مي شود و همانطور كه قبلا گفته شد در اين 
طراحي بايد سياست مديريت شهري ايجاد فضاي باز 

و ميدان شهري باشد. 
در اين ميدان مي توان قسمتي از ترافيك را نيز به زير 
س��طح زمين منتقل كرد تا از حجم آلودگي صوتي و 

بصري در اطراف تئاتر شهر جلوگيري شود.
مش��كل ديگر چهارراه وليعصر، ع��دم توجه به بحث 
منظر و زيبايي شناسي شهري است. ساختمان تئاتر 
ش��هر كه يكي از زيباترين ساختمان هاي عصر حاضر 
شهر تهران به ش��مار مي رود، هم اكنون در بين حجم 
انبوهي از تابلوهاي تبليغاتي و تاسيسات و تجهيزات 
شهري قرار گرفته است به گونه اي كه شما به سختي 
مي توانيد زاويه خالي را براي گرفتن عكس از ساختمان 

پيدا كنيد. بنايي كه زماني بي هيچ تلاش مضاعفي از 
فاصله دور رخ مي نمود، امروزه به سختي نفس مي كشد 
و با تلاش��ي بيهوده تلاش مي كند تا نش��ان بدهد كه 
هنوز هست و حيات دارد. در حال حاضر علاوه بر همه 
ساخت وسازهايي كه در اطراف مجموعه تئاتر شهر به 
عنوان قلب تپنده تئاتر ايران، انجام مي شود، تمام پياده 
روهاي اطراف تئاتر شهر هم اشغال شده است و تنها راه 
برون رفت از اين مشكل باز طراحي و تبديل چهارراه به 
ميدان است. در اين ميدان مي توان با تعريف سنگفرش 
مناسب، حركت ماشين ها را تعديل كرد و فضاي ايمن 
و امني را براي شهروندان فراهم آورد. در طراحي جديد 
بايد در اطراف س��اختمان تئاتر شهر سكوهاي پله اي 
مناسبي طراحي شود تا شهروندان بتوانند از اين سكو ها 
و پله ها و فضاهاي اطرف استفاده كنند و اين فضا را از آن 
خود بدانند نه اينكه با احداث ديوار باعث جدايي و قهر 
فضاهاي فرهنگي و هنري از مردم باش��يم. اميد است 
مسوولان و مديران شهري با انتخاب بهترين راه و با علم 
و هنر شهرسازي و برنامه ريزي و طراحي شهري بتوانند 
اين فضاي فرهنگي را از آسيب هاي مختلف دور كنند. 
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نقشديواردرمعماري
ادوارمختلف

در دوره ه��ای مختلف تاريخ، س��طح فرهنگ 
و اقتصاد جوامع انس��انی متفاوت ب��وده و اين 
خ��ود از جمله عوامل مؤثر در معماري اس��ت. 
به عنوان مثال در دوره غارنش��ينی انسان را به 
صورت موجودی وحشی می يابيم که از فرهنگ 
و اقتصاد چيزی نم��ی داند و صرفاً هدف او اين 
است که خود را از شر عوامل مزاحم حفظ کند 
و غذايی بخورد.در فک��ر او بهترين مکان برای 
رسيدن به اهدافش غار  بوده و در نتيجه به اين 
مکان ها پناه می برد. به مرور زمان ديده ش��ده 
که انسان علاوه بر خودش به ديگران نيز توجه 
دارد که در نتيجه آن فرهنگ رشد يافته و نيازها 
تغيير کرده و ديگر ديوارهای عظيم سنگی غار 
پاسخگوی نياز او نيس��ت. در نتيجه به زندگی 
اجتماعی روی می آورد و زندگی شهری ساخته 
می شود. در اين نوع زندگی نياز به مسکن جلوه 
بيش��تری پيدا کرده  و بش��ر را به فکر ساختن 
س��رپناهی برای خود می اندازد اينجاست که 
ديوار جلوه می کند و به عنوان اصلی ترين عنصر 

نقش خود را ايفا می کند.
ديوار يکی از ابتدايی ترين و پايدارترين عناصر 
معماری اس��ت. در گذشته های دور از ديوار به 
عنوان حفاظ، حصار مح��دود کننده مالکيت 
پوش��ش بي��رون س��اختمان، نگهدارنده وزن 
س��قف، جدا کننده فضاه��ای داخلی عايق در 
برابر حرارت، برودت، رطوبت، پی سازی برای 
لوازم منزل و کار اس��تفاده می شد. امروزه اين 
نقش ها از هم تفکيک ش��ده و ب��رای هر کدام 
عنصر مجزايی به کار می رود اين عناصر گاه به 
صورت ترکيبی و گاه به صورت مجزا و مستقل 

در ساختمان قرار می گيرند.
به لح��اظ فضايی ديوار نق��ش مهمی به عهده 
دارد و در اکثر موارد محدوده فضا را تعيين می 
کند گذش��ته از نقش ابزاری در رابطه با شکل 
دهی به فضا، ديوار به عنوان عنصری مس��تقل 
و يک حض��ور اهميتی خ��اص دارد. اما امروزه 
ضرورت هايی که به ديوار به مثابه عنصری آشنا 
و تاريخی ، شکل می داده اند ، به دليل پيشرفت 
تکنول��وژی  تغيير ک��رده اند.س��ؤالی که باقی 
می ماند اين است که آيا ديوار به شکل شناخته 
شده آن بايد حفظ شود يا بايد توسط عنصری 

جديد جايگزين شود؟
در دني��اي كنوني تکنولوژی ب��ه معماران اين 
امکان را داده است که بر فرم و مصالح به اندازه 
گرافيکی تس��لط يابند، ديواره��ا می توانند به 
دلخواه طراح، جنسيت، شفافيت، رنگ و بافت 
داشته باش��ند. وجود پنجره نيز الزامی نيست 
دي��وار به ميزان دلخواه ن��ور و منظره را از خود 
عبور می دهد به همين دليل اس��ت که امروزه 
به جای واژه ديوار )خارجی( از پوسته استفاده 

می شود.
معماران پيشرو برای تحقيق زيبايی شناسی، 
به عنص��ر ديوار و معماری انديش��يده اند. آنها 
هنوز ديوار را از ميان برنداش��ته انداما  بسياری 
از خواص آن را تغيير داده اند. در يک جا ديوار 
نامرئی شده است و در جايی ديگر به دستگاهی 
پيشرفته تبديل شده که با انسان حرف می زند، 
در مقابل شرايط محيطی از خود واکنش نشان 
می دهد، در ط��ول روز رنگ عوض می کند، با 
جريان برق ضعيف و هدايت شده ای شفاف يا 
کدر می شود و به فرمان انسان تصاوير مختلف 
دريافت ش��ده از کامپيوتر ماهواره، تلويزيون، 
دوربين مدار بس��ته ، تلفن تصويری، دستگاه 

اسلايد و ويديو را نمايش می دهد.
گروهی با استفاده از جلوه های ويژه ، اشعه ليزر، 
مه مصنوعی و غيره ديوارهای مجازی شگرفی 
را به وج��ود آورده ان��د. گروهی ديگ��ر در پی 
يافتن مصالح جديدی ب��رای ديوار برآمده اند، 
ديوارهايی از جنس شيشه با سازنده نگهدارنده 
شيشه ای ، ديوارهای ساخته شده با انواع پانل 
های نازک و بسيار سبک )پی وی سی( که وزن 
آنه��ا در بعضی موارد به حدود يک کيلوگرم در 
متر مربع می رسد ديوارهايی متشکل از الياف 
معدن��ی يا طبيعی يا س��اخته ش��ده از مصالح 

ترکيبی الياف مصنوعی، صمغ، بتون و …
 در جبهه ای ديگر طرفداران محيط زيست قرار 
دارند که ديوارهای جذب کننده و به کار گيرنده 
انرژی يا ديوارهای سبز متشکل از مواد طبيعی 
و گياهان��ی زنده را به اش��کال مختل��ف ابداع 
می کنند. برخی از معماران ديوارهای ش��فاف 
و سبکی را با س��ر هم کردن قطعات استاندارد 
صنعتی به وجود م��ی آورند اين آثار که در مرز 
صنعت، معماری و مهندسی قرار دارند،گاه به 
نتايجی ساده ولی در خور توجه دست يافته اند.

در مجموع  ديوارها عموماً جنبه حفاظتی، چه 
در براب��ر عوامل محيطی و چ��ه در برابر هجوم 
بيگانگان را دارند اي��ن حفاظت در زمينه های 
مختلف چون حريم شخصی و عمومی تعريف 
می ش��وند. آنچه در اينجا مورد توجه است اين 
اس��ت که ديوارها در فضاهای مختلف حالت و 
ش��کل متفاوت پيدا می کنند. به طور مثال در 
فضاهای عمومی، ديوارها کوتاه و ممتد هستند و 
معمولًا برای ارتفاع دادن به آن از عناصری چون 
نرده و گياهان استفاده می کنند، برخلاف آن 
در يک فضا و حريم ش��خصی ديوارها بلند می 
ش��وند. چنانچه ديوارها بخواهند نقش دفاعی 
پيدا کنند بلند می شوند و ضخامتشان زياد می 
شود ولی همين که بخواهند نقش جداکنندگی 
داشته باشند کوتاه تر شده و ضخامت کمتری 
می گيرند. در س��اختمان های عمومی ديوارها 
پيوس��تگی و ضخامت بيشتری می گيرند و در 
پارک ها و فضاهای آزاد ديوارها گرد ش��ده می 
شکنند ، شکل های خاص و غير خاص هندسی 

می گيرند .

عباس رياضت
 كارشناس ارشد 
مديريت شهري



دانش و فن10اخبار

پايان اولتيماتوم وزير ارتباطات به شركت هاي ارايه دهنده خدمات 

رگولاتوري: توجيه  اپراتورها براي كيفيت بد قابل قبول نيست 
گروه دانش و فن    مرجان محمدي | 

18 خردادماه س��ال ج��اري وزير ارتباط��ات و فناوري 
اطلاعات از كيفيت بد پاس��خگويي پشتيباني مخابرات 
و چندس��رويس دهنده ديگر خبر داد و گفت:  در زمينه 
حق الناس هيچ تعارفي ندارم . وي در پستي كه در صفحه 
اينستاگرامش منتشر كرد نوش��ت: تماس با پشتيباني 
مخابرات )2020( و چند سرويس دهنده ديگر اصلا خوب 
نيست و بسيار بي كيفيت است . برخي حتي متوجه نشدند 
روي خطم اينترنت ندارم. اين نوع خدمت و معطل كردن 

زياد پشت خط شايسته مردم نيست.
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات در ادامه نوشت: دو هفته، 
فقط دو هفته سازمان تنظيم مقررات و سرويس دهندگان 
فرصت دارند اين وضع را اصلاح كنند، در پايان اگر تغييرات 
ملموسي مشاهده نشود شخصاً به اين موضوع بدون هيچ 
مماشاتي ورود مي كنم و مي دانند آن موقع چه مي شود! 
نمونه آن را درباره ستاره مربع ها و كم فروشي ديده اند كه در 

زمينه حق الناس هيچ تعارف و خط قرمزي ندارم.
وي در ادامه از كاربران خواس��ت تا در صورت ش��كايت 
يا رسيدگي به مش��كل خود در اين خصوص مراتب را با 
شماره 195 در ميان بگذارند و شكايت خود را ثبت كنند .

حال پس از دوهفته فرصت و اولتيماتوم وزير به سازمان 
تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي روز گذشته رگولاتوري 
اعلام كرد: توجيهاتي مبني بر اينكه در ميان صدها مورد 
پاسخگويي روزانه، بروز چند اشكال طبيعي است، به هيچ 
عنوان مورد قبول نبوده و همه اپراتورها بايد در كوتاه ترين 
زمان ممكن اين مشكلات را برطرف و كيفيت پشتيباني 

خود را به وضعيت مناسب برسانند.
حسين فلاح جوشقاني رييس سازمان تنظيم مقررات 
و ارتباطات راديوي��ي اظهار كرد: در پ��ي تاكيد وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاعات مبني بر رفع مشكل مراكز 
پش��تيباني اپراتورها و با توجه به بازديد و بررسي هاي 
ميداني قبلي و چند روز اخير رگولاتوري از مراكز تماس 
و پشتيباني شركت هاي مختلف ارايه دهنده خدمات در 
حوزه ICT، شركت مخابرات ايران )2020(، بيشترين 
مشكلات را در زمينه كيفيت پاسخگويي به مشتركان 
داشت. شركت هاي شاتل و آسياتك در اين خصوص 

بهترين وضعيت را داشتند.
وي افزود: البته در مراكز پشتيباني همه شركت هاي مورد 
بررسي اش��كالاتي وجود داشت كه تمامي آنها استخراج 
و به منظور اصلاح به ش��ركت ها ابلاغ ش��ده است تا اين 
مش��كلات را برطرف كنند. بر اين اساس، تغيير و اصلاح 
مراكز پشتيباني اپراتورها در مهلت دو هفته اي تعيين شده 

از س��وي وزير ارتباطات در اپراتورها ش��روع شده است و 
در مهلت تعيين ش��ده در مكاتبات ابلاغي به هركدام از 
اپراتورها، اصلاحات انجام شده و بهبود ملموس كيفيت 
خدمات پشتيباني اتفاق خواهد افتاد. فلاح جوشقاني با 
اشاره به ضرورت افزايش كيفيت پاسخگويي به مشتركان 
گفت: غالب اين اشكالات مربوط به نوع پاسخگويي، توزيع 
نامناسب نفرات پاسخگو، مدت زمان معطلي مشتركين 

براي دريافت پاسخ، مشكلات زيرساختي، ضعف تخصصي 
پاس��خگويان، عدم برنامه مناس��ب براي آموزش نفرات 
پاسخگو، شرايط فضاي كاري نامناسب براي افراد پاسخگو 
در مراكز تماس بود كه براي رفع اين مشكلات به شركت 
مخابرات ايران تذكر لازم و برنامه اصلاحي داده شده است.
وي ب��ا بيان اينك��ه اپراتورها و دارن��دگان پروانه ملزم به 
پاسخگويي مناسب به مشتركان هستند، افزود: توجيهات 

مديرعامل شركت مخابرات ايران مبني بر اينكه در ميان 
صدها مورد پاسخگويي روزانه، بروز چند اشكال طبيعي 
اس��ت، به هيچ عنوان مورد قبول نب��وده و همه اپراتورها 
به ويژه ش��ركت مخابرات ايران بايد در كوتاه ترين زمان 
ممكن اين مشكلات را برطرف و كيفيت پشتيباني خود 
را به وضعيت مناسب برسانند. اين اقدامات در چارچوب 
پروانه فعاليت اپراتورها و با هدف صيانت از حقوق كاربران 

در حوزه ICT انجام شده و پايش و بازرسي هاي رگولاتوري 
در تمامي ش��ركت هاي دارنده پروانه به صورت مستمر 
و دوره اي انجام مي ش��ود. اين در حالي اس��ت كه يكي از 
مواردي كه بايد هم��واره بايد مورد توجه ش��ركت هاي 
ارايه دهنده خدمات قرار بگيرد نحوه برخورد با مشتريان 
است،  چرا كه اين مشتريان هستند كه با پرداخت هزينه 
انتظار دريافت خدمات خوب و مناسب را دارند،  حال اينكه 
برخي اپراتورها و شركت هاي ارايه دهنده اينترنت صرفا به 
راه اندازي يك خط يا وب سايت براي طرح شكايت اكتفا 
كرده اند وپشتيباني مناسبي نيز در اين خصوص براي رفع 

مشكلات كاربران صورت نمي گيرد .
مهدي رحيمي كارشناس ارش��د در حوزه ارتباطات 
معتقد است: بسياري از شركت هاي ارايه دهنده اينترنت 
يا خدمات ديگر در حوزه ارتباطات يا ديگر حوزه ها نه 
تنها هيچ تكريمي براي كاربر و مش��تري خود ندارند 
بلكه بر اين باورند كه خدماتي كه ارايه مي دهند مناسب 
و مطابق با همان هزينه اي اس��ت كه كاربر يا مشتري 

پرداخت كرده است .
وي افزود: با تماس با بسياري از اپراتورهاي ارايه دهنده 
اينترنت به راحتي مي توان متوجه شد كه آنها پاسخ هاي 
كليشه اي و از پيش تعيين شده را به كاربر يا مشتري كه 
خود مي دهند به عنوان مثال اگر كاربري تماس بگيرد 
و از كيفيت و س��رعت پايين خود اعتراض كند،  آنها يا 
مي گويند اين مساله در حال رسيدگي است يا اينكه به 
دليل برخي مشكلات اينترنت كشور با مشكل مواجه 
شده است و اين مساله تنها مربوط به شركت ما نيست، 

 حال اينكه مي تواند مشكل چيز ديگري باشد .
وي در ادامه به »تعادل« گفت: اميدوارم اين ضرب الاجل 
وزير به ش��ركت هاي ارايه دهنده اينترنت به پاسخگويي 
مناسب و خوب تبديل شود نه اينكه صرفا جواب شكايت 
كاربر و مشتري فقط از روي رفع تكليف داده شود . حال 
بايد ديد كه در اين خصوص س��ازمان تنظيم مقررات و 

ارتباطات راديويي چه راهكارهايي ارايه مي كند.
در هر صورت به نظر مي رسد وزير ارتباطات عزم خود 
را براي بهبود برخي مشكلات در حوزه ارتباطات كشور 
جزم كرده اس��ت و در اين بين بايد س��ازمان تنظيم 
مق��ررات و ارتباطات راديويي به عن��وان نهاد نظارتي 
به گونه اي عمل كند تا كاربران و مش��تريان در حوزه 
ارتباطات بيش از اين متضرر نشوند چرا كه پس از كم 
فروشي اينترنت به كاربران و همچنين خدمات ارزش 
افزوده اين س��ومين قدم جدي وزير براي رعايت حق 

الناس است كه خود نيز بر آن تاكيد كرده است .

ديلي ميل| مايكروس��افت يك ابزار هوش مصنوعي 
جديد را به نرم افزار »پاورپوينت« افزوده كه به ارايه بهتر 

كاربران كمك مي كند.
ش��ركت »مايكروس��افت« ويژگ��ي جدي��دي در 
»پاورپوينت« افزوده كه »مربي ارايه دهنده« نام گرفته 
اس��ت و به كاربران اجازه مي دهد كه با صداي بلندتري 
مباحث خود را ارايه دهند. سپس از »هوش مصنوعي« 
استفاده مي كند تا بخش هايي كه نياز به بهبود دارند را 

مشخص كند.
به عنوان مثال مي تواند به كاربر بگويد كه از آواهايي مانند 
»آااا« زياد استفاده كرده اس��ت يا خير. اگر فرد از روي 
اسلايدهاي پاورپوينت به سرعت بخواند يا از كلمات بد 

استفاده كند، هوش مصنوعي آنها را مشخص مي كند.

مايكروسافت در بيانيه اي گفت: ارايه دادن يك مبحث، 
براي برخي يك كار معمول و براي برخي استرس زا است.

بنابراين اين ابزار هوش مصنوعي مي تواند مهارت ارايه 
دادن يا توانايي صحبت كردن بين ديگران را بهتر كند.

كاربر براي استفاده كردن از ويژگي »مربي ارايه دهنده«، 

بايد در پاورپوينت در »حالت تمرين« وارد شود.
در آن قس��مت يك پنج��ره براي وي باز مي ش��ود كه 

راهنمايي هايي براي ارايه بهتر را به نمايش مي گذارد.
كاربران ه��م مي توانند بازخورد ارايه خ��ود را در زمان 
واقعي در آن پنجره ببينند و متوجه ش��وند كه سرعت 
ارايه آنها تند اس��ت يا كند. پ��س از مرحله تمرين، اين 
ابزار هوش مصنوعي يك گ��زارش جزئي از ارايه وي به 
نمايش مي گذارد و توصيه هايي را براي بهتر شدن آن، 
ارايه مي دهد. مايكروسافت قصد دارد اين ويژگي را پس 
از دريافت بازخوردهاي آن از سوي اساتيد، دانشجويان و 

ديگر مشتريان خود براي عموم فراهم كند.
اين قابليت تابستان امس��ال در نرم افزار پاورپوينت  در 

دسترس كاربران قرار خواهد گرفت.

گيزمك| شركتي موسوم به »سيگنيفاي« اولين سيستم 
لاي-فاي را معرفي كرد كه از نور چراغ هاي ال اي دي براي 
انتقال پهن باند اينترنت با س��رعت 150 مگابيت بر ثانيه 
 )LED( استفاده مي كند. لاي-فاي از چراغ هاي ال اي دي
براي انتقال اطلاعات و دور زدن س��يگنال هاي راديويي و 
ارسال پهن باند اينترنت استفاده مي كند. تاكنون برخي از 
برنامه هاي كاربردي تجربي از اين فناوري را ديده بوديم، اما 
اين سيستم اولين توسعه كاربردي و تجاري سازي شده از اين 
فناوري است. سيستم لاي-فاي اين شركت »ترولاي فاي« 
)Trulifi( ناميده مي ش��ود و از فناوري فرس��تنده نوري 

بي سيم ساخته شده در چراغ ها استفاده مي كند.
كاربران براي دريافت س��يگنال لاي-ف��اي به يك كليد 
دسترس��ي يواس ب��ي ني��از دارند ك��ه به ي��ك لپ تاپ 
متصل مي ش��ود. هنگامي كه اين يواس بي متصل شود، 
»ترولاي فاي« مي تواند اتصال بي س��يم تا س��رعت 150 
مگابيت در ثانيه را فراهم كند. به گفته ش��ركت سازنده، 
اين سرعت به اندازه كافي سريع است كه بتواند ۳0 فيلم با 
كيفيت 1080p را همزمان پخش كند. نخستين مشتريان 
»ترولايفاي« شركت هايي از لهس��تان، روماني و بلژيك 
هستند. هدف »سيگنيفاي« رهيابي به بازارهاي حرفه اي 
است و مي گويد كه اين سيستم مي تواند در بيمارستان ها 
كه ممكن است ارتباطات راديويي )RF( اختلال ايجاد كند 

يا در مناطقي كه تراكم سيگنال زياد است، استفاده شود.
اين سيس��تم همچنين مي تواند براي اتص��ال ربات ها يا 
ماشين آلات در كارخانه هاي صنعتي مورد استفاده قرار گيرد.

بلومبرگ| س��ازمان فضايي فرانسه توافقنامه اي با ناسا 
امضا كرده تا در ماموريت ارس��ال فضانوردان به ماه به نام 
»آرتميس« همكاري كند.فرانس��ه در ماموريت ارس��ال 

فضانوردان به ماه ناسا همكاري مي كند.
س��ازمان هاي فضايي امريكا )ناسا( و فرانس��ه )CNE ( در 
حاشيه نمايشگاه هوايي پاريس توافقنامه اي را امضا كردند 
كه به موجب آن فرانس��ه نيز در ماموري��ت »آرتميس« 
شركت مي كند. طي اين ماموريت كه توسط ناسا طراحي 
شده، نخستين فضانورد زن همراه فضانوردان مرد تا 202۴ 
ميلادي به ماه سفر مي كنند. ژان ايو لوگال رييس سازمان 
فضايي فرانسه در مصاحبه اي گفت: هيجان خاصي درباره 

اين ماموريت وجود دارد و اروپا نيز بايد در آن شركت كند.
او افزود: اروپ��ا در ماه نوامبر درباره ميزان همكاري خود در 
ماموري��ت آرتميس گفت وگو مي كن��د. در نوامبر 2019 
ميلادي كشورهاي عضو اتحاديه اروپا و سازمان فضايي اروپا 
در اسپانيا دورهم جمع مي شوند تا درباره برنامه هاي فضايي 
آتي گفت وگو كنند. اتحاديه اروپا تصميم دارد ۶00 ميليون 

يورو در سال براي اين پروژه هزينه كند.
پس از فرود فضانوردان امريكايي در س��ال 19۷2، رقابت 
ميان چين و امريكا براي ارس��ال فضانوردان به اين سياره 
ش��دت گرفت اما اروپا همچنان تلاش خاصي براي انجام 
چني��ن ماموريتي انجام ن��داد. يكي از دلاي��ل اين امر نيز 
محدوديت بودجه بود.اين در حالي است كه امانوئل مكرون 
رييس جمهور فرانسه از اتحاديه اروپا مي خواهد استراتژي 

فضايي خود را تقويت كنند.

فون آرنا| درآمد توسعه دهندگان بازي در فروشگاه آنلاين 
و اينترنتي اپ اس��تور اپل نسبت به نسخه اندرويدي خود 
يعني گوگل پلي استور بس��يار بالاتر گزارش و اعلام شده 
است. اپليكيشن هاي بازي و گيمينگ كه در سال هاي اخير 
از استقبال و محبوبيت بي سابقه اي برخوردار شده است، به 
گفته كارشناسان فعال در موسسه تحقيقاتي و آماري سنسور 
تاور )Sensor Tower( در پلت فرم سيستم عامل موبايلي 
آي اواس با اقبال عمومي بيشتري مواجه شده است به گونه اي 
كه شركت هاي توسعه دهنده متعددي در اين زمينه فعاليت 
كرده و سعي دارند با توسعه، طراحي و ارايه اپليكيشن هاي 
بازي با كيفيت و جذابيت بالا نظر و توجه خيل عظيمي از 
كاربران و علاقه مندان به صنعت گيمينگ را به سمت و سوي 
خود جلب كنند. بر اساس گزارش هاي پيشين اپ استور به 
لطف ارايه اپليكيشن هاي مربوط به بخش بازي و سرگرمي، 
همواره خيل عظيمي از كاربران را به سمت و سوي خود جذب 
كرده و در بسياري از موارد، براي دانلود و نصب اپليكيشن هاي 
مذكور و پرطرفدار، از آنها پول دريافت مي كند. به عبارتي 
ديگر، تعداد برنامه هاي پولي اپ استور به ميزان قابل توجهي 
از گوگل پلي استور بيشتر است و همين مساله نيز همواره 
موجب شده است اپ استور درآمدزايي و سودآوري بسيار 
بيشتري نس��بت به رقيب ديرينه خود گوگل، براي اپل به 
ارمغان بياورد. طبق آخرين آمارها، 100 اپليكيشن برتر در 
اپ استور اپل موفق شده اند در سه ماهه نخست سال جاري 
ميلادي 8۳.8 ميليون دلار كسب كنند در حالي  كه در اين 
بازه زماني درآمد گوگل پلي استور 51 ميليون دلار بوده است.

 جايگزيني لاي- فاي
به جاي واي- فاي

 همكاري ناسا و فرانسه
 در ارسال فضانورد به ماه

افزايش درآمدزايي 
اپليكيشن هاي بازي  در اپ استور 

اضافه شدن ابزار هوش مصنوعي به نرم افزار »پاورپوينت«
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كاربر

رويداد

 لزوم حمايت جدي تر از 
پيام رسانه اي بومي

مهر| معاون مركز ملي فضاي مجازي گفت: وزارت 
ارتباطات بايد بطور جدي تر به مس��اله حمايت از 
پيام رس��ان هاي بومي ورود كند. عباس آسوش��ه 
با اش��اره به آخرين وضعيت حمايت از ساماندهي 
پيام رس��ان هاي بومي در كشور گفت: ما بر مساله 
ساماندهي پيام رسان هاي بومي و مسووليت وزارت 
ارتباط��ات در اين زمينه تاكيد داري��م. وي با بيان 
اينكه روند حمايت از پيام رسان هاي بومي منتخب 
ادامه دارد، تاكيد كرد: اين مسووليت بر عهده وزارت 
ارتباطات اس��ت چراكه پيام رسان هاي بومي جزو 
خدمات شبكه ملي اطلاعات محسوب مي شوند و 
وزارت ارتباطات بايد به طور جدي تر به مساله پيام 

رسان هاي بومي ورود كند.
معاون مركز ملي فضاي مجازي خاطرنشان كرد: 
البته تاكنون وزارت ارتباطات در جهت حمايت از 
اين شبكه هاي موبايلي كمك كرده و اقدامات خوبي 
داشته است و در اين زمينه به اين پيام رسان ها وام 
داده و امكانات خوبي در اختيارشان قرار داده است. 
ما اين موضوعات را نفي نمي كنيم. وي اضافه كرد: 
اما اين حمايت ها بايد جدي تر دنبال شود و آنچنان 
كه دنيا در حال كمك به شبكه تلگرام است ما نيز 

بايد به پيام رسان هاي بومي كمك كنيم. 

اپل ۳۰ درصد ظرفيت توليد 
را از چين خارج مي كند

انگجت| اپل از ش��ركت هاي تامين كننده بزرگ 
تجهيزات خود خواسته تا هزينه هاي انتقال 15 تا 
۳0 درصد از ظرفيت توليد خود از چين به كشورهاي 
ديگر حوزه آس��ياي جنوب شرقي را ارزيابي كنند. 
اين شركت در حال آماده سازي براي تغيير ساختار 
زنجيره تامين تجهيزات خود است. به نظر مي رسد 
ادامه دار ش��دن تنش هاي تجاري مي��ان امريكا و 
پكن، عامل اصلي اين درخواست اپل باشد. اما منابع 
متعددي اعلام كرده اند حتي در صورت حل شدن 
اختلافات تجاري ميان دو كشور، اپل از تصميم خود 
منصرف نمي شود. اپل اكنون به اين نتيجه رسيده 
كه براي توليد محصولات خود به ش��دت به چين 
وابسته است. از سوي ديگر اين وابستگي نيز هر روز 

بيشتر مي شود.
يكي از مديران ارشد اجرايي آگاه از اين امر مي گويد: 
كاهش نرخ تول��د، افزايش هزينه هاي نيروي كار و 
خطر متمركز ك��ردن فعاليت هاي توليدي در يك 
كشور از عوامل منفي هس��تند كه در بازار چين به 
چش��م مي خورند. بنابراين ب��دون در نظرگرفتن 
جنگ تجاري ميان دو كش��ور، اپل س��عي دارد از 
روند فعلي ب��ازار پيروي كند و انعطاف پذيري خود 

را افزايش دهد.

شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه در نظر دارد عمليات اجرايی مشروحه زير را از طريق مناقصه 
عمومی يک مرحله ای و از طريق سامانه ستاد به پيمانکاران واجد شرائط واگذار نمايد.
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شماره 2-1/م /98
)شماره فراخوان سامانه ستاد: 2098007008000065(

 آگهی  تجديد مناقصه عمومی 
يک مرحله ای

933/م الف/12
نوبت اول

مبلغ برآورد )ریال(مدت )ماه(محل اجراءمحل اعتبارمشخصات پروژهردیف

1220/060/715/459 )دوازده(هرسينطرح احداث  ایستگاه پمپاژ آب به زون مرتفع 1

روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه

  با تماس با بسياري از اپراتورهاي ارايه دهنده اينترنت به راحتي مي توان متوجه شد كه آنها پاسخ هاي كليشه اي و از پيش تعيين شده را به كاربر 
يا مشتري كه خود مي دهند به عنوان مثال اگر كاربري تماس بگيرد و از كيفيت و سرعت پايين خود اعتراض كند،  آنها يا مي گويند اين مساله در حال 
رسيدگي است يا اينكه به دليل برخي مشكلات اينترنت كشور با مشكل مواجه شده است و اين مساله تنها مربوط به شركت ما نيست،  حال اينكه 

مي تواند مشكل چيز ديگري باشد 
  رگولاتوري:   اپراتورها و دارندگان پروانه ملزم به پاس�خگويي مناسب به مشتركان هستند، همه اپراتورها به ويژه شركت مخابرات ايران بايد در 
كوتاه ترين زمان ممكن اين مشكلات را برطرف و كيفيت پشتيباني خود را به وضعيت مناسب برسانند. اين اقدامات در چارچوب پروانه فعاليت اپراتورها 
و با هدف صيانت از حقوق كاربران در حوزه ICT انجام شده و پايش و بازرسي هاي رگولاتوري در تمامي شركت هاي دارنده پروانه به صورت مستمر و 

دوره اي انجام مي شود

برش



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

معاون رييس جمهوري خبر داد

ايران تنها كشور داراي موافقت نامه تعرفه با سوريه است

بودجه 34 هزار ميليارد توماني دولت براي رونق توليد
طرح اصلاح ساختار بودجه در جلسه سران قوا 

 باز شدن خط ترانزيت كالا از ايران به سوريه

گروهبنگاهها|
نوبخت اعلام كرد: طرح اصلاح ساختاري نظام بودجه 
شنبه در جلسه س��ران قوا مطرح خواهد شد. رييس 
س��ازمان برنامه وبودجه با اع��لام اينكه دولت حدود 
34 هزار ميليارد تومان براي اجراي برنامه هاي رونق 
توليد در نظر گرفته است، افزود: سازمان برنامه وبودجه 
از س��وي دولت هشت برنامه را در حوزه هاي مختلف 
توليد تعريف كرده كه ازجمله اين حوزه ها مي توان به 

كشاورزي، مسكن و صنعت اشاره كرد.
محمدباقر نوبخت شب گذشته در افتتاح فاز يك يكي 
از واحدهاي اقتصادي شهر قزوين در جمع خبرنگاران 
اظهار كرد: دولت حدود 34 هزار ميليارد تومان براي 
اجراي برنامه هاي رونق توليد در نظر گرفته كه بخشي 
از اين عدد براي تبصره 18 است؛ در اين تبصره دولت 

هشت برنامه رونق توليد پيش بيني كرده است.
وي اضافه ك��رد: س��ازمان برنامه وبودجه از س��وي 
دولت هش��ت برنامه را در حوزه ه��اي مختلف توليد 
تعري��ف كرده كه ازجمل��ه اين حوزه ه��ا مي توان به 
كشاورزي، مسكن و صنعت اشاره كرد.رييس سازمان 
برنامه وبودج��ه عنوان كرد: تولي��د فقط معطوف به 
واحدهاي صنعتي نمي ش��ود بلكه دول��ت علاوه بر 
طرح هاي توليدي مي تواند با همراهي و مش��اركت 
بخش خصوصي در طرح هاي عمراني سرمايه گذاري 
كند ك��ه اين امر توليد و اش��تغال را به همراه خواهد 
داش��ت.وي با اعلام اينكه هفته گذش��ته دولت 27 
هزار ميليارد تومان براي طرح هاي عمراني پرداخت 
كرده است، خاطرنش��ان كرد: با وجود اينكه دشمن 
بي رحمانه ترين و شديدترين شرايط تحريمي را اعمال 
كرده ولي خود را براي توليد آماده كرده ايم كه در اين 
ميان تسهيلات بانكي و سهم آورده بخش خصوصي در 
واحدهاي توليدي اعم از صنعتي يا كشاورزي مي تواند 

ما را به رونق موردنظر برساند.

 اصلاح ساختار بودجه كشور
رييس س��ازمان برنامه وبودجه همچنين اعلام كرد: 
طرح اصلاح س��اختاري نظام بودجه شنبه در جلسه 
سران قوا مطرح خواهد شد و به عنوان مسوول بودجه 
كش��ور در كنار دريافت ها به پرداخت ه��ا نيز توجه 

خواهيم داشت. محمدباقر نوبخت اظهار كرد: حضور 
من در اين واحدهاي اقتصادي جهت تقدير و تشكر از 
زحمات صنعتگران بوده است و آرزو مي كنم در آينده 
نه چندان دور شاهد افتتاح فازهاي بعدي آن باشيم.

وي ادامه داد: براي تش��كر اقدام عملي نيز بايد انجام 
ش��ود، يك  مطالبه در رابطه با نوع مس��افت معافيت 
مالياتي تعريف ش��ده وجود دارد كه مسافت هوايي 
مطرح شده در جهت صيانت از محيط زيست است. 
در حال حاضر كش��ور در ش��رايط ويژه اي قرار دارد 
و بعد از قطع وابس��تگي نفت، ماليات، درآمد بعدي 
محسوب مي ش��ود.نوبخت خاطرنش��ان كرد: طرح 
اصلاح ساختاري نظام بودجه شنبه در جلسه سران قوا 
مطرح خواهد شد و به عنوان مسوول بودجه كشور در 
كنار دريافت ها به پرداخت ها نيز توجه خواهيم داشت. 
اگر نفت را از اقتصاد خارج كنيم بايد بر ماليات تمركز 
كرد و با توجه به حساسيت امر موضوع معافيت مالياتي 
شهرك كاسپين را پيگيري كرده و توليدكنندگان را 

در جريان امر قرار خواهم داد.

 انعكاس مشكلات فعالان اقتصادي و توليدي 
اما مهم ترين مشكلات بخش توليد و كشاورزي قزوين 
در شرايط فعلي چه مواردي را شامل مي شود؟ نماينده 
مردم قزوين در مجلس دهم با اش��اره به سرمازدگي 
محصولات كشاورزي و خسارات برآمده از آن گفت: 
سرمازدگي، كش��اورزان را به خاك س��ياه نشانده و 
تنها كار انجام ش��ده براي آنها اس��تمهال وام بانكي 
بوده است. داوود محمدي در جلسه ستاد فرماندهي 
اقتصاد مقاومتي قزوين كه با حضور محمدباقر نوبخت 
رييس س��ازمان برنامه وبودجه كش��ور برگزار ش��د، 
اظهار كرد: ش��هر الوند با جمعيتي بالغ بر 100 هزار 
نفر فاقد بيمارس��تان دولتي است و تنها بيمارستان 
اين شهر بيمارس��تان خيريه رحيميان با 80 تخت 
بود ك��ه با خريد خدمت، خدمات پزش��كي را به نرخ 
دولتي ارايه مي كرد و در ح��ال حاضر به علت بدهي 
در شرف تعطيلي است. وي عنوان كرد: انتقال آب از 
سد طالقان يكي از اولويت هاي مهم به شمار مي رود 
چراكه 14 ش��هر و 194 روستاي استان از آب شرب 
آن بهره مند خواهند شد و در رديف بودجه نيز 1000 

ميليارد تومان اعتبار نياز دارد. محمدي تصريح كرد: 
براي مح��ور »قزوين-الموت-تنكابن« 450ميليارد 
تومان از محل فروش سهام خوزستان هزينه شد و با 
اتمام اين بودجه نياز به بودجه جديدي دارد.محمدي 
اشاره كرد: بخش خصوصي آمادگي دارد تا در پروژه 
متروي »هشتگرد- قزوين« س��رمايه گذاري كند و 
تقاضا داريم تا موانع اداري آن رفع شود چراكه با توجه 
به ترافيك سنگين »قزوين- تهران« انجام اين پروژه 

ضرورت دارد.

  برخي مشكلات با تدبير كوچك قابل حل است
بهمن طاهرخاني نماينده مردم تاكستان در مجلس 
دهم نيز در اين جلس��ه اظهار كرد: مردم مطالباتي 

دارند كه به حق اس��ت و تا بخواهيم آنها را منعكس 
كنيم زمان زيادي مي طلبد كه گاه با انجام آن ذائقه 

تلخ مردم به شيريني تبديل نخواهد شد. 
وي با تأكيد بر اينكه اقتصاد پاش��نه آش��يل كشور 
است، افزود: كشمش بسياري در قزوين وجود دارد 
كه ضرورت توجه به صنايع تبديلي و بسته بندي در 
استان قزوين به ويژه در شهرستان تاكستان به دليل 
وجود انگور احس��اس مي شود؛ گهگاه مشاهده شده 
از كشور تركيه كشمش اين شهر را خريداري كرده 
و ب��ه دليل عدم بس��ته بندي به نام خ��ود به فروش 

مي رسانند. 
س��يده حميده زرآبادي ريي��س مجمع نمايندگان 
استان قزوين نيز در اين جلسه با بيان اينكه وضعيت 

درمان��ي اس��تان در دو شهرس��تان آبي��ك و البرز 
بحراني شده است، گفت: طي بازديد از بيمارستان 
رحيميان الوند مدير آن درخواست پرداخت بدهي 
توس��ط دولت، به كارگيري كاركنان بيمارس��تان و 
عدم واگذاري فاز دوم را داشت. وي به تعيين الگوي 
كشت در برخي از مناطق استان اشاره كرد و افزود: 
الگوي كش��ت نارضايتي هايي را به همراه دارد و در 
خريد محصولات توليد شده تضميني وجود ندارد و 

كشاورزان دچار سردرگمي شده اند. 
زرآب��ادي در پاي��ان يادآور ش��د: تعدي��ل نيرو در 
واحدهاي توليدي و مش��كلات كارگري و معيشت 
آنان از ديگر مشكلات موجود است كه بعضا برخي از 

آنها با تدبير كوچك قابل حل است. 

 موضوع مش��اركت ايران در فرآيند بازس��ازي سوريه 
از جمله مسائلي اس��ت كه بارها از زمان آغاز جنگ در 
سوريه در سطح رسانه هاي گروهي و محافل كارشناسي 
مطرح شده است؛ 8 سال پس از شروع درگيري ها در 
سوريه، دولت اين كشور توانسته كنترل خود را بار ديگر 

بر اغلب مناطق اين كشور برقرار سازد. 
 با اين حال، ويراني هاي گسترده ناشي از جنگ، سبب 
شده موضوع احياي سوريه به يكي از گزاره هاي اصلي 
در مباحث مربوط به اين كشور تبديل شود. ايران نيز، به 
عنوان مهم ترين متحد دمشق در جنگ عليه گروه هاي 
تروريستي و شورشي، نسبت به نقش آفريني در روند 
بازسازي اين كشور ابراز تمايل كرده است. اما با وجود 
اين ظرفيت هاي قابل توجه هنوز برنامه ريزي مناسبي 
از س��وي ايران براي حضور در فرآيند بازسازي سوريه 
از سوي ايران انجام نشده و اين رقباي منطقه اي ايران 
)تركيه، روسيه، عراق و...( هستند كه تلاش مي كنند 
سهم افزون تري را در پروژه احياي اقتصادي و معيشتي 

سوريه به عهده بگيرند.
در همين خص��وص رييس اتاق بازرگاني كرمانش��اه 
مي گويد: ايران تنها كش��وري اس��ت كه موافقت نامه 
تعرفه با سوريه دارد كه هنوز اجرايي نشده و اميدواريم 

در مذاكرات بين 2 كشور مطرح شود. 

كيوان كاشفي عضو هيات رييسه اتاق بازرگاني ايران 
اظهار داشت: اكنون آرامش نسبي در سوريه وجود دارد 
و واجب ترين كار حضور سريع در بازار اين كشور است 

كه نيازمند كار كارشناسانه است.
وي با تاكيد بر اينكه اشتباه گذشته نبايد ديگر تكرار و 
تحولات اقتصادي بايد در نظر گرفته ش��ود، ادامه داد: 

ارتباطات سياسي خوبي بين ايران و سوريه وجود دارد 
كه اميدواريم به فعالان اقتصادي كمك كند. در گذشته 
س��وريه يكي از توليدكنندگان مهم كشور هاي عربي 
بود، امكانات خوبي داشت و در حوزه هاي كشاورزي و 

منسوجات حرف اول را مي زد.
عضو هيات رييسه اتاق بازرگاني ايران افزود: داروسازي 

اين كش��ور يكي از كش��ور هاي مهم عربي ب��ود و در 
حوزه نفت هم وضع خوبي داشت، اما اكنون بسياري 
از زيرس��اخت ها تخري��ب ش��ده و مردم اين كش��ور 
مصرف كننده هس��تند.رييس كميته مشترك اتاق 
بازرگاني ايران و سوريه با تاكيد بر اينكه روسيه و چين 
در تلاش هستند اقتصاد خود را در سوريه پيش ببرند، 
گفت: متأسفانه روابط اقتصادي كشورمان هم سطح 

روابط سياسي با سوريه نيست.
اين مس��وول بيان كرد: مردم سوريه قدردان زحمات 
ايراني ها هستند و معتقدند چرا در اقتصاد كشورشان 
شركت نمي كنيم. 2۶5 ميليون دلار صادرات كالا در 
سال 9۶ به سوريه صورت گرفت كه رقم خوبي نيست.

وي ادامه داد: ايران تنها كشوري است كه موافقت نامه 
تعرفه با سوريه دارد كه هنوز اجرايي نشده و اميدواريم 

در مذاكرات بين 2 كشور مطرح شود.
كاشفي گفت: اكنون سه پرواز در هفته به سوريه وجود 
دارد كه اميدواريم افزايش يابد و همچنين اولويت هاي 

مختلف سرمايه گذاري مختلفي وجود دارد.
وي با اش��اره به اينكه حلب پايتخت اقتصادي سوريه 
اس��ت، اضافه كرد: 1.5 ميليون اش��تغال در اين شهر 
وجود دارد كه حمايت از كالا هاي داخلي را مدنظر دارند.

كاشفي ادامه داد: چش��م انداز اكونوميست از اقتصاد 

سوريه در سال 2019 اعلام كرد اين كشور با 10 درصد 
بالاترين نرخ رشد در ميان كشور هاي جهان را دارد.

  راه اندازي پروژه هاي خودروسازي
و تاسيسات نيروگاهي آب و برق در سوريه 

او با بيان اينكه پيش بيني ش��ده نرخ رش��د اقتصادي 
س��وريه با حدود 10 درصد يكي از بالاترين نرخ ها در 
سال 2019 باشد، افزود: هم اكنون پروژه هايي از جمله 
كارخانه خودروسازي، تاسيسات نيروگاهي آب و برق و 

... را در سوريه شروع كرده ايم.
كاشفي با اش��اره به اينكه در حال حاضر پروژه هايي را 
شروع كرده ايم، كارخانه خودروسازي ما آنجا مشغول 
است، تاسيسات نيروگاهي آب و برق فعال شده اند و به 
سمت عادي شدن و توسعه روابط قدم برمي داريم، ادامه 
داد: به لحاظ ترانزيت كالا مشكلاتي داريم و هزينه ها بالا 
است.به گفته وي، تلاش مي شود مسير را از ايران- عراق 
به سوريه باز كنيم كه در اين صورت هزينه ترانزيت كالا 

50 درصد كاهش مي يابد.
وي با بيان اينكه ساختمان اتاق ايران در سوريه را مستقر 
كرده ايم، بيان كرد: سوريه تجار بسيار قوي و مقتدري 
دارد ك��ه س��ال هاي متمادي با كش��ور هاي مختلف 

ارتباطات تجاري داشته اند. 

ايجاد يك سوم اشتغال جديد 
كشور توسط كميته امداد

سمنان|قائم مقام كميته 
ام��داد ام��ام )ره( گف��ت: 
يك س��وم از اشتغال جديد 
ايجاد شده در كشور طي يك 
سال اخير از طريق اين نهاد 

حمايتي ايجاد شده است.
به گزارش »تعادل« از روابط 
عمومي كميته امداد سيدامير منصور برقعي در جمع 
خبرنگاران اظهار كرد: كميته امداد بطور سالانه 170 

هزار فرصت شغلي در كشور ايجاد مي كند.
وي ب��ا بيان اينك��ه 130 هزار فرصت ش��غلي از محل 
طرح هاي اش��تغال ايجاد ش��ده افزود: مابقي اشتغال 
ايجاد شده براي مددجويان اين نهاد از محل كاريابي ها 
صورت گرفته است.وي از توانمندسازي به عنوان يكي از 
اولويت هاي كميته امداد در سراسر كشور نام برد و گفت: 
يكي از اصلي ترين مسيرها براي توانمندسازي مددجويان 
طرح هاي اشتغالزايي است كه از سال ها پيش از سوي اين 
نهاد پيگيري و تعقيب مي شده است.قائم مقام كميته 
امداد امام)ره( با بيان اينكه در حال حاضر 700 هزار طرح 
اشتغال در سطح كش��ور در حال اجرا داريم ادامه داد: 
در نتيجه اجراي اين طرح ها درآمد خانواده ها وضعيت 
بهتري پيدا كرده بطوري كه در يك س��ال اخير رقمي 
بالغ ب��ر 5000 ميليارد تومان نقدينگي از محل همين 

طرح هاي اشتغال به زندگي مردم تزريق شده است.

فرهنگ سازي اصل اساسي 
صرفه جويي در مصرف آب

مازندران|اول الي هفتم 
 تير ماه هفته صرفه جويي

در مص��رف آب و ان��رژي 
نامگذاري ش��ده ل��ذا در 
راس��تاي صرف��ه جويي 
در مص��ر ف آب، عناوي��ن 
اي��ن هفت��ه ب��ا محوريت 
فرهنگ سازي به عنوان اصل اساسي در مديريت مصرف 
از سوي مديرعامل آبفار مازندران بيان شده است.مجيد 
عبدالهي مديرعامل آبفار مازن��دران در گفت وگويي 
ضمن گراميداشت هفته صرفه جويي در مصرف آب 
اظهار داشت: امس��ال در راستاي سياست هاي كلان 
كش��ور و اهداف و برنامه دول��ت، وزارت نيرو اصلاح 
الگوي مصرف در بخش هاي آب و انرژي را در اولويت 
قرار داده و در همين زمينه برنامه هاي آگاهي بخشي 
در حوزه مديريت مصرف ب��رق هم در اين هفته اجرا 
مي شود.وي با اش��اره به عناوين هفته صرفه جويي، 
 شنبه اول تير ماه را به نام »مديريت مصرف آب، انرژي 
و خانواده« ب��ا هدف فراهم كردن زمينه مش��اركت 
خانواده ها در مديريت مصرف و افزايش نقش زنان در 
اصلاح الگوي مصرف اعلام كرد و دومين روز اين هفته 
را هم به منظور استفاده گسترده تر از ظرفيت وسايل 
ارتباط جمعي و شبكه هاي اجتماعي به نام »مديريت 

مصرف آب و انرژي، افكار عمومي و رسانه« ناميد.

تحقق بهره مندي 100 درصدي 
شهرهاي ايلام از گاز طبيعي

ايلام|ت��ا پايان س��ال 98 
ضريب نف��وذ گازرس��اني 
 در ش��هرهاي اس��تان ب��ه
100 درصد و حوزه روستايي 

به 94 درصد مي رسد.
به گزارش »تعادل« از روابط 
عمومي ش��ركت گاز ايلام، 
عباس شمس اللهي مديرعامل شركت گاز استان ايلام 
در حاشيه جلس��ه مجمع عمومي و عادي سالانه اين 
شركت در س��ال 97، ضمن بيان مطلب فوق، افزود: تا 
پايان امسال اش��تراك پذيري 10 هزار مشترك جديد 
در ش��ركت گاز اس��تان ايلام برنامه ريزي شده كه اين 
جمعيت بالغ بر ۶ هزار خانوار شهري و روستايي هستند.

اين مقام مسوول بيان كرد: در حوزه گازرساني به صنايع 
و شهرك هاي صنعتي، عمليات گازرساني به 4 شهرك 
صنعتي، 8 كارخانه آسفالت و 2 كارخانه آجر در مرحله 
پيمان سپاري و انعقاد قرارداد است كه عمليات گازرساني 

آنها تا پايان سال به اتمام مي رسد.
وي با اشاره به ميزان و حجم عمليات اجرايي اعلام كرد: 
137 كيلومتر خط فلزي، 342 كيلومتر اجراي شبكه و 
بيش از ۶000 انشعاب تا پايان سال 98 اجرا خواهد شد.

مديرعامل شركت گاز استان ايلام گفت: اين ارقام تا پايان 
سال 98 به 3300 كيلومتر شبكه و خطوط تغذيه و بيش 

از 100 هزار انشعاب خواهد رسيد.

افزايش قيمت خريد تضميني 
برگ سبز چاي

گيلان|معاون هماهنگي 
امور اقتصادي استانداري 
گي��لان گفت: بر اس��اس 
پيشنهاد استاندار گيلان 
به سازمان برنامه و بودجه 
كشور، نرخ خريد تضميني 
برگ س��بز چاي با مصوبه 

شوراي اقتصاد افزايش و جهت اجرا ابلاغ شد.
آرش فرزام صفت با بيان اي��ن مطلب گفت: افزايش 
قيمت فوق در تاريخ 27 خرداد س��ال جاري توسط 
سازمان برنامه و بودجه كشور ابلاغ شده و در خصوص 

خريد تضميني سال زراعي جاري موضوعيت دارد.
وي ميزان اين افزايش را براي برگ سبز درجه يك 325 
تومان و براي برگ سبز درجه دو 350 تومان اعلام كرد 
و اف��زود: اين افزايش بها براي دولت بار مالي ندارد و به 

صورت كامل توسط كارخانه ها تقبل مي شود.
فرزام صفت خاطرنش��ان كرد: با اجراي اين سياست، 
ميزان دريافتي حدود 50 هزار خانوار چايكار از فروش 
برگ س��بز، بيش از 40 ميليارد توم��ان افزايش پيدا 
مي كند.معاون اقتصادي استانداري گيلان اقدامات 
دولت در چهار حوزه حذف ارز 4200 توماني از واردات، 
عدم كاهش تعرفه واردات، تداوم صادرات چاي داخلي 
و جلوگيري از ورود چاي س��نواتي )انباري( به بازار را 

موجب رونق نسبي در اين صنعت دانست.

سرمايه گذاري 5 هزار ميليارد 
ريالي براي تكميل فاضلاب

س�منان|مديرعامل آب 
و فاضلاب ش��هري استان 
س��منان گفت: در مجموع 
جه��ت تكمي��ل ي��ا ايجاد 
طرح ه��اي فاض��لاب در 
شهرهاي استان سمنان به 
جمعاً 5 هزار و 118 ميليارد 
و 595 ميليون ريال س��رمايه گذاري نياز است.محمد 
طاه��ري در گفت وگو با ايس��نا اف��زود: جهت تكميل 
طرح هاي فاضلاب در شهرهاي سمنان، شاهرود، دامغان 
و شهميرزاد جمعاً به سرمايه گذاري با هزينه اي بالغ بر 
3 هزار و 7۶2 ميليون ريال نياز است.وي اظهار داشت: 
جهت تكميل طرح هاي فاضلاب در ش��هر سمنان به 
سرمايه گذاري بالغ بر يك هزار و 100 ميليارد ريال، در 
شهر شاهرود به س��رمايه گذاري بالغ بر يك هزار و ۶34 
ميليارد و 871 ميليون ريال، شهر دامغان به سرمايه گذاري 
بالغ بر 582 ميليارد و 782 ميليون ريال و جهت تكميل 
طرح فاضلاب شهر شهميرزاد نيز به سرمايه گذاري بالغ 
بر 44۶ ميليارد و ۶ ميليون ريال نياز اس��ت.مديرعامل 
آب و فاضلاب ش��هري استان سمنان خاطرنشان كرد: 
همچنين براي ايجاد تأسيسات فاضلاب در شهر گرمسار 
به س��رمايه گذاري بالغ ب��ر يك ه��زار و 143 ميليارد و 
۶10 ميليون ريال و همچنين در ش��هر س��رخه نيز به 
سرمايه گذاري 211 ميليارد و 33۶ ميليون ريال نياز است.
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آغاز هفته چهارم ليگ واليبال 
ملت هاي جهان در اردبيل

اردبيل|هفته چهارم ليگ واليبال ملت هاي جهان 
با ديدار تيم هاي ملي فرانسه و استراليا در ورزشگاه 
رضازاده اردبيل آغاز شد.مسابقاتي كه در آن چهار 
تيم ايران، پرتغال، استراليا و فرانسه حضور دارند و تيم 
واليبال جمهوري اسلامي ايران جمعه ساعت 18:30 
دقيقه در نخس��تين بازي خود به مصاف تيم ملي 
پرتغال رفت.تيم ملي ايران همچنين شنبه يكم تير 
با استراليا و يك شنبه دوم تير با فرانسه بازي مي كند. 

بازي هاي تيم ملي ساعت 18:30 برگزار مي شود.
بليت ديدارهاي تيم واليبال جمهوري اسلامي ايران 
در هفته چهارم ليگ ملت هاي جهان كه از سه روز 
گذشته به صورت اينترنتي فروخته مي شد در همان 

دقايق اوليه به فروش رسيده است.

پرداخت كمك بلاعوض 
معيشتي به ۴۵۵ خانوار سيل زده

گرگان|فرماندار آق قلا از پرداخت كمك بلاعوض 
معيشتي به 455 خانوار سيل زده آق قلا خبرداد.

اميرشير توماج با بيان اينكه ماندابي و برش در برخي 
ديگر از محورهاي فرعي و اصلي در اين شهرستان 
خس��ارت هاي زيادي به بار آورده است، اظهار كرد: 
روكش آسفالت سه راهي آقدكش تا انبارالوم، ترميم 
پنج نقطه از مسير روستاي چن سولي تا انبارالوم و 14 
نقطه آسيب ديده ديگر در مسير آقدكش تا آق قلا و 
روكش آسفالت جاده انبارالوم به گوگ تپه از ماه آينده 
آغاز مي ش��ود.وي درباره آخرين وضعيت تشكيل 
پرونده و پرداخت خسارت هاي بخش مسكوني در 
اين شهرستان گفت: تاكنون هزار و 57۶ پرونده براي 
تعميرات منازل و 317 پرون��ده احداث واحدهاي 
مسكوني شهري و روستايي در مناطق سيل زده اين 

شهرستان به بانك ها معرفي شد.

خريد 17هزارتن گندم مازاد 
بر نياز از كشاورزان

زاهدان|رييس س��ازمان جهاد كشاورزي استان 
سيستان وبلوچستان گفت: از ابتداي فصل برداشت 
گندم در استان تاكنون كار برداشت گندم در سطح 
29هزار هكتار از گندمزارهاي استان به اتمام رسيده 
اس��ت. غلام حيدر زورقي اظهار داشت: همزمان با 
برداشت گندم كار خريد گندم توسط 11مركز در 
استان ش��روع وتاكنون بيش از 17هزار و457تن 
گندم مازاد بر مصرف از كش��اورزان خريداري و به 
س��يلوها حمل شده اس��ت . رييس سازمان جهاد 
كشاورزي تصريح كرد: از كل گندم خريداري شده 
1۶هزار و77تن گندم اردي است كه توسط شركت 
غله و خدمات بازرگاني وسازمان تعاون روستايي با 
نرخ مصوب خريداري شده وبه سيلوها منتقل شده 
است .وي گفت: همچنين تاكنون شركت خدمات 
حمايتي كش��اورزي استان 1380تن گندم بذري 
براي كشت در سال زراعي 99-98 با قيمت حدود 
2هزار تومان از كشاورزان استان خريداري كرده و اين 

روند تا تأمين بذر مورد نيازاستان ادامه دارد.

پيشرفت 90 درصدي پل بابازيد 
پلدختر بدون اعتبار

خرمآباد|مديركل راهداري و حمل و نقل جاده اي 
لرس��تان گفت: با وجود ع��دم تخصيص هيچ گونه 
اعتباري براي بازسازي پل بابازيد شهرستان پلدختر، 
اين پروژه 90 درصد پيشرفت فيزيكي دارد.عباس 
شرفي در جمع خبرنگاران اظهار داشت: تاكنون حتي 
يك ريال اعتبار براي پل بابازيد شهرستان پلدختر 
تخصيص نيافته است در حالي كه اداره  كل راهداري 
و حمل و نقل جاده اي لرستان با وجود همه مشكلات، 
پروژه را با سرعت پيش برده و در حال حاضر 90 درصد 
پيش��رفت فيزيكي دارد.وي با بيان اينكه از مجموع 
70 هزار مترمكعب خاكريزي پيش بيني شده در پل 
بابازيد تاكنون ۶8 هزار مترمكعب انجام شده است، 
افزود: علت تاخي��ر در بهره برداري از اين پل، رعايت 

مسائل فني براساس نشريه 101 است.

 سقوط مرگبار پاراگلايدر 
در سامان

شهركرد|سرپرست اورژانس 115 سامان از فوت 
يك جوان 32 ساله اصفهاني بر اثر سقوط از پاراگلايدر 
در شهرستان سامان خبر داد. حسين صيدي با اعلام 
اين خبر اظهار كرد: اين جوان 32 ساله روز گذشته 
حوالي س��امان ابت��داي جاده جعفرآباد )چش��مه 
يالانچ��ي( به دليل عدم كنت��رل پاراگلايدر در اين 
منطقه سقوط كرد.وي گفت: اين فرد كه در سايت 
پروازي »گردنه رخ« مش��غول عمليات پرواز بود از 

ارتفاع 200 متري سقوط كرد. 

آغاز بازسازي خانه هاي 
آسيب ديده از سيل در خوزستان

اهواز|مديركل بنياد مسكن خوزستان گفت: كار 
بازسازي و ساخت واحدهاي مسكوني آسيب ديده 
از سيلاب در خوزستان در قالب تفاهم نامه بنياد 
مسكن و بسيج سازندگي آغاز شده است و اميدواريم 
با تلاشي كه از سوي مسوولان و مردم انجام مي شود 
اين كار با سرعت هرچه تمام تر به اتمام برسد. مسعود 
انصاري با اشاره به آغاز عمليات كار بازسازي منازل 
سيل زده در دشت آزادگان و هويزه اظهار كرد: يك 
تفاهم نامه همكاري كشوري ميان بنياد مسكن و 
بسيج سازندگي وجود دارد كه سهم خوزستان در 
اين زمينه در مرحله اول ساخت و تعمير 900 واحد 
است. وي افزود: از اين 900 واحد كه در تفاهم نامه با 
بسيج سازندگي قيد شده است، ۶00 واحد تعميري 
و 300 واحد ديگر احداثي هستند و بايد بر اساس 

برنامه زمان بندي تكميل شوند. 

چهرههاياستاني
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تازه واردان باشگاه 
ثروتمندان ۱۰۰ ميليارد دلاري

ميلياردر مش��هور اروپايي براي نخستين بار انحصار 
ثروتمندان امريكايي در ث��روت بالاي ۱۰۰ ميليارد 
دلار را شكست. به گزارش ايسنا به نقل از بلومبرگ، 
ثروت برنارد آرنو، ثروتمندترين فرد فرانس��ه و اروپا 
براي نخستين بار از ۱۰۰ ميليارد دلار نيز گذشت تا 
انحصار ثروتمندان امريكايي در باش��گاه افراد بالاي 
۱۰۰ ميليارد دلار ثروت نيز شكس��ته شود. اكنون 
آرنو در كن��ار بيل گيتس، بنيان گ��ذار و مديرعامل 
مايكروسافت و جف بزوس، بنيان گذار و مديرعامل 
آمازون ثروتمندترين افراد جهان هستند. برنارد آرنو 
مالك برند مشهور »لوئي ويتون« است كه با ارزش ترين 
برند لوكس جهان نيز محس��وب مي شود. ارزش هر 
س��هم اين برند اخيراً به ۳۶۸.۸ يورو رسيده است كه 
باعث شد ثروت آرنو به ۱۰۰.۴ ميليارد دلار برسد. از 
ابتداي امسال تاكنون ثروت اين ميلياردر فرانسوي 
بيش از ۳۲ ميليارد دلار افزايش يافته اس��ت كه در 
بين ۵۰۰ فرد حاضر در فهرست ثروتمندان بلومبرگ 
يك ركورد محسوب مي شود. در سال ۲۰۱۹ موفقيت 
ثروتمندان فرانسوي به لطف صعود درخشان بورس 
پاريس بيش از همتايانشان در ديگر نقاط قاره سبز 
بوده است. در اين مدت ثروت فرانسوا پينو، سهامدار 
ارشد گروه پژو-سيتروئن به ۴۰ ميليارد دلار رسيده 
است و ژرارد و آلن ورتايمر، برادراني كه اكثريت سهام 
برند شنل را در اختيار دارند شاهد رسيدن ثروت خود 
به ۹.۸ ميليارد دلار بوده اند. طبق اعلام نشريه فوربس، 
برند مش��هور لوئي ويتون كه در سال ۱۸۵۴ توسط 
فردي به همين نام در پاريس آغاز به كار كرد و به توليد 
پوشاك، ساعت و جواهر مشغول است، با ارزش برندي 
معادل ۳۹.۳ ميليارد دلار با ارزش ترين برند لوكس در 
جهان و دوازدهمين برند با ارزش جهان است. تنها از 
ابتداي سال جاري ميلادي تاكنون ارزش سهام لوئي 
ويتون ۴۳ درصد افزايش يافته است. آرنو همچنين 
مالك ۹۷ درصد سهام برند »كريستين ديور« است. او 
متعهد به اهداي ۶۵۰ ميليون دلار كمك براي بازسازي 
كليساي نوتر دام پاريس شده است كه در حادثه آتش 

سوزي دچار آسيب هاي جدي شد.

رشته هاي دانشگاهي را حذف 
كنيم  يا ظرفيت پذيرش را كم؟

يك فعال حوزه كار بر لزوم شناخت بازار كار بر مبناي 
كار كارشناسي تاكيد كرد و گفت: بايد قوانين زائد را از 
پيش پاي كارآفرينان برداريم و نخبگان را به مهاجرت 
و خروج از كشور ترغيب نكنيم. عبداله مختاري در 
گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: در شرايط كنوني ابتدا بايد 
مشاغل موجود را حفظ كنيم و حفظ مشاغل موجود 
مديريت مي خواهد از آن طرف، نمي توان ايجاد شغل 
براي كارجويان را فراموش كرد چون جامعه به انحراف 
كشيده مي شود و با توجه به افزايش روز افزون بيكاران 

تبعات زيان باري به دنبال دارد.

  جلوگي�ري از مهاجرت نخب�گان با حفظ 
اشتغال موجود

وي تاكيد كرد: حفظ اشتغال موجود بايد به گونه اي 
باش��د كه نخبگان را از كشور نرانيم و آنها را به خارج 
ترغيب نكنيم بلك��ه از تجربيات و ايده هاي خلاقانه 
آنها در داخل مملكت اس��تفاده كنيم و قوانين زائد 
و بروكراس��ي هاي پيچي��ده اداري را از پي��ش پاي 
كارآفرينان برداريم. اين فعال ح��وزه كار در ادامه با 
تاكيد بر ضرورت شناسايي بازار كار، گفت: اين همه 
برگزاري همايش و اراي��ه مقاله كداميك به نتيجه 
رسيده و راهگش��ا بوده اس��ت؟ ما بطور حتم براي 
شناخت بازار كار نياز به كار كارشناسي و برنامه جامع 
داريم. مختاري افزود: در بحث عرضه و تقاضاي بازار 
كار با دو دسته از فارغ التحصيلان مواجه هستيم؛ يكي 
حجم انبوه فارغ التحصيلان در بعضي رشته ها و يكي، 
رشته هاي پر تقاضا اما كم ظرفيت. مثلًا فوق ليسانس 
كشاورزي در كشور زياد است ولي آيا فارغ التحصيل 
كشاورزي حاضر است سر زمين برود و كار زراعي انجام 
دهد؟ چنين كسي دست كم به فكر كار در يك دستگاه 
دولتي اس��ت. وي ادامه داد: از آن طرف سونوگراف و 
راديولوژيست كم داريم مخصوصاً در بيمارستان هاي 
تأمين اجتماعي كه دستگاه دارند ولي فاقد نيروي 
كافي هستند. دليلش هم اين است كه كسي كه در 
دانشگاه دولتي درس خوانده و از بودجه سرانه دولتي 
استفاده كرده حاضر نيست بعد از فارغ التحصيلي در 
بيمارستان دولتي يا حتي خصوصي مشغول كار شود. 
براي خودش مطب مي زند يا در زير پله ساختماني 
راديول��وژي و س��ونوگرافي مي زند تا پ��ول و درآمد 

بيشتري داشته باشد.

  كاه�ش ظرفيت پذيرش ب�ه جاي حذف 
رشته هاي دانشگاهي

اين فع��ال حوزه كار ب��ا بيان اينكه ب��ه جاي حذف 
برخي از رشته هاي دانشگاهي از بازار كار بهتر است 
ظرفيت پذيرش آنها را كم كنيم، گفت: حذف برخي 
از رشته ها را توصيه نمي كنم و معتقدم به جاي آنكه 
اين رشته ها را از بين ببريم مي توانيم ظرفيت پذيرش 
دانشجو در آنها را كاهش دهيم؛ در مقابل رشته هايي 
كه به شدت مورد نياز بازار است گسترش و ظرفيت 
پذيرش آنه��ا را افزايش دهيم. ب��ه گفته مختاري، 
دانش��گاه ها در كنار دروس تئ��وري بايد واحدهاي 
عملي و كاربردي را هم براي دانشجويان پيش بيني 
كنند تا فرد همزمان با تحصي��ل با مهارت هاي كار 
عملي و محيط كس��ب و كار آشنا ش��ود. به گزارش 
ايسنا، كارشناس��ان معتقدند بسياري از رشته هاي 
دانشگاهي بدون توجه به ملاحظات بازار كار و توجه 
به ظرفيت پذيرش در ليست رشته هاي دانشگاهي قرار 
مي گيرند و اين امر موجب مي شود تا دانشجويان پس 
از فارغ التحصيلي نتوانند شغل مورد نظر خود را پيدا 
كنند. در حالي كه بخش اعظمي از فارغ التحصيلان 
با چالش بي مهارتي در بازار كار مواجه هستند، آمارها 
نش��ان مي دهد ۴۰ تا ۵۰ درصد افرادي كه به قصد 
اشتغال وارد دوره هاي مهارتي مي شوند، در راهيابي 

به بازار كار موفق ترند.

مدیرعامل »شستا« اعلام کرد
رشد فروش ۷۶ درصدی ۲ ماهه سال ۹۸ شرکت های شستا

جلسه کمیته ترویج زایمان طبیعی دانشگاه 
علوم پزشکی مازندران برگزار شد 

تهران - ايرنا - مديرعامل ش��رکت س��رمايه گذاری 
تامين اجتماعی )شستا( از رشد فروش ۷۶ درصدی ۲ 

ماهه سال ۹۸ در شرکت های شستا خبر داد. 
ب��ه گزارش روز چهارش��نبه روابط عمومی ش��رکت 
س��رمايه گذاری تامين اجتماعی، محمد رضوانی فر 
اف��زود: فروش تجميعی ش��رکت های گروه شس��تا 
)مجموع فروش ش��رکت های مديريتی( در دوماهه 
ابتدای س��ال جاری به هش��ت هزار و ۵۵۷ ميليارد 
تومان رسيد که نس��بت به فروش چهار هزار و ۸۶۹ 
ميليارد تومانی مدت مشابه سال قبل ۷۶ درصد رشد 

را نشان می دهد.
وی اضافه کرد: در س��ال رونق توليد به گونه ای تدبير 
شده است تا با برنامه ريزی دقيق، تأمين به موقع مواد 

اوليه، استفاده حداکثری از ظرفيت های توليد و همت 
مضاعف کارکنان و مديران توليد و فروش شرکت های 
زير مجموعه بالات��ر از پيش بينی ه��ا و بودجه های 
مصوب محقق ش��ود. مدير عامل شس��تا اعلام کرد: 

ب��ه زودی با اتمام مجامع ش��رکت های تابعه گزارش 
مبس��وطی از عملکرد شرکت های شس��تا در سال 
۱۳۹۷و مقايسه آن با سال ۱۳۹۶ ارائه و در دسترس 

افکار عمومی قرارخواهد گرفت.
ش��رکت س��رمايه گذاری تامين اجتماعی )شستا( 
۲۷۴شرکت دارد که ۱۸۴ شرکت را مديريت می کند 
و مابقی را سهامدار است و در حال حاضر ۲ درصد از 

سهم توليد ناخالص ملی را در اختيار دارد.
همچنين ۸۵ درصد از دارايی های شس��تا در بورس 
عرضه شده است و تمام اطلاعات شرکت های بورسی 
و غيربورسی شستا از طريق س��امانه کدال سازمان 
بورس و شرکت فرابورس در اختيار علاقه مندان قرار 

داده شده است.

جلسه کميته ترويج زايمان طبيعی دانشگاه علوم پزشکی 
مازندران با حضور رييس دانشگاه علوم پزشکی مازندران 
معاونين درمان و بهداش��ت و جمعی از اعضای اين کميته 
برگزار شد . دکتر سيد عباس موسوی رييس دانشگاه علوم 
پزش��کی مازندران در اين کميته با اشاره به اهميت ترويج 
زايمان طبيعی، اظهار کرد: شرکت در کلاس های آموزشی 
ترويج زايمان طبيعی بايد با هدف پوش��ش ۱۰۰ درصدی 
مادران باردار در اين کلاس ها و ترغيب و تش��ويق مادران 
باردار نخس��ت زا به انجام زايمان طبيع��ی صورت پذيرد . 
وی با بيان اينکه عوامل متعددی در تمايل به س��زارين در 
مادران باردار نخس��ت زا نقش دارند ، ب��ر افزايش مهارت 
آموزش��ی زايمان و ترويج فرهنگ طبيعی بودن بارداری و 
ايجاد انگيزش جهت تمايل به سمت زايمان طبيعي تاکيد 

کرد و گفت : آمار سزارين در بيمارستان هاي تحت پوشش 
دانشگاه علوم پزشکي مازندران در سال ۹۷ نسبت به سال 
قبل۶ درصد کاهش يافت . دکتر حامد روحانی زاده معاون 
درمان دانشگاه علوم پزشکی مازندران در اين جلسه با بيان 
اينکه بايد در راستای کاهش آمار سزارين در استان تلاش 
بيشتری صورت گيرد از تشکيل هسته آموزش زايمان بی درد 
دارويی در بيمارس��تان ها ، برگزاری کلاس هاي آموزشي 
آمادگي براي زايمان فيزيولوژيک ، مقيم شدن پزشکان زنان 
در بيمارستان هاي سطح ۳ و تک تخصصی استان خبر داد و 
اظهار کرد : ۹۸ درصد زايمان های استان مازندران در سامانه 
کشوری وزارت بهداشت ثبت ش��ده است که می تواند در 
پايش برنامه ترويج زايمان طبيعی و همچنين ساير برنامه های 

ارتقای سلامت باردار و نوزاد تاثير بسزايی داشته باشد.
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نشانه تعميق ركود تورمي ملك در خرداد 98
گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|

بررسي آمارهاي سامانه اطلاعات بازار املاك 
ايران حكايت از آن دارد كه طي 29 روز نخست 
خرداد ماه، تنها 3 ه�زار و 682 فقره قرارداد 
خريد و ف�روش واحد مس�كوني در پايتخت 
امضا ش�ده اس�ت، رقمي كه قابل مقايس�ه با 
حجم معاملات انجام شده در ارديبهشت سال 
جاري و خرداد سال گذش�ته نيست و نسبت 
به ماه گذشته و مشابه سال قبل خود به شدت 

كاهش يافته است.
اگ�ر تع�داد معامل�ه انج�ام ش�ده در خرداد 
س�ال جاري را ب�ا قراردادهاي امضا ش�ده در 
ارديبهش�ت امس�ال مقايس�ه كنيم، شاهد 
كاهش 70 درصدي حجم معاملات مسكن در 
سومين ماه سال خواهيم بود البته نبايد از اين 
نكت�ه غافل ماند كه آمار 3 ه�زار و 682 فقره 
قرارداد مربوط به 29 روز از خرداد ماه اس�ت 
و ط�ي 2 روز پاياني تعداد معام�لات افزايش 
مي يابد، اما اين رش�د نبايد قابل توجه باش�د 
و تغييرچنداني در آمار مرب�وط به خرداد ماه 
ايجاد كن�د، برهمين اس�اس در محاس�بات 
صورت گرفته ب�ه همان آمار 29 روز اس�تناد 

مي كنيم.
همچنين بررسي و مقايس�ه آمار خرداد سال 
جاري با خرداد س�ال گذشته هم نشان از افت 
چش�مگير معاملات در پايتخت طي يك سال 
گذشته دارد، در خرداد سال گذشته 14 هزار 
و 900 واحد مسكوني معامله شد كه اگر حجم 
معاملات در خرداد س�ال98 را با مدت مشابه 
س�ال گذش�ته اش مورد تحليل قرار دهيم به 
كاهش 76 درصدي قراردادهاي خريد وفروش 

مسكن مي رسيم.
 تحليل آمارهاي مربوط به معاملات انجام شده 
در خرداد امسال نسبت به ماه قبل و ماه مشابه 
س�ال 97 نش�ان از كاهش بالاي 70 درصدي 
قراردادهاي خريد و فروش دارد، موضوعي كه 
مي تواند نشانه اي از تداوم ركود  تورمي مسكن 
و حتي عميق تر شدن اين ركود تورمي باشد.

در اي��ن ميان، نبايد از نق��ش افزايش قيمت ها طي 
يكسال گذش��ته و رش��د ارزش هر مترمربع واحد 
مس��كوني به ص��ورت ماهيان��ه در كاه��ش حجم 

معاملات غافل ماند.
از ارديبهشت سال گذشته و با افزايش نرخ ارز،  بازار 
مسكن نس��بت به اين نوس��انات واكنش نشان داد 
و قيمت مس��كن در اين ماه نس��بت به مدت مشابه 
سال قبل 34.8 درصد رشد كرد. البته با وجود رشد 
قيمت، ش��اهد ثبت بيش از 19 هزار واحد مسكوني 
بوديم و ركورد حجم معاملات در بازار مس��كن طي 
6 سال شكسته شد، پس از ارديبهشت ماه قيمت ها 

به صورت صعودي افزاي��ش يافت و در مقابل حجم 
معاملات روندي كاهشي پيدا كرد، اين روند تا مهر 
ماه ادامه داشت، اما از ابتداي نيمه دوم سال جاري، 
روند رو به افزايش قيمت ها تغيير كرد و رشد ماهيانه 
قيمت ها كمتر از 8 درصد ش��د و حتي به كمتر از 2 
درصد هم رس��يد درحالي كه در نيمه ابتدايي سال 
رشد ماهيانه قيمت ها بالاي 8 درصد بود، اين شرايط 
در بازار مسكن تا پايان سال گذش��ته تقريبا تداوم 
يافت ت��ا اينكه در فروردين ماه س��ال جاري دوباره 
قيمت ها رش��د كرد و به ب��الاي 11 ميليون تومان 
رس��يد و در ارديبهش��ت ماه به 12 ميليون و 670 

هزار تومان رسيد.
كارشناسان بازار مس��كن از نيمه دوم سال گذشته 
از آغاز رك��ود تورمي خبر دادند، اما با توجه به اينكه 
در اين مدت، قيمت ه��ا تقريبا روندي نزولي را طي 
مي كرد و معاملات هم در مرز 8 هزار واحد مسكوني 
حركت مي كرد، ش��رايط نس��بت به نيمه اول سال 
قبل، بهتر ش��ده بود اما با آغاز سال جاري و افزايش 
چشمگير قيمت ها به ويژه در ارديبهشت ماه و رشد 
112درصدي نسبت به مدت مشابه سال قبل، ركود 
بازار مسكن عميق تر شد و آمار 29 روز نخست خرداد 

ماه سال جاري هم اين موضوع را ثابت كرد. 
در حال حاضر، هم با توجه به عميق تر ش��دن ركود 
تورمي بازار مسكن، پيش بيني مي شود كه اين ركود 
نس��بت به دوره هاي ديگر عميق تر باش��د و حتي از 

لحاظ زماني هم طولاني تر باشد و دليل آن هم رشد 
بي سابقه قيمت ها و به تبع آن كاهش توان اقتصادي 

خانوارها براي خريد مسكن است.
با توجه به آنكه قيمت مسكن در سال جاري نسبت 
به مدت مش��ابه سال قبل رش��د بالاي 100 درصد 
داشته، توان مالي خانوارها افت كرده است و در اين 
مي��ان، حمايت دولت از متقاضي��ان مصرفي خريد 
مسكن قابل توجه نيست و هر ماه تعداد متقاضيان 
دريافت وام صندوق پس انداز مس��كن يكم كاهش 
مي يابد تازه ترين آمار در اين زمينه نش��ان مي دهد 
كه طي دو ماهه ابتدايي س��ال جاري كمتر از 250 
نفر از اين وام استفاده كرده اند البته با رشد قيمت ها 
و كاهش حجم معاملات ط��ي ماه هاي اخير دولت 
بارها از افزايش حمايت ها س��خن مي گويد و حتي 
چند روز پيش وزيرراه و شهرس��ازي اعلام كرد كه 
حباب مسكن را مي ش��كند اما اقدام عملي موثري 

براي بهبود بازار مسكن انجام نشده است.
به نظر مي رس��د كه وزارت راه و شهرسازي بيش از 
اينكه به دنبال حمايت از خريداران مس��كن باشد، 
ب��ه دليل وضعي��ت بغرنج در ب��ازار ره��ن و اجاره، 
برنامه هايي را براي ساماندهي اين بخش از مسكن 
در دس��تور كار قرار داده اس��ت و بهب��ود و رونق در 
بازار خري��د و فروش در اولويت بع��دي متولي بازار 
مس��كن قرار دارد، درواقع اي��ن وزارتخانه به عنوان 
متولي بازار مسكن برنامه اي فوري براي ساماندهي 

اي��ن بازار اجراي��ي نكرده اس��ت و طرح هايي مانند 
س��اخت 400 ه��زار واح��د مس��كوني، حداقل دو 
س��ال به طول مي انجامد و نتيجه اي��ن اقدامات در 
كوتاه مدت پاسخگو نيست ضمن اينكه به راهكارهاي 
پيشنهادي كارشناسان هم توجهي نمي كند بسياري 
از كارشناسان بازار مسكن معتقدند كه وزارت راه و 
شهرس��ازي با تحويل فوري واحدهاي مسكن مهر 
و اعمال ماليات بر خانه ه��اي خالي موجب افزايش 
تعداد واحدهاي عرضه شده به بازار و كاهش قيمت 
مس��كن و به تبع آن بازگش��ت تعادل مي شود، اما 
اظهارات اخير مس��وولان وزارت راه و شهرس��ازي 
نشان مي دهد كه اين وزارتخانه برنامه اي جدي براي 
كنترل بازار خريد و فروش ندارد اگرچه بارها شاهد 
موضع گيري هاي محمد اسلامي درباره بازار خريد و 
فروش و ساماندهي اين بازار بوده ايم برهمين اساس 
پيش بيني مي شود كه ركود بازار مسكن در ماه هاي 

آتي هم ادامه يابد.

   تداوم ركود تا پايان سال
در اين ميان، حس��ام عقبايي، نايب رييس اتحاديه 
املاك كشور هم با تاييد بر ركود حاكم بر بازار مسكن  
مي گويد: ركود س��نگيني بازار را در بر گرفته كه در 
ماه هاي آتي هم ادامه مي يابد و قطعا تا پايان س��ال 
تداوم دارد، اين كس��ادي كه در س��ال جاري شروع 
شده، عميق ترين ركودي است كه بازار مسكن ايران 

به خود ديده و از تمام ركودهاي پيش��ين شديدتر 
اس��ت.  عقبايي ادامه مي دهد: بناب��ر آمار هم اكنون 
70 درصد از معاملات مسكن نسبت به سال گذشته 
كمتر شده كه ركورد ش��كني بزرگي است و به نظر 
نمي رسد تا پايان سال حداقل بازار مسكن روزهاي 

بهتري را به خود ببيند.

   مديريت بازار با ابزار ماليات 
در ش��رايطي كه انتقادهاي بسياري به دولت درباره 
نبود برنامه براي كنترل بازار مسكن وارد شده است، 
نايب رييس كميس��يون عمران مجلس با اش��اره به 
اينكه مس��كن تابعي از اقتصاد ايران است و متأثر از 
ساير بازارها است، مي گويد: دولت براي كنترل بازار 
مسكن در گام اول بايد سياستي را براي ساماندهي 
مسكن اس��تيجاري اتخاذ كند كه يكي از ابزارهاي 
آن ماليات است كه با ارايه طرح هايي در اين زمينه 

مي تواند بازار مسكن را مديريت كند.
ابوالفضل موسوي بيوكي در گفت وگو با ايسنا درباره 
تأثير افزاي��ش بي رويه قيمت اج��اره خانه ها و بازار 
نابس��امان مسكن بر س��بد خانواده ها بيان مي كند: 
افزايش قيمت مس��كن و نابساماني بازار آن بر سبد 
خانوار افرادي كه صاحب خانه هستند تأثير زيادي 
نداشته است اما افرادي كه داراي مسكن استيجاري 
هستند نابساماني بازار مسكن و افزايش چند برابري 
اجاره بها بر س��بد خانوار آنها تأثير پررنگي گذاشته 

است.
او اظهار مي كند: تاكنون س��هم مس��كن در س��بد 
خانوارها در روس��تاها و ش��هرها از 15 درصد تا 30 
درصد بوده اما امروز با افزايش قيمت مسكن آمارها 
نشان مي دهد سهم 45 درصد تا 50 درصدي در سبد 
خانوارها پيدا كرده و ت��اب آوري اين وضعيت براي 

معيشت مردم كمي سخت است.
نماينده م��ردم ي��زد در مجلس تصري��ح مي كند: 
دولت بايد سياس��ت هايي را اعمال كند كه مسكن 
استيجاري روندي را طي كند تا سهم 50 درصدي 
آن در سبد خانوارها كاهش يافته تا فشار اقتصادي 

بر مردم كاهش يابد.
او با اشاره به دلايل نابساماني در بازار مسكن اظهار 
مي كند: قيمت مسكن تابعي از اقتصاد ايران است و 
نمي توان آن را از اقتصاد ايران جدا دانست. نابساماني 
اقتصاد كشور ابتدا بر بازار ارز سپس بر سكه و سپس 
بر خودرو تأثير گذاشته و در نهايت فشار روي همه 
اين بازارها در بازار مس��كن خود را نش��ان مي دهد. 
براي كاهش فشار بر بازار مسكن ابتدا بايد نوسانات 
در ساير بازارها كاهش يابد تا بتوان بازار مسكن نيز 

به حالت عادي بازگردد.
موس��وي مي افزايد: اقتصاد كشور مانند فنري است 
كه فشارها موجب ذخيره انرژي در آن مي شود و در 
نهايت در بازار مسكن اين انرژي تخليه شده و خود 

را نشان مي دهد. 

تعرفهخدماتنظاممهندسي۲۵درصدافزايشيافت
رييس سازمان نظام مهندسي ساختمان استان تهران 
گفت: تعرفه خدمات نظام مهندسي در سال 96 تغيير 
نكرده و در اواخر س��ال 97، معادل 25 درصد افزايش 
داش��ته اس��ت. به گزارش مهر، محمد طاهري درباره 
افزايش تعرفه خدمات نظام مهندس��ي در اواخر سال 
گذشته گفت: تعرفه خدمات نظام مهندسي در سال 
96 تغييري نكرد و در اواخر س��ال 97 نيز تا سقف 25 

درصد افزايش يافت. 
از سوي ديگر مردم هر خدماتي كه دريافت مي كنند، 
بايد هزينه آن را پرداخت كنند و بنابراين، اين افزايش 
تعرفه كمترين اتفاقي بود كه بايد براي جامعه مهندسي 
رخ مي داد. او افزود: بر اين اساس وظيفه خود مي دانم 
تعرفه نظام مهندسي در سال 98 را افزايش دهم؛ اين 

در حالي اس��ت كه نرخ تعرفه خدمات نظام مهندسي 
در آخرين افزايش، نس��بت به نرخ تعرفه اين خدمات 
در سال 83، تنها 50 درصد بيشتر شده است؛ بنابراين 
همچنان تعرفه فعاليت هاي مهندسي، از جايگاه واقعي 

خود فاصله دارد.
رييس سازمان نظام مهندس��ي ساختمان تهران، در 
مورد تخل��ف 40 ميلياردي مديران اين س��ازمان در 
سال هاي گذشته و نتايج بررسي شده از سوي محاكم 
قضايي در پيگيري اين پرونده گفت: تخلفات مربوط 
به اين پرونده در دادس��راي شماره 8 در حال پيگيري 
اس��ت، مراحل بازپرسي آن تكميل ش��ده و به زودي 
پرونده به دادگاه ارس��ال خواهد شد. البته در گذشته، 
در دادسرا چند حكم وثيقه براي متخلفان بانكي صادر 

شده بود؛ اما اين مبلغ همچنان از سوي دستگاه قضايي 
بلوكه شده اس��ت. طاهري درباره امضافروشي برخي 
مهندسان تاكيد كرد: من امضافروشي را نه تنها قبول 
ن��دارم، بلكه آن را هم رد مي كن��م؛ چراكه اگر در ارايه 
خدمات مهندسي از سوي برخي مهندسان، كم كاري 
رخ مي دهد صرفاً يك كم كاري اس��ت، هر چند قبول 
دارم وظيفه سازمان نظام مهندسي ساختمان، نظارت 
و كنترل بر خدمات مهندسان ناظر است؛ اما به هر حال 
بخشي از اين كم كاري ها به خود سازمان بر مي گردد 
كه در نظارت ها بعضا كوتاهي كرده و بخشي هم به نحوه 
اعطاي صلاحيت ها به مهندسان مرتبط است كه بايد با 
تغيير رويه در نحوه تأييد صلاحيت حرفه اي مهندسان 

اين كم كاري را جبران كرد.

گلايهازبهكارگيريروشهايسنتيدربازيافتزباله
رييس كميته ميراث فرهنگي شوراي شهر تهران 
از به كارگيري روش هاي س��نتي در جمع آوري و 

امحاي زباله گلايه كرد.
به گزارش ايس��نا، حس��ن خليل آب��ادي صبح در 
حاش��يه بازديد از محل دپوي زباله آرادكوه با بيان 
اينكه متأس��فانه هنوز ش��هرداري تهران به روش 
عقب مانده و سنتي نس��بت به جمع آوري زباله ها 
اق��دام مي كند، گف��ت: روزانه ح��دود 7000 تن 
زباله هاي مختلف از س��طح شهر تهران جمع آوري 
مي ش��ود كه كاملًا روش جمع آوري، دپو و امحاي 

آن سنتي است.
او با بي��ان اينكه ح��الا در دني��ا از تكنولوژي هاي 
روز و روش هاي نوين براي بازيافت پس��ماند خود 

استفاده مي كنند، اظهاركرد: متأسفانه با وجود آنكه 
سال هاست روش خاك كردن زباله ها منسوخ شده 
است اما در شهرداري تهران اين روش هنوز به كار 
گرفته مي ش��ود. خليل آبادي با اشاره به كوه توليد 
شده توس��ط زباله هاي پايتخت گفت: زمين هاي 
100 هكتاري ب��ا ارتفاع 60 مت��ر از زباله ها ايجاد 
شده اند اين در حالي است كه اين مكان مي توانست 
ب��ه بام جنوب تهران تبديل ش��ود اما حالا به مركز 

دپوي زباله تبديل شده است.
بر اس��اس برنامه س��وم توسعه ش��هرداري تهران 
مسوولان سازمان پسماند بايد طي سال هاي آينده 
با اتكا ب��ه روش هاي نوين امحاي زباله نس��بت به 

بازيافت آنها اقدام كنند.
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منع پروازهاي مسافربري امريكا 
و »كي ال ام« بر فراز ايران 

سازمان فدرال هوانوردي امريكا از ممنوعيت پرواز 
هواپيماهاي مس��افربري اين كشور بر فراز ايران 
خبر داد. به گزارش ايلنا، سازمان فدرال هوانوردي 
امريكا طي فرماني اضطراري، پرواز هواپيماهاي 
مسافربري اين كشور را بر فراز آب هاي ايران در 

خليج فارس و تنگه هرمز ممنوع كرده است.
اي��ن تصميم پس از آن اتخاذ ش��د كه ايران يك 
فروند پهپاد متج��اوز امريكا را كه وارد حريم اين 
كشور شده بود، س��رنگون كرد. پيش از اين نيز 
شركت هواپيمايي يونايتد ايرلاينز امريكا از لغو 
پروازه��اي خود به مقصد بمبئ��ي هند به دليل 
عبور از حريم هوايي ايران خبر داده بود. به دنبال 
تصميم سازمان هواپيمايي امريكا مبني بر عدم 
عبور هواپيماهاي مس��افربري از آسمان ايران، 
شركت فرانسوي- هلندي ايرفرانس- كي ال ام 
نيز برخي مسيرهايي هوايي خود از ايران را تغيير 
خواهد داد. به گزارش ايلنا به نقل از س��ي ان ان، 
سخنگوي شركت هواپيمايي فرانسوي-هلندي 
»ايرفرانس-كي ال ام« اعلام كرده است كه مسير 
پروازهاي خود در برخي نقاط ايران كه احتمال 
خطر مي رود را تغيير خواهد داد. پيش از اين شبكه 
هلن��دي »ان او اس« اين خبر را اعلام كرده بود. 
بر اساس اين گزارش، تصميم كي ال ام- ايرفرانس 
به دنبال اعلام موضع سازمان هواپيمايي امريكا 
مبني بر عدم پرواز هواپيماهاي مسافربري آن از 
فراز آس��مان ايران اتخاذ شده است. روز گذشته 
ايران يك فروند پهپاد متجاوز امريكايي كه وارد 
حريم هوايي اين كشور شده بود را سرنگون كرد.

پادگان قلعه مرغي به باغ موزه 
پرواز تبديل مي شود

محل آشيانه هاي سابق پادگان قلعه مرغي به باغ 
موزه پرواز تبديل مي ش��ود. به گزارش ايسنا، در 
جلسه اي با حضور مديرعامل سازمان زيباسازي 
شهر تهران، مدير اداره بافت هاي تاريخي معاونت 
شهرس��ازي، علي داوطلب، معاون شهرسازي و 
معماري منطقه 19 و مشاور و طراح پروژه درباره 
احداث باغ موزه پرواز در بوس��تان بزرگ ولايت 
گفت وگو و پيشنهاداتي ارايه شد.با توجه به آماده 
بودن طرح باغ موزه پرواز در اين نشس��ت ضمن 
تس��ريع موضوع به دليل تأكيد شهردار تهران، 
فرآيند تكميل طرح، برگزاري مناقصه و ش��روع 

عمليات اجرايي مورد بررسي قرار گرفت.

اجراي طرح ترافيك  و كنترل 
آلودگي هوا از امروز 

از امروز طرح محدوده كنترل آلودگي هوا به جاي 
طرح زوج و فرد س��ابق اجرا مي ش��ود به همين 
منظور معاونت حمل ونقل ترافيك ش��هرداري 
تهران از شهروندان خواست در پي اجراي طرح 
محدوده كنترل آلودگي هوا در سامانه تهران من 

ثبت نام كنند. 
به گزارش ايسنا محسن پورس��يدآقايي با بيان 
اينكه در پي اجراي طرح محدوده كنترل آلودگي 
هوا به جاي طرح زوج و فرد سابق، شهروندان بايد 
براي محاسبه عوارض و روزهاي رايگان در سامانه 
تهران من ثبت نام كنند، گفت: با توجه به اينكه 
طرح زوج و فرد از امروز لغو خواهد ش��د، در اين 
مدت شاهد افزايش مراجعه شهروندان به سامانه 
تهران من بوديم. او با اش��اره به استقبال مردم از 
ثبت نام در سامانه تهران من و اختلال چند ساعته 
در چند روز گذشته در اين سايت گفت: با توجه 
به هماهنگي هاي انجام ش��ده با پليس، فرصت 
يك ماه هاي به شهروندان داده شده تا نسبت به 
پرداخت عوارض اقدام كنند؛ يعني اگر كس��اني 
كه وارد اين محدوده مي شوند حساب شهروندي 
خود را شارژ نكرده باشند، يك ماه فرصت دارند 
كه اين هزينه را كه به شهرداري بدهكار هستند، 
پرداخت كنند و در غير اين صورت بعد از يك ماه، 
اطلاعات خودروي اين افراد در اختيار پليس قرار 

داده مي شود تا نسبت به جريمه آنها اقدام كند.
 پورسيدآقايي با اشاره به مهلت يك ماهه پرداخت 
عوارض گفت: بر اين اس��اس شهروندان تهراني 
مي توانند تا پايان تيرماه كه مهلت ارسال ليست 
متخلفان ورود غيرمجاز به محدوده اس��ت، در 

سامانه ثبت نام كنند. 
بر اين اساس، شهرونداني كه با خودروي شخصي 
وارد مح��دوده ط��رح ترافيك ش��ده اند، اما در 
حس��اب خود موجودي كافي نداش��ته اند، يك 
ماه مهلت دارند بدهي خ��ود را پرداخت كنند تا 
در فهرس��ت اعمال جريمه قرار نگيرند؛ اما دقت 
داشته باشيد كه براي دريافت »هشدار پيامكي« 
بايد در س��امانه تهران من ثبت نام كرده باشند و 
دريافت پيامك هشدار، رايگان است و هزينه اي 

براي شهروندان ندارد.
او در م��ورد جزييات طرح جدي��د ترافيكي نيز 
ب��ا بيان اينكه در طرح زوج و ف��رد عملًا علاوه بر 
روزهاي تعطي��ل، خودروهاي پلاك فرد 26 روز 
و خودروهاي پ��لاك زوج، 39 روز مجاز به تردد 
هس��تند، گفت: اما در طرح جديد ترافيكي، اين 
روزهاي رايگان براي همه خودروها يكس��ان در 

نظر گرفته  شده است.
پورس��يدآقايي با بيان اينكه بر اساس مصوبات 
قانوني، از اول تيرماه امسال اجراي طرح زوج يا فرد 
در تهران پايان مي يابد و طرح »محدوده كنترل 
آلودگي هوا« جايگزين آن مي شود، گفت: در هر 
فصل )سه ماه(، خودروهاي پلاك شهر تهران 20 
روز و خودروهاي پلاك غيرتهران 15 روز مجاز به 
تردد رايگان در محدوده دوم يا همان زوج يا فرد 
سابق هستند كه زوج يا فرد بودن پلاك خودروها 
نيز در تعيين روزهاي مجاز اثري ندارد و ملاك، 
صرفاً تعداد روزهاي تردد است.اين 20 روز قابل 

انتقال به فصل ديگر نيست.

اثر مثبت زلزله منجيل روي كيفيت ساخت و ساز
مصادف با ايام مسابقات جام 
جهاني فوتبال 1990 ايتاليا، 
بازي برزيل - اس��كاتلند در 
شهر تورين ورزشگاه دل آلپي 
وارد نيمه دوم خود شده بود و 
مردم مناطق رودبار و منجيل 
و لوشان و زنجان، نيم ساعتي 
بود كه وارد روز پنجشنبه 31 
خرداد سال 1369 شده بودند 
كه زمين لرزه دهش��تناك با 
بزرگي گش��تاوري 7.4 را تجربه كردند. كمتر از يك 
دقيقه مدت دوام جنبش نيرومند زمين كافي بود كه 
حدود 500 هزار نفر در مناطق زلزله زده بي خانمان 

شوند. 
بي��ش از 35 هزار نفر از هموطنان م��ا جان خود را از 
دس��ت دادند و خسارت س��همگيني بر پيكر اقتصاد 
ملي تازه ازجنگ خارج ش��ده اي��ران وارد آمد. زلزله 
دهش��تناك بود و حزن انگيز، اما با قاطعيت مي توان 
گفت اين زمين لرزه تاثيرگذارترين زلزله براي تكوين 
ساختار مديريت بحران در كش��ور، تدوين جدي تر 
آيين نامه 2800، ش��كل گرفتن ساختاربازس��ازي 
مناطق زلزله زده، توس��عه ش��بكه لرزه نگاري و ساير 
نهادهاي تخصصي و س��تادي در امر زلزله و مديريت 
بحران بود.28 سال از حادثه زلزله رودبار مي گذرد، در 
اين مدت تحولات زيادي ه��م از نظر كميت و هم از 
نظر كيفيت در ساخت و ساز كشور و به ويژه در ساخت 

واحدهاي مسكوني در حوزه هاي شهري و روستايي 
صورت گرفته اس��ت.  بي مناس��بت نيست نگاهي به 
تحولات صورت گرفته در اين عرصه شود و در نهايت به 
اين سوال پاسخ داده شود كه اگر زلزله اي مشابه زمين 
لرزه منجيل رودبار بار ديگر رخ دهد، ميزان خسارت ها 
در هر نقطه اي از كشور نسبت به سه دهه پيش كمتر 
خواهد شد يا بيشتر و به عبارتي ديگر بعد از گذشت 
نزديك به سه دهه، به طور كلي ميزان ريسك لرزه اي 

در گستره ايران كمتر شده است يا بيشتر؟ 
در سال 1369 تعداد كل واحدهاي مسكوني در كشور 
حدود 6 ميليون واحد برآورد ش��ده است. )دوره هاي 
آماري پيشتر 10 ساله بوده و بين سال 1375 و 1365 
در س��ال 1370، آمارگيري صورت نگرفته اس��ت(. 
تعداد ساختمان هاي مسكوني معمولي در سال 1375 
معادل 10.770.112 واحد اس��ت. حال آنكه تعداد 
اين ساختمان ها در سال 1395 به حدود 23 ميليون 

واحد رسيده است.
ش��اخص مهمي ك��ه در ارزيابي هاي كل��ي برآورد 
كيفيت س��اختمان ها و به ويژه واحدهاي مسكوني 
مورد توجه است، نسبت ساختمان هاي اسكلت دار به 
ساختمان هاي بدون اسكلت يا برعكس است. در سال 
1369 )سال وقوع زلزله منجيل و رودبار( در كل كشور 
تعداد واحدهاي مسكوني بدون اسكلت به اسكلت دار 
به بيش از 8 برابر مي رسيد، اين نسبت در سال1375، 
مقدار 5.57 و در سال 1395 به عدد 0.74 تنزل پيدا 
كرده است كه نش��ان مي دهد رشد تعداد واحدهاي 

مسكوني اس��كلت دار در اين دوره 28 ساله به مراتب 
زياد بوده است. از سال 1375 تا سال 1395 تغييرات 
تعداد واحدهاي مسكوني قابل توجه است زيرا در اين 
20 سال تعداد واحدهاي مسكوني از حدود 9 ميليون 
و يك صد هزار به حدود 9 ميليون هفتصد هزار واحد 

تغيير ناچيزي پيدا كرده است.
ب��ر اس��اس اطلاع��ات و آمارهاي موج��ود، كيفيت 
ساختمان ها از نظر مقاومت در برابر زلزله ارتقاي قابل 

ملاحظه اي را داشته است. 
جالب اس��ت ب��ه نس��بت س��اختمان هاي ب��ادوام 
)اسكلت دار( به س��اختمان هاي با سطح كيفي نازل 
و فاقد اس��كلت از ابتداي دوره آمارگيري در كش��ور 
نگاهي داشته باشيم. در س��ال 5413 تقريبا درصد 
عمده ساختمان هاي مسكوني فاقد اسكلت بودند.در 
سال 1375 نزديك به 15 درصد واحدهاي مسكوني 
داراي اس��كلت بودند. اين نس��بت در سال 1390 به 
بالاي 40 درصد ودر سال 1395 به حدود 57 درصد 

رسيده است.
جمع بندي موارد مذكور معرف دو نكته مهم اس��ت. 
تعداد واحدهاي مس��كوني نس��بت به سه دهه قبل 

نزديك به 4 برابر شده است. 
از طرفي ديگر شاخص كيفي ساختمان هاي مسكوني 
نيز به طور تقريبي رش��د 4 برابري را نس��بت به سال 
1375 نشان مي دهد. تغييرات ذكر شده در طول زمان 
چشم انداز مثبتي را ارايه مي دهد اما نكته منفي، تعداد 

بالاي المان هاي در معرض خطر است.

 در سال 1375، تعداد واحد هاي مسكوني هاي فاقد 
اسكلت و فاقد اس��تحكام لازم در برابر زلزله، اندكي 
بيش از 9 ميليون واحد بوده كه در سال 1395 هم با 

اندكي افزايش نزديك به همان مقدار است.
 از طرفي تعداد واحدهاي مسكوني اسكلت دار از يك 
ميليون و ششصدهزار واحد در س��ال 1375 به 13 
ميليون واحدرس��يده كه افزايش بيش از 8 برابري را 
نشان مي دهد. در زلزله رودبار مشاهد شد كه در صد 
بالايي از ساختمان هاي اسكلت دار هم به دليل فقدان 

نظارت جدي، كيفيت پايي��ن مصالح، نيروي كاري 
غيرماهر، ساختگاه نامناس��ب و مواردي از اين قبيل 

تخريب شدند.
 با توجه به تعداد س��اختمان هاي اضافه ش��ده، بنا بر 
محاس��بات اوليه مي توان گفت كه ميزان ريسك با 
وجود بهبود نسبي ش��اخص كيفي ساختمان ها، در 
كش��ور افزايش يافته اس��ت. براي كاهش ريسك ما 
نيازمند عزم جدي و حركت پيوس��ته و نه نوس��اني 

هستيم كه بايد روي آن سرمايه گذاري جدي كرد.

علي بيت اللهي
 مدير بخش زلزله

 مركز تحقيقات وزارت راه
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جزييات بسته نحوه برگشت ارز حاصل از صادرات سال ۹۸ و چگونگي رفع تعهدات ارزي ۹۷ ابلاغ شد

ابلاغ بسته سياستي  بازگشت  ارز صادراتي 
تعادل |

جزييات نحوه برگش��ت ارز گروه هاي صادراتي براي 
سال ۹۸ و همچنين شيوه رفع تعهدات ارزي سال ۹۷ 
كه ارديبهش��ت ماه ۹۸ از سوي بانك مركزي تصويب 
شد، روز گذشته با ارس��ال نامه اي از وزارت صنعت به 
سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت استان ها ابلاغ شد. 
به موجب اين ابلاغيه؛ نحوه برگشت ارز پتروشيمي ها 
به چرخه اقتصادي در سال 13۹۸، حداقل 60 درصد 
س��امانه نيما، حداكثر 10 درصد اس��كناس و مابقي 
واردات در مقابل صادرات خود تعيين ش��ده و س��اير 
صادركنندگان بايد حداقل 50 درص��د ارز خود را در 
س��امانه نيما عرضه كنند و حداكثر ت��ا 20 درصد به 
صورت اس��كناس و مابقي واردات در مقابل صادرات 
خود يا ساير اش��خاص نسبت به برگشت ارز حاصل از 
صادرات به چرخه اقتصادي اقدام كنند. همچنين مقرر 
شد بانك مركزي در مورد نحوه رفع تعهد ارز حاصل از 
صادرات سال 13۹۷ نسبت به معرفي صادركنندگاني 
كه ارز حاصل از صادرات خود را به چرخه اقتصادي برابر 
دستورالعمل هاي صادره در سال گذشته اقدام كرده اند 
به س��ازمان امور مالياتي اقدام كند. در همين راس��تا، 
صادركنندگاني كه تاكنون موفق به برگش��ت كامل 
ارز صادراتي خود نشده اند تا پايان تيرماه مهلت دارند 
مطابق دستورالعمل هاي ابلاغي سال 13۹۷ نسبت به 

برگشت ارز اقدام كنند.

   نحوه برگشت ارز صادراتي سال ۹۸
 روز گذش��ته جزيي��ات نحوه برگش��ت ارز گروه هاي 
صادراتي براي س��ال ۹۸ و همچني��ن چگونگي رفع 
تعه��دات ارزي س��ال ۹۷ با ارس��ال نامه اي از س��وي 
مديركل دفتر مقررات صادرات و واردات به سازمان هاي 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان ها ابلاغ شد. مديركل 
دفتر مقررات ص��ادرات و واردات با ارس��ال نامه اي به 
سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت استان ها، بخشنامه 

نحوه بازگشت ارز حاصل از صادرات را ابلاغ كرد.
س��يد مهدي نيازي با ارس��ال نامه اي به سازمان هاي 
صنعت، معدن و تجارت 31 اس��تان و جنوب اس��تان 
كرمان با موضوع )بسته سياس��تي نحوه برگشت ارز 
حاصل از صادرات در س��ال ۹۸ و نحوه رفع تعهد ارزي 
س��ال ۹۷ صادركنندگان( نحوه بازگشت ارز صادرات 
را اب��لاغ كرد. در اين نامه خطاب به س��ازمان صنعت، 
معدن وتجارت 31 اس��تان و جنوب اس��تان كرمان با 
موضوع بس��ته سياستي نحوه برگش��ت ارز حاصل از 
صادرات در س��ال ۹۸ و نحوه رفع تعهد ارزي سال ۹۷ 
صادركنندگان آمده اس��ت: » به پيوست تصويرنامه 
ش��ماره ۹۷.۹۸.656۹۴ م��ورخ 13۹۸/2/31 بانك 
مركزي ايران در خصوص بسته سياستي نحوه برگشت 
ارز حاصل از صادرات در سال ۹۸ و نحوه رفع تعهد ارزي 
سال ۹۷ صادركنندگان ارسال مي گردد. خواهشمند 

است مراتب را يادداشت و به متقاضايان اطلاع رساني 
گردد.« پيرو تصويب بسته سياستي نحوه برگشت ارز 
حاصل از صادرات در سال ٩٨، جزييات اجراي اين بسته 

به شرح زير است. 
براساس مصوبه ارديبهشت ماه ۹۸ بانك مركزي، نحوه 
برگشت ارز پتروشيمي ها به چرخه اقتصادي در سال 
13۹۸، حداقل 60 درصد س��امانه نيما، حداكثر 10 
درصد اس��كناس و مابق��ي واردات در مقابل صادرات 
خود تعيين شده و ساير صادركنندگان بايد حداقل 50 
درصد ارز خود را در سامانه نيما عرضه كنند و حداكثر 
ت��ا 20 درصد به صورت اس��كناس و مابقي واردات در 
مقابل صادرات خود يا ساير اشخاص نسبت به برگشت 
ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادي اقدام كنند. 
همچنين مقرر ش��د بانك مركزي در مورد نحوه رفع 
تعهد ارز حاصل از صادرات س��ال 13۹۷ نس��بت به 
معرفي صادركنندگاني كه ارز حاصل از صادرات خود 
را به چرخه اقتصادي برابر دس��تورالعمل هاي صادره 
در سال گذشته اقدام كرده اند به سازمان امور مالياتي 
اقدام كند. در همين راستا، صادركنندگاني كه تاكنون 
موفق به برگش��ت كامل ارز صادراتي خود نشده اند تا 
پايان تيرماه مهلت دارند مطابق دس��تورالعمل هاي 
ابلاغي سال 13۹۷ نسبت به برگشت ارز اقدام كنند. 
براس��اس سياس��ت جديد اعلام��ي۸0 درصد ارزش 
آمار صادراتي صادركنندگان به دليل نحوه محاس��به 
ارزش پايه صادراتي در عملكرد ۹۸ و س��ال گذش��ته 
صادر كنندگان محاس��به و لحاظ مي شود. همچنين 
صادرات ريالي به كشورهاي عراق و افغانستان قبل از 
تاري��خ 13۹۷.5.16، پس از ارايه اطلاعات پروانه هاي 
صادراتي به بانك مركزي در صورت پذيرش آن بانك 
در عملكرد صادراتي سال گذشته لحاظ مي شود. تمام 
صادركنندگان بايستي ميزان ارز برگشتي به چرخه 
اقتصاد را در روش هاي مختلف براساس ضوابط اعلامي 
بانك مركزي در سامانه هاي ذي ربط ثبت كنند تا نسبت 

به رفع تعهد آنها دربرگشت ارز اقدام شود.
براساس اعلام بانك مركزي، استفاده از تمام روش هاي 
فوق جهت رفع تعهد صادراتي، منوط به ثبت اطلاعات 
فروش در سامانه هاي مربوطه است. حداكثر زمان رفع 
تعهد ارزي هر پروانه سبز صادراتي، حداكثر چهار ماه 
از تاريخ كوتاژ )پروانه( صادراتي است و در صورت نياز 
به مهلت بيشتر براي صادركنندگان اقلام كشاورزي، 
فرش و صنايع دس��تي و ساير گروه هاي كالايي با نظر 
وزارتخانه هاي صنعت، معدن و تجارت و نفت حسب 
مورد امكان تمديد مهلت مذك��ور و اعلام آن به بانك 

مركزي وجود دارد.
از س��وي ديگر، ميزان تعهد شركت هاي پتروشيمي 
براي بازگشت ارز حاصل از صادرات به چرخه تجاري 
كشور در س��ال 13۹۸، مطابق جدول اعلامي وزارت 
نفت خواهد بود. همچنين كليه صادركنندگان مكلف 

به ارايه تعهد ارزي برگش��ت ارز حاص��ل از صادرات 
هس��تند. صادركنندگان همچني��ن در صورت عدم 
امكان عرضه ارز به صورت اسكناس به ميزان تعيين 
شده در س��امانه هاي ذي ربط مي توانند از روش هاي 
جايگزين فروش در »سامانه نيما« يا »واردات در مقابل 
صادرات« جهت رفع تعهد ارزي خود استفاده كنند.

   چگونگي رفع تعهدات ارزي ۹۷
اما نحوه رفع تعهد ارز حاصل از صادرات س��ال 13۹۷ 
به چه ش��يوه اي انجام خواهد شد؟ نحوه رفع تعهد ارز 
حاصل از صادرات س��ال ۹۷ ب��راي صادركنندگان با 
عملكرد بي��ش از ۷0 درصد، به اين صورت خواهد بود 
كه بانك مركزي ايران نسبت به معرفي آنها به سازمان 
امور مالياتي، سازمان توس��عه تجارت ايران، گمرك 
ايران و ساير دستگاه هاي ذي ربط به منظور استفاده از 

مشوق هاي صادراتي اقدام مي كند. 
اما صادركنندگان با عملكرد كمتر از ۷0 درصد براي رفع 
تعهد ارزي حاصل از صادرات سال 13۹۷ خود تا پايان 
تيرماه 13۹۷ مهلت دارند مطابق دس��تورالعمل هاي 
پيشين نسبت به رفع تعهد ارز حاصل از صادرات خود 

اقدام كنند. 
همچنين از معافيت ها و مش��وق هاي صادراتي نظير 
معافيت مالياتي و... مطابق با آمار عملكرد اعلامي بانك 

مركزي ايران به سازمان امور مالياتي به تناسب برخوردار 
خواهند شد. همچنين وزارت صنعت، معدن وتجارت و 
بانك مركزي محدوديت هاي لازم براي ثبت سفارش، 

تخصيص و تامين ارز واردات آنها را ايجاد كنند. 
اما براس��اس اين بخشنامه براي صادركنندگان بدون 
بازگشت ارز به چرخه صادراتي، بانك مركزي اقدامات 
لازم براي معرفي آنها به مراجع قضايي و جلوگيري از 

ارايه خدمات بانكي را ارايه نمايد. 
همچني��ن وزارت صنعت، معدن وتج��ارت نيز اقدام 
به جلوگيري از صدور يا تمدي��د مجوزهاي واردات و 
صادرات، صنفي، توليدي و ... نظي��ر كارت بازرگاني، 
مجوز صنف��ي و... كند. در همين حال، س��ازمان امور 
مالياتي اقدام به جلوگيري از اس��تفاده از مشوق هاي 
مالياتي و از آن س��و، گمرك هم اقدام به جلوگيري از 

واردات و صادرات كند.
در بند ديگري از بخش��نامه در م��ورد صادرات ريالي، 
موضوع بند ۷ تصويبنامه ش��ماره 55300/۸۷3۹ به 
تاريخ دوم ارديبهشت ۹۷، آمده است كه صادركنندگان 
مش��مول بند ۷ تصويبنامه شماره 55300/۸۷3۹ به 
تاريخ دوم ارديبهشت ۹۷ كه قبل از تاريخ 16 مردادماه 
۹۷ به كشورهاي عراق و افغانستان صادرات داشته اند، 
مي توانند شماره پروانه هاي صادراتي را به بانك مركزي 
اعلام كنند تا در صورت پذي��رش بانك مركزي ايران 

نسبت به رفع تعهد ارزي حاصل از صادرات ريالي آنها 
اقدام شود. ذيل همين بند نيز آورده شده كه پروانه هاي 
صادراتي كه مشمول اين بند مي شوند، امكان استفاده 

از قابليت واردات در مقابل صادرات را ندارند. 
براس��اس اين بخش��نامه ابلاغي، بانك مركزي ايران، 
20درص��د از ارزش صادراتي اعلامي توس��ط گمرك 
كشور را به دليل نحوه محاسبه ارزش پايه صادراتي در 
ميزان بازگشت ارز حاصل از صادرات آنان منظور كند.

كليه س��ازمان ها و وزارتخانه هاي مورد اش��اره در اين 
مصوبه نسبت به صدور و ابلاغ دستورالعمل هاي لازم 
براي اجراي اين مصوبه به زيرمجموعه هاي خود و ارايه 
گزارش 3 ماهه به بانك مركزي جهت طرح در كميته 
ماده )2( مصوبات چهاردهمين جلس��ه شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي ابلاغي طي نامه شماره ۹۷۴05 

مورخ  13۹۷/۷/23اقدام خواهند كرد. 
گمرك ايران نيز نسبت به ارايه اطلاعات سيستمي و 
برخط پروانه هاي صادراتي به بانك مركزي اقدام كند. 
از طرفي، بانك مركزي هم امكان دسترسي برخط كليه 
س��ازمان هاي ذي ربط را به سامانه مربوط به برگشت 
ارز حاصل از صادرات جهت اعمال اين مصوبه و س��اير 
قوانين و مقررات مربوطه فراهم كند. همچنين ذكر اين 
نكته ضروري است كه مبناي محاسبه درصد عملكرد 
از صادرات صورت گرفته از تاريخ 13۹۷/1/21 است. 

حذف امضا هاي طلايي با حذف ارز دولتي 
فارس| عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران با 
بيان اينكه حذف ارز دولتي واسطه ها و رانت ها را از بين 
مي برد، گفت: ما بايد شرايط اقتصادي كشور را به سمت 
حذف رانت و امضاهاي طلايي سوق دهيم. عباس آرگون، 
در رابطه با تغيير سياست هاي ارزي دولت كه قرار است، 
در جلسه سران سه قوه در مورد آن تصميم گيري شود، 
گفت: ارز ۴200 توماني به دست مصرف كننده واقعي 

نمي رسد و پرداخت ارز دولتي، موجب رانت براي عده اي 
خاص شده است. عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
تهران اف��زود: اختصاص ارز ۴200 تومان��ي به واردات 
كالاهاي اساسي در اصل دادن يارانه غير مستقيم است، 
در حالي كه بهتر است با پرداخت مستقيم اين يارانه به 
قشر كم درآمد جامعه، اجازه دهيم كه آنها خودشان براي 
نحوه هزينه كرد اي��ن يارانه تصميم گيري كنند. وي با 

تاكيد بر اينكه با حذف ارز دولتي واسطه ها و رانت ها از بين 
مي رود، بيان داشت: ما بايد شرايط اقتصادي كشور را به 
سمت حذف رانت و حذف امضا هاي طلايي سوق دهيم. 
آرگون با اشاره به پرداخت يارانه سوخت بيش از 500 
هزار ميليارد توماني س��وخت در س��ال گذشته بيان 
داشت: حذف ارز ۴200 توماني يك تصميم شجاعانه 
مي خواهد. عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران 

اظهار داش��ت: اگرچه حذف ارز ۴200 توماني ممكن 
اس��ت تورم را افزايش دهد، اما ب��ه هر حال بايد به اين 
موضوع توجه داشته باش��يم كه اين كار يك جراحي 
اقتصادي اس��ت كه بدون درد و خونريزي امكان پذير 
نيست، اما قطعا نتايج مثبتي را به همراه خواهد داشت. 
وي گفت: هر چه ش��رايط اقتصادي مان را به ش��رايط 
موجود در بازار نزديك تر كنيم، رانت ها از بين مي رود و 

به شفافيت كمك مي شود. وي در مورد توزيع كوپني 
كالاهاي اساسي در صورت حذف ارز دولتي گفت: اين 
كار بازگش��ت به عقب اس��ت. دولت با برنامه ريزي در 
صورت آزاد سازي قيمت ها مي تواند از اقشار آسيب پذير 
جامعه حمايت كند و نياز به توزيع كالاهاي اساسي به 
صورت كوپني نيس��ت، زيرا خود اي��ن موضوع باز هم 

ممكن است، منجر به رانت براي عده اي خاص شود.

  Sat. Jun 22.    شنبه    اول تير 1398   18  شوال 1440  سال ششم    شماره   1407  2019 

وزير صنعت خواستار رفع 
مشكلات مرزنشينان شد

ايس�نا| وزير صنعت، معدن و تج��ارت، طي 
ديداري با بازرگانان و فعالان تجاري مش��كلات 
تجار، كارت هاي الكترونيك مرزنش��ينان، ثبت 
سفارش كالا و سرمايه گذاري در بخش صنعت 
شهرهاي مرزي بررسي شد. رضا رحماني گفت: 
با حضور مس��وولان از روند صادرات و واردات در 
»محور تمرچين« بازديد به عمل آمد و در آينده اي 
نزديك جزييات اين س��فر جمع بندي ش��ده و 
متناسب با وضعيت موجود تصميم گيري انجام 
خواهد شد. وي در رابطه با كارت هاي الكترونيك 
مرزنش��ينان اف��زود: با توجه به اينك��ه در بحث 
كارت هاي الكترونيك مرزنشيني سياست هاي 
گذشته به خوبي اجرا نشده اند، سعي خواهد شد 
براي بهبود وضعيت اين معابر و جهت ساماندهي 
كارت هاي الكترونيك مرزنشيني، با نظرخواهي از 
مرزنشينان و حضور آنان در سياست هاي جديد، 

مشكلات اين قشر نيز حل شود.

بهره برداري از 
۲۰ پروژه صنعتي و معدني 

شاتا|دستيار ويژه وزير صنعت، معدن و تجارت 
گفت: وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 20 پروژه 
مه��م در بخش ه��اي صنعتي و معدن��ي را مورد 
بهره برداري ق��رار خواهد داد. صادق نجفي گفت: 
در س��الي كه به تدبير مقام معظ��م رهبري رونق 
توليد نامگذاري شده است، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت 20 پروژه مهم در بخش هاي صنعتي و 
معدني را مورد بهره ب��رداري قرار مي دهد كه اين 
پروژه ه��ا در زمينه هاي آهن، م��س، آلومينيوم، 
فولاد، صنايع غذايي، حم��ل و نقل و قاليبافي در 
سراسر كشور خواهند بود. مشاور عالي وزير صمت، 
با اش��اره به بهره ب��رداري از واحد توليد ليچينگ 
مس كاتد سه هزار تني در جيرفت با حضور وزير 
صمت در هفته گذشته تصريح كرد: كارخانه مس 
كاتد 50 هزار تني بايو ليچينگ در زرند نيز آماده 
بهره برداري اس��ت؛ همچنين فولاد 1.5 ميليون 
تني زرند نيز ديگر پروژه اين شهرستان است كه 
قرار است شهريورماه افتتاح شود. وي پروژه »احيا، 
فعال سازي و توسعه معادن كوچك مقياس« را از 
ديگر برنامه هاي امسال دانست و بيان كرد: 150 
معدن كوچك مقياس در سال جاري فعال خواهد 
شد. همچنين »ايجاد اشتغال در بخش معدن«، 
»افزايش ميزان استخراج مواد معدني« و »تجهيز 
و نوسازي معادن كشور« از ديگر برنامه هاي تدوين 

شده در اين راستا است.

توليد خودرو
۹‚41 درصد افت كرد

مهر| بر اس��اس آمارهاي وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، توليد خودرو نس��بت به مدت مشابه سال 
گذش��ته، ۴1.۹ درصد افت كرد. آمارها گوياي آن 
است كه 121 هزار و ۴00 دستگاه خودروي سواري 
در فروردين و ارديبهشت ماه امسال توليد شده كه 
از افت ۴1.۹ درصدي توليد در مقايسه با مدت مشابه 
سال گذشته برخوردار است؛ به نحوي كه در دو ماه 
نخست سال گذش��ته، 20۸ هزار و ۸00 دستگاه 
انواع خودروي سواري در خودروسازي هاي كشور 
توليد شد. در مدت ياد شده ۸هزار دستگاه وانت در 
كشور توليد شد كه در مقايسه با مدت مشابه سال 
۹۷ )توليد ۹ هزار و ۹00 دستگاه وانت( افت 1۹.۷ 
درصدي را نش��ان مي دهد. همچنين در فروردين 
و ارديبهشت ماه امس��ال توليد تراكتور در كشور با 
رشد 26.6 درصدي در مقايسه با مدت مشابه سال 

گذشته به دو هزار و 6۴3 دستگاه رسيد.

تغيير در بدنه وزارت صنعت 
معدن و تجارت 

وزير صنعت، مع��دن و تجارت قائم مقام خود در 
امور بازرگان��ي را منصوب كرد. به گزارش وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، رضا رحماني در حكمي 
»حسين مدرس خياباني« را به عنوان قائم مقام 
خود در ام��ور بازرگاني منصوب كرد. حس��ين 
مدرس خياباني دانش آموخته دانش��گاه علم و 
صنعت ايران است. وي حدود1۷ سال در وزارت 
بازرگاني مسووليت هايي چون قائم مقام معاونت 
بازرگاني داخلي، مدي��ركل برنامه ريزي وزارت 
بازرگاني، مديركل تامين و توزيع كالا، مديركل 
دفتر تنظيم بازار، هيات مديره شركت بازرگاني 

دولتي ايران را در كارنامه خود دارد.

تامين مالي از مهم ترين مسائل 
حوزه اقتصادي است

ايرنا | عضو هيات مديره خانه تهران خانه صنعت، 
معدن و تجارت جوانان ايران گفت: يكي از مس��ائل 
حوزه اقتصادي، تامين مالي است، چون وقتي از رونق 
توليد صحبت مي كنيم نمي توانيم راه كسب منابع آن 
را ناديده بگيريم.محمدمهدي مومن زاده در آستانه 
فرارسيدن 10 تير روز صنعت و معدن اظهار داشت: 
براي رونق توليد بايد نقشه جامع و برنامه مدون داشته 
باشيم و بدون اين نقشه نمي توان از رونق توليد سخن 
گفت.وي گفت: شاخص ها نشان مي دهد در توسعه 
بخش صنعت سرمايه در گردش مهم است و آخرين 
شاخص مديريت نش��ان مي دهد كه گرچه مديران 
بنگاه هاي اقتصادي پيش بين��ي خوبي از وضعيت 
توليد داخلي كرده اند اما اقتصاد سرمايه در گردش 
با محدوديت هايي روبه رو است.مومن زاده افزود: به 
همين دليل س��ازمان هاي مختلف ازجمله بخش 
صنعت و ساير دس��تگاه ها اگر برنامه اي براي تأمين 
مالي بنگاه ها داشته باشند مي توانيم گام هايي در راه 

رونق توليد برداريم.

معاون وزير صنعت اعلام كردرييس كميسيون كشاورزي اتاق تعاون مطرح كرد

كوتاه شدن دست واسطه ها از بورس كالاگراني هاي اخير باعث ضرر توليد كنندگان شد
رييس كميسيون كشاورزي اتاق تعاون گفت: برخي از واحدها كه امكانات 
مالي داشتند از هفته هاي قبل شروع به راه اندازي دوباره مزرعه هاي خود 
كردند و با تهيه بچه ماهي دوباره به مدار توليد بازگشتند اما هنوز تعداد 
زيادي از اين مزارع منتظر كمك هاي وزارت جهاد هستند. ارسلان قاسمي 
در گفت وگو با ايلنا در خصوص وضعيت توليد آبزيان با توجه به سيلاب هاي 
اخير گفت: از آنجايي كه بيش��تر توليد ماهي ما در كنار رودخانه انجام 
مي شود سيل هاي اخير باعث شده كه ضررهاي زيادي به بخش پرورش 
ماهي و آبزيان وارد شود به طوري كه پيش بيني ما اين است كه ۴0 تا 60 
درصد توليد قزل آلا آسيب ديده و 30 تا 35 درصد پروژه ماهيان گرمابي 
نيز دچار آسيب ديدگي شده است. در بخش ماهيان خاوياري نيز تعداد 
محدودي در استان مازندران دچار خسارت شده اند اما خوشبختانه در 

بخش توليد ميگو ما آسيبي نديديم.
عضو اتاق تع��اون ايران ادامه داد: برخ��ي از واحدها كه امكانات مالي 
داشتند از هفته هاي قبل شروع به راه اندازي دوباره مزرعه هاي خود 

كردند و با تهيه بچه ماهي دوباره به مدار توليد بازگشتند اما هنوز تعداد 
زيادي از اين مزارع منتظر كمك هاي وزارت جهاد هس��تند. وي در 
خصوص صادرات آبزيان گفت: ما معمولا در اين سه ماه صادراتي نداريم 
و اگر صادراتي صورت گرفته به جا مانده از توليدات سال هاي قبل است. 
رييس كميسيون كش��اورزي اتاق تعاون در خصوص افزايش قيمت 
ماهي تن گفت: قسمت اعظمي از نياز ما به اين ماهي از طريق واردات 
تامين مي ش��ود و وقتي ارز ۴200 توماني تبديل به نيمايي مي شود 
طبيعي است كه شاهد افزايش قيمت باشيم از طرف ديگر هزينه هاي 
س��ربار حداقل 35 درصد افزايش پيدا كرده و قيمت ورق و ساير مواد 
اوليه حداقل دو برابر افزايش داشته است. توليدكننده با اين وضعيت 
چاره اي جز افزايش قيمت ن��دارد. وي ادامه داد: افزايش قيمت هيچ 
سودي براي توليد كننده كه ندارد هيچ، بلكه موجب ضرر نيز مي شود 
زيرا با توجه به اينكه قدرت خريد مردم هر روز كاهش پيدا مي كند در 

نتيجه شاهد كاهش فروش خواهيم بود.

معاون وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: تا يك ماه آينده كساني كه 
در بورس كالا با سوءاستفاده و واسطه گري، باعث افزايش قيمت ها 
مي شوند، شناسايي و فعاليت آنها محدود خواهد شد. به گزارش صدا 
و سيما، فرشاد مقيمي درباره كساني كه در بورس كالا، اقدام به خريد 
مواد اوليه توليد و فروش آنها به قيمت هاي بالاتر مي كنند، گفت: مواد 
پليمري يكي از مهم ترين كالاهاي عرضه شده در بورس كالا است 
كه كارگروه هاي ويژه اي در اين خصوص تش��كيل شده و بر اساس 
آن، ۸0 درصد تقاضاي بازار را كه در حدود ۷00 واحد صنعتي است، 

هدف گذاري و تعيين كرده اند.
معاون وزير صنعت، معدن و تجارت افزود: با شناس��ي اين تقاضا از 
افزايش قيمت برخي مواد پليمري در ماه هاي گذشته جلوگيري شد 
و توانستيم كساني كه مي خواستند بيشتر از نياز توليد را در بورس 
كالا خريداري و به قيمت هاي غير رسمي در بازارهاي ديگر بفروشند، 
محدود كنيم. وي تصريح كرد: اين سياست را براي همه محصولات 

از جمله پتروشيمي و محصولات فلزي در بورس كالا دنبال مي كنيم 
و تلاش مي كنيم اين محدوديت براي همه كالاهاي عرضه شده در 
بورس تس��ري يابد. مقيمي درباره دريافت ماليات بر ارزش افزوده 
از واحدهاي صنعتي گفت: اين موض��وع در قانون ماليات بر ارزش 
افزوده كه در مجلس در حال بررسي است اصلاح خواهد شد و اين از 
خواسته هاي اصلي ما است تا يكي از موانع كسب و كار حذف شود. 
وي درباره وجود برخي از محص��ولات خوراكي خارجي در بازار كه 
مشابه داخلي آن وجود دارد، گفت: سياست كلي اين است كه واردات 
محصولاتي كه توليد داخل دارند، اگر بتواند كل نياز كشور را تأمين 
كنند، صورت نگيرد؛ البته اگرچه از انجمن هاي تخصصي اين صنعت 
نيز شكايت زيادي در اين زمينه نداريم، اما ممكن است اين كالاها از 
مسيرهاي ديگر وارد كشور شده باشد. مقيمي گفت: : صنعت غذايي 
در كشور 11 درصد كل صنعت و 1۴ درصد ارزش كل اقتصاد كشور 

را به خود اختصاص داده است.

رييس اتاق ايران تاكيد كردنايب رييس اتاق بازرگاني تهران تشريح كرد

استفاده از پيشنهادهاي بخش خصوصي براي عبور از بحران مشكلات اساسي توليد و صادرات
نايب رييس اتاق بازرگاني تهران با اشاره به مشكلات اساسي توليد و 
صادرات گفت: ضعف ناوگان حمل و نقل كشور اثرات خود را بر صادرات 
گذاشته است. محمد اتابك در گفت وگو با فارس با بيان اينكه توليد با 
دو مشكل مواجه است، گفت: يكي از مشكلات توليد نبود بازار عرضه 
به دليل محدوديت روابط با بازارهاي اطراف و دوم نقدينگي است، زيرا 
بانك ها از توليد كنندگان سودهاي كلان مي گيرند. وي همچنين در 
رابطه با مشكلات صادرات كشور افزود: يكي از مشكلات صادركنندگان 
وضع قوانين متعدد و تغيير مدام ديگر و مش��كل دوم محدوديت ها و 
ضعف هاي ناشي از حمل و نقل است. نايب رييس اتاق بازرگاني ايران 
با تاكيد بر اينكه ما در حمل و نقل دريايي، ريلي و هوايي مش��كلات 
بسياري داريم، گفت: در اين زمينه شرايط سال ۹۸ بدتر از سال ۹۷ و 
شرايط سال ۹۷ هم بدتر از سال ۹6 بود و محدوديت هايي كه در اين 
زمينه وجود دارد قابليت صادرات را محدود مي كند. وي با اش��اره به 
توان توليد فولاد در كشور گفت: فولاد بعد از پتروشيمي بزرگ ترين 

تجارت بين المللي دنياست، اما ما براي صادرات آن با مشكل حمل و نقل 
مواجه هستيم. 

اتابك اظهار داشت: حمل و نقل در بخش هاي مختلف هوايي، ريلي 
و زميني به متولي و سياس��ت گذاري محكم و قوي نيازمند است، در 
حالي كه ضعف هاي موجود در حمل و نقل كشور اثرات منفي خود را بر 
صادرات ما گذاشته است. وي با اشاره به ظرفيت هاي صادراتي كشور 
در بخش هاي مختلف بيان داشت: اين در حالي است كه ناوگان حمل و 
نقل ما پاسخگو نيست و مشكلات و ضعف هاي ناشي از حمل و نقل تاثير 
خود را بر صادرات ما گذاشته است. رييس هيات مديره انجمن صنفي 
كارفرمايان صنعت سيمان كشور در پاس��خ به اين سوال كه توسعه 
نيافتن بخش حمل و نقل ناشي از تحريم هاست، يا دليل ديگري دارد، 
گفت: تحريم ه��ا در بخش عرضه محصول تاثيرگذار بوده و در بخش 
حمل و نقل تاثير كمتري دارد، اما مشكل حمل و نقل ما مديريت غلط 

و عدم سرمايه گذاري در حمل و نقال ريالي و دريايي و بنادر است. 

رييس اتاق ايران گفت: بايد براي مقابله با مشكلات، بر پيشنهادات مطرح 
شده از س��وي بخش خصوصي و تعاوني تمركز كنيم. به گزارش ايسنا، 
غلامحس��ين ش��افعي اظهار كرد: بعد از صحبتي كه در مراسم افطاري 
رييس جمهوري در خصوص بهبود مستمر فضاي كسب و كار مطرح شد، 
ايش��ان ماموريتي را به دبيرخانه ستاد هماهنگي سران سه قوا دادند. در 
دبيرخانه ستاد هماهنگي فضاي جديدي براي اجراي قانون كسب و كار 
ايجاد شد و قرار است كه معاونتي در حوزه كاري آقاي نهاونديان صرفاً به اين 
موضوع بپردازد. رييس اتاق بازرگاني ايران خاطرنشان كرد: طي جلسه اي 
كه دكتر لاريجاني با استاندار خراسان رضوي داشتند، از كار ارايه شده در 
استان ابراز خش��نودي و توصيه كردند كه اين اقدام در تمام استان هاي 
كشور مانند خراسان اجرا شود. بايد قوانين مزاحم فضاي كسب و كار در 

كشور استخراج شود و در اين ارتباط هماهنگي هاي لازم صورت گيرد.
ش��افعي تاكيد كرد: با توجه به حجم ب��الاي معاملات پاياپاي كالاي 
كشور ما با پاكس��تان و ظرفيت خوبي كه در اين زمينه وجود دارد، از 

سوي اتاق اين پيشنهاد مطرح شد كه كميته مشتركي در خصوص 
تمركز بر بازار پاكستان ايجاد شود تا ميان سه استان خراسان رضوي، 
جنوبي و سيستان و بلوچستان اقدامات خوبي در خصوص تعاملات و 
رشد آنها صورت گيرد. وي با بيان اينكه ما در شوراي گفت وگو به طور 
مرتب مسائل و مشكلات خود را مطرح مي كنيم، عنوان كرد: مسائل 
و مشكلات موجود بر تمام مسوولان كشور شناخته شده است. بايد 
پيش از آنكه طرح مشكل كنيم، طرح پيشنهاد سازنده را مطرح كرده و 
آن را به شوراي گفت وگو ارايه كنيم. رييس اتاق ايران خاطرنشان كرد: 
بايد بر پيشنهادات مطرح شده از سوي بخش خصوصي و تعاوني براي 
مقابله با مشكلات تمركز كنيم. اينجا شوراي گفت وگوي دولت و بخش 
خصوصي است؛ بخش خصوصي به طور مرتب اشكالات و ايرادات را 
عنوان مي كند كه عمدتاً مخاطب آن دولت و ساير قوا هستند، دولت و 
ساير قوا نيز بايد مشكلات بخش خصوصي را به ما يادآوري كنند تا اين 

رابطه دو طرفه به مطلوبيت خوبي برسد.
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ممنوعيت فروش سلاح و قرار گرفتن در فهرست سياه قاچاق انسان 

رييس جمهوري چين در سفري كم سابقه به كره شمالي رفت

روز»بد«سعوديها

نمايش قدرت »شي« و »اون« در برابر ترامپ 

گروه جهان|
 س��ناي ايالات متح��ده خلاف نظ��ر دونالد ترامپ 
رييس جمهور اين كش��ور، فروش بيش از هش��ت 
ميليارد دلار س��لاح ب��ه عربس��تان را ممنوع اعلام 
كرد. دونالد ترامپ در ش��رايطي تاكيد كرده كه اين 
مصوبه را وتو خواهد كرد كه به دليل تشديد فشارها 
بر دولتش مجبور ش��ده تا پنجشنبه با وجود تلاش 
همه جانبه ب��راي حمايت از رياض، نام عربس��تان 
سعودي را در فهرست سياه قاچاق انسان قرار دهد. 
در اين فهرست نام كشورهايي گنجانده مي شود كه 
به اندازه كافي براي مقابله با قاچاق انس��ان اقدامي 
انجام نداده اند. اما تنها نمايندگان امريكايي نيستند 
كه نگران فروش تس��ليحات نظامي به س��عودي ها 
هس��تند. دادگاهي در لندن نيز پنجش��نبه دولت 
بريتانيا را از فروش سلاح به عربستان به دليل فاجعه 
جنگ يمن منع كرده است. در همين حال نماينده 
س��ازمان ملل نيز با اشاره به رفتارهاي ماجراجويانه 
محمد بن س��لمان وليعهد س��عودي، در چند سال 
اخير از س��كوت جامعه بين المللي در برابر اقدامات 

عربستان سعودي انتقاد كرده است. 
رويترز نوش��ته، مصوبه هاي س��نا در اين زمينه ۲۲ 
قرارداد مستقل در زمينه تعمير و نگهداري هواپيما، 
 و ف��روش بمب ه��اي هدايت دقي��ق، جنگنده هاي

 اف ۱۵، موشك هاي ضد تانك، و ديگر تسليحات را 
به عربستان سعودي، امارات متحده عربي و اردن را 
در برمي گي��رد. نمايندگان هر دو حزب دموكرات و 
جمهوري خواه مجلس سنا پنج شنبه اعلام كردند، 
با رأي به ممنوعيت فروش تس��ليحات به عربستان 
س��عودي انزجار خود را از نقض حقوق بش��ر در اين 
كشور و همچنين قتل جمال خاشقجي  روزنامه نگار 
منتقد اين كش��ور در كنس��ولگري استانبول نشان 
داده اند. دو مصوبه سنا در مقابله با ۵۳ رأي مثبت در 
برابر ۴۵ رأي مخالف، و مصوبه سوم با ۵۱ رأي موافق 
در برابر ۴۵ رأي مخالف به تصويب رس��يده اس��ت. 
ترامپ گفته اين مصوبه را وتو خواهد كرد. س��ناي 
 امريكا ب��راي بي اثر كردن وت��وي رييس جمهور به

 ۶۷ رأي مواف��ق ني��از دارد ك��ه با توجه ب��ه نتايج 
رأي گيري پنج شنبه، دستيابي به آن محتمل نيست. 
دولت ترامپ كه با توسل به بهانه تنش هاي اخير در 
خاورميانه وضعيت اضطراري اعلام كرده مي گويد 

فروش تس��ليحات به رياض را مي تواند بدون مجوز 
كنگره انجام دهد. مايك پمپئو وزير خارجه امريكا، 
نيز هنگام اع��لام وضعيت اضط��راري براي توجيه 
فروش حجم گس��ترده از تس��ليحات امريكايي به 
عربس��تان ب��ه توجيه ه��اي واهي از جمل��ه تهديد 
منطقه اي ايران متوسل ش��د. با اين حال باب مندز 
س��ناتور نيوجرس��ي در كميته روابط خارجي سنا، 
گفته: »جن��گ يمن يكي از دلايل اصلي مخالفتم با 
فروش سلاح به عربستان است. همه مي دانيم كه اين 
سلاح هزاران غيرنظامي، بيماران در بيمارستان ها و 
كودكان در اتوبوس هاي مدارس يمن را كشتند. همه 
مي دانيم كه درگيري در يمن هزاران غيرنظامي را 
كشته و ميليون ها نفر را در معرض قحطي قرار داده 
اس��ت.« مندز وضعيت انس��اني يمن را يك فاجعه 

اخلاقي غيرقابل باور ناميده است. 

عربس��تان و ام��ارات از ۲۶ م��ارس ۲0۱۵ در قالب 
ائتلافي از چند كشور عربي و با كمك امريكا، حملات 
گسترده اي را عليه يمن فقيرترين كشور عربي آغاز 
كردند تا به بهانه بازگرداندن عبدربه منصور هادي 
رييس جمهوري مس��تعفي و فراري اين كش��ور به 
قدرت به اهداف سياسي خود جامه عمل بپوشانند. 
در اين تج��اوز نظامي ب��ه فقيرترين كش��ور عربي 
تاكنون بيش از ۱00 ه��زار يمني از جمله ۸۵ هزار 
كودك جان خود را از دس��ت داده اند كه بيشتر اين 
كودكان براثر گرسنگي و قحطي ناشي از اين جنگ 
تحميلي از سوي ائتلاف جان باخته اند. جنگ عليه 
يمن همچنين ميليون ها يمني را با بحران ش��ديد 
گرسنگي و قحطي روبرو كرده است، به گونه اي كه 
سازمان ملل متحد در گزارشي، قحطي در اين كشور 

را بزرگ ترين فاجعه انساني ناميد.

   فهرست سياه قاچاق
علاوه بر ممنوعيت فروش تس��ليحات، ايالات متحده 
امريكا پنجشنبه عربستان سعودي و كوبا را در فهرست 
سياه كشورهايي كه به اندازه كافي براي مقابله با قاچاق 
انسان اقدامي انجام نداده اند، قرار داد. گفته شده، احتمال 
اعمال تحريم هايي عليه اين دو كشور وجود دارد. طبق 
گزارش سالانه وزارت خارجه امريكا، عربستان سعودي 
به نقض گس��ترده حقوق كارگران خارجي متهم شده 
است. پمپئو در اين باره گفته: »اگر با قاچاق انسان مقابله 

نكنيد، امريكا با شما مقابله مي كند.« 
يك روز پيش از اينكه وزي��ر خارجه دولت ترامپ قرار 
گرفتن نام عربس��تان در فهرست س��ياه قاچاق انسان 
امريكا را تاييد كند، رويترز گزارش داده بود كه پمپئو 
شخصا عربستان را از فهرست كشورهايي كه در جنگ 
از كودك س��ربازان )نظاميان زير سن قانوني( استفاده 

مي كنند، كنار گذاشته است. در اين گزارش آمده بود 
در حالي مستندات فراواني درباره استفاده از كودكان و 
نوجوانان از سوي عربستان در جنگ يمن وجود داردكه 
وزير خارجه امريكا خلاف يافته هاي كارشناس��ان زير 
دست خود تصميم گرفته تا نام عربستان را كنار بگذارد. 
رويترز نوش��ته دليل اصلي چشم پوش��ي هاي دولت 
ترامپ، افزايش تنش ها در خاورميانه و نگراني از تضعيف 

موقعيت رياض است.

   راي دادگاه انگليسي عليه رياض 
خبرگزاري فرانسه نيز گزارش داده كه در پي رأي دادگاه 
تجديدنظر لندن، حكومت بريتانيا اعلام كرده اعطاي 
قراردادهاي جديد فروش اسلحه به عربستان را به حال 

تعليق درمي آورد.
گفته شده، ليام فاكس وزير بازرگاني بين المللي دولت 
بريتانيا، كه با رأي دادگاه لندن موافق نيست خواستار 
مجوز براي ناديده گرفتن آن شده است. در اين فاصله، 
اما، به گفت��ه او، لندن از صدور مجوزهاي جديد فروش 
اسلحه به عربس��تان و متحدانش براي به كارگيري در 
جنگ يمن خودداري مي كند. دادگاه تجديدنظر لندن 
فروش اسلحه به عربس��تان را در بحبوحه جنگ يمن 
يك خطاي حقوقي در زمينه حقوق بشر خوانده است. 
گزارشگر سازمان ملل نيز جمعه با اشاره به رفتارهاي 
ماجراجويانه عربستان در سال هاي اخير گفته ربودن 
سعد حريري نخست وزير لبنان، و قتل جمال خاشقجي 
اقدام غيرعادي و غيرمعمولي بود كه جامعه جهاني به 

راحتي از آن عبور كرد. 
به گزارش الميادين، اگنس كالامارد گزارشگر سازمان 
ملل، گفته درخواس��ت هاي بس��ياري به مس��وولان 
عربستاني در خصوص گزارش خود پيرامون كشته شدن 
جمال خاشقجي داده اما تاكنون هيچ پاسخي دريافت 
نكرده اس��ت. كالامارد گفته: »س��وال هايي پيرامون 
مسووليت ش��خصيت هاي برجسته اي در عربستان از 
جمله محمد بن سلمان وليعهد عربستان، وجود دارد و 
ممكن است كه انجام يك تحقيق عميق، از اين مساله 
پرده بردارد. من ساده لوح نيستم و مي دانم كه عربستان 
اهميت سياسي و مالي بسياري در جهان دارد. به نفع 
امريكا و كشورهاي ديگر است كه درك كنند شراكت با 
عربستان بايد متكي به اين باشد كه عربستان به اشتباه 

خود اذعان كند.« 

گروه جهان| 
ش��ي جين پينگ رييس جهوري چي��ن، در گرماگرم 
تنش ها با واشنگتن به كره شمالي رفت تا به عقيده برخي 
ناظران، نفوذ پكن بر پيونگ يان��گ را به دونالد ترامپ 
رييس جمهوري امريكا، يادآوري كند. آن هم در شرايطي 
كه مذاكرات خلع سلاح هسته اي امريكا و كره شمالي 
متوقف شده است، مذاكراتي كه ترامپ روي به نتيجه 
رس��يدنش به عنوان يك دستاورد قابل توجه در حوزه 
سياست خارجي در آستانه انتخابات رياست جمهوري 

۲0۲0 حساب ويژه اي باز كرده بود. 
به گزارش خبرگزاري آلمان، اين سفر در شرايطي انجام 
شده كه مذاكرات هر دو كشور با امريكا در حال حاضر 
به بن بست كشيده شده اس��ت. ميان چين و امريكا بر 
س��ر تعرفه هاي گمركي تنش حاكم است و اختلافات 
كره ش��مالي و امريكا بر سر خلع سلاح هسته اي و رفع 

تحريم ها همچنان پابرجاست. 
 در حال��ي كه برخ��ي تحليلگران سياس��ي معتقدند 
شي جين پينگ س��عي داشته با اين سفر به واشنگتن 
يادآوري كند كه نفوذ بس��ياري بر پيونگ يانگ دارد، 

برخ��ي نيز ب��ر اين باورند ك��ه كيم جون��گ اون رهبر 
كره ش��مالي، هم از ديدار با ش��ي جين پينگ استفاده 
مي كند ت��ا موقعيت خ��ود در مذاكرات ب��ا ترامپ را 
تقويت كند. در حال حاضر ۹0 درصد تجارت خارجي 
كره شمالي با چين انجام مي شود كه عمدتا شامل واردات 

مواد غذايي و حامل هاي انرژي است.
 خبرگزاري رس��مي كره ش��مالي پس از پايان س��فر 
شي جين پينگ به اين كشور نوشته: »رهبران دو كشور 
به تبادل نظر با يكديگر در حوزه هاي مختلف از جمله 
درباره مس��ائل منطقه اي و بين المللي مهم و تغييرات 
جدي و پيچيده در اوضاع بين المللي و جهاني پرداختند. 
هر رهبر توافق كردند، تقويت روابط دو جانبه در راستاي 
تحقق منافع مشترك دو كش��ور بوده و همچنين در 
راستاي تضمين صلح، ثبات و توسعه منطقه اي است.«

 اي��ن خبرگ��زاري همچني��ن گ��زارش داده ك��ه 
ش��ي جين پين��گ در مذاكراتش با كي��م جونگ اون 
گفته كه چين از مس��ير راهبردي جديد كره ش��مالي 
كه اوايل س��ال جاري ميلادي از سوي كيم جونگ اون 
و به عنوان هش��داري در صورت عدم رفع تحريم هاي 

بين المللي عليه حكومت كشورش ارايه شده حمايت 
مي كند. به نوشته خبرگزاري رسمي كره شمالي، كيم 
جونگ اون به رييس جمهور چين گفته: »سوسياليسم 
محور دوستي چين و جمهوري دموكراتيك خلق كره 
است. ما بايد با يكديگر سوسياليس��م را حفظ كرده و 
توسعه دهيم.« شي جين پينگ بر اساس برنامه خود از 
بناي سمبل دوستي چين و كره شمالي نيز به نام »برج 
دوستي« بازديد كرده و پس از شركت در ناهاري با كيم 
جونگ اون به خانه بازگشته است. گفته شده، كره شمالي 
برنامه وسيعي براي اس��تقبال از رييس جمهور چين 
در روز پنجش��نبه تدارك ديده بود و ۲۵0 هزار نفر در 
خيابان هاي پيونگ يانگ براي دست تكان دادن براي 
هيات چيني در مس��ير ف��رودگاه پيونگ يانگ به كاخ 

»كومسوسان« سازماندهي شدند.
 تلويزيون��ي رس��مي چي��ن نيز گ��زارش ك��رده كه 
شي جين پينگ متعهد ش��ده به كره شمالي در زمينه 
دستيابي به نيازهاي امنيتي و توسعه اي كمك كرده و 
در فرآيند خلع سلاح هسته اي شبه جزيره كره نقشي 
س��ازنده ايفا كند. اين نخستين بار در ۱۴سال گذشته 

اس��ت كه رييس جمهوري از چين به كره شمالي رفته 
اس��ت. در اين دوران اين رهبر كره شمالي بود كه براي 
انجام مذاكرات راهي چين مي شد. چين نزديك ترين 
هم پيمان كره شمالي محسوب مي شود و نقش مهمي 
در مذاكرات مربوط به خلع سلاح هسته اي اين كشور 
ايفا مي كند. سفر رييس جمهوري چين به كره شمالي 
در آستانه برگزاري سران كشورهاي گروه۲0 در ژاپن 
انجام مي گيرد. نشست مزبور در پايان ماه ژوئن صورت 
مي پذيرد. قرار است كه شي جين پينگ و دونالد ترامپ 

در حاش��يه اين نشس��ت ديدار كرده و در راستاي رفع 
اختلافات تجاري گفت وگو كنند.

در اين ميان گمانه زني هايي در كره جنوبي در اين باره 
مطرح ش��ده كه كيم جونگ اون و ترام��پ به زودي با 
يكديگر ديدار خواهند كرد. رييس جمهوري امريكا هفته 
گذشته گفته بود نامه زيباي ديگر از رهبر كره شمالي 
دريافت كرده است. او در پاسخ به اينكه آيا ملاقاتي دو 
باره ميان دو طرف انج��ام خواهد گرفت، گفته چنين 

چيزي ممكن است.

دريچه

كوتاه از منطقه

اتحاديه اروپا تحريم  عليه 
روسيه را تمديد كرد

گروه جهان| س��ران اتحاديه اروپا تحريم هاي 
مرتبط با ش��به جزيره كريمه را به مدت شش ماه 
تمديد كردند. اين تحريم ها شامل محدوديت هاي 
گس��ترده اي در بخش هاي مالي، انرژي و نظامي 
مي ش��ود. به گزارش خبرگزاري آلم��ان، دونالد 
توسك رييس ش��وراي اتحاديه اروپا، اعلام كرده 
اي��ن اتحاديه تحريم هاي خود عليه روس��يه را تا 
آخر ژانويه ۲0۲0 تمديد كرده اس��ت. اين اقدام 
تنبيهي ش��امل بانك ه��اي دولتي، ص��ادرات و 
واردات تجهي��زات جنگ��ي و صناي��ع نفت و گاز 
روسيه مي ش��ود. به گفته توس��ك، علت تمديد 
تحريم ها س��رپيچي روس��يه از اجراي توافقنامه 
مينسك است. بر اس��اس اين توافقنامه علاوه بر 
برقراري آتش بس دايم��ي، طرف هاي درگير در 
شرق اوكراين بايد دست كم تا ۱۵كيلومتري اين 
منطقه سلاح هاي س��نگين را خارج مي ساختند 
تا منطقه امني به وس��عت ۳0 كيلومتر به دست 
بيايد. زيان هاي تحريم هاي غرب عليه روس��يه 
كه ميلياردها يورو برآورد مي شود، دو جانبه بوده 
و نه تنها به روس��يه بلكه به اقتصاد اتحاديه اروپا 
هم زيان وارد كرده اس��ت. به عنوان مثال، بخش 
زيادي از توليدات چند كارخانه در ش��رق آلمان 
به روسيه صادر مي شد و آنها اكنون اين بازار را از 
دست داده اند. علاوه بر اين، مسكو به خاطر مقابله 
به مثل در برابر اتحاديه اروپا بسياري از توليدات 
كشاورزي اروپا را تحريم كرده است. روسيه پس 
از ضميمه كردن شبه جزيره كريمه به خاك خود 
در ۲0۱۴ از سوي كشورهاي غربي تحريم شد. 

 كاخ سفيد بار ديگر به 
فدرال رزرو حمله كرد 

گ�روه جهان| دونالد ترام��پ رييس جمهوري 
امريكا، بار ديگر از رييس بانك مركزي اين كشور 
خواس��ت تا نرخ به��ره را تغيير ده��د. به گزارش 
رويترز، ترامپ در جديدترين حمله خود به جروم 
پاول رييس بانك مركزي امريكا، گفته نمي تواند 
بفهمد چ��را فدرال رزرو نرخ بهره را هر چه زودتر 
كاهش نمي دهد. او كه به همراه جاستين ترودو 
نخس��ت وزير كانادا، در جمع خبرنگاران حاضر 
شده بود گفت: »حدس مي زنم كه )مديران بانك 
مركزي امري��كا( بالاخره براي كاهش نرخ برخي 
راضي شده اند اما نمي دانم دارند چه كار مي كنند! 
بهتر اس��ت هر چه زودتر )نرخ به��ره( را كاهش 
دهند.«  اظهارات ترامپ پس از آن بيان مي شود 
كه در پايان نشست هفتگي بانك مركزي امريكا 
در واشنگتن، اعضاي هيات مديره به اجماع براي 

كاهش نرخ بهره دست نيافتند.
 به گفته تحليلگران، اگرچه كاهش نرخ بهره قطعاً 
اتفاق خواهد افتاد اما نبايد انتظار چنين اتفاقي تا 
پيش از فرا رسيدن ماه جولاي را داشت. پيش تر 
ترامپ گفته بود ش��خصاً فكر مي كند كه فدرال 
رزرو بايد نرخ به��ره را كاهش دهد. او گفته: »در 
شرايطي كه تورم بالا نيست، به جاي سياست هاي 
انقباضي بايد به طرف سياس��ت هاي انبس��اطي 
حركت كنيم. شما شاهد حركت موشكي اقتصاد 
امريكا هس��تيد و داريم خيلي خوب كارها را جلو 
مي بريم.« فشار رييس جمهوري امريكا به بانك 
مرك��زي باعث انتقاد برخي سياس��تمداران از او 

شده است. 

141بار حبس ابد براي
 1۷ نظامي پيشين تركيه

گروه جهان| در يكي از بزرگ ترين پرونده هاي 
قضايي تركي��ه ۲۲۴ نفر از متهمان ش��ركت در 
كودتاي نافرجام س��ه س��ال پيش اين كشور در 
دادگاه حضور يافتند. ۱۷ تن از نظاميان متهم به 
ش��ركت در اين كودتا هر يك به ۱۴۱ بار حبس 

ابد محكوم شدند.
به گ��زارش دويچه وله، تقريبا س��ه س��ال پس از 
وقوع كودت��اي نافرجام در تركي��ه دادگاهي در 
آنكارا ۱۷ تن از س��ران ارش��د پيشين ارتش اين 
كش��ور را به زندان هاي بلندم��دت محكوم كرد. 
به گ��زارش آناتول��ي، هريك از اي��ن متهمان در 
دادگاه به اتهام نقض قانون اساسي و سوءقصد به 
جان رييس جمهور به ۱۴۱بار حبس ابد محكوم 
ش��دند. در مي��ان محكومان نام آكي��ن اوزترك 
فرمانده س��ابق نيروي هوايي، نيز ديده مي شود. 
اتهام دس��تگاه قضايي به نظاميان پيشين تلاش 
براي س��رنگوني دولت عنوان ش��ده است. علاوه 
بر اين مسووليت كشته شدن ۲۵۱نفر در جريان 

اين كودتا برعهده اين افراد گذاشته شده است.
دول��ت تركيه منتقد اين كش��ور فت��ح الله گولن 
اسلامگراي بانفوذ را مس��وول اصلي تلاش براي 
كودتا مي داند. گولن از ۲0سال پيش )از ۱۹۹۹( 
در امريكا به سر مي برد. او هرگونه اتهام دخالت در 
كودتاي نافرجام تركيه را رد كرده اس��ت. پرونده 
قضاي��ي گولن و ۱۲متهم ديگ��ري كه در دادگاه 
حضور نداشتند مس��كوت مانده است. محاكمه 
متهم��ان پرون��ده كودت��ا در ۲0۱۷ در زن��دان 

سينجان در آنكارا آغاز شد.. 

رييس سابق اينترپل به 
دريافت رشوه اعتراف كرد

گروه جهان| رييس پيشين اينترپل در دادگاهي 
كه به اتهام دريافت رش��وه ۲.۱۱ ميليون دلاري 
عليه او برپا شده به جرم خود اعتراف كرده است. 
به گ��زارش فيگارو، دادگاه تيان جين در ش��مال 
چين »منگ هونگ وي« رييس سابق اينترپل را 
به فساد محكوم كرده و ميزان محكوميت او را در 

آينده اي نزديك اعلام خواهد كرد.
اتهامات منگ به دوره اي بازمي گردد كه او معاون 
وزير امنيت مدن��ي و رييس گارد س��احلي بود. 
همسر او كه از فرانس��ه پناهندگي گرفته است، 
مي گويد كه همس��رش قرباني روند سياسي در 
چين شده و اعتراف وي تحت شكنجه و به اجبار 

بوده است.
منگ در س��ال ۲0۱۶ به عنوان رييس س��ازمان 
پليس اينترپل برگزيده ش��د اما در اكتبر س��ال 
گذش��ته ميلادي مقامهاي چين او را دس��تگير 
كردند و دوره چهارساله او در اين سمت نيمه كاره 
ماند. منگ از س��پتامبر گذش��ته و هنگام س��فر 
به چين ناپديد ش��د. دولت چي��ن اوايل اكتبر از 
دس��تگيري او خبر داد. او پي��ش از اين به عنوان 
وزير ام��ور مدني دولت چين خدم��ت كرده بود 
پستي كه به گفته منتقدان كنترل پليس سياسي 

را به او مي داد.
برخي معتقدند دادگاهي كردن رييس پيش��ين 
اينترپل زهرچشم گرفتن رييس جمهوري چين 
از ديگر مديران و مقام هاي ارشد است. شي جين 
پينگ از ۲0۱۲ طرح گس��ترده مبارزه با فس��اد 

دولتي را در دستور خود قرار داده است.

حمايت دوباره ماكرون از رياست 
مركل   بر كميسيون  اروپا

گروه جهان|رييس جمهوري فرانسه بار ديگر 
اع��لام ك��رده از تصدي آن��گلا مركل ب��ه عنوان 
رييس جديد كميس��يون اروپا در صورتي كه او 
براي اين پس��ت كانديدا ش��ود حمايت مي كند. 
به گزارش اس��پوتنيك، امانوئ��ل ماكرون پس از 
پايان نشس��ت اخير س��ران اتحاديه اروپا گفته: 
»از نظر من مركل كيفيت ه��اي لازم براي آنكه 
رييس خوبي براي كميسيون اروپا باشد را دارد.«  
پيش از اين اظهارات ماكرون نيز دونالد تاس��ك 
رييس فعلي ش��وراي اروپا اعلام كرده بود، سران 
كش��ورهاي عضو اين اتحاديه هنوز نتوانسته اند 
روي كانديداهايي براي مناصب رهبري نهادهاي 
اين بل��وك توافق كنن��د و قرار اس��ت ۳0 ژوئن 
اتحاديه اروپا نشستي ويژه براي اين مساله برگزار 
كن��د. مهم ترين س��مت هايي كه باي��د اتحاديه 
اروپا درباره آنها تصميم بگيرد عبارتند از رييس 
كميسيون اروپا كه هم اكنون در اختيار ژان كلود 
يونكر بوده و رييس شوراي اروپا كه هم اكنون در 

اختيار دونالد تاسك است.
 آلم��ان و فرانس��ه ب��ا اي��ن حال چن��دي پيش 
ديدگاه هاي متفاوتي نس��بت ب��ه تعيين رييس 
شوراي اروپا داشتند و فعلا برلين براي اين سمت 
از كانديداتوري مانفرد وبر حمايت كرده اما پاريس 
با او مخالفت كرده اس��ت. مركل چندي پيش از 
برنامه خود براي خارج شدن از دنياي سياست در 
خاتمه دوره صدر اعظمي اش در آلمان خبر داد. 
با اين ح��ال او به عنوان كانديداي��ي بالقوه براي 
جانشيني يونكر مورد استقبال قرار گرفته است.
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ادامه اعتراض هاي ضددولتي 
در هنگ كنگ 

گروه جهان| هزاران نفر از مردم معترض هنگ كنگ 
با تجمع در مقابل س��اختمان هاي دولتي و مسدود 
كردن جاده ها و محاصره مقرهاي پليس در روز جمعه، 
فشارها بر مقام هاي ارشد دولتي براي پس گرفتن يك 
طرح جنجالي را افزايش داده اند، طرحي كه موجب 

تشديد بحران سياسي در هنگ كنگ شده است. 
به گزارش نيويورك تايمز، معترضان كه اكثرا نوجوانان 
و جوانان حدود ۲0 تا ۳0 ساله بودند، لباس هاي سياه بر 
تن داشتند در مقابل نهادهاي قانونگذار تجمع كردند. 
بس��ياري از تظاهرات كنندگان در ادامه جاده هاي 
اصلي ش��هر را مسدود كردند و موجب مختل شدن 
ترافيك شدند. تظاهرات كنندگان خواستار لغو قانوني 
شده اند كه بر اساس آن اجازه مي دهد تا مجرمان به 
چين مسترد شوند. معترضان دستگاه قضايي چين 
را غيرمس��تقل و ابزاري براي پيشبرد سياست هاي 
حكومتي مي دانند كه مخالفان و معترضان را تحت 
فش��ار قرار مي دهد و در مواردي ش��كنجه مي كند. 
همچنين از دي��دگاه مخالفان اين قانون اصل »يك 
كشور، دو نظام« را زير سوال مي برد زيرا به پكن اجازه 
مي دهد نفوذ خ��ود را در مديريت امور هنگ كنگ 
افزايش دهد. معترضان متعهد شده اند به اعتراض هاي 
خود ادامه خواهند داد تا درخواست هاي آنها از سوي 
مقام هاي دولتي پذيرفته ش��ود. معترضان علاوه بر 
درخواست لغو اين قانون جنجالي، خواستار استعفاي 
كري لام مدير ارشد اجرايي شهر هنگ كنك، آزادي 
بازداشت شدگان در جريان درگيري هفته گذشته 
با پليس و تحقي��ق درباره اعمال خش��ونت پليس 
عليه معترضان ش��ده اند. تظاهرات ها در شرايطي 
ادامه دارد كه دولت هنگ كنگ هفته گذشته اعلام 
كرد لايحه اس��ترداد متهمان به چين را براي مدتي 
نامحدود متوقف خواهد كرد. اين يكي از مهم ترين 
عقب نشيني هاي دولت از ۱۹۹۷ به اين سو يعني از 
زماني كه هنگ كنگ بار ديگر تحت حاكميت چين 
درآمد، محسوب مي شود. كري لام همچنين گفته 
پ��س از توقف تمام فعاليت ها در ارتباط با اين لايحه 
توسط شوراي قانونگذاري هنگ كنگ، قدم بعدي 
مش��ورت با تمام احزاب براي تصميم گيري در اين 
باره است. در صورتي كه اين لايحه تصويب و به قانون 
تبديل مي شد، ماموران هنگ كنگ مي توانستند به 
راحتي افراد مظنون و تحت پيگرد قضايي چين را به 
اين كشور تحويل دهند. هنگ كنگ از ميانه قرن ۱۹ 
تا۱۹۹۷مستعمره بريتانيا بود و از آن پس به جمهوري 
خلق چين ملحق شد. هنگ كنگ يك منطقه آزاد 

تجاري خودگردان است.

اتحاديه اروپا، تركيه را تهديد 
به تحريم كرد

اتحاديه اروپا به آنكارا هشدار داده ادامه حفاري دريايي 
تركيه در منطقه مورد ادعاي قبرس، تحريم اين كشور 
را به دنبال خواهد داشت. به گزارش دويچه وله، تركيه 
دومين كش��تي خود به منظور اكتشاف نفت و گاز 
طبيعي را روانه آب هاي همس��ايگي با قبرس كرده 
است. نيكوزيا ادعا مي كند عمليات اين كشتي به حدود 
دريايي قبرس تجاوز كرده است. در بيانيه اتحاديه اروپا 
آمده: »اقدام تركيه براي حفاري دريايي در نزديكي 
جزي��ره قبرس غير قابل قبول و ما به آنكارا هش��دار 
مي دهيم كه ادامه اين روند اقدامات تنبيهي و تحريمي 
اتحاديه را در پي خواهد داشت.« اين در حالي  است 
كه وزير انرژي و منابع طبيعي تركيه گفته عمليات 

اكتشاف گاز در مديترانه شرقي ادامه خواهد داشت.

تاكيد بارزاني بر لزوم تحكيم 
روابط با بغداد

رييس اقليم كردس��تان عراق بر آمادگي اين اقليم 
براي استقبال از يك كميسيون پارلماني جهت مطلع 
ساختن آن از مكانيزم هاي فروش نفت و درآمدهاي 
آن تاكيد كرده است. به گزارش سومريه نيوز، رييس 
اقليم كردستان در ديدار با محمد الحلبوسي رييس 
پارلمان عراق، در خصوص طرح هايش براي توسعه 
رابطه با دولت فدرال پس از بررس��ي عميق و شفاف 
مشكلات و تدوين مكانيزم هاي مشتركي براي حل 
آن پيش��نهاداتي را مطرح كرده و نسبت به برقراري 
رابطه اي مس��تحكم با بغداد كه مبتن��ي بر منافع 

مشترك باشد، تاكيد كرده است. 

اردوغان به ارتباط با 
اخوان المسلمين متهم شد

وزير خارجه مصر اظهارات رييس جمهور تركيه درباره 
درگذشت محمد مرسي رييس جمهوري سابق اين 
كش��ور، را محكوم و تاكيد كرده كشورش با هرگونه 
تهديدي مقابله مي كند. به گزارش روسيااليوم، سامح 
شكري گفته رجب طيب اردوغان تمايل دارد تجاوزها 
و مداخله هاي داخلي خود را با ورود به مناقشات پوچ 
و بيه��وده در جهت كمك به وضعيت انتخاباتي اش 
بپوشاند. شكري گفته اظهارات اردوغان بيانگر ارتباط 
او با اخوان المسلمين است. مرسي سياستمدار برآمده 
از اخوان المس��لمين مصر هفته گذشته در جريان 

برگزاري دادگاهش به اتهام جاسوسي درگذشت. 

نمايشگاه محصولات زراعي 
افغانستان در هند 

نمايشگاه دو روزه محصولات زراعتي افغانستان در 
بمبئي هند جمعه آغاز شد. به گزارش هشت صبح 
افغانستان، محصولات افغانس��تان در ۵۷غرفه به 
نمايش گذاشته شده و۸00 تاجر براي ديدار از اين 
نمايشگاه نام نويسي كرده اند. درآمد افغانستان از اين 
نمايشگاه حدود ۳0 ميليون دلار ارزيابي شده است. 
در اين نمايشگاه ميوه خشك، ميوه تازه، گياه طبي، 
عسل، زعفران و ديگر محصولات عرضه شده است.
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عكسروز

چهرهروز

مرگ شعر كلاسيك را اعلام كرده بودند
جواد محقق مي گويد: تقريبا در سال هاي آخر قبل از انقلاب، بعضي از شاعران نوگرا مرگ شعر كلاسيك و غزل را اعلام كرده 
بودند، در حالي كه اين قالب ها امروز رواج زيادي دارند. اين شاعر درباره ميزان اثرپذيري ادبيات معاصر از آثار ادبي كهن اظهار 
كرد: چون ما فقط در شعر پيش��ينه درازمدتي داريم در زمينه شعر مي توان اظهارنظر كرد. در زمينه داستان و داستان كوتاه 
خيلي نمي توان درباره اين اثرپذيري حرفي زد چون بيش��تر در سال ها و سده هاي اخير نمود داشته است و در گذشته خيلي 
 ديده نمي ش��د. فقط گونه هايي از آنها همانند حكايت ها و غيره بودند كه از جمله آنها مي توان به »س��مك عيار« اشاره كرد.
 آنچه امروز به عنوان ادبيات داستاني جديد شناخته مي شود، در كشور ما به اين شكل و شمايل خيلي پيشينه بلندمدتي ندارد.

بازارهنر

ساخت مجسمه هاي يخي در تابستان 

»حضار قيام كنند« در تماشاخانه استاد مشايخي

اعلام برند گان جشنواره فيلم كوتاه دانشجويي »نهال« 

»بالستيك زخم« به صحنه مي رود

پنجش��نبه و در جريان نخس��تين روز از 
جش��نواره مجس��مه هاي برف��ي و يخي 
هنرمندان مجسمه ساز در سه گروه استادان 
مدعو، دانشجويان دانشگاه هنر و پرديس 
هنرهاي زيبا و همچنين برگزيدگان بخش 
فراخوان كار خود را ب��ا برف ها آغاز كردند. 
ديروز هم اين رقابت در ايستگاه هفت توچال، 
ادامه داشت. دومين جشنواره مجسمه هاي 

برفي و يخي به همت مجموعه ورزشي تفريحي توچال 
و همكاري اداره هنرهاي تجس��مي و موسس��ه توسعه 
هنرهاي تجسمي معاصر، در دو روز پنجشنبه و جمعه 

۳۰ و ۳۱ خرداد برگزار شد.  در روز نخست 
مجسمه سازان با برف هاي دپو شده طراحي 
مجس��مه هاي خود را آغاز كردن��د و فردا 
جمعه داوران اين جشنواره برترين ها را در 
هر بخش انتخاب خواهند كرد. داوران اين 
جشنواره نرگس حريريان، رضا قره باغي و 
كوروش گلناري هستند. استادان مدعو در 
اين جشنواره نيز عبارتند از: نادر قشقايي، 
كامبيز هورسان، بهزاد آقاپور، سمانه حسيني، حسين 
ابتهاج، حسين علي عسگري، حميدرضا فتوحي، تهمينه 

ميرمطهري، همايون ثابتي مطلق و منصور آذري.

نمايش »حضار قيام كنند« به نويسندگي 
مهتاب پويامنش و طراحي و كارگرداني 
»اميرحسين مدني« در تماشاخانه استاد 
جمشيد مشايخي روي صحنه مي رود. 
نمايش »حضار قيام كنند« به نويسندگي 
مهتاب پويامنش و طراحي و كارگرداني 
»اميرحس��ين مدني«، از پنجشنبه ۳۰ 
خرداد تا ۱۵ تير، در تماش��اخانه استاد 

جمشيد مشايخي، در ساعت ۲۱ و به مدت ۶۵ دقيقه 
روي صحنه مي رود. محسن مس��عودي، ابوالفضل 
خس��روجردي، پگاه نقوي، محمد طاهري، مهتاب 
پويامنش و پويا فياضي بازيگران نمايش هس��تند. 
پگاه نقوي، دستيار كارگردان حضار قيام كنند است و 
محسن عامل به عنوان طراح گرافيك و تيزر، ابوالفضل 
خسروجردي به عنوان طراح گريم و آهنگساز، مينا 

قانع به عنوان عكاس، الهه دلداده به عنوان 
عكاس پوس��تر وحديثه مقدم به عنوان 
روابط عمومي از ديگ��ر عوامل نمايش 
حضار قيام كنند هستند. در خلاصه اين 
نمايش آمده: »دادگاهي براي رسيدگي 
به اتهاماتي نامشخص تشكيل شده است. 
دادگاه با احضار شاهدين سعي مي كند از 
ماهيت جنايتي كه رخ داده مطلع شود 
اما روند برگزاري دادگاه ب��ه تدريج به دليل اتفاقات 
پيش بيني نشده اي كه رخ مي دهد، تغيير كرده و از 
روال هميشگي خود خارج مي شود...« علاقه مندان 
مي توانند براي تهيه بليت به س��ايت تيكت مراجعه 
نمايند. قابل ذكر اس��ت كه سه شب اول اجرا شامل 
تخفيف است و همچنين دانش��جويان مي توانند با 

تخفيف ويژه به تماشاي نمايش بنشينند.

اختتاميه شانزدهمين جشنواره فيلم كوتاه 
دانشجويي »نهال« برگزار شد و با معرفي 
برگزيدگان بخش هاي مختلف از آنها تقدير 
به عمل آمد. مراسم اختتاميه شانزدهمين 
جشنواره بين المللي فيلم كوتاه دانشجويي، 
شب گذشته چهارشنبه ۲۹ خرداد در سالن 
شهيد بهنام محمدي مركز آفرينش هاي 
هنري كان��ون پرورش فك��ري كودكان و 

نوجوانان برگزار شد. در اين مراسم كه با حضور بيژن اربابي؛ 
معاون فرهنگي و اجتماعي دانشگاه هنر، شهاب الدين 
عادل؛ رييس دانشكده سينما تئاتر دانشگاه هنر و جمعي از 
اعضاي هيات علمي دانشگاه هنر برگزار شد، پس از تقدير 
و تشكر رييس دانشكده سينما تئاتر و قرائت بيانيه هيات 
داوران، اسامي برگزيدگان اين دوره از جشنواره به شرح 
زير قرائت و از آنها تقدير شد:  تنديس بهترين كارگرداني 
»او كه اهلي نش��د« به كارگرداني صالح كاشفي. در اين 
بخش ديپلم افتخار به اميررضا رشتي، ميثم حسيني و 
حامدي پري زاده تعلق گرفت. تنديس بهترين انيميشن؛ 
»كلاف« ب��ه كارگرداني مليحه غلام زاده. در اين بخش 
ديپلم افتخار را محبوبه كلايي از آن خود كرد. تنديس 
بهترين فيلم سال اولي؛ »به هم زن« به كارگرداني آذين 

دهقان و پارسا انصاري. در اين بخش ديپلم 
افتخار را عماد حسيني فرد از آن خود كرد. 
تنديس بهترين بازيگ��ر زن؛ »او كه اهلي 
نشد« به پانيذ اسماعيلي و آنيتا باقري اهدا 
شد. در اين بخش رايا قاسم زاده، ديپلم افتخار 
را از آن خود كرد. تنديس بهترين بازيگر مرد؛ 
»تشريح« به عليرضا ثاني فر اهدا شد. در اين 
بخش ديپلم افتخار را ميلاد كفايي و نويد 
لايقي مقدم از آن خود كردند. تنديس بهترين تدوين؛ 
»به هم زن« به علي صداقت اهدا شد. در اين بخش مهدي 
حس��ين خاني ديپلم افتخار را از آن خود كرد. تنديس 
بهترين موسيقي متن به سالار محمد اصغري براي فيلم 
»بهتر از نيل آرمسترانگ« اهدا شد و امير پورخنجي ديپلم 
افتخار گرفت. تنديس بهترين فيلمبرداري را س��روش 
عليزاده براي فيلم »بهتر از نيل آرمسترانگ« از آن خود 
كرد و فريد طهماس��بي ديلپلم افتخار گرفت. تنديس 
بهترين فيلمنامه به شكل مشترك به نويد لايقي مقدم 
ب��راي فيلمنامه »اضافه بار« و امير رضا دش��تي و ميثم 
حس��يني و حامدي پري زاده براي فيلمنامه »تاناكورا« 
اهدا شد. تنديس بهترين صدا را محمدحسين ابراهيمي 
و حامد حسين زاده براي فيلم »نفر سوم« از آن خود كردند.

نمايش »بالستيك زخم« نوشته پيام لاريان 
و به كارگرداني علي پيله ور اجراي خود را از 
دوم تير در تماشاخانه پرستويي آغاز مي كند. 
نمايش »بالستيك زخم« به نويسندگي 
پيام لاري��ان و كارگرداني علي پيله ور از ۲ 
تا ۱۸ تيرماه در تماشاخانه پرويز پرستويي 
روي صحنه خواهد ب��ود. امين ابراهيمي، 
دلارام فرهناك و علي پيله ور بازيگران اين 

اثر نمايشي هستند كه به تهيه كنندگي آيه سادات زارع 
نژاد اجرا مي ش��ود. در خلاصه داستان اين نمايش آمده 
است: ۲ جوان به نام هاي مرتضي و بيژن در پي خودكشي 
خواهر دوستشان در كشمكش با يكديگر هستند كه در 
انتقام گيري دوست ش��ان او را همراهي مي كنند يا نه؟! 
ديگر عوامل اين اثر نمايشي عبارتند از مشاور كارگردان: 
محمد جواد بشارت، دستيار اول كارگردان و برنامه ريز: 

سيد امير حسين سيد اسماعيل، دستيار 
دوم كارگردان: آيه سادات زارع نژاد، منشي 
صحنه: نيلوفر نجاتي، طراح صحنه: فاطمه 
خسروآبادي، مدير صحنه: آيه سادات زارع 
نژاد، دستياران صحنه: سروا خسروآبادي، 
نگار حافظ، طراح لباس و پوس��تر: سميرا 
علاييني، مس��وول لباس: نيلوفر نجاتي، 
طراح گريم: سمانه نظري، مجريان گريم: 
علي باقري، سمانه نظري، طراح نور: محمدجواد بشارت، 
موسيقي: محمدجواد بشارت، عكاس: نسيم منصورنيا، 
مهرس��ا محمدي، پريسا سلطاني، س��اخت تيزر: سيد 
اميرحسين سيد اس��ماعيل، روابط عمومي و تبليغات: 
پريسا سلطاني. تماشاخانه پرستوني در خيابان انقلاب، 
ابتداي خيابان نجات اله��ي )ويلا(، كوچه مراغه، پلاك 

۲، طبقه ۳، موسسه فرهنگي و هنري گندم واقع است.
تاريخنگاري

عزل بني صدر 
يكم تير ۱۳۶۰، به دنبال تصويب طرح بي كفايتي سياس��ي ابوالحسن بني صدر 
نخستين رييس جمهوري اس��لامي ايران به وسيله مجلس شوراي اسلامي ايران 
در روز گذشته، وي با حكم امام خميني از رياست جمهوري بركنار شد. بني صدر 
در نخستين انتخابات رياست جمهوري ايران با سيداحمد مدني، حسن حبيبي، 
داريوش فروهر، صادق طباطبايي، كاظم سامي و صادق قطب زاده رقابت كرد و با 
كسب حدود ۱۱ ميليون رأي به عنوان اكثريت آرا، رييس جمهور شد. او يك ماه بعد 
از پيروزي در انتخابات رياست جمهوري، با حكم امام خميني)ره( رييس شوراي 
انقلاب اسلامي و فرمانده كل قوا شد. بعد از پيش آمدن موارد اختلاف بين مجلس و 
بني صدر و مواردي كه از سوي مجلس، خروجِ رييس جمهور از قانون تلقي مي شد، 
هياتي سه نفره شكل گرفت، در ۱۲ فروردين ۱۳۶۰ آيت الله محمدرضا مهدوي كني 
به عنوان نماينده امام، آيت الله شهاب الدين اشراقي به عنوان نماينده رييس جمهور 
)بني صدر( و آيت الله محمد يزدي نيز به عنوان نماينده  روس��اي دولت، مجلس و 
قوه قضاييه انتخاب شدند. در اين جلسات تصميم  بر اين شد كه هيات سه نفره، طي 
نامه اي خطاب به بني صدر، از وي براي پاره اي از موارد توضيح بخواهد. همچنين 
در اين جلسات درباره تخلفات روزنامه هاي »ميزان«، »انقلاب اسلامي« و »جبهه 
ملي« كه جزو حاميان بني صدر بودند، نيز بحث شد و اين روزنامه ها در نهايت لغو 
مجوز شدند. بعد از اين، سخنراني ها و مصاحبه هاي مطبوعاتي بني صدر سبب شد 
كه اعضاي هيات سه نفره اين موارد را تخلف از بيانيه ۱۰ ماده اي امام و تخلف از قانون 
اساسي بدانند و زمينه براي استيضاح او فراهم شود. بني صدر طي نامه اي به آيت الله 
اشراقي، به نظر و اظهارات سخنگوي هيات حل اختلاف اعتراض كرد و آن را خلاف 
حقيقت دانست. بني صدر نامه ديگري نيز به اشراقي نوشت و در مورد موارد ايراد 
هيات سه نفره در مورد اختلافات رييس جمهور با نخست وزير در مورد سرپرستي 
وزارتخانه هاي بدون وزير نيز مفصلًا توضيح داد. ۲7 خرداد، آيت الله شهاب الدين 

اش��راقي از نمايندگي بني صدر استعفا داد و سپس جلسه بحث درباه عدم كفايت 
بني صدر در مجلس برگزار شد. مهدي بازرگان، ابراهيم يزدي، يدالله سحابي، احمد 
سلامتيان، علي گلزاده غفوري، اعظم طالقاني، حسين انصاري راد، احمد صدر حاج 
سيدجوادي، عزت الله سحابي، علي اكبر معين فر، احمد غضنفرپور، سيدمحمدمهدي 
جعفري، محمد مجتهد شبستري و هاشم صباغيان از جمله نمايندگاني بودند كه 
در جلسه عدم كفايت بني صدر حضور نيافتند. در نهايت مجلس در تاريخ ۳۱ خرداد 
۱۳۶۰ با اكثريت ۱77 نفر در مقابل ۱۲ راي ممتنع و يك راي مخالف، رأي به عدم 
كفايت بني صدر داد. سپس حكم عزل بني صدر به امضاي امام رسيد. بعد از آن تا 

مدتي خبري از بني صدر نبود و او براي مدتي پنهان تا اينكه از كشور خارج شد.

میراثنامه

برپايي شب »يزد« در دانشگاه سوربن فرانسه
نشست ش��ب يزد با حضور علاقه مندان به فرهنگ و تمدن ايران در دانشگاه سوربن 
فرانسه، برگزار و ابعاد مختلف فرهنگي و معماري يزد معرفي شد. محسن عباسي هرفته 
� عضو و نماينده شوراي اسلامي شهر يزد � و محمدحسين پاپلي يزدي � نويسنده و 
محقق ايراني � به عنوان سخنرانان اصلي اين مراسم درباره يزد سخن گفتند. عباسي 
كه درباره »يزد، شهر ميراث جهاني« اقليم، معماري و سبك زندگي مردم يزد سخنراني 
كرد، درباره اين نشس��ت توضيح داد: ش��ب يزد با حضور ۱۲۰ نفر از انديشمندان و 
علاقه مندان به فرهنگ و تمدن ايران به طور عام و يزد به طور خاص برگزار شد و محور 
صحبت ها به هم آهنگي و انسجام ميان سه مولفه اقليم، معماري و سبك زندگي در يزد 
مربوط مي شد. اين موضوع از يك مقياس كلان سرزميني آغاز شد كه در آن به نقش 
بيابان، كوه هاي پيرامون شهر، نحوه استحصال آب و انتقال آن به شهر، ويژگي هاي 
دش��تي كه يزد در آن قرار گرفته و دشواري زندگي در اين منطقه اشاره شد. نماينده 
شوراي شهر يزد در نشست شب يزد دانشگاه فرانسه اظهار كرد: معيشت يزدي ها بر 
مدار تجارت و صنايع سنتي بوده چرا كه فقدان آب كافي براي كشاورزي و دامداري در 
مقياس وسيع از يك سو و قرارگيري بر سر راه هاي تاريخي ايران از سوي ديگر موجبات 
اين امر را فراهم آورده است. هنر يزدي ها موضوع ديگري بود كه عباسي در سخنان 
خود به آن پرداخت و افزود: هنر در تبديل محدوديت ها به امكان نقش دارد و معماري 
و صنايع سنتي يزد شاهد اين امر است. او بيان كرد: طرح نام يزد و فرهنگ و تمدن آن 
در دانشگاه كهنسال و معتبر سوربون، اتفاق بزرگي بود كه بايد با برنامه اي مشخص در 
آينده در اين دانشگاه و ساير مراكز علمي و فرهنگي اروپا به عنوان قاره اي علاقه مند 
و مدعي پرچمداري فرهنگ و تمدن باستاني تكرار شود. محمدحسين پاپلي يزدي 
درباره اين نشست كه با حضور اعضاي شوراي شهر يزد همراه بود، به خبرنگار ايسنا 
گفت: معرفي ابعاد مختلف معم��اري يزدي ها و فرهنگ حاكم در بافت تاريخي اين 
شهر ميراث جهاني از جمله مهم ترين مباحثي بود كه در اين نشست براي مخاطبان و 
اساتيد خارجي دانشگاه سوربن پاريس مطرح شد. اين استاد دانشگاه ايران، همزيستي 
مسالمت آميز اديان مختلف در استان يزد را از ديگر ويژگي هاي اين ديار دانست و بيان 
كرد: وجود مسجد براي مسلمانان،  آتشكده براي زرتشتيان و كنيسه براي يهوديان 

از ديگ��ر مباحثي بود كه به عنوان نماد فرهنگ صلح جويي ايراني ها براي مخاطبان 
خارجي نشست شب يزد در فرانسه مطرح شد. پاپلي يزدي با اشاره به اهميت نگهداري 
از برند ثبت جهاني يزد، اظهار كرد: در نشست شب يزد مستنداتي از بهسازي و مرمت 
بافت تاريخي يزد به نمايش گذاشته شد كه نقش مهمي در معرفي آنچه بايد يزد ايفا 
كند، دارد. او در ادامه با بيان اينكه برگزاري اين رويدادهاي فرهنگي براي مخاطبان 
خارجي و در عرصه بين المللي از جمله بايدهاي حراس��ت از بافت تاريخي و جهاني 
يزد اس��ت، گفت: توسعه گردشگري و جذب توريست هاي علمي و فرهنگي از ديگر 
محورهاي برگزاري نشست شب يزد در فرانسه بود . اين نويسنده و محقق كشور، برند 
شهرجهاني يزد را سرمايه اي مهم براي توسعه فرهنگي، اقتصادي و اجتماعي دانست 
و افزود: نگهداري از اين مهم مستلزم معرفي غناي فرهنگي يزد و ايران اسلامي است . 
پاپلي يزدي جلب سرمايه گذاري در زمينه انواع گردشگري فرهنگي، علمي و معماري 
را از ديگر ويژگي هاي اين چنين رويدادهاي فرهنگي و بين المللي عنوان كرد و گفت: 

توسعه گردشگري يزد مستلزم معرفي بيش از پيش اين ديار به مردم جهان است.

ايستگاه

جوليا رابرتز، اسپايك لي و 
بتمن ستاره دار مي شوند

مرگ عجيب يكي از 
چهره هاي موسيقي فرانسه

دريافت كنندگان ستاره 
در پي��اده رو مش��اهير 
هاليوود در س��ال ۲۰۲۰ 
معرفي شدند. به گزارش 
ورايت��ي، بتم��ن، جوليا 
رابرت��ز و اس��پايك لي از 
جمله چهره هاي هنري 
هستند كه براي دريافت 

س��تاره در پياده رو مشاهير در سال ۲۰۲۰ انتخاب 
شده اند. فهرست كامل دريافت كنندگان ستاره در 
سال ۲۰۲۰ از سوي كميته انتخاب پياده رو مشاهير 
اتاق بازرگاني هاليوود اعلام شد و از ميان فهرست 
بلندي از دست اندركاران صنعت سرگرمي شامل 
تلويزيون، تئاتر و راديو و سينما اين چهره ها انتخاب 
شدند. ماهرشالا علي برنده ۲ جايزه اسكار كه امسال 
براي بازي در »كتاب سبز« اين جايزه را برد از جمله 
چهره هاي بخش سينماست كه اين افتخار نصيبش 
مي شود. اسپايك لي، جوليا رابرتز، كريس همسورث 
و اوكتاويا اسپنسر ديگر چهره هاي صنعت سينما 
هستند كه سال آينده ستاره دار مي شوند. اعلام شده 
بتمن ابرقهرماني كه از دل كميك بوك بيرون آمد نيز 
يك ستاره خواهد گرفت. در بخش تلويزيون اندي 
كوهن ميزبان شوي شبانه و وندي ويليامز ستاره دار 
مي شوند. كريستينا اپلگيت و تري كروز نيز از بازيگران 
سريال هاي تلويزيوني هستند كه ستاره دار خواهند 
شد. در بخش موسيقي »فيفتي سنت«، آليشيا كيز، 
بيلي آيدل و تانيا تاكر به فهرست ستاره دارها افزوده 
مي شوند. بيل پوتر بازيگر برنده توني و نيز ديو چاپل 
كمدين از هنر تئاتر نيز به پياده رو مشاهير مي روند. 
در مجموع گفته شده در سال ۲۰۲۰ كميته انتخاب 
به ۳۵ چهره هنري در پياده رو مشاهير ستاره مي دهد. 
در اين فهرست اندي كافمن و مادي واترز نيز جاي 
دارند كه اين ۲ چهره پس از درگذشت شان با دريافت 

اين ستاره تجليل مي شوند. 

فيلي��پ زدار يك��ي از 
صنع��ت  چهره ه��اي 
موسيقي فرانس��ه بر اثر 
سقوط تصادفي از پنجره 
يك ساختمان مرتفع جان 
باخت. به گزارش هاليوود 
ريپورتر، فيليپ زدار يكي 
از اعضاي خانه موسيقي 

فرانسه بر اثر سقوط از يك پنجره درگذشت. وي ۵۰ 
ساله بود. تنها خبري كه درباره اين اتفاق منتشر شده از 
سوي مدير برنامه هاي وي است كه به گفتن اين اكتفا 
كرده كه وي با سقوط از پنجره يكي از طبقات بالاي 
ساختماني مرتفع در پاريس جان باخته است. هيچ 
خبري از جزييات اين رويداد منتشر نشده است. زدار 
كه از دهه ۱۹۸۰ در صنعت موسيقي فعال بود در سال 
۱۹۹۶ با همكاري هوبر بلانش-فرانكارد خانه موسيقي 
خود را با عنوان »كاسيوس« راه اندازي كردند. فيليپ 
زدار كه در جنوب فرانسه بزرگ ش��ده بود و از ابتدا 
شيفته موسيقي جز بود، با همكاري جنبش »فرنچ 
تاچ« آلبوم تحسين ش��ده »پانسول« را سال ۱۹۹۶ 
منتش��ر كرد كه اكنون به عنوان يكي از نمونه هاي 
شاخص موسيقي فرانسه شناخته مي شود. او از طريق 
»كاسيوس« در سال ۱۹۹۹ اولين آلبومش را با عنوان 
»ويرجين« منتشر كرد كه در كشورهاي ديگر هم با 
اقبال رو به رو شد. آلبوم ديگري كه اين خانه موسيقي 
توليد كرد در سال ۲۰۰۲ با عنوان »صداي خشونت« 
با حضور استيو ادواردز ساخته شد و جايگاه نخست 
بيلبورد را كس��ب كرد. زدار با چهره هاي مشهوري 
چون فونيكس، كانيه، كت پاور و… كار كرده بود و 
جديدترين آلبومي كه اين خانه موسيقي تهيه كرد، 

قرار بود جمعه )۲۱ ژوئن( منتشر شود. 

2 مدال  ايران در  ژيمناستيك  قهرماني آسيا

عابديني: حقم را از »گو« گرفتم

در رقابت ه��اي ژيمناس��تيك هنري 
قهرماني آسيا در مغولستان دو مدال 
به ملي پوشان ايران رسيد. به گزارش 
ايسنا و به نقل از فدراسيون ژيمناستيك، در فينال 
رقابت هاي ژيمناستيك هنري قهرماني آسيا در 
مغولستان، سعيدرضا كيخا در وسيله خرك حلقه 
با امتياز  ۵۶7/۱۴ پس از نماينده اردن در رده دوم 
ايستاد و نايب قهرمان آسيا شد. همچنين مهدي 
احمد كهن��ي در فينال وس��يله دارحلقه با امتياز  
۵۳۳/۱۴ در رده سوم آسيا ايستاد و صاحب مدال 
برنز شد.نمايندگان چين و كره شمالي اول و دوم 
شدند. هش��تمين دوره رقابت هاي ژيمناستيك 
 هنري قهرماني آس��يا با حضور ۸۰ ورزش��كار در

 اولان باتور مغولستان در حال برگزاري است. 

ملي پوش س��ابر ايران گفت: سه سال بود به بازيكن 
كره اي مي باختم از اين رو تمام توانم را گذاشتم و او را 
شكست دادم در نيمه نهايي هم مصدوميت نگذاشت 

عملكرد خوبي مقابل نماينده چين داشته باشم.
مجتبي عابديني در مورد عملكرد خود در مسابقات 
شمشيربازي قهرماني آسيا ۲۰۱۹ بيان كرد: مسابقات 
قهرماني آسيا به دليل امتياز بالايي كه داشت براي 
همه تيم ها حائز اهميت بود و همه تيم ها ش��ركت 
كرده بودند و به دنبال گرفتن امتياز بودند. بايد از دكتر 
ياوري تشكر كنم كه در ۲۵ روز پاي من را به آمادگي 
7۰-۸۰ درصدي رساند همچنين آقاي فخري هم 
با صحبت هايش من را آرام كرد چون اين مسابقات 
قهرماني آسيا برايم خيلي مهم بود كه هم در افرادي 
و هم در تيمي امتياز لازم را كس��ب كنم. او در مورد 
شكست رقيب سرشناس كره اي خود در يك چهارم 
نهايي انفرادي قهرماني آسيا گفت: حقم را از »گو « 
بازيكن كره اي گرفتم سه سال بود كه به او مي باختم 
و بعد از المپيك مدال انفرادي آسيا نداشتم از اين رو 
تمام توانم را گذاش��تم و او را كه قهرمان جهان است 
و مدال بازي هاي آس��يايي جاكارتا را دارد، شكست 
دادم و توانستم بين چهار نفر برتر قرار بگيرم. عابديني 

در مورد اينكه با توجه به عملكرد درخش��ان در يك 
چهارم نهايي و شكست سابريست كره جنوبي، اين 
انتظار وجود داشت در نيمه نهايي هم رقيب چيني 
را شكست دهد و به فينال صعود كند، تصريح كرد: 
خودم همچنين انتظاري را داشتم اما مصدوميت به 
من غلبه كرد. زيرا پاي مصدومم ۲۵ روز بازي نكرده 
ب��ود و براثر مصدوميت عضلاتش از بي��ن رفته بود. 
ناراضي نيستم البته اين طور هم نيست كه به مدال 
برنز قانع شده باشم به هر حال مصدوميت نگذاشت 
در رقابت با نماينده چين عملكرد خوبي داشته باشم. 
او ادامه داد: نماينده چين واقعاً سرتر از »گو« كره اي 
نبود و مدال هايي كه » گو « با خودش يدك مي كشد 

را نماينده چين اصلا ندارد. فقط مصدوميت باعث شد 
كه نتوانم در رقابت با او عملكرد خوبي داشته باشم.

ملي پوش شمشيربازي س��ابر ايران در مورد رقابت 
بسيار نزديك با كره جنوبي در فينال تيمي قهرماني 
آس��يا نيز تاكيد ك��رد: برنامه ريزي ما اي��ن بود كه 
فيناليس��ت ش��ويم و جايگاه مان را در آسيا و جهان 
حفظ كنيم. ما ابتدا تيم چين را شكست داديم. تيم 
چين سه، چهار ماه پيش ما را شكست داده بود اما در 
قهرماني آسيا چنان با قدرت ظاهر شديم كه شيرازه 
چين از هم پاشيد. در فينال هم رقابت نزديك، زيبا و 
جذابي را با كره جنوبي داشتيم. نمي توان از هيچ كسي 
خرده گرفت چرا كه همه خوب بودند و جنگيدند در 
نهايت هم ب��ازي را با نتيجه ۴۵ بر ۴۲ واگذار كرديم 

كه اين نتيجه جاي هيچ حرفي را باقي نمي گذارد.
او ادامه داد: ما در قهرماني آس��يا توانستيم امتيازي 
كه مي خواهيم را بگيريم و شايد اين امتياز ۳۰ تا ۴۰ 
درصد مسير كسب سهميه المپيك را براي ما هموارتر 
كرد. ما قدرت خودمان را به آسيا و جهان نشان داديم 
و اروپايي ها لحظه به لحظه پيگير كار ايران هستند. 
خدا را شكر كه روز به روز داريم به شرايط ايده آل خود 

نزديك تر مي شويم. 

ورزشي
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